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 صفحه 4  

سرمقاله

چرا دلار كنترل نشد؟
مهل��ت  از  پ��س 
 FATF چهارماه��ه 
و كاه��ش قيم��ت ارز 
در روز ش��نبه، انتظار 
مي رفت كه ن��رخ ارز و 
سكه در روز يك شنبه 
و روزه��اي بع��د ني��ز 
كاهشي باش��د. اما روز 
يك شنبه 5 اسفند 97 برخلاف انتظار فعالان 
بازار ارز و طلا، بار ديگر قيمت ه��ا در بازار ارز و 
طلا، و صرافي ها افزايش چش��م گيري داشته و 
دلار را را در آستانه ورود به كانال 14 هزار تومان 
قرار داده اس��ت به طوري كه در س��اعات صبح 
يك شنبه س��كه طلا تا 5 ميليون تومان و دلار 
به بالاي 13900 توم��ان افزايش يافت و البته 
در ساعات عصر يك شنبه دلار نقدي 13930، 
دلار در سامانه س��نا و صرافي هاي مجاز بانكي 
13650 تومان و سكه طرح جديد 4 ميليون و 

925 هزار تومان اعلام شد. 

محسن شمشيري

خبر

پرونده »مسكن مهر« در 
دولت دوازدهم بسته مي شود

قائم مقام وزير راه و شهرسازي در امور مسكن مهر 
گفت: براساس دستور رييس جمهوري به وزير راه 
و شهرسازي بساط پروژه هاي مسكن مهر تا پايان 
دولت تدبير و اميد بسته مي شود. به گزارش خبرنگار 
ايرنا، علي اصغر مهرآبادي عصر روز يك ش��نبه در 
نشست شوراي مس��كن مازندران در ساري افزود: 
در حال حاضر ح��دود 200 هزار واحد مس��كوني 
مهر در سطح كش��ور نيمه كاره است و با همكاري 
استان ها اكثر اين واحدها تا پايان سال آينده خاتمه 
مي يابد. وي اضافه كرد: برخ��ي از واحدهايي كه به 
دليل داشتن معارض و ساير مشكلات زيرساختي 
به زمان زيادتري براي پاي��ان كار نياز دارد را برآنيم 
تا حداكثر پايان دول��ت دوازدهم خاتمه دهيم. وي 
خاطرنشان كرد: براي س��ال آينده مجلس شوراي 
اسلامي براي تامين زيرساخت مورد نياز واحدهاي 
مسكن مهر بودجه مصوب كرد كه اين بودجه نيز به 
دليل محدوديت مالي دولت از محل فروش اراضي 
در اختيار وزارت راه وشهرس��ازي تامين مي شود. 
قائم مقام وزير راه و شهرس��ازي درامور مسكن مهر 
گفت: در مجموع حدود 2 ميليون واحد مس��كن 
مهر در سطح كشور از سال 86 شروع شد كه حدود 
يك ميليون و 100 هزار واحد مس��كوني در دولت 
تدبير و امي��د خاتمه يافت. وي اضاف��ه كرد: دولت 
تدبير و اميد همچنان اصرار دارد تا 200 هزار واحد 
مسكوني باقي مانده را نيز به زودي خاتمه دهد تا در 
اختيار متقاضيان قرار گيرد. وي مهم ترين مشكل 
مسكن مهر را تامين زيرساخت از جمله آب، برق، 
گاز و فاضلاب بيان كرد و اظهار داش��ت: براس��اس 
برنامه ريزي وزارت راه و شهرسازي يك سوم اعتبار 
مورد نياز اين واحدها از محل اعتبار وزارتخانه و دو 

سوم مابقي را بايد استان ها تامين كنند.

راهوشهرسازي

فرمول تازه ساخت و ساز 
در باغ ها

گروه راه و شهرس�ازي|  مصوبه برج - باغ ها 
يكي از مصوبات دوره دوم شوراي شهر تهران بود 
كه در سال83 به تصويب رسيد و در شوراي عالي 
شهرسازي و معماري كش��ور نيز تاييد شد و در 
مفاد طرح تفصيلي شهر تهران قرار گرفت. طبق 
اين مصوبه، متوليان ساخت وساز مي توانند صرفا 
در 30 درصد از مساحت باغ، ساخت وساز انجام 
دهند و 70 درصد باقيمانده باغ را حفظ كنند، اما 
در عمل چنين نشد چون اولا شهرداران مناطق 
در ش��وراهاي معماري بعضا ت��ا 40 يا 50درصد 
اجازه سطح اش��غال در طبقات را دادند و ثانيا به 
بهانه تامين پاركينگ، در زيرزمين ها بر اس��اس 
مصوبات كميس��يون ماده 5، 60 ت��ا 70درصد 
زيرزمين، تحت ساخت رفت و با ايجاد رمپ ها در 
فضاي باقيمانده كه بخشي از فضاي 70 درصد باغ 
را اشغال مي كرد، عملا شاهد از بين رفتن باغ هاي 

شهر شديم.
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روي موج خبر

   آزادي ي�ك زندان�ي ب�ا وس�اطت وزي�ر 
ارتباطات؛تعادل|

وزير ارتباطات در توييتر خ��ود از آزادي يك زنداني 
خبر داد. محمدجواد آذري جهرمي، وزير ارتباطات، 
در توييتر خود نوشت: »خبر خوب روز آدم رو ميسازه. 
هفته پيش كه هرمزگان بودم، مادري دردمند، كمك 
خواس��ت كه فرزندش به دليل نزاع، 7 س��ال دربند 
زندان است، رهايي يابد. با وساطت صورت پذيرفته، 

خبر دادند پسر با آزادي از زندان، به مادرش رسيد.«

   هيچ امتيازي به دشمن نمي دهيم؛ سپاه نيوز|
جانش��ين فرمانده كل سپاه با تاكيد بر اينكه فقط با 
مقاومت و ايستادگي مي توان دشمن را نااميد كرد، 
گفت: دشمن هرگاه در ما اراده ببيند سست مي شود، 
خانه دشمنان ما عنكبوتي و بسيار سست است. سردار 
سرتيپ پاسدار حسين سلامي ديروز در گردهمايي 
ب��زرگ رزمن��دگان و آزادگان دوران دفاع مقدس با 
اش��اره به اينكه »ما در سختي ها رشد پيدا كرديم و 
مي دانيم آسايش از سختي ها آغاز مي شود« گفت: ما 
ظرفيت خود را در جنگ شناختيم و وقتي از مقاومت 
حرف مي زنيم مي دانيم دشمنان ما به ناتواني و زوال 
رسيدند و ملت ايران در اوج اقتدار و عزت نسبت به هر 
زمان ديگر هستند. سلامي با ابراز اينكه ما جنگيده ايم 
كه فرهنگ مقاومت را بالا ببريم، تصريح كرد: در هر 
ميداني بايد پاسخ دشمن را در ميدان داد و در ميدان 

اقتصاد هم بايد جواب دشمن را در ميدان داد.

   جنگنده فانتوم با شليك موشك نصر، هدف 
دريايي را منهدم كرد؛روابط عمومي ارتش|

در سومين روز از مرحله نهايي رزمايش ولايت 97، 
ي��ك فروند جنگنده فانتوم ني��روي هوايي ارتش با 
شليك موشك نصر، هدف از پيش تعيين شده را در 
دريا با موفقيت منهدم ك��رد. در ادامه دومين روز از 
مرحله سوم رزمايش ولايت 97، در راستاي پشتيباني 
يگان هاي نيروي هوايي ارتش از شناورهاي سطحي 
نيروي دريايي، ي��ك فروند جنگنده فانتوم نهاجا با 
ش��ليك موش��ك كروز هواپايه نصر توانست هدف 
مورد نظر را در دريا با موفقيت مورد اصابت قرار دهد. 
همچنين بالگردهاي نيروي دريايي ارتش كه اخيرا به 
سامانه شكار مين دريايي نيز مجهز شده اند اقدام به 

انهدام مين هاي افندي دشمن كردند.

   لايحه »جامع انتخابات« به مجلس ارس�ال 
شد ؛پاد|

لايحه جامع انتخابات كه به پيشنهاد وزارت كشور 
در جلس��ه ۳ بهمن ۱۳97 هيات وزيران با قيد يك 
فوريت به تصويب رسيده، براي طي تشريفات قانوني 
به مجلس شوراي اسلامي ارسال شده است. گفتني 
است، وزارت كش��ور به  منظور سامان بخشيدن به 
قوانين و مقررات پراكنده در عرصه انتخابات و اصلاح 
و تجمي��ع آنها و حذف تفاوت ه��اي غيرضروري در 
فرآيندهاي برگزاري انتخابات، تأمين عدالت در حق 
انتخاب شهروندان، تضمين هرچه  بيشتر سلامت 
انتخابات، شفاف ساختن وظايف اجرايي و نظارتي، 
س��اماندهي روند برگزاري انتخاب��ات و جلوگيري 
از اتلاف وقت و تضييع امكانات كش��ور و نظام  مند 
ساختن تبليغات انتخابات و شيوه ورود داوطلبان به 
عرصه انتخابات، اين لايحه را ارايه داده كه موضوع در 
كميسيون سياسي و دفاعي هيات دولت بررسي و در 

هيات وزيران تصويب شد.

   وزير كش�ور براي بررسي حمله تروريستي 
زاهدان به مجلس مي رود؛پانا|

وزير كشور ظهر براي بررسي حمله تروريستي زاهدان 
به كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي مي رود. 
عليرضا رحيمي، نماينده م��ردم تهران در مجلس 
دهم، در اين زمينه گفت: » در كميسيون امنيت ملي 
ميزبان عبدالرضا رحماني فضلي، وزير كشور براي 
بررسي موضوع توسعه و امنيت شرق كشور خواهيم 
بود كه در اين جلسه ابعاد حادثه تروريستي زاهدان 
نيز مورد بررسي قرار خواهد گرفت.« چندي پيش 
گروهك تروريس��تي جيش الع��دل در حمله اي به 
كاروان كاركنان سپاه پاسداران انقلاب اسلامي، 27 

تن را به شهادت رساند.

ايران2

گام مجلس براي مبارزه با فساد

سوت زن ها حمايت خواهند شد؟
گروه ايران|

طرح پيشنهادي 99 نماينده مجلس براي تصويب قانون 
حمايت از افشاكنندگان فساد، نيازمند بررسي هاي دقيق 
و بسيار پيش از جلسه راي گيري اس��ت و در صورت رفع 
نواق��ص مي تواند گامي مهم جهت مبارزه با فس��اد اداري 
در كشور باشد.  »طرح حمايت و تشويق مطلعين مفاسد 
اداري و اقتص��ادي« ميانه ه��اي بهمن ماه ب��ا امضاي 99 
نماينده مجلس ش��وراي اس��لامي در صحن علني اعلام 
وصول ش��ده است. طبق اين طرح، افرادي كه از يك فساد 
مطلع مي ش��وند، مي توانند گزارش و مس��تندات خود را 
به سامانه دبيرخانه ش��ورايي كه براي اين منظور طراحي 
مي شود، ارس��ال كنند تا پس از بررسي صحت و سقم آن، 
 گزارش فساد جهت پيگيري، به مراجع قضايي ارسال شود. 

در اين طرح قوانيني همچون عدم افشاي اطلاعات شخصي 
افشا كننده )مگر به حكم قضايي(، تامين امنيت شغلي و مالي 
فرد، جابه جايي محل سكونت فرد براي تامين امنيت وي و 
همچنين پرداخت برخي پاداش ها و جوايز به وي پيش بيني 
شده است تا افراد تشويق شوند فسادهايي را كه شاهدند افشا 
كنند.  تصويب چنين قانوني در سال هاي اخير به كرات از 
سوي كارشناسان توصيه ش��ده بود و در ساير كشورهاي 
جهان نيز نمونه هاي مشابهي از اين قانون، سال ها است كه 
تصويب و اجرايي شده است و اغلب نام »قانون سوت زني« 

روي آن گذاشته اند. 

    قوانين سوت زني در جهان 
بنا بر گزارش ايرنا، در كشورهاي انگليسي زبان، به افشاي فساد 
 )whistleblowing( »از سوي افراد عادي »سوت زني
گفته مي شود. در بسياري از كشورهاي جهان، قوانيني براي 
حمايت از سوت زني يا افشاد فساد طراحي و تصويب شده 
است.  بطور مثال در ايالات متحده امريكا، قانون سوت زني 
در سال ۱989 تصويب ش��ده است و از افرادي كه فساد يا 
تقلب را در يك سازمان دولتي افشا كنند، حمايت مي كند. 
طبق اين قانون، افراد مي توانند »تخلفات اداري«، »اتلاف 
بودجه دولتي«، »سوءاستفاده از اختيارات« يا »اقداماتي 
كه موجب خطر بالقوه براي سلامت يا ايمني جامعه باشد« 
افشا كرده و در مقابل قانونگذار آنان را تشويق و امنيت آنان 
را تضمين مي كند.  البته چنين قانوني در كش��ور امريكا 
پيشينه اي بسيار طولاني دارد و در قرون گذشته براي افرادي 
كه فسادهايي محدود، مثلا در حوزه خريد و فروش گندم و 
نان را افشا مي كردند، مصوب شده است.  در استراليا، قانون 
سوت زني مربوط به س��ال 200۱ است و سوت زن در اين 
قانون فردي است كه كارمند يك سازمان دولتي باشد و از 
اشتباهات يا اقدامات غيرقانوني و تخلفات در همان سازمان، 
به مراجع ذي ربط، گزارش دهد. در قانون مصوب در كشور 
استراليا، هدف ترغيب كارمندان دولتي براي افشاي تخلفات 
در درون سازمان متبوع آنان اس��ت.  در بريتانيا قانون در 

گستره بيشتري از سوت زنان حمايت مي كند. سوت زن 
بريتانيايي مي تواند يك كارمند پليس، س��ازمان دولتي، 
كارگر كارخانه، كارآموز، كارمند بنگاه هاي تجاري يا مانند 
آن باشد و هر گونه عمل خلاف قانون اعم از جرايم جنايي، 
تقلب، آسيب به محيط زيست، ممانعت از اجراي عدالت، 
نقض قوانين يا هر اقداماي كه به افراد جامعه آسيب بزند را 
به مقامات گزارش دهد. در اين كشور دو شرط براي سوت 
زني وجود دارد؛  اول آنكه شكايات مربوط به منافع شخصي 
فرد سوت زني محسوب نمي شود و دوم آنكه فرد سوت زن 
نبايد پيش از اطلاع تخلف به مقامات، اسناد و اطلاعات خود 
را در اختيار رسانه ها قرار دهد. در اين كشور اين امكان وجود 
دارد كه افراد پيش از افشاي تخلف، از مشاوره بهره مند شوند 
تا بدانند قانون در مورد گزارش مذكور تا چه ميزان از آنان 

حمايت خواهد كرد. 

    سوت زني هاي اخير در ايران 
بحث درباره قانون سوت زني در ايران، با دو پرونده مهم موسوم 
به »املاك نجومي« و »حقوق هاي نامتعارف« آغاز شد. در 
پرونده املاك نجومي، »ياشار سلطاني« روزنامه نگار، اسنادي 
را كه از سوي يكي از اعضاي شوراي شهر تهران، در اختيار وي 
قرار داده شده بود منتشر كرد و بدين ترتيب جنجالي بزرگ 

شكل گرفت. هرچند سلطاني پس از اين افشا درگير برخي 
شكايات در دادگاه شد اما بسياري از شهروندان و كارشناسان 
معتقد بودند كه نبايد با وي برخورد قانوني كرد تا راه براي ديگر 
افشا كنندگان فساد باز بماند.  در پرونده موسوم به حقوق هاي 
نامتعارف نيز انتشار فيش ها حقوقي برخي كارمندان و مقامات 
دولتي بحث برانگيز ش��د و با ورود دستگاه قضايي و دولت، 
برخي مديران متخلف استعفا داده و طبق اظهار مسوولان، 
اغلب وجوهات دريافتي در قالب حقوق هاي نجومي، به خزانه 
كشور بازگشت.  نكته مهم در اين دو پرونده آن است كه اسناد 
و مدارك تخلفات، قبل از آنكه در قالب گزارش هاي سوت زني 
تحويل مراجع قضايي شود، در رسانه هاي عمومي منتشر شد. 
از يك سو با ايجاد جنجال هاي خبري، قضاوت در مورد صحت 
و سقم آنها دشوار شد و از سوي ديگر اين پرونده ها تبديل به 
برگ هاي برنده جناح هاي سياسي عليه يكديگر شد و حتي 
پاي آنها را به مناظره هاي انتخاباتي نيز كشيد.  اين در حالي 
است كه طبق عرف جهاني س��وت زني، اسناد ابتدا بايد در 
اختيار مراجع قضايي قرار گيرد و در صورتي كه مراجع قضايي 
در زمان مقتضي، اقدامات لازم را صورت ندهند، اين اسناد 
در اختيار رسانه ها و روزنامه ها قرار خواهند گرفت، مگر آنكه 
افشا كننده اسناد، هدفي ديگري غير از برخورد با فساد را در 

ذهن داشته باشد. 

    ابهامات طرح حمايت از مطلعين فساد 
طرح پيش��نهادي نمايندگان مجل��س، داراي ابهامات و 
ايرادهايي اس��ت كه به نظر مي رسد بايد قانون گذاران در 
بررس��ي نهايي آن، اين ابهامات و اي��رادات را مد نظر خود 
قرار دهند. اولين مس��اله در اين طرح، پيشنهاد طراحي 
يك نهاد جديد براي پيگيري فسادهاي افشا شده با عنوان 
»شوراي حمايت و تشويق مطلعين و شهود مفاسد اداري و 
اقتصادي« است. بايد گفت تشكيل يك نهاد اداري جديد با 
تركيب نمايندگان هفت نهاد و سازمان مختلف كشور كاري 
پيچيده، دشوار و زمان بر است و بطور طبيعي براي آغاز به 
كار چنين نهادي، به سال ها وقت و زمان نياز خواهد بود.  
دومين نكته مورد توجه در اين طرح، عدم مشاركت سازمان 
و تشكل هاي مردم نهاد يا نمايندگان عموم جامعه )به غير از 
نمايندگان مجلس( در چنين شورايي است. در اين صورت 
بايد مشخص شود كه تفاوت ش��وراي مذكور با نهادهاي 
قانوني كه تا پيش از اين، مسوول پيگيري فساد بوده اند، 
چيست و چنين ش��ورايي، كدام خلأ قانوني و سازماني را 
پُر خواهد كرد.  سومين نكته آن است كه سازوكار طراحي 
شده براي سوت زني در اين قانون به نظر سازوكاري زمان بر 
و پر هزينه است. برخورد با فساد اداري نيازمند سرعت عمل، 
دقت نظر و قاطعيت است، اين در حالي است كه بارگذاري 

اسناد و مدارك در يك س��امانه، بررسي مدارك، انتخاب 
پرونده هاي بارگذاري شده ارزشمند، ارجاع مجدد آن براي 
بررسي، پيگيري پرونده از س��وي مقامات و غيره، به نظر 
روندي پيچيده است كه احتمال دارد در عمل خود تبديل 
به نوعي نقض غرض شده، بطور عملي باعث بي نتيجه ماندن 
چنين طرحي شود و افشا كننده را در يك هزارتوي بي پايان 
از بررسي ها و ارزيابي ها گرفتار سازد. چنين وضعيتي باعث 
خواهد شد تا مطلعين از فساد، ترجيح بدهند كه در قبال 
فساد سكوت كنند تا گرفتار بروكراسي اداري زايد و دست و 
پا گير نشوند.  چهارم آنكه بطور معمول ادارات دولتي داراي 
مراكز حراستي اند و فسادهاي كوچك به آساني از سوي 
كارمندان به اين مراكز اطلاع داده مي شود. اين فسادهاي 
بزرگ اس��ت كه مطلعين را با خطر و ترس از هزينه هاي 
جدي افشاء روبرو خواهد كرد. از همين رو نفس تصويب 
چنين قانوني در جهان، براي افش��ا و پيگيري فسادهاي 
كلان و اغلب مربوط به مقامات مياني يا بالايي يك سازمان 
اداري است.  اين در حالي است كه چنين مقاماتي اغلب 
داراي وابس��تگي هاي جناحي و سياسي اند. در عين حال 
مشاركت مقاماتي از سه قوه و همچنين نمايندگان ادارات 
و س��ازمان هاي مختلف براي اداره يك سازمان مبارزه با 
فساد، باعث ايجاد ابهام، بروز رقابت هاي سياسي و جناحي 
در پيگيري پرونده ها، احتمال باخبر شدن مفسدين دانه 
درش��ت از طرح پرونده در اين شورا و مانند آن خواهد شد 
و در عمل فرصت برخورد سريع با فساد را خواهد گرفت. 
تجربه پرونده هاي گذشته نشان مي دهد كه مفسدين دانه 
درشت همواره احتمال دارد كه در صورت اطلاع از احتمال 
افشاي فساد به سرعت كشور را ترك كرده و مانع از اجراي 

عدالت شوند. 

    تصويب قانون سوت زني، امروز بهتر از فردا 
در بررسي اين طرح و با وجود نقايصي كه ذكر شد، بايد 
تاكيد كرد كه قوانين موج��ود در ايران، با خلأ جدي در 
زمينه حمايت از افشا كنندگان فساد روبرو است و حداقل 
ثمره تصويب چنين قانوني، مشروعيت يافتن افشاء فساد 
و ايجاد يك تضمين حداقلي براي ايجاد اطمينان خاطر 
در ذهن افش��اء كنندگان خواهد بود.  با اين همه طرح 
مذكور نيازمند اصلاحات و بررسي هاي مجدد تخصصي 
و كارشناسي است تا بتوان با بررسي نقاط قوت و ضعف آن، 
از اين قانون براي حمايت از افشاكنندگان فساد استفاده 
كرد و مطلعين از فساد را تشويق كرد تا در صورت اطلاع از 
فساد سازماني بزرگ، آن را افشا سازند.  حال بايد ديد كه 
در جلسه بحث و بررسي طرح مذكور، نمايندگان مجلس 
شوراي اسلامي چه تصميمي خواهند گرفت و آيا چنين 
طرحي تصويب خواهد شد يا خير؟ طرحي كه تصويب 
آن مي تواند گامي در جهت مبارزه با فساد اداري و مالي 

در كشور ايران باشد. 

دادستان كل كشور: 

اين مقدار فساد در نظام اسلامي بسيار زياد است
دادستان كل كشور مي گويد: نمي خواهم بگويم فساد در 
جامعه ما همه گير است، اما در نظام اسلامي اين مقدار فساد 
نيز بسيار زياد است. به گزارش ميزان، منتظري دادستان كل 
كشور، در همايش ملي »پليس، عدالت ترميمي و پيشگيري 
از جرم« كه صبح ديروز در دانشكده علوم و فنون انتظامي 
دانشگاه علوم انتظامي امين برگزار شد، در خصوص عدالت 
ترميمي گفت: اين موضوعي است كه درصد قابل توجهي از 
آن متوجه دستگاه قضايي و نيروي انتظامي است و لذا براي 
تحقق اين عدالت ترميمي كه عنوان اين همايش است لازم 
است تعامل و هم افزايي بيش از گذشته به منصه ظهور برسد 
و تنها به سخنراني، حرف زدن و مقاله نوشتن اكتفا نكنيم 
و اگر چنانچه اينها در جامعه بروز و ظهور پيدا نكند اثري 
نخواهد داشت. حجت الاسلام والمسلمين منتظري در ادامه 
با اشاره به اهميت توجه به مقوله گناه در جامعه گفت: اساس 
موضوع جرم و گناه در همه جوامع مورد توجه انديشمندان، 
رهبران و مديران جامعه است و اختصاص به امروز، ديروز 
و فردا ندارد چرا كه تاريخ نشان مي دهد از روز خلقت آدم 
ابوالبش��ر و رانده شدن آدم به خاطر يك تخلف تا امروز در 
سطوح مختلف اين واقعيت وجود داشته و دارد. او با اشاره به 
اينكه وظيفه حكومت اسلامي ايجاد و اجراي عدالت است، 

گفت: همه آنهايي كه در جامعه اسلامي حكومت مي كنند 
و دست اندركار هستند بايد در تحقق عدالت تلاش كنند. 
دادستان كل كش��ور با انتقاد از مديريت در برخي از امور 
كشور اذعان كرد: كشور ما توانمندي هاي انساني، طبيعي، 
جغرافيايي و ساير ظرفيت ها كه لازمه پيشرفت كشور است 
كم ندارد؛ اما چرا ش��اهد برخي از آسيب ها و نابساماني ها 
هستيم علت آن اين است كه از مسيري كه خداوند براي 
ما تعيين كرده و لازمه حكومت اسلامي است گاهي اوقات 
لغزش مي كنيم. اينجاست كه وظيفه قوه قضاييه و نيروي 
انتظامي بسيار سنگين است. منتظري خطاب به مسوولان 
انتظامي بيان كرد: شمايي كه مسووليت اين بار سنگين و 
اين امر مهم را عهده دار هستيد بايد بتوانيد به وظيفه خود 
آنگونه كه شايسته اس��ت عمل كنيد. وي در ادامه با بيان 
اينكه روزي انسان بايد در پيشگاه خداوند جواب اعمالش را 
بدهد، افزود: نمي خواهم بگويم فساد در جامعه ما همه گير 
اس��ت، اما در نظام اسلامي اين مقدار فساد نيز بسيار زياد 
است. ما در جامعه شاهد برخي از جرايم، آسيب ها و تخلفات 
هستيم، اما بايد بررسي شود كه زمينه رشد آنها چيست و 

گلوگاه ها كجاست.
دادستان كل كشور در بخش ديگري از اظهاراتش خطاب 

به وزير ارتباطات دولت دوازدهم گفت: وزير ارتباطات بايد 
جوابگو باشد، چرا كه براي پاكسازي فضاي مجازي همكاري 

نكرده اند و مصوبات را اجرا نمي كنند.
منتظري اظهار كرد: اگر بتوانيم جلوي جرمي را بگيريم و اين 

كار را انجام ندهيم، در پيشگاه خدا مسوول هستيم.
دادستان كل كش��ور با اش��اره به اينكه افزايش ۱0 تا ۱۵ 
درصدي پرونده ها در هر سال سمي براي قوه قضاييه است، 
بيان كرد: بايد روحيه صلح و سازش بين كاركنان نيروي 
انتظامي به وجود بيايد. دادستان كل كشور با اشاره به اينكه 
طبق آمار 70 درصد پرونده مراجعه كنندگان به كلانتري ها 
به صلح و سازش ختم مي شوند، اظهار كرد: اين آمار بسيار 
خوشحال كننده اي است و نشان مي دهد كاركنان نيروي 
انتظامي موثر عمل كرده اند و براي اين دستگاه هر چه هزينه 

شود به نوعي سرمايه گذاري است.
وي با بيان اينكه كش��ور ما ظرفيت كمي ندارد و چرا بايد 
وضعيت اقتصادي اينگونه باشد، تصريح كرد: هر آنچه براي 
پيشرفت لازم است را در كش��ور داريم، اما چرا بايد شاهد 
برخي نابساماني ها باشيم. دادستان كل كشور گفت: يكي از 
اعتراضات، حرف ها و گله هاي ما به مسوولان فرهنگي و به 
كساني كه امروز سردمدار مديريت فضاي مجازي هستند، 

اين است كه چرا بايد جامعه اسلامي ما اينقدر رها باشد كه 
شاهد اين همه جرم و گناه در جامعه باشيم؟ منتظري بيان 
كرد: آمار واصله ۱0 ماهه گذشته نشان مي دهد كه بستر 
جرايم فضاي مجازي و جرايم رايانه اي نسبت به سال گذشته 
۱۴0 درصد افزايش داشته است. دادستان كل كشور با اشاره 
به اينكه بنابر آمار ده ماهه واصله، كلاهبرداي هاي رايانه اي 
با ۳00 درصد رشد، بيشترين جرم را در كشور رقم مي زنند، 
گفت: اين آمار هشدار به مسوولان است؛ چه كسي مسوول 
اين موارد است؟ وي ادامه داد: برخي مسوولاني كه مديريت 

فضاي مجازي را در اختيار دارند، در اجراي دستور صريح و 
موكد رهبري مقابله مي كنند.

منتظري خاطرنشان كرد: مقام معظم رهبري چه زماني 
بحث شبكه ملي فضاي مجازي را مطرح كردند؟ چه كسي 
مسوول پاكس��ازي اين فضا است؟ قائل به بستن اين فضا 

نيستيم، اما بايد اين فضا را از آلودگي ها پاك كرد.
دادستان كل كشور با بيان اينكه امروز فضاي مجازي بستر 
ننگ آوري براي تحقق جرايم اخلاقي و مالي ش��ده است، 

تاكيد كرد: مردم گرفتار هستند، چه كسي مسوول است؟

 افغانستان با كمك ايران
به چهارراه تجارت تبديل شد

رييس جمهور افغانستان 
در مراسم ارس��ال اولين 
محمول��ه اين كش��ور از 
طري��ق چابه��ار گف��ت: 
همكاري هاي منطقه اي 
نقشه راه را تغيير مي دهد. 
افغانستان تا ۱8 سال پيش 
تنها يك جزيره بود و امروز با همكاري ايران و هند 
امكان تجارت با دنيا براي اين كش��ور فراهم شد. به 
گزارش فارس، »اش��رف غني« اظهار داشت: امروز 
يك تغيير ديدگاه در امور حكومتداري در افغانستان 
عملي شده اس��ت. وي گفت: امروز ديگر حرفي از 
نيمروز محروم  نيست چراكه اين ولايت با ۱8 سال 
پيش خود تفاوت دارد و دليل تغيير آن نيز تغيير در 
ديدگاه هاي حكومتداري و بخش خصوصي سازي 
و نوع تعامل با كشورهاي منطقه است و اين عوامل 
نيمروز را به مركز ثقل افغانستان تبديل كرده است. 
غني ادامه داد: افغانس��تان ام��روز ديگر محدود به 
خشكي نيست و با افتتاح بندر چابهار قلب آسيا به 
جهان وصل شده و اين كشور از يك كشور واردكننده 

به كشور صادركننده تبديل خواهد شد.

 FATF براي عبور از تحريم به
بپيونديم

س��خنگوي فراكس��يون 
مس��تقلين مجلس دهم از 
تاكيد معاون سياسي وزير 
امور خارجه براي پيوستن 
به FATF در راستاي عبور از 
تحريم ها و فشارهاي موجود 
خبر داد. به گزارش ايس��نا، 
مهرداد لاهوتي در جمع خبرنگاران با اش��اره به حضور 
سيدعباس عراقچي در نشست فراكسيون مستقلين 
مجلس گفت: آقاي عراقچي در اين نشست مباحثي را 
درباره اجلاس ورشو مطرح كرد و گفت كه امريكايي ها 
به دنبال آن بودند كه بتوانند اجماعي عليه ايران به وجود 
آورند اما حدود 79 كشور در اين اجلاس حضور يافتند 
و سطح مقامات شركت كننده در اين اجلاس هم پايين 
بود و فقط 2۳ كش��ور در حد وزير بودند و مابقي در حد 
سفراي كشورها به اين اجلاس آمدند. وي افزود: همچنين 
عنوان شد پيش از اين امريكايي ها در دعوت نامه خود 
مطرح كرده بودند كه قرار اس��ت موضوع ايران در اين 
اجلاس بررسي ش��ود اما احتمال دادند كه كشورهاي 
ديگر از اين موضوع اس��تقبال نكنند و در نتيجه عنوان 

نشست را تغيير دادند .

تلاش دشمن براي خرابكاري 
در بخش موشكي

فرمانده ني��روي هوافضاي 
س��پاه گفت: ما چند سال 
است فهميده ايم كه دشمن 
در تلاش ب��راي خرابكاري 
در حوزه موشكي است ولي 
صداي��ش را در نياورده ايم. 
آنها ت��لاش مي كردند تا در 
قطعاتي خرابكاري كنند و موشك ها روي هوا منفجر 
شود. به گزارش تسنيم، سردار حاجي زاده در جشنواره 
سلمان فارسي كه ديروز برگزار شد، طي سخناني عنوان 
كرد: يكي  از ابزارهاي دشمن، عمليات رواني و رسانه اي 
اس��ت و اينها ابزارهايي براي دشمني با ملت ما است. او 
با اشاره به تهديدات زيست محيطي گفت:  وقتي روند 
بارش ها در ۱0 تا ۱۵ س��ال گذشته را ارزيابي مي كنيم 
مي بينيم كه بارش در كشورهاي  پيراموني ما افزايش 
داشته و در كش��ور ما كاهش داشته اس��ت لذا نبايد با 
اين موضوع ساده برخورد كرد. آيا مسوولان امر نبايد با 
حساسيت با اين موضوع برخورد كنند؟ فرمانده نيروي 
هوافضاي سپاه گفت: همين اتفاقي كه در سال هاي اخير 
در خليج فارس و درياي عمان افتاد، موجب شد بسياري 

از صيادان ما بيكار شوند.

اصلاح طلبان نبايد با يكديگر 
درگير شوند

عضو شوراي مركزي حزب 
اعتماد ملي گف��ت: تداوم 
موفقي��ت اصلاح طلبان در 
انتخابات ها مشروط به اين 
است كه مانند سال هاي 8۴ 
و 88 خودشان با هم درگير 
نشوند. محمدرضا خباز در 
گفت وگو با ايلنا در خصوص ارزيابي خود از شرايط فعلي 
اصلاح طلبان براي ورود جدي به رقابت هاي انتخاباتي 
سال آينده گفت: در كشور ما جاي احزاب فراگير خالي 
است؛ بنابراين اين نياز طبيعي مردم و احزاب سياسي 
از حالت كاملا حس��اب ش��ده و دقي��ق حزبي بعضا به 
حركت هاي سليقه اي تبديل مي ش��ود.  عضو شوراي 
مركزي ح��زب اعتماد مل��ي در خصوص زم��ان آغاز 
فعاليت هاي انتخاباتي گفت: سال آينده سال انتخابات 
است و من فكر مي كنم حتي براي شروع فعاليت ها كمي 
دير شده باش��د. با اين حال اگر فعاليت ها تحت عنوان 
حزب باشد نيازي نيست از زمان خاصي آغاز شود بلكه 
در طول سال و از الان براي چهار سال آينده اين فعاليت ها 
شكل مي گيرد و در چارچوب و مسير مشخص با برنامه 

كار انجام مي شود.

برنامه اي براي عمليات نظامي 
مشترك در سوريه نداريم

وزير امور خارجه روس��يه با 
اشاره به تاثير مثبت نشست 
آستانه بر روند صلح سوريه، 
اظهار كرد كه عمليات نظامي 
مش��تركي از سوي روسيه، 
ايران و تركيه در خاك سوريه 
رخ نخواه��د داد.به گزارش 
خبرگ��زاري تاس، س��رگئي لاوروف، وزير امور خارجه 
 ،)VTV( روس��يه در مصاحبه با تلويزيون ملي ويتنام
سي سي تي وي چين و تلويزيون فينيكس گفت: مسكو، 
تهران و آنكارا هي��چ برنامه اي براي انجام دادن عمليات 
نظامي مشترك در س��وريه ندارند. لاوروف در اين باره 
تصريح كرد: ما برنامه اي براي انجام دادن عمليات نظامي 
كه روس��يه، تركيه و ايران در آنها درگير باشند، نداريم. 
روسيه و ايران با دعوت دولت قانوني سوريه در اين كشور 
فعاليت دارند. تركيه نگراني هاي امنيتي خود را در نظر 
گرفته است اما دولت سوريه، حضور نظامي تركيه را مورد 
انتقاد قرار مي دهد. وي گفت :با اين حال، دمشق از نشست 
آستانه كه »يك آتش بس واقعي در بيشتر جاهاي سوريه را 
تضمين كرده و موجب ايجاد گفتمان مستقيم ميان دولت 

و گروه هاي مخالف مسلح شد«، حمايت كرد.
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چهره ها

خبر

تقويت اختيارات   مديريتي 
جهت حمايت  دولت  از خانوارها

ش��وراي عالي هماهنگي اقتصادي سران سه قوه به 
رياس��ت رييس جمهور و با حض��ور رييس مجلس 
شوراي اسلامي، رييس قوه قضاييه و ديگر اعضاي اين 
شورا تشكيل جلسه داد. سران قوا در ابتدابا قدرداني 
از حضور مردم فهيم ايران در راهپيمايي شكوهمند 
چهلمين سالگرد پيروزي انقلاب اسلامي كه نقشه 
بدخواهان اين م��رز و بوم را در ايجاد يأس در مردم با 
شكست روبرو كرد، بيانيه گام دوم انقلاب كه توسط 
مقام معظم رهبري صادر شد را نقشه راه پيشرفت و 
تحكيم انقلاب و نظام اسلامي در دهه آينده قلمداد 
نموده و بر اجراي كامل آن تأكيد كردند. در اين جلسه 
شرايط اقتصادي كش��ور مورد بررسي قرار گرفت، 
گزارش��ي از وضعيت قيمت و تنظيم بازار كالاهاي 
اساس��ي ارايه شد و پيشنهادهاي س��ازمان برنامه و 
بودجه و وزارت صنعت، مع��دن و تجارت در جهت 
بهبود شيوه تخصيص ارز و تأمين كالاهاي اساسي 
و حمايت از قدرت خريد خانوارهاي كم درآمد مورد 
بررس��ي قرار گرفت و تصميم��ات لازم براي اصلاح 
سياست ها و تقويت اختيارات مديريتي براي اجراي 
هماهنگ سياست هاي تنظيم بازار و حصول اطمينان 
از برخورداري خانوارها از سياس��ت حمايتي دولت 
اتخاذ شد. همچنين در اين جلسه، پيشنهاد سازمان 
برنامه و بودجه در خصوص استفاده از ظرفيت هاي 
قانون بودجه، براي تسريع در پرداخت به پيمانكاران 
طرح هاي عمراني كشور و حمايت از اشتغال و توليد، 

مورد بررسي و تصويب قرار گرفت.



اخبار كلان 3 كلان

»تعادل«ازآخرينروزهايبررسيلايحه98گزارشميدهد

»مسعودنيلي«اظهاركرد

سقف درآمدهاي دولت در سال آينده؛  520 هزار ميليارد تومان 

امتيازاتدولتبهبنگاههاتورمزاست

جلسه علني روز گذشته مجلس، هشتمين روز بررسي 
لايحه بودجه 98 در صحن علني، به رياس��ت مسعود 
پزشكيان برگزار ش��د و ادامه بررسي جزييات لايحه 
بودجه سال 98 در دستور كار جلسه علني مجلس قرار 
گرفت. نمايندگان مجلس در نهايت با افزايش قيمت 
س��يگار براي س��ال آينده مخالفت كردند. همچنين 
مجلس موافقت كرد از محل صندوق توسعه ملي يك 
و نيم ميليارد دلار براي تقويت س��امانه دفاعي كشور 
برداشته ش��ود. همچنين پس از بحث هاي گوناگون 
نهايتا نمايندگان سقف درآمدهاي دولت در سال آينده 
را در لايحه بودجه 520 هزار ميليارد تومان پيش بيني 
كردند. با اين همه مجلس كه با مخالفت با فروش خدمت 
سربازي و افزايش قيمت سيگار تا حدودي دخل دولت 
را تحت فشار قرار داده بود، به دولت براي فروش 950 
ميليارد تومان از اموالش بدون تشريفات موافقت كرد.

به گزارش تعادل، نمايندگان مجلس در مصوبه اي مقرر 
كردند بانك مسكن ۱0 درصد درآمد تراكنش ها درنظام 
بانكداري الكترونيك را به حساب خزانه واريز كند. آنها 
در جريان بررسي لايحه بودجه سال 98، بند الحاقي 
۶ تبصره ۱۶ لايحه بودجه را به تصويب رس��اندند كه 
براساس آن بانك مس��كن موظف است در چارچوب 
نظام بانكداري الكتروني��ك ده درصد درآمد حاصل از 
دريافتي بابت تراكنش ها در نظام بانكداري الكترونيك 

را به حساب خزانه داري كل كشور واريز كند.
نمايندگان مجلس در مصوبه اي بانك مركزي را موظف 
كردند نسبت به اجراي طرح بخشودگي هرگونه سود 
تسهيلات زير ۱00 ميليون تومان اقدام كند. مجلس 
در جريان بررس��ي جزييات لايحه بودجه سال 98 به 
پيشنهاد محمدحسين فرهنگي براي الحاق يك بند 
به تبصره ۱۶ اين لايحه موافقت كردند كه بر اس��اس 
آن بخشودگي هرگونه سود تسهيلات زير يك ميليارد 
ريال مشروط به بازپرداخت اصل تسهيلات و بخشش 
جريمه هاي متعلق��ه ۷۳ ه��زار و 200 ميليارد ريال 

تعيين مي شود.
همچنين هر يك از مش��مولان بخش��ودگي هرگونه 
سود تسهيلات زير يك ميليارد ريال مي توانند از زمان 
تصويب اين قانون از بخشودگي هرگونه سود تسهيلات 

موضوع اين بند استفاده كنند.
نمايندگان مجلس با تصويب بندي ساز و كاري را براي 
الكترونيكي شدن نس��خه هاي پزشكي و درآمدهاي 
حاص��ل از آن تعيين كردن��د. بر اين اس��اس هزينه 
خدمات موضوع اين حكم )درباره الزام بيمه ها به صدور 
دفترچه هاي الكترونيكي( با تصويب مجمع عمومي 
سازمان بيمه سلامت ايران بر مبناي تراكنش انجام شده 

تعيين و از مراجعه كننده دريافت مي شود.
به ازاي هر فقره نس��خه الكترونيكي مبلغ هزار ريال از 
اشخاص حقيقي و حقوقي ارايه دهنده خدمت طرف 

قرارداد دريافت مي شود.
نمايندگان مجلس مقرر كردند كه كميسيون تنظيم 
مقررات و ارتباطات راديويي حداقل و حداكثر جريمه 
نقدي از اجرايي نشدن قانون استفاده از بي سيم هاي 
اختصاصي و غير حرفه اي )آماتوري( را تعيين كند. بر 
اين اساس حداقل و حداكثر جريمه نقدي موضوع مواد 
)۱0( و )۱۱( قانون استفاده از بي سيم هاي اختصاصي 
و غير حرفه اي )آماتوري( مص��وب 25/ ۱۱/ ۱۳۴5، با 
پيشنهاد وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات و تصويب 
كميسيون تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي تعيين 

مي شود.

مطالب�اتبانكهابابتتس�هيلاتطرحهاي
بالادس�تينفتوگازتاپايانس�ال۱۴۰۰امهال

ميشود
نمايندگان مجلس در مصوبه اي مقرر كردند مطالبات 
بانك مرك��زي و بانك هاي تجاري بابت تس��هيلات 
پرداختي به طرح هاي بالادستي نفت و گاز تا پايان سال 
۱۴00 امهال شود. در جريان بررسي لايحه بودجه سال 
98، بند ه تبصره ۱۶ اين لايحه را به تصويب رساندند كه 

براساس آن به دولت اجازه داده مي شود مطالبات بانك 
مركزي جمهوري اسلامي ايران و بانك هاي تجاري بابت 
اصل و سود تسهيلات پرداخت شده به شركت دولتي 
تابعه ذي ربط وزارت نفت، بابت تأمين مالي طرح هاي 
بالادستي نفت و گاز را تا پايان سال ۱۴00 امهال كند.

نحوهتهاتربدهياشخاصحقيقيوحقوقي
بهبانكهايصادرات،تجارتوملتتعيينشد

نمايندگان مجلس در جلس��ه علني روز گذش��ته در 
جريان بررسي لايحه بودجه س��ال 98، بند و تبصره 
۱۶ اين لايحه را به تصويب رساندند كه به موجب آن به 
منظور تهاتر و تسويه بخشي از بدهي اشخاص حقيقي 
و حقوقي به تضمين دولت به بانك هاي صادرات ايران، 
تجارت و ملت از محل واگذاري دارايي هاي غيرنقدي 
دولت، بانك هاي فوق الذكر موظفند در صورتي كه اصل 
و سود تا سررسيد قرارداد تسهيلات اوليه توسط گيرنده 
تسهيلات به صورت دفعتاً واحده تسويه شود، نسبت به 
فك رهن، آزادسازي وثايق، خروج از فهرست مشتريان 
بدحساب و اقدام براي رفع ممنوع الخروجي ذي نفعان 
هر يك از طرف هاي درگير در اس��تفاده از تسهيلات 

مزبور اقدام كنند.
به موجب اين مصوبه منابع حاصل شده از اجراي اين بند 
در رديف درآمدي ش��ماره ۳۱0۶02 با عنوان »منابع 
حاصل از برگش��تي از محل تسهيلات اعطايي )وجوه 

اداره شده( « واريز مي شود.
نمايندگان در بند ۶ اين تبصره هم بانك ها و موسسات 
اعتباري غيربانكي را مجاز كردند در صورتي كه در نتيجه 
اجراي اين بند متحمل زيان شوند، پس از تأييد بانك 
مركزي، زيان مزبور را به تدريج ظرف مدت پنج سال 
در صورت هاي مالي خود مستهلك نمايند. زيان مزبور 

به عنوان هزينه قابل قبول مالياتي پذيرفته مي شود.

قواني�نخصوصيس�ازييكس�الديگر
تمديدشد

نمايندگان مجلس شوراي اسلامي قوانين مربوط به 
خصوصي سازي و مشاركت خارجي را براي سال آينده 

تمديد كردند.
آنه��ا در حين بررس��ي لايحه بودجه، بن��د 2 تبصره 
۱9 لايح��ه بودجه س��ال 98 را بررس��ي ك��رده و آن 
را به تصويب رس��اندند. ب��ه موجب اين بن��د اجراي 
بنده��اي )۳(، )5(، )۶(، )8(، )9(، و )۱2( تبص��ره 
)۱9( قانون بودجه س��ال ۱۳9۷ كل كشور با رعايت 
 و اس��تفاده از ظرفيت اي��ن تبصره تنفيذ مي ش��ود.

در ماده ۳ آن آمده است دولت مي تواند نسبت به ارايه 
تضامين حاكميتي براي تأمين مالي خارجي، موافقت 
با ترهين اموال )به استثناي اموال موضوع اصل هشتاد 
و س��وم )8۳( قانون اساس��ي( و محل اج��راي طرح و 

همچنين ارايه تضمين خريد محصول اقدام نمايد.
در ماده 5 آن آمده است تعهدات دولت براي قراردادهاي 
منعقد ش��ده در س��ال ۱۳9۷ در س��ال هاي آتي نيز 

لازم الاجراء است.
در م��اده ۶ آن آم��ده اس��ت درآمده��اي ناش��ي از 
س��رمايه گذاري بخش خصوصي و تعاوني در قرارداد 
مش��اركت هاي موضوع اي��ن تبصره از مش��وق هاي 
مالياتي جزءهاي )۱( و )2( بند )ث( ماده )۱۳2( قانون 
ماليات هاي مس��تقيم موضوع ماده )۳۱( قانون رفع 
موانع توليد رقابت پذير و ارتقاي نظام مالي كش��ور و 
اصلاحات بعدي آن از محل رديف ش��ماره 550000 

برخوردار است.
در ماده 8 آن آمده اس��ت درآمد ناشي از اجراي احكام 
اين تبصره پ��س از واريز به خزانه داري كل كش��ور، با 
نظر سازمان برنامه و بودجه كشور و براي تكميل ساير 
طرح هاي تملك دارايي هاي س��رمايه اي نيمه تمام از 
محل رديف 2۱0۳00 جدول شماره )5( اين قانون به 

همان دستگاه اجرايي اختصاص مي يابد.
در ماده 9 آن آمده است دستگاه هاي اجرايي ذي ربط 
مجازن��د طرح هاي موض��وع اين تبص��ره را با رعايت 

مقررات مذكور در اين تبصره و س��اير قوانين مرتبط 
بدون اخذ مصوبه هيات وزيران )موضوع ماده )۱۱5( 
 قانون محاسبات عمومي كش��ور( به فروش برسانند.

در ماده ۱2 آن آمده است مدارس دولتي بر اساس مواد 
)۷(، )25( و )28( قانون برنامه ششم توسعه از شمول 

حكم اين تبصره مستثني هستند.
نمايندگان مجلس شوراي اسلامي در ادامه بند ۳ تبصره 
۱9 لايحه بودجه را بررس��ي كرده و به تصويب رس��اندند. 
به موجب اين بند دول��ت مي تواند در احداث، توس��عه و 
بهره برداري از حوزه هاي س��لامت، آموزش و تحقيقات و 
فرهنگ موضوع تبصره )2( بند )ج( ماده )۳( قانون اجراي 
سياست هاي كلي اصل )۴۴( قانون اساسي و همچنين در 
اجراي طرح هاي بنگاه ها و فعاليت هاي گروه سه ماده )2( 
قانون اجراي سياس��ت هاي اصل )۴۴( با استفاده از روش 
مشاركت عمومي- خصوصي از ظرفيت اين تبصره با رعايت 

قانون اجراي سياست هاي كلي اصل )۴۴( استفاده كند.
در ادامه نمايندگان بند ۴ بصره ۱9 را بررسي كرده و با 

حذف آن موافقت كردند.
نمايندگان مجل��س در مصوبه اي موارد برداش��ت از 
صندوق توسعه ملي در سال آينده را مشخص و مقرر 
كردند تا سقف ۱.5 ميليارد يورو از منابع صندوق توسعه 
براي تقويت بنيه دفاعي اختصاص يابند. نمايندگان بند 
الحاقي 2 تبصره ۴ لايحه بودجه را به تصويب رساندند 
كه براس��اس آن به دولت اجازه داده مي ش��ود مبلغ 2 
ميليارد و ۳۷5 ميليون يورو از منابع ورودي س��ال 98 
صندوق توسعه را به صورت تسهيلات ارزي با تضمين 
دولت به ش��رح ذيل برداش��ت كرده و منابع مذكور با 

رعايت شرايط زير به مصرف برساند.
اين بند با ۱۶0 رأي موافق، 22 رأي مخالف و ۱2 رأي 
ممتنع از مجموع 22۱ نماينده حاضر به تصويب رسيد.

پيش از تصويب اين رأي برخي از نمايندگان قصد ارايه 
پيشنهاداتي براي تغيير اين مبالغ را داشتند كه علي 
لاريجاني رييس مجلس گفت: براس��اس درخواست 
نمايندگان حدود ۱5 مورد برداشت از صندوق توسعه 
را پيشنهاد داديم كه نهايتاً براي ۱0 مورد مذكور از آنها 
از مقام رهبري اذن گرفتيم و براي همين نمي توانيم اين 

مبالغ را تغيير دهيم.

۹۵۰ميلي�اردتومانازام�والمازاددولت
بدونرعايتتشريفاتبهفروشميرسد

نمايندگان مجلس در مصوبه اي مق��رر كردند 950 
ميليارد تومان از اموال و دارايي هاي منقول و غيرمنقول 

مازاد دولت بدون رعايت تش��ريفات به فروش برسد. 
نمايندگان مجلس در جلسه بعدازظهر روز گذشته، 
يكش��نبه، مجلس ج��زو ۱ و 2 بن��د »و« تبصره ۱2 
لايحه بودجه را به تصويب رس��اندند كه براساس آن 
در اجراي بند )پ( ماده )۱0( قانون برنامه پنجس��اله 
ششم توسعه، به وزارت امور اقتصادي و دارايي اجازه 
داده مي شود با هماهنگي سازمان ثبت اسناد و املاك 
كشور، نس��بت به مكان محور نمودن اطلاعات اموال 
غيرمنقول دولتي اقدام كند و نس��بت به مولدسازي 
دارايي هاي دولت تا س��قف بيست هزار ميليارد ريال 
با اس��تفاده از ابزارهاي مالي ) اعم از اجاره بلندمدت، 
صكوك اجاره، ترهين و توثيق( اموال غيرمنقول مازاد 
بر نياز دستگاه هاي اجرايي به استثناي انفال و موارد 
مندرج در اصل هش��تاد و سوم )8۳( قانون اساسي به 
صورت كلي يا جزئي )بخش��ي از ساختمان ها، فضاها 
و اراضي و ساير اموال( بدون رعايت تشريفات مربوط 
به تصويب هيات وزيران مندرج در ماده )۱۱5( قانون 
محاسبات عمومي كشور با تشخيص و موافقت وزير 
امور اقتصادي و دارايي اقدام و وجوه حاصل را به رديف 

درآمدي 2۱0220 واريز كند.
به موجب اين مصوبه به وزارت امور اقتصادي و دارايي 
اجازه داده مي شود تا سقف 9 هزار و پانصد ميليارد ريال 
از اموال و دارايي هاي منقول و غيرمنقول مازاد دولت به 
استثناي انفال و موارد مندرج در اصل 8۳ قانون اساسي 
را بدون رعايت تشريفات مربوط به تصويب هيات وزيران 
مندرج در ماده )۱۱5( قانون محاسبات عمومي كشور از 
طريق مزايده عمومي به فروش رسانده و وجوه حاصل را 

به رديف درآمدي 2۱022۱ واريز كند.

مجلسباافزايشقيمتسيگارمخالفتكرد
نمايندگان مجلس بندي از لايحه بودجه را حذف كردند 
كه در آن دولت مكلف ش��ده بود به ازاي هر نخ سيگار 
مبلغ 5 ريال اضافه دريافت كند. آنها و در ادامه بررسي 
جزييات لايحه بودجه 98 در بحث درآمدي بند الحاقي 
۳ به تبصره ۶ را با ۱50 رأي موافق، ۴۶ رأي مخالف و 2 
رأي ممتنع از مجموع 222 نماينده حاضر در مجلس 

حذف كردند.
پيش از اين، اين بند با رأي نمايندگان به كميس��يون 
تلفيق جهت بررسي بيش��تر ارجاع شد. امروز اين بند 

مجدداً مورد بررسي قرار گرفت.
پيشنهادي مطرح ش��د كه در آن 50 ريال به ۱0 ريال 
كاهش پيدا كند كه اين پيشنهاد با مخالفت نمايندگان 

روبرو شد.
عل��ي لاريجاني رييس مجلس بع��د از حذف اين بند 
توضيح داد كه با حذف بند الحاقي ۳ به تبصره ۶ عملًا 
فقط احكام برنامه در موضوع سيگار در سال آينده اجرا 
مي شود. مجلس مي خواست با اين بند دولت را مكلف 
كند كه علاوه بر احكام برنامه به ازاي هر نخ سيگار مبلغ 
50 ريال اضافه دريافت شود و منابع آن به درآمد عمومي 

نزد خزانه داري كل كشور واريز گردد.
علاوه بر اين نمايندگان مجلس سقف درآمدي كشور را 
به ميزان پنج ميليون و 200 هزار و 8۳ ميليارد و ۶52 
ميليون ريال تعيين كردند. نمايندگان مجلس سقف 
درآمدهاي كشور در سال 98 را با ۱52 رأي موافق، ۳2 
رأي مخال��ف و 8 رأي ممتنع از مجموع 22۷ نماينده 

حاضر در مجلس تصويب كردند.
بر اين اس��اس منابع عمومي دولت از لحاظ درآمدها و 
واگذاري دارايي هاي سرمايه اي و مالي و مصارف بودجه 
عمومي دولت از حي��ث هزينه ها و تملك دارايي هاي 
سرمايه اي و مالي بالغ بر پنج ميليون و 200 هزار و 8۳ 

ميليارد و ۶52 ميليون ريال شامل: 
۱. منابع عمومي بالغ بر چهار ميليون و ۴85 هزار و 8۱۱ 

ميليارد و ۱5۴ ميليون ريال
2. درآمد اختصاصي وزارتخانه ها و موسس��ات دولتي 

بالغ بر ۷۱۴ هزار و 2۷2 ميليارد و ۴98 ميليون ريال

اختص�اص۱,۵۰۰ميلي�اردتوم�انب�راي
گازرسانيبهروستاهادرسال۹۸

نمايندگان مجلس در مصوبه اي مقرر كردند ۱,500 
ميليارد تومان براي گازرس��اني روستاها در سال 98 

اختصاص يابد.
در جريان بررس��ي جزييات لايحه بودجه س��ال 98 در 
بخ��ش هزينه اي، بند »د« تبصره ۱ لايحه بودجه س��ال 
98 را به تصويب رس��اندند كه براساس آن وزارت نفت از 
طريق شركت دولتي تابعه ذي ربط مكلف است از محل 
سهم چهارده و نيم درصد شركت مذكور تا ميزان پانزده 
هزار ميليارد ريال نسبت به گازرساني به روستاها و اتمام 
طرح )پروژه(  هاي نيمه تمام گازرساني به روستاها، تداوم 
گازرساني به شهرها و روستاهاي استان هاي سيستان و 
بلوچستان، هرمزگان، جنوب كرمان، شهرستان هاي خور 
و بيابانك و خراسان جنوبي، اقدامات لازم را به عمل آورد.

به موجب اين مصوبه، هزينه هاي مربوط به گازرساني 
به مدارس و مساجد روستاهاي گازرساني شده از محل 

اين منابع قابل تأمين است.

»مسعود نيلي« روز يكشنبه در چهاردهمين كنفرانس 
بين المللي مديريت پروژه افزود: با اطمينان خاطر مي توان 
گفت عملكرد بلندمدت اقتصاد ما مناسب نيست، داشتن 
يك تحليل درس��ت از اين اتفاق اهمي��ت زيادي دارد و 

موضوعي است كه همه به آن مي پردازند.
وي با بيان اينكه در فاصله س��ال هاي ۱۳5۳ تا ۱۳9۶ و 
از مجموع ۴۴ سال، شاهد رشد اقتصادي صفر يا منفي 
در 2۴ س��ال بوده ايم، گفت: در ۳0 س��ال هم نرخ هاي 
تورم بالاي ۱5درصد داش��تيم كه هر دو اينها رقم هاي 

جالبي نيست. 
وي ادامه داد: از اين ۴۴ سال، فقط هشت سال رشد توليد 
ناخالص ما بالاي ۶ درصد بوده و فقط چهار سال تورم زير 
۱0 درصد داش��تيم كه در اين هشت سال و چهار سال 
هم فقط دو سال به موازات يكديگر بوده اند كه هم رشد 
اقتصادي داشتيم و هم نرخ تورم زير ۱0 درصد بوده است.
نيلي خاطرنشان كرد: اگر به قيمت هاي ثابت سال 9۶، 
كل درآمدهاي ارزي كشور را مورد بررسي قرار دهيم از 
سال ۱۳۳9 تا ۱۳52، حدود 500 ميليارد دلار درآمد و 
در ۴۴ سال ۱۳52 تا ۱۳9۶چهار هزار ميليارد دلار درآمد 
ارزي داشتيم، اين آمارها نشانگر اين است كه اگر با روند 
گذشته جلو مي آمديم به جاي چهار هزار ميليارد دلار، 
۱500 ميليارد دلار درآمد ارزي داش��تيم و واقعيت ها 
نشان مي دهد كه عملكرد بلندمدت اقتصاد ايران دچار 

مشكل است. 
اين استاد دانش��گاه تصريح كرد: از سوي ديگر، به نظر 

مي رسد بهره مندي از حجم بالاي درآمدهاي نفتي و نحوه 
مديريتش در اين عملكرد نامطلوب نقش ايفا كرده است، 
به موازات بهبود بهره من��دي از درآمدهاي نفتي قواعد 
حاكم بر عملكرد اقتصاد به گونه اي عمل كرده كه منجر 
به پايين آمدن رشد اقتصادي و بالا رفتن تورم شده است.

وي يادآور ش��د: رفتارهاي بلندمدت نظام هاي مختلف 
اقتصادي عمدتا برآم��ده از ويژگي هاي نهادي در قالب 

قواعد تاثيرگذار بر انگيزه هاي آحاد اقتصادي است. 
نيلي در ادامه سخنان خود، به طرح دو سوال رسيد؛ اول 

اينكه قواعد حاكم بر عملكرد بلندمدت اقتصاد ايران چرا 
مناس��ب نبوده و دوم اينكه اگر قواعد ذكر شده مبتني 
بر تحقق اهداف رشد پايدار اقتصادي و تورم تك رقمي 

نيستند، پس چه هدف يا اهداف را دنبال مي كردند؟
اين استاد دانشگاه با مطرح كردن يك فرضيه در پاسخ 
به اين سوالات گفت: سياستمداران ما مباني رفتاري و 
فضاي ذهني دارند كه وقتي اين ويژگي با بهره مندي از 
درآمدهاي نفتي همراه مي ش��ود، تورم ايجاد مي كند و 
همين تورم، موجب واكنش همان سياستمداري مي شود 

كه خودش اين تورم را به وجود آورده است و نهايتا برآيند 
اين مساله باعث تخريب رشد اقتصادي كشور مي شود. 

وي خاطرنش��ان كرد: اين فرض وجود دارد كه افزايش 
درآمدهاي نفتي منجر به توانمندي مالي دولت مي شود، 
از آن طرف اغلب سياستمداران دنيا مدعي هستند كه 
مي توانند تحولات بزرگ ايجاد كنند و مشكل آنها فقط 

تامين منابع مالي است. 
نيلي اشاره اي به افزايش درآمدهاي نفتي ايران در دهه 
50 داشت و گفت: جالب است بدانيد سال ۱۳5۴ بودجه 
دولت نس��بت به سال قبلش بيش از س��ه برابر شد و در 
سال هاي بعد نيز به واسطه افزايش نفت همين اتفاق رخ 
داد و دولت را به فكر واداشت كارهايي انجام دهد كه در 

گذشته ممكن نبود.
وي توضيح داد: اگر در دو دوره متوالي، قيمت نفت افزايش 
پيدا كند بدون ترديد بودجه دولت افزايش پيدا خواهد 
ك��رد و چنانچه بلافاصله با كاه��ش قيمت نفت مواجه 
شويم، دولت نمي تواند تعهدات خودش را كاهش بدهد 
يا به تعويق بيندازد و همين مساله موجب بدهي دولت 

مي شود و تورم را رقم مي زند. 
استاد دانشگاه صنعتي شريف افزود: سياستمداران مايل 
نيستند تورم را نتيجه عملكرد خودشان بدانند، مايل است 
اسم آن را تورم نگذارد چون اين واژه علمي، راه حل دارد. 
براي همين اسم آن را گراني مي گذارد و دولت به جنگ 
گران فروش��ان مي رود، ديالوگ خطرناكي بين دولت و 
بنگاه اقتصادي رد و بدل مي شود، دولت به بنگاه مي گويد 

نبايد قيمت را بالا ببري و دوم اينكه دستمزد را هم دولت 
مشخص مي كند.

نيلي بيان كرد: در ادامه اين جريان، طبيعتا بنگاه به دولت 
مي گويد كه اين كار زيان ده است، دولت مي گويد در ازاي 
اين دو درخواست به تو امتياز مي دهم، مثلا انرژي ارزان 
يا زيرس��اخت رايگان، آب و منابع طبيعي ارزان يا ارز به 
قيمت پايين برايت فراهم مي كنم و دولت با اين امتيازها 
يك چرخه پيچيده را ايجاد مي كند كه همين ها عوامل 
مخرب رشد اقتصادي را ايجاد كرده و تمام اين مسائل به 

ابر چالش بيكاري منجر مي شود. 
او با توضي��ح اينكه نظام سياس��ت گذاري و س��ازوكار 
حاكم بر نظام مبادله، دو عامل مهمي است كه عملكرد 
اقتصادي را مشخص مي كند، گفت: مهم ترين مشكل 
عملكرد اقتصاد ايران جابه جايي عمل اين دو لايه است؛ 
نظام اداره مدرن اقتصاد به اين نتيجه رس��يده است كه 
س��ازوكار كنترلي حداكثري بر بخش اول و حداقلي بر 
بخش دوم حاكم باشد، به اين معني كه سازوكار كنترل 
 حداقلي بر لايه اول و حداكثري بر لايه دوم حاكم شود.

چهاردهمي��ن كنفرانس بين المللي مديري��ت پروژه، 
صبح روز گذشته همزمان با گراميداشت روز مهندس 
با حضور »مسعود نيلي« استاد دانشگاه صنعتي شريف، 
»امير ناظمي« معاون وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات، 
»محمدحس��ين صبحيه« دبير كنفرانس و جمعي از 
استادان و صاحبنظران فني مهندسي و مديريت پروژه 

در سالن همايش هاي بين المللي رازي گشايش يافت.
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گمركگوشتهايوارداتي
رازودترترخيصكند

گمرك موظف ش��د با هماهنگ��ي وزارت جهاد 
كشاورزي نسبت به ترخيص گوشت هاي وارداتي 

سريع تر اقدام كند.
در زمينه واردات، ترخيص و توزيع گوشت، هيات 
وزيران مقرر ك��رده ك��ه وزارت صنعت، معدن 
تجارت بايد ب��ه گونه اي تمهي��د و برنامه ريزي 
كند كه گوشت هاي وارداتي با ارز رسمي ۴200 
توماني به شكل مناسب تري بين مصرف كنندگان 

توزيع شود.
همچنين گمرك موظف ش��ده با هماهنگي با 
وزارت جهاد كشاورزي نسبت به تسريع ترخيص 
گوش��ت هاي وارداتي از مبادي ورودي كش��ور 

اقدام كند.
طبق آنچه گمرك اعلام كرده، هيات دولت ابلاغ 
كرده كه وزارت كشور بايد خروج غيرقانوني دام از 

كشور را با جديت مراقبت و كنترل كند.
گفتني است؛ روز گذش��ته مهدي مير اشرفي - 
رييس كل گمرك - اعلام كرد كه ۷00 كانتينر 
گوش��ت در گمرك مانده كه ۳00 كانتينر آن به 
پشتيباني امور دام اختصاص دارد كه پس از اخذ 

مجوزها، ترخيص خواهد شد.
طبق گفته وي، در ۱۱ ماه امس��ال ۱۳۷ هزار تن 
گوشت گرم و منجمد وارد شده كه اين آمار غير 
از واردات دام زنده و مواد پروتئيني و مرغ اس��ت 
و ميانگي��ن ماهانه واردات ۱2 ه��زار و 500 تن 

گوشت بوده است.
البته مير اشرفي اظهار كرده كه قبل از تحريم ها 
ميانگين زماني كه كالا از كشتي پياده و در گمرك 
اظهار مي شد 20 روز بود اما هم اكنون اين مدت به 

۴0 روز افزايش پيدا كرده است.

تصويب2امكانبراياسناد
خزانهدركميتهفقهيبورس

در راستاي انطباق با نيازهاي فعلي و آتي كشور، 
دو امكان جديد براي اسناد خزانه اسلامي دولت 
به تصويب كميته فقهي س��ازمان بورس و اوراق 

بهادار رسيد.
بر مبناي پيش��نهادهاي معاونت نظارت مالي و 
خزانه داري كل كشور )مركز مديريت بدهي ها و 
دارايي هاي مالي عمومي( و پيگيري هاي به عمل 
آمده، به منظور انطباق ب��ا نيازهاي فعلي و آتي 
دولت، امكان محاسبه مبالغ مربوط به حفظ قدرت 
خريد اسناد خزانه اسلامي بر مبناي يك شاخص 
قيمتي مشخص و پرداخت آن در قالب كوپن هاي 
سود مورد تصويب كميته فقهي سازمان بورس و 

اوراق بهادار قرار گرفت.
بر اين اساس، مبالغ حفظ قدرت خريد مربوط به 
دوره زماني تاريخ انتش��ار تا تاريخ سر سرسيد بر 
مبناي يك شاخص قيمتي مشخص )نظير تورم( 
محاسبه و در قالب كوپن هاي سود در مواعد زماني 

مشخص پرداخت مي شود.
بر اساس تصويب كميته مذكور امكان تعويض 
اسناد خزانه اسلامي با سهام دولت نيز فراهم آمده 
است كه در اين حالت، دارنده اسناد خزانه اسلامي 
اين اختيار را دارد تا در سر رسيد، اسناد خود را با 
سهام شركت ها يا واحد هاي سرمايه گذاري تحت 
تملك دولت تعويض كند. بر اين مبنا، نس��بت 
تعويض مي تواند در ابتداي انتش��ار اسناد خزانه 

اسلامي يا پس از آن تعيين شود.

سهماندكاصناف
ازدرآمدمالياتيتهران

مهر| رييس س��ازمان مديريت و برنامه ريزي 
استان تهران سهم اصناف در درآمد مالياتي ۱0 
ماه امسال اين استان را ۱5 درصد اعلام كرد و 
گفت: درآمد مالياتي اس��تان در اين مدت ۳0 

هزارميليارد تومان بوده است.
نعم��ت الله ترك��ي در رابط��ه ب��ا عملكرد ۱0 
ماهه درآمدهاي مالياتي استان تهران، اظهار 
داشت: در اين مدت، ماليات از عوارض خروج 
مس��افر، ماليات بر ارزش اف��زوده و ماليات بر 
نقل و انتقال خودرو به ترتيب ١٥٧، 89 و 8۴ 
درصد محقق شده اس��ت كه بيشترين درصد 
تحقق درآمده��اي ماليات��ي را در اين بخش 

شاهد بوديم.
رييس س��ازمان مديريت و برنامه ريزي استان 
تهران افزود: در بخ��ش اخذ ماليات دو درصد 
ساير كالاها و ماليات شماره گذاري خودرو نيز 
به ترتيب شاهد تحقق۴0 و 50 درصدي بوديم 
ك��ه كمترين درصد تحقق در ۱0 ماهه س��ال 

جاري مربوط به اين دو حوزه مي شود.
وي اف��زود: همچنين درآمده��اي مالياتي در 
۱0ماهه سال جاري ۳0.5 هزار ميليارد تومان 
بوده كه ۷8 درصد محقق شده و نسبت به سال 

قبل رشد 8 درصدي را شاهد هستيم.
به گفته ترك��ي در بخش ماليات مس��تقيم، 
س��هم ماليات مشاغل استان تهران ۱5 درصد 

بوده است.
وي ادامه داد: عملكرد درآمدي دس��تگاه هاي 
اجرايي استان تهران در نيروي انتظامي، اداره 
كل ثبت اسناد و گمرك اس��تان به ترتيب 5، 
٤ و 500 ميليارد تومان اس��ت كه اين ادارات 

بيشترين درآمد را داشتند.
تركي تصريح ك��رد: درواقع طي ۱0 ماه س��ال 
جاري، نيروي انتظامي ۳5 درصد و ثبت اسناد و 
املاك ۱22 درصد و گمرك ۱۷۱ درصد تحقق 

درآمدي داشتند كه قابل تامل است.
رييس س��ازمان مديريت و برنامه ريزي استان 
تهران با اش��اره به درآمد ۳۱.5 ه��زار ميليارد 
توماني در بخش منابع عمومي در استان تهران، 
گفت: ۷5 درصد درآمد ها محقق شده كه نسبت 

به سال قبل رشد 8.۴ درصدي داشته است.
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سپرده بانك ها در آذرماه به 1719 ميليارد تومان رسيد 

»تعادل« از تازه ترين تحولات بازار ارز و طلا گزارش مي دهد

در طليعه پنجمين دهه انقلاب اسلامي

سپرده هاي ديداري بانك ها ۲۰۰ هزار ميليارد تومان شد

رشد 32 درصدي سپرده ديداري در 9 ماه اول 97 

ادامه رشد نرخ سكه و ارز 

نخستين شعبه وحدت بانك انصار در استان گلستان افتتاح شد

گروه بانك و بيمه | محسن شمشيري|
بر اساس آمار بانك مركزي از ۹ ماهه نخست بخش پولي 
و بانكي كشور، ميزان مانده سپرده هاي بخش غيردولتي 
در بانك ها و موسس��ات اعتباري غيربانكي در ماه مذكور 
در مجموع ۱,۷۱۹ هزار ميليارد تومان است كه نسبت به 
ماه مشابه سال گذش��ته حدود ۲۲ درصد افزايش داشته 
است. ميزان سپرده هاي بخش غيردولتي در اين بانك ها 
و موسس��ات در آذرماه سال گذشته ۱,۴۱۰ هزار ميليارد 
تومان و در اسفند سال پيش ۱,۴۸۵ هزار ميليارد تومان 

بوده است.
به گزارش تعادل، از اين مي��زان بانك هاي تجاري ۲۰,۱ 
درصد معادل 3۴۵ هزار ميليارد تومان، بانك هاي تخصصي 
مع��ادل ۱۰,۴ درصد معادل ۱۷۸ ه��زار ميليارد تومان و 
بانك ه��اي خصوصي يا غير دولتي مع��ادل 6۹,۵ درصد 
معادل ۱۱۹۴ هزار ميليارد تومان سپرده جذب كرده اند. 

    سپرده هاي ديداري بانك ها 
۲۰۰ هزار ميليارد تومان شد

بر اس��اس اين گ��زارش، از مجموع س��پرده هاي بخش 
غيردولتي نزد بانك ها و موسس��ات اعتباري غيربانكي، 
حدود ۲۰۰ هزار ميليارد تومان آن مربوط به سپرده هاي 
ديداري است كه رقم اين سپرده ها نسبت به سال گذشته 
رشد ۴3.۷ درصدي داشته است. سهم سپرده ديداري نيز 
معادل ۱۱,6 درصد كل سپرده هاي مردم در بانك ها بوده 
اس��ت و بقيه آن يعني ۸۸,3 درصد را سپرده غير ديداري 
شامل سپرده هاي دراز مدت و قرض الحسنه تشكيل داده 
است. ميزان س��پرده هاي ديداري بانك ها در آذرماه سال 
گذشته ۱3۸ هزار ميليارد تومان و در اسفندماه همان سال 

۱۵۰ هزار ميليارد تومان بوده است.
اين نكته نشان مي دهد كه س��پرده ديداري در ۹ ماه اول 
س��ال معادل ۵۰ هزار ميليارد تومان بيشتر شده و رشد 
3۲ درصدي در ۹ ماه اول س��ال ۹۷ و ۴3 درصدي نسبت 
به آذر ۹6 داشته است. حجم پول شامل سپرده ديداري و 
اسكناس نيز در ۹ ماه اول ۲۵ درصد و در يك سال منتهي 
به آذر ۹۷ معادل ۴۱ درصد رش��د كرده كه نشان دهنده 
تمايل مردم به نگهداري پول به صورت نقد، سپرده ديداري 
و اسكناس بوده است. قرض الحسنه به ميزان ۸۸,۸ هزار 
ميليارد تومان معادل ۵,۱ درصد كل سپرده ها بوده است. 
سپرده كوتاه مدت با رقم ۵3۵ هزار ميليارد تومان معادل 
3۱,۱ درصد س��پرده ها و س��پرده بلندمدت با ۸6۹ هزار 
ميليارد تومان معادل ۵۰,۵ درصد كل سپرده ها را به خود 
 اختصاص داده اس��ت. و س��پرده هاي متفرقه نيز معادل

۱,۵ درصد كل س��پرده ها س��هم دارد. براين اساس پول 
اسكناس و سپرده ديداري با رقم ۲۴۴ هزار ميليارد تومان 
معادل ۱3,۸ درصد نقدينگي و شبه پول شامل سپرده هاي 
دراز مدت يعني كوتاه مدت و بلندمدت و قرض الحس��نه 
معادل ۱۵۲۰ هزار ميليارد تومان يا ۸6,۲ درصد نقدينگي 
سهم داشته است. نقدينگي نيز با رشد ۲۰,۱ درصدي در 
يكس��ال اخير و افزايش ۲3۴ هزار ميلي��ارد توماني در نه 
ماه اول ۹۷ به رقم ۱۷6۴ هزار ميلي��ارد تومان در آذر ماه 

۹۷ رسيده است. بانك ها همچنين ۱,۴۰۴ هزار ميليارد 
تومان سپرده مدت دار از بخش غيردولتي جذب كرده اند 
كه اين رقم در مقايس��ه با آذرماه سال گذشته كه ۱,۱۸۰ 
هزار ميليارد تومان بوده، رشد حدود ۱۹ درصدي و نسبت 

به اسفند سال گذشته رشد ۱3.۸ درصدي داشته است.

   رشد ۲۷ درصدي سپرده هاي قرض الحسنه
اما بر اس��اس آم��ار بانك مرك��زي، ميزان س��پرده هاي 
قرض الحس��نه بخش غيردولتي نزد بانك ها و موسسات 
اعتباري غيربانكي به بيش از ۸۸ هزار ميليارد تومان رسيده 
و با افزايش ۲۷ درصدي نسبت به آذرماه سال گذشته همراه 
بوده است.سپرده هاي قرض الحسنه در آذرماه سال گذشته 
حدود ۷۰ هزار ميليارد تومان و در اسفند همان سال بيش از 
۸۰ هزار ميليارد تومان بوده است.بر اساس اين گزارش، رقم 
ساير سپرده هاي بخش غيردولتي نزد بانك ها و موسسات 
اعتباري غيربانكي نيز در آذرماه سال جاري ۲6 هزار ميليارد 

تومان است.

   وضعيت كوتاه مدت و بلندمدت 
از رش��د 3۵ هزار ميليارد توماني نقدينگي در آذرماه ۹۷ 
معادل ۲۵ هزار ميليارد تومان جذب سپرده بلندمدت و بقيه 
جذب سپرده هاي كوتاه مدت شده است كه نشان دهنده 
اثر فوري سياست هاي كنترل نرخ ارز و سكه روي افزايش 
سپرده بلندمدت است. سپرده بلندمدت از اسفند ۹6 تا آبان 
ماه ۹۷ تنها 3 هزار ميليارد تومان رشد كرده بود اما در آذر 
۹۷ متاثر از سياست هاي بانك مركزي در كنترل بازار ارز و 
طلا و سكه، و كاهش نرخ دلار و سكه در آّبان و آذر، تمايل 
مردم به سپرده بلندمدت افزايش يافت و سپرده بلندمدت 
در آذر ماه معادل ۲۵ هزارميليارد تومان بيشتر شده است.
 س��پرده بلندمدت از اس��فند ۹6 ت��ا آبان م��اه ۹۷ تنها

3 هزار ميليارد تومان رشد كرده بود اما در آذر ۹۷ متاثر از 
سياست هاي بانك مركزي در كنترل بازار ارز و طلا و سكه، 
و كاهش نرخ دلار و سكه در آبّان و آذر، تمايل مردم به سپرده 
بلندمدت افزايش يافت و سپرده بلندمدت در آذر ماه معادل 

۲۵ هزارميليارد تومان بيشتر شده است. 
به دنبال اجراي سياست هاي بانك مركزي از مرداد ۹۷ كه با 
كاهش سقف تراكنش بانكي، جمع آوري چك هاي رمزدار 
در گردش در بازار، س��اماندهي صرافي ها و... نرخ دلار در 
آبان و آذر به ترتيب 6,۹- و ۱۹,۵- درصد، نرخ سكه ۲,۷- و 
۱۵,3- درصد، نرخ يورو ۷,6- و ۱۸,۷- درصد، كاهش يافت، 
موجب شد كه عده اي از صاحبان نقدينگي، پول خود را به 
سپرده بلندمدت تبديل كنند و در نتيجه روند هشت ماه 
اول كه با بي ميلي مردم نس��بت به رشد سپرده بلندمدت 
مواجه ش��ده بود و مردم پول و رشد نقدينگي جديد را در 
حساب كوتاه مدت، ديداري و به صورت اسكناس نگهداري 
مي كردن��د، در آذر ماه تصميم گرفتند كه حدود ۲۵ هزار 
ميليارد تومان از نقدينگي جديد را به س��پرده بلندمدت 
تبديل كنند زيرا وضعيت بازار سكه و ارز نزولي شده بود و 
تمايل كمتري نسبت به نگهداري پول به صورت كوتاه مدت 
وحساب جاري وجود داشت. تا آبان ماه ۹۷، از مبلغ ۱۹۵ 

هزار ميليارد تومان افزايش نقدينگي در هشت ماه اول سال 
۹۷، به ميزان ۴۸ هزار ميليارد تومان جذب سپرده ديداري، 
۱۲۹ هزار ميليارد تومان جذب سپرده كوتاه مدت، ۸ هزار 
 ميليارد تومان جذب س��پرده قرض الحسنه، نزديك به 
۲ هزار ميليارد تومان تبديل به اسكناس در دست مردم شده 
و تنها 3 هزار ميليارد تومان جذب سپرده بلندمدت شده كه 
نشان مي دهد ۹۲ درصد يا به عبارتي تقريبا تمام افزايش 
نقدينگي ۱۹۵ هزار ميليارد توماني سال ۹۷ تبديل به پول 
داغ شده كه مي تواند باعث رشد انواع تقاضا و مبادله در بازار 
شود. اما در آذرماه از مبلغ ۲3۴ هزار ميليارد تومان افزايش 
نقدينگي در ۹ ماه اول سال ۹۷، به ميزان ۴۸ هزار ميليارد 
تومان جذب س��پرده ديداري، ۱۴۱ هزار ميليارد تومان 
جذب س��پرده كوتاه مدت، ۸ هزار ميلي��ارد تومان جذب 
سپرده قرض الحس��نه، ۱۲3۰ ميليارد تومان به صورت 
اس��كناس در دست مردم و ۲۸ هزار ميليارد تومان جذب 

سپرده بلندمدت شده است. 
به عبارت ديگر، از رشد 3۵ هزار ميليارد توماني نقدينگي 
در آذرماه ۹۷ معادل ۲۵ هزار ميليارد تومان جذب سپرده 
بلندمدت و بقيه جذب سپرده هاي كوتاه مدت شده است 
كه نشان دهنده اثر فوري سياست هاي كنترل نرخ ارز و سكه 

روي افزايش سپرده بلندمدت است
از سوي ديگر، حجم نقدينگي در آذر ماه ۹۷ بيش از هزار 
و ۷6۴ هزار ميليارد تومان اعلام ش��د نسبت به اسفندماه 
سال گذش��ته ۱۵,3 درصد و نسبت به مدت مشابه سال 
قبل ۲۲,۱ درصد افزايش نشان مي دهد. حجم پول شامل 

اسكناس و سپرده ديداري در اين دوره ۲۴۴ هزار ميليارد 
با ۲۵,۷ درصد افزايش نسبت به اسفند ماه سال قبل بوده 
و حجم شبه پول شامل سپرده هاي كوتاه مدت، بلندمدت 
و قرض الحسنه نيز با ۱3,۸ درصد رشد در نه ماه اول سال 

۹۷، معادل ۱۵۲۰ هزار ميليارد تومان است.
نكته قاب��ل توجه اين اس��ت ك��ه تركيب س��پرده هاي 
كوتاه م��دت و بلندمدت بانك ه��ا كه متاثر از نوس��انات 
نرخ ارز و طلا در يك س��ال اخي��ر، افزايش قيمت كالاها 
و مس��كن، خودرو، و س��اير كالاه��ا، كاهش نرخ س��ود 
س��پرده بلندمدت به ۱۵ درصد، وس��اير عوامل بوده، در 
۹ ماه اخير با تحولات قابل توجهي مواجه ش��ده اس��ت. 
آمارها نش��ان مي دهد، كه س��پرده كوتاه مدت و در حال 
 گردش در دس��ت مردم از طريق كارت هاي بانكي با رشد

36 درصدي در نه ماه همراه ب��وده و از 3۹3 هزار ميليارد 
تومان در اسفند ۹6 به ۵3۵هزار ميليارد تومان در آذر ۹۷ 

رسيده و ۱۴۱ هزار ميليارد تومان بيشتر شده است. 
اين در حالي است كه سپرده بلندمدت تنها ۲۸ هزار ميليارد 
تومان در اين ۹ ماه بيشتر شده و از ۸۴۰ هزار ميليارد تومان 
در اسفند ۹6 به ۸6۹ هزار ميليارد تومان در آذر ۹۷ رسيده 
و 3,۴ درصد رشد داشته كه البته نشان مي دهد در آذر ماه 
رشد قابل توجهي نسبت به ماه هاي ديگر سال داشته است.. 
زيرا س��پرده بلندمدت از اسفند ۹6 تا آبان ماه تنها 3 هزار 
ميليارد تومان رشد كرده بود اما در آذر ۹۷ به خاطر كاهش 
نرخ دلار و س��كه در آّبان و آذر متاثر از سياست هاي بانك 
مركزي در كنترل بازار ارز و طلا و سكه، سپرده بلندمدت 

معادل ۲۵ هزارميليارد تومان بيشتر شده است. 
 سپرده ديداري نيز با رش��د 3۲ درصدي در ۹ ماه اخير از 
۱۵۰ ه��زار ميليارد تومان در اس��فند ۹6 ب��ه ۱۹۹ هزار 
ميليارد تومان در آذر ۹۷ رسيده و ۴۸ هزار ميليارد تومان 
بيشتر شده است و بعد از سپرده كوتاه مدت، بالاترين رشد 

سپرده ها را در يكسال اخير و ۹ ماه اخير نشان مي دهد. 
ميزان سپرده قرض الحس��نه نيز در اين ۹ماه از ۸۰ هزار 
ميليارد تومان در اسفند به ۸۸ هزار ميليارد تومان در آذر 

۹۷ رسيده و بيش از ۱۰ درصد رشد كرده است. 
به عبارت ديگر، در حال��ي كه انتظار مي رود بخش عمده 
افزاي��ش نقدينگي جذب س��پرده بلندمدت ش��ود اما از 
۲3۴ هزار ميليارد تومان حدود ۱۲ درصد جذب سپرده 
 بلندمدت و ۴ درصد جذب قرض الحس��نه شده و بيش از

۸۴ درصد جذب اسكناس، سپرده ديداري و كوتاه مدت 
شده كه اين ميزان پول و نقدينگي كه به پول داغ مشهور 
است مي تواند به سرعت وارد بازار كالا شده و نوسان هاي 
مختلفي را ايجاد كند.  اين نوع تغييرات نش��ان مي دهد 
كه تماي��ل مردم به نگهداري پول ب��ه صورت كوتاه مدت 
و س��پرده ديداري و اس��كناس و چك افزايش يافته تا هر 
زمان كه تشخيص دادند براي خريد كالا، مايحتاج، خريد 
ارز، سكه، خودرو، مس��كن، زمين و... وارد بازارها شوند و 
همين موضوع عامل نوس��ان و رشد قيمت ها در چند ماه 
اخير شده است.  سهم سپرده بلندمدت از كل نقدينگي به 
۴۹ درصد، كوتاه مدت 3۰ درصد و سپرده ديداري ۱۱,۲ 

درصد نقدينگي است

گروه بانك و بيمه|احسان شمشيري|
پس از كاهش قيمت ارز در روز شنبه، روز يك شنبه بار ديگر 
قيمت در صرافي ها افزايش چشم گيري يافت و دلار را را در 
آستانه ورود به ۱۴ هزار تومان قرار داد افزايشي كه مسوولان 

هر كدام توپ تقصير را به زمين ديگري مي اندازند.
به گ��زارش تعادل، روز يك ش��نبه ۵ اس��فند ۹۷ قيمت 
لحظه اي دلار ب��ه ۱3 هزار و 6۵۰ تومان و يورو به ۱۵ هزار 
6۰۰ تومان رس��يد همچنين نرخ دلار در سامانه سنا و بر 
اس��اس نرخ هاي روز ش��نبه ۱۲ هزار و ۸3۵ تومان، يورو 
۱۴ هزار و ۸۹۲ تومان و پوند ۱6 هزار و ۸۱۴ تومان اعلام 
شد.قيمت سكه طرح جديد روز يك شنبه به ۴ ميليون و 
۸6۰ هزار تومان رسيد همچنين هر قطعه سكه تمام بهار 
آزادي طرح قديم ۴ ميليون و ۷۰۰ هزار تومان، نيم سكه 
۲ ميليون و ۷۵۰ هزار تومان، ربع سكه يك ميليون و ۷۵۰ 
هزار تومان و سكه يك گرمي ۸6۰ هزار تومان معامله شد. 
ه��ر اونس طلا نيز در بازارهاي جهاني به ۱3۲۸ دلار و 63 
س��نت و هر گرم طلاي ۱۸ عيار نيز ب��ه ۴۴۰ هزار و ۹۲3 

تومان رسيد.
دبيركانون صرافان در ارتباط با آخرين تحولات بازار گفت: 
صرافان امس��ال نيز به مانند سال هاي گذشته بايد پيش 
از آغاز س��ال جديد دفاتر مالي قانوني خود را پلمب كنند.

دفات��ر قانوني به منظور جلوگي��ري از تقلب و جابه جايي 
ثبت ه��اي مالي و از اين قبيل موارد بايد قبل از اس��تفاده 
توسط نماينده اداره ثبت امضا شود كه اين اقدام را پلمب 
دفاتر قانوني مي گويند. دفاتر قانوني به اين دليل بايد پلمب 

شوند چون از لحاظ قانوني داراي اهميت فراوان هستند. 
اين دفاتر تنها سند مالي بنگاه هاي اقتصادي بوده و مورد 
استناد بازرس��ين مالياتي قرار مي گيرند.بنابراين تمامي 
دفاتر قانوني شامل دفتر روزنامه و دفتر كل و دفتر دارايي 
به هر تعداد كه باشد به جز دفتر انديكس بايد قبل ثبت هر 
مطلبي توسط نماينده اداره ثبت امضا و مهر شود. اين دفاتر 
فقط با رعايت اين شرايط اعتبار داشته و مورد استناد قرار 
مي گيرد يعني بايد قبل از استفاده توسط نماينده ثبت امضا، 
مهر و شماره گذاري شوند و بعد از آن صاحبان بنگاه هاي 

اقتصادي مي توانند از آنها استفاده كنند. پس از امضا و مُهر 
شدن تمامي صفحات دفاتر بايد اظهارنامه پلمب دفاتر نيز 
پُر شده و به تاييد نماينده ثبت نيز برسد.ضمنا بايد دو طرف 
قيطان دفاتر قانوني با مهر وزارت دادگستري ممهور و منگه 
شوند. تاريخ پلمب دفاتر قانوني هم بايد مد نظر قرار گرفته 
و رعايت شود يعني كليه بنگاه هاي اقتصادي بايد حداكثر 
يك ماه بعد از سال مالي نسبت به پلمب دفاتر قانوني خود 
اقدام كنند. اما روش صحيح اين است كه قبل از پايان سال 
مالي دفاتر قانوني س��ال مالي بعد پلمب شده و براي ثبت 

رويدادهاي مالي سال آينده آماده باشند.ثبت دفاتر قانوني 
در شركت هايي كه به تازگي تاسيس شده اند بايد حداكثر 
3۰ روز از تاريخ ثبت شركت انجام شود. اگر بنا به شرايطي 
دفاتر قانوني مودي ضبط شود مودي موظف است حداكثر 

تا يك ماه به پلمب و ثبت دفاتر قانوني جديد اقدام كند.

   صرافان به گوش باشند
از آنجايي كه صرافان نيز بايد مطابق هر سال، نسبت به پلمب 
دفاتر قانوني خود براي سال مالي ۹۸ از طريق سامانه ثبت 
شركت ها، اقدامات لازم را انجام دهند، در همين راستا، رضا 
تركاشوند، گفت: صرافان نيز مانند همه مشاغل و اصناف بايد 
دفاتر مالي خود را شامل دفتر كل و دفتر روزنامه را در پايان 
سال مالي پلمب كنند. به گفته دبيركانون صرافان، پيش از 

شروع سال مالي جديد بايد دفاتر دريافت شود.

   ورود طلاي قاچاق به كشور كاهش يافت
همچنين رييس اتحاديه توليدكنندگان و صادركنندگان 
طلا، جواهر، نقره و س��نگ هاي قيمتي ايران مي گويد به 
دليل افزايش نرخ ارز و ركود حاكم بر بازار، ورود غيرقانوني 

طلاي ساخته شده خارجي در سال جاري كاهش يافت.
سيدحجت شفايي در گفت وگو با اظهار داشت: متاسفانه 
در سال هاي گذشته ذائقه خريد طلاي ساخته شده مردم 
به س��مت طلاي خارجي رفته بود كه دلي��ل اصلي اين 
موضوع نيز تنوع و كيفيت بالاتر بود.وي افزود: با اين حال 
در سال هاي اخير توليدكنندگان طلاي داخلي بدون آنكه 

از حمايت دولتي برخوردار باشند ماشين آلات و علم روز 
را در طراحي مصنوعات طلا به كار گرفتند و مي بينيم كه 
محصولات آنها از نظر كيفيت و تنوع در طراحي به كارهاي 

خارجي طعنه مي زند.
رييس اتحاديه توليدكنندگان و صادركنندگان طلا، جواهر، 
نقره و سنگ هاي قيمتي ايران با بيان اينكه توليدكنندگان و 
طراحان داخلي طلا ساماندهي نشده اند، تصريح كرد: يكي 
از رسالت هاي اتحاديه توليدكنندگان و صادركنندگان طلا 
و جواهر اين است كه مركز تخصصي طراحي طلا را ايجاد 

كرده و طراحان طلا را رتبه بندي كنيم.
عضو اتاق بازرگاني ادامه داد: با وجود اينكه امسال فروش 
مصنوعات طلا در كشور بسيار پايين بود، اما كيفيت برخي 
از كارهاي ايراني توليد شده به اندازه اي بالا بود كه با طلاي 
ساخته شده خارجي اشتباه گرفته مي شد. با اين حال به 
دليل افزايش ن��رخ ارز و ركود حاكم بر بازار به طور عملي 
ورود طلاي س��اخته شده خارجي به ش��كل غيرقانوني 
كاهش يافت.شفايي تاكيد كرد: ۹۰ درصد توليدكنندگان 
طلاي داخلي از سازمان ملي استاندارد كد شناسايي دارند 
و طلاي آنها از نظر عيار زيرنظر اين سازمان توليد مي شود و 
خريداران مي توانند به راحتي هر نوع موضوعي را پيگيري 
كنند.وي ادامه داد: آمار دقيقي از ميزان طلاي س��اخته 
ش��ده خارجي كه به شكل غيرقانوني وارد كشور مي شود 
نداريم اما اميدوار هس��تيم كه در س��ال ۹۸ مردم با ديد 
جديدي به توليدات داخلي نگاه كنند و طلاي ساخته شده 

توليدكنندگان داخلي را خريداري كنند.
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معرفي برندگان مسابقه عكس 
اينستاگرامي بانك ملت

برندگان مسابقه عكس اينستاگرامي بانك ملت 
كه به مناسبت جشن چهلمين سالگرد پيروزي 
انقلاب اس��لامي برپا شده بود، مشخص شدند. 
به گزارش روابط عمومي بانك ملت، قرعه كشي 
مس��ابقه عكس بان��ك ملت در اينس��تاگرام با 
حضور نماينده مديريت امور بازرسي و نظارت 
اين بانك برگزار ش��د و ۲۲ برنده خوش شانس 
مسابقه به قيد قرعه انتخاب شدند. بر اساس اين 
گزارش، طبق اعلام قبلي برندگان مسابقه كارت 
هديه ۵ ميليون ريالي دريافت خواهند كرد كه 
براي دريافت اين جايزه، از سوي روابط عمومي 
بانك ملت با آنان تماس گرفته خواهد ش��د. بر 
اين اساس، فيلم قرعه كشي مسابقه يادشده، در
 IGTV صفحه اينستاگرام مس��ابقه به نشاني

Instagram.com/storyofmellat قرار 
داده شده است.

چرا دلار كنترل نشد؟
محسن شمشيري| پس از مهلت چهارماهه 
FATF و كاهش قيمت ارز در روز شنبه، انتظار 
مي رفت كه نرخ ارز و س��كه در روز يك ش��نبه 
 و روزه��اي بع��د نيز كاهش��ي باش��د. اما روز 
يك شنبه ۵ اسفند ۹۷ برخلاف انتظار فعالان 
بازار ارز و ط��لا، بار ديگر قيمت ها در بازار ارز و 
طلا، و صرافي ها افزايش چشم گيري داشته و 
دلار را را در آستانه ورود به كانال ۱۴ هزار تومان 
قرار داده اس��ت بطوري كه در س��اعات صبح 
يك شنبه س��كه طلا تا ۵ ميليون تومان و دلار 
به ب��الاي ۱3۹۰۰ تومان افزايش يافت و البته 
در ساعات عصر يك شنبه دلار نقدي ۱3۹3۰، 
دلار در س��امانه سنا و صرافي هاي مجاز بانكي 
۱36۵۰ تومان و سكه طرح جديد ۴ ميليون و 

۹۲۵ هزار تومان اعلام شد. 
اين موضوع نش��ان مي دهد كه مهلت ۴ ماهه 
FATF به ايران اثر مثبت كمي بر كاهش نرخ ها 
گذاش��ته، اما به جهت چند عامل ديگر بازار با 
رش��د تقاضا و نرخ ها مواجه شده و در روزهاي 
اخير موضوعاتي از جمله آزادس��ازي واردات 
مرز نش��يني، محدوديت در حواله هاي كانادا، 
ش��ايعات مربوط به محدودي��ت صرافي هاي 
دوبي و... باعث رش��د تقاضا در داخل كش��ور، 
صرافي هاي منطقه از جمله هرات، س��ليمانيه 

و... شده است. 
برخي فعالان اقتصادي در اين زمينه با اشاره به 
گردش مالي بيشتر بازار ارز و طلا در شب عيد، 
مسافرت هاي نوروزي، و حفظ قدرت خريد پول 
معتقدند كه علاوه بر رش��د تقاضاي كالا كه با 
رشد تقاضاي بازرگانان در شب عيد و اسفندماه 
هر س��ال نمود دارد، عده اي از هموطنان براي 
سفر نوروزي يا ديدار با فرزندان خود در خارج 
كشور و كشورهاي منطقه، به دنبال خريد ارز 
هستند و با وجود رشد نرخ ارز، اين نوع سفرها 
به خاطر مس��ائل خانوادگي و ديدار با فرزندان 
در كش��ورهاي منطقه ضروري ارزيابي ش��ده 
و تقاضاي دلار را افزايش داده اس��ت. عده اي 
از ش��هروندان نيز با پيش بيني رشد قيمت ها 
در سال آينده و اثر تورم بر كاهش ارزش پول، 
س��عي مي كنند كه ريال خود را ب��ه طلا و ارز 
تبديل كنند و تقاضا براي سفته بازي از سوي 
دلالان نيز رش��د ك��رده اس��ت. در نتيجه اين 
عوامل و تحولات بنيادي بازار ارز باعث افزايش 
قيمت ها ش��ده اس��ت واثر فرصت چهارماهه 

FATF عملا يك روز خود را نشان داد. 
در كنار اين موارد، سياس��ت هاي دولت نيز بر 
رشد نرخ ارز در صرافي هاي كشورهاي منطقه 
از جمل��ه هرات و اس��تانبول و س��ليمانيه نيز 
اثرگذار بوده و موضوع��ي كه رييس كل بانك 
مركزي در ارتب��اط با اثر مصوب��ه دولت براي 
آزادس��ازي واردات كالا به ص��ورت ملواني و 
مرزنشينان بر قيمت ارز اعلام كرده بود، اكنون 
قابل مشاهده است. زيرا با افزايش واردات كالا 
از مرزها، نرخ دلار در هرات و سليمانيه نسبت 
به هفته ه��اي قب��ل افزايش يافته اس��ت. در 
هفته هاي قبل، در صرافي هاي منطقه از جمله 
هرات و سليمانيه نرخ دلار معمولا كمتر از بازار 
تهران زير ۱3 هزار توم��ان بود. اما چند روزي 
است كه به بالاي ۱3 هزار تومان رسيده و روز 
يك شنبه نيز نرخ دلار نقدي و فردايي در هرات 
و سليمانيه و استانبول بين ۱36۰۰ تا ۱3۷۰۰ 
معامله شده كه نشان دهنده رشد تقاضا در اين 
كش��ورها به دليل آزاد س��ازي واردات كالا در 

مرزهاي ايران است. 
دلايل افزايش قيمت ارز هر چه باش��د،  بدون 
ش��ك بر معيش��ت مردم تاثير گزافي دارد لذا 
براين اساس، شايسته است كه بانك مركزي، 
دولت، س��تاد هماهنگ��ي اقتص��ادي و بقيه 
نهادهاي نظارتي و متولي اقتصاد كلان كشور، 
براي كنترل نرخ ارز برنامه ريزي كنند و اجازه 
ندهند كه تقاضا براي سفته بازي و دلالي بيش 
از اين به بازار هجوم آورد. زيرا با نوسان بيشتر 
نرخ ها در بازار، تقاضا براي سفته بازي و دلالي 
نيز بيش��تر ش��ده و نقدينگي بيشتري هجوم 

خواهد آورد. 
به خصوص از آنجا كه در هفته هاي آينده حدود 
۲۴۰ هزار ميلي��ارد تومان منابع اوراق گواهي 
سپرده ريالي ۲۰ درصدي اسفند ۹6 سررسيد 
خواهد شد، و احتمالا بخشي از اين منابع جذب 
سپرده بلندمدت ۱۵ درصدي نخواهد شد، لذا 
احتمال تبديل آن به منابع دلالي و سفته بازي 
وجود دارد و مي تواند بازار آخر سال يا شب عيد 

را دچار نوسان كند. 

با حض��ور مديرعامل بانك انصار، نماينده مردم اس��تان 
گلستان در مجلس خبرگان رهبري، فرمانده سپاه نينوا 
استان گلس��تان، علماي اهل سنت و ش��يعه، همايش 
گفتمان وحدت برگزار و نخستين شعبه وحدت بانك انصار 

در اين استان افتتاح شد. 
به گ��زارش اداره كل روابط عمومي وتبليغات، در طليعه 
دهه پنجم انقلاب اس��لامي، بانك انصار در ادامه راهبرد 
كلان خود مبني بر شفافيت و رعايت كامل موازين شرعي 
و با همكاري علماي شيعه و اهل سنت اقدام به راه اندازي 

شعب وحدت در استان گلستان كرد تا از اين طريق مطابق 
با فتاواي ش��رعي علماي اين حوزه و تطبيق آن با قوانين 
بانكي كش��ور فضا را براي دريافت تس��هيلات و خدمات 
بانكي براي هموطنان اهل سنت مخصوصا جوانان عزيز 

اين استان ولايتمدار فراهم كند.
مديرعام��ل بانك انص��ار در همايش گفتم��ان وحدت؛ 
بانكداري اسلامي و اقتصاد مقاومتي و آيين افتتاح شعبه 
وحدت گنبد كاووس، با اشاره به اينكه بانك انصار يك بانك 
مردم پايه و با محوريت خدمت بي منت به همه مردم اعم از 

اقوام، مذاهب و اقشار مختلف است، گفت: توسعه خدمات 
به مردم بزرگوار اهل سنت كشور يكي از محورهاي سند 

تحول بانك انصار است .
دكترابراهيمي انطباق نيازهاي مردم با موازين شرعي و 
توسعه خدمات خود به اقشار مختلف مردم را رسالت بانك 
انصار دانسته و دركنار شفافيت، خدمت رساني، توسعه و 
تعميق امور قرض الحسنه وعمق بخشي فني بانك در كنار 
حفظ منافع سهامداران را از مولفه هاي راهبردي حركت در 
مسير ارتقاء ويژگي هاي بانك انصار در تراز انقلاب اسلامي 

برشمرد .وي با تاكيد بر اينكه بانك انصار با راه اندازي قرارگاه 
محروميت زدايي تاكنون توانسته خدمات بسيار خوبي را 
به مردم شريف ايران اسلامي اعطا كند، خاطرنشان كرد: 
ساخت مدارس، درمانگاه هاي كوچك، خانه هاي بهداشت، 
سيستم هاي آبرساني، تامين جهيزيه و... در مناطق محروم 
و كم تر توسعه يافته و راه اندازي صندوق هاي مردم پايه كه 
در استان گلس��تان به صورت الگو در حال اجراست تنها 

گوشه اي از اين خدمات بي منت به مردم است.
در اين گزارش آمده است، نماينده مردم استان گلستان 

در مجلس خبرگان رهبري، حجت الاسلام سيد عباس 
موس��ويان عضو ش��وراي فقهي بانك مركزي و  س��ردار 
حسين معروفي فرمانده سپاه نينوا استان گلستان نيز از 
جمله س��خنرانان اين مراسم بودند كه با تقدير و تشكراز 
نقش آفريني هاي بانك انصار در ارايه تسهيلات و خدمات 
مناسب به مردم و تاكيد بر پيشگامي اين بانك در انجام امور 
بانكي، شفافيت مالي، تقيد به موازين شرعي و توجه ويژه 
به اجراي بانكداري اسلامي بر اساس نظرات فقهاي اهل 

سنت و شيعه به ايراد سخنراني پرداختند .



آمار معاملات

خبر

5 بازار سرمايه

دولت آيين نامه راه ا ندازي بورس در مناطق آزاد را ابلاغ كرد

»تعادل« چشم انداز بازار سرمايه را بررسي مي كند

يك كارگزار بازار سرمايه: 

بورس ارزي در مناطق آزاد

روز خوش تالار حافظ

هدف شايعه، تخريب بازارها است

گروه بورس |سميرا ابراهيمي|
 تصویبنامه هیات وزیران در خصوص آیین نامه تاسیس 
و فعالیت بورس در مناطق آزاد تجاری - صنعتی ایران 
ابلاغ شد تا گام اول تازه راه اندازی بورس بین الملل در 

ایران برداشته شود.
هیات وزیران در جلسه ۲۸ بهمن ماه ۹۷ به پیشنهاد 
شورای عالی بورس و اوراق بهادار و به استناد ماده )۲۹( 
الحاقی قانون اصلاح قانون چگونگی اداره مناطق آزاد 
تجاری-صنعتی ایران مصوب ۸۸، آیین نامه تاسیس و 
فعالیت بورس در مناطق آزاد تجاری صنعتی ایران را 

تصویب کرد.
بر این اساس بازار شیشه اي سرمایه ایران كه تا كنون 
به لحاظ حجم عملكردي،  حرف قابل اعتنایي در عرصه 
جهاني نداشته اما از لحاظ ابزارهاي معاملاتي، در حال 
نزدیك ش��دن به پیش��رفته ترین بازارهاي دنیاست،  
هم اكنون ب��راي انكه بتواند س��رمایه گذاران خارجي 
بیشتري را وارد بازار س��رمایه كند مي تواند افق ورود 
خارجي ها در بورس هاي منطقه آزاد را پیش چش��م 

خود داشته باشد. 
باید توجه داشت كه توقف اختیاری فعالیت این بورس 
در صورت موافقت شورا و پس از ایفای کلیه تعهدات آن 
امکان پذیر است و توقف فعالیت بدون رعایت مقررات 
این ماده تخلف محسوب می شود و در عین حال انحلال 
این بورس منوط به اخذ مجوز از شورای عالی بورس و 
اوراق بهادار و انجام مراحل انحلال، تصفیه وثبت خاتمه 

تصفیه تحت نظارت سازمان بورس است.

    معاملات ارزي در بورس هاي منطقه آزاد
بر اساس این تصویب هیات وزیران، سرمایه اولیه براي 
راه اندازي بورس در مناطق آزاد باید صرفا ارزی باشد 
و معاملات نیز به ص��ورت ارزي در این بورس ها انجام 
می گیرد. همچنین حس��ابرس این بورس باید از بین 
حسابرس��ان داخلی و بین المللی مورد تایید سازمان 
بورس و اوراق بهادار باش��د و ترکیب س��هامداران نیز 
متش��کل از اش��خاص داخلی و خارج��ی خواهد بود 
)احتمالا بر حس��ب قوانین مش��ابه،  باید 51 درصد از 
سهام این بورس ها در اختیار سرمایه گذار ایراني باشد(. 
افزون ب��ر این، بر اس��اس این تصویب نامه، ش��رکت 
س��پرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه به 

عنوان اتاق پایاپای بورس، عملیات تسویه ارزی معاملات 
را به عاملیت یک یا چند بانک داخلی یا خارجی انجام 
می دهد. یك مقام آگاه از سازمان بورس در گفت و گو 
با »تعادل« اظهار كرد: هنوز اسامي بانك هاي خارجي 
كه قرار است تسویه هاي پایاي ارزي در این بورس ها را 
انجام بدهند، مشخص نشده اما دبیرخانه مناطق آزاد 
در حال رایزني با بانك هاي مختلف است. پس از آن كه 
درخواست هاي كتبي به س��ازمان بورس بیاید، بانك 

مركزي نیز براي این مشكل ورود پیدا مي كند. 
لازم به ذكر است در بخش دیگری از این تصویب نامه 
آمده که بانک مرکزی موظف است تمهیدات و اقدامات 
لازم برای انجام فعالیت بورس از جمله افتتاح حساب 
ارزی، انتقال و تسویه وجوه به صورت ارزی را به عمل 

آورد.

    سرمایه تاسيس مشخص نيست
همچنین حداقل س��رمایه برای تاس��یس و فعالیت 
بورس، س��قف مالکیت اش��خاص داخلی و خارجی از 
س��هام آن و همچنین گروه بندی سهامداران بورس 
از حیث نوع فعالیت و حداکثر درصد س��هامداری هر 
گروه که در اساس��نامه بورس آمده در زمان تاسیس 
و پس از آن توسط ش��ورای عالی بورس و اوراق بهادار 

تعیین می شود.
مسئول آگاه سازمان بورس در این باره نیز اظهار كرد: 
هنوز سرمایه اولیه براي تاسیس مشخص نشده است. 
پس از بررس��ي هاي دقیق درخواست ها و طرح هاي 
توجیهي براي راه اندازي این بورس ها، س��رمایه اولیه 

نیز مشخص مي شود. 
این مقام آگاه در ادامه گفت: مجوز این بورس ها اصولا 

مانند هر بورس دیگري توس��ط ش��وراي عالي بورس 
تایید مي ش��ود اما مس��یر این مجوز از مسیر سازمان 
بورس مي گذرد. هنوز طرح توجیهي به صورت كتبي 
به سازمان بورس نیامده اما صحبت هاي شفاهي در این 
مورد از ماه ها پیش آغاز شده و دبیر شوراي عالي مناطق 

آزاد در این باره اصرار دارد. 

    اوراق ارزي س�ردمدار ورود ب�ه ب�ورس 
مناطق آزاد

به گفته منبع آگاه ب��ه دلیل این كه تابلوي معاملات 
بورس در مناطق آزاد،   ارزي است فاز  اول آن پذیرش 
اوراق ارزي اس��ت و در واقع قرار اس��ت با اوراق ارزي 
آغاز به كار انجام شود. اما به جز اوراق،  امكان پذیرش 
ش��ركت ها یا بورس هاي كالایي هم وج��ود دارد كه 

پذیرش آنها باید تاییدیه سازمان بورس را داشته باشد. 
اما هنوز دستورالعمل پذیرش تدوین نشده است. 

    فعلا محدودیت كد گرفتن وجود ندارد
به گفته وي،  ب��راي ورود ب��ه این بازاره��ا، همه افراد 
مي توانند كد بگیرند. در واقع هنوز محدودیتي براي كد 
گرفتن و ورود به این بورس ها مطرح نشده با این حال 
تا زماني كه درخواست هاي كتبي وارد نشوند، احتمالا 

مجوز كد گرفتن براي ورود هم انجام مي شود. 
ب��راي این آیین نام��ه كلي، ممكن اس��ت بورس هاي 
مختلفي درخواس��ت كس��ب مجوز بدهند. بنابراین 
نمي توان اكنون قضاوت كرد كه فعالیت این بورس ها 
موفق است یا نیست. به هر حال در طرح هاي توجیهي 

ورود سرمایه گذاران نیز پیش بیني شده است. 

    احتمال ایجاد فرصت آربيتراژ
فرض ایجاد بورس در مناطق آزاد، چنانچه با پیش��رفت 
همراه ش��ود،  احتمالا مي تواند به بازاري مبدل شود كه 
شركت هاي پذیرفته شده در بورس هاي داخلي،  پذیرش 
و عرض��ه در این بورس ها كه ماهی��ت ارزي دارند را هم 
داشته باشند. این موضوع كه یك شركت در چند بورس 
پذیرش شود، در بورس هاي بین المللي به صورت معمول 
انجام مي شود اما تاكنون هیچ شركت ایراني پاي خود را 
از بازارهاي داخلي فراتر نگذاشته و شاید بورس در مناطق 
آزاد بتواند این فرصت را بدهد كه ورود س��رمایه گذاران 
خارجي ك��ه هدف اصلي راه اندازي این بورس هاس��ت،  
بتواند نظر آنها را براي ورود به سهام شركت هاي داخلي 

آسان كند. 
علاوه بر آن،  به دلیل تفاوت ارزش ارزها در سطح جهاني، 
س��رمایه گذاران حرفه اي بازارها از وجود س��هام یك 
شركت واحد در چند كشور  كه ارزهاي متفاوتي دارند، 
استفاده كرده و در بازاري كه ارزان تر است به خریداري 
س��هام پرداخته و در بازاري كه ارز آن گران تر اس��ت، 
سهام را مي فروشند. به این ترتیب اصطلاحا از فرصت 
آربیتراژي سهام در بازارهاي مختلف استفاده مي كنند. 
حال با توج��ه به این كه ارز در ایران نوس��انات زیادي 
دارد و عموما ریال ارزش كمتري نس��بت به دلار دارد،  
احتمالا فرصت آربیتراژ در این بازارها نیز پیش آمده و 
سرمایه گذاران داخلي نیز از آن استقبال خواهند كرد. 

گروه بورس |مسعود كريمي|
 صعود نماگر هاي بازار س��هام طي معاملات ۲ اخیر 
تالار شیش��ه اي و ثبت افزایش بیش از 6 هزارو 500 
واحدي ش��اخص )معادل 4.1 درصد رشد( جداي از 
ایجاد جذابیت براي قش��ر سرمایه گذار و ترغیب آنها 
براي ورود به بورس كش��ور، در واقع زنگ هش��داري 
خواهد بود كه ب��راي متولي و نهاد ناظر بازار س��هام 
به صدا در آمده است. چراكه صعود یك باره نماگر ها 
مي تواند نقدینگي ها را با همان سرعتي كه از روند داد 
و ستد ها خارج شدند، مجددا به سمت معاملات بازار 
سهام سوق دهد كه در این زمینه همگام با فرصت به 
وجود آمده اس��تارت دوباره عرضه هاي اولیه و جذب 
پول تازه مي تواند به تعمیق بازار و توسعه صنایع كمك 
قابل ملاحظه اي كند و به نوعي از ورود پول به سمت 
بازار  هاي غیر مولد و س��فته بازانه جلوگیري كند. به 
هر روي، تمدید مجدد تعلیق ایران از لیس��ت س��یاه 
FATF و حذف ریس��ك سیس��تماتیك براي مدتي 
محدود در كنار افزایش نرخ ارز و بهبود روند معاملاتي 
كامودیتي هاي جهان از جمله دلایل رشد این روز هاي 
بورس ایران محسوب مي ش��وند. در همین حال، به 
اعتقاد اغلب كارشناس��ان بازار سرمایه اثرات تورمي 
چند وقت اخیر هنوز در بازار سهام بطور كامل مشاهده 
نشده است و پتانس��یل در جهت رشد قیمت سهام 
شركت ها همچنان وجود دارد كه احتمالا با تداوم روند 
صعودي، جلب اعتماد براي مدیریت بخش مهمي از 
منابع كه در دست مردم است مي تواند فرصت مغتنمي 
براي سیاست گذار اقتصادي محس��وب شود. به هر 
حال، با در نظر گرفت��ن این مهم كه هیات اقتصادي 
چین در امریكا حضور دارد و ۲ كشور تمایل زیادي به 
توافق تجاري مشترك دارند و در نقطه مقابل با توجه 
به س��یگنال هایي كه بازار هاي جهاني از خود نشان 
مي دهند، احتمال توافق بیش از پیش شده است. در 
همین حال، با توجه به اینكه هنوز تصمیم گیري نهایي 
در این خصوص گرفته نشده است اما احتمال رسیدن 
به یك جمع بندي مثبت طي روز هایي آتي همچنان 

از س��وي فعالان اقتصادي بسیار بالا ارزیابي مي شود 
كه این مهم در صورت تحقق مي تواند احتمال رشد 
نماگر   هاي مرتبط با بازار  هاي جهاني را طي روز هاي 

آینده بیشتر كند.

    5 عامل صعودي 
در این ارتباط، مهدي طحاني مدیر س��رمایه گذاري 
ش��ركت مدیریت س��رمایه كیان در خصوص چرایي 
صعود شاخص   هاي بورس��ي در گفت وگو با »تعادل« 
عنوان كرد: طي ۲ روز معاملاتي اخیر شاهد رشد بیش 
از 4 درصدي بازار س��هام بودی��م. بنابراین با نگاهي به 
عوامل اثر گذار در این روند مثبت مشاهده مي شود كه 
قیمت هاي نفت، مس و روي معاملات روز جمعه را با 
روندي مطلوب در بازار  هاي جهاني به پایان رساندند. این 
تحلیلگر بازار سرمایه خاطرنشان كرد: فروش مناسب 
محصولات شركت  هاي بورسي در بورس كالا به عنوان 
عامل مهم  دیگري اس��ت كه از 10 روز گذشته شروع 
شد و اكنون با افزایش اهمیت بازار سهام به این موضوع 
شاهد اثر گذار این مهم در جریان داد و ستد ها هستیم. 
مدیر سرمایه گذاري ش��ركت مدیریت سرمایه كیان 
معتقد است، به ثبات رسیدن نرخ دلار در محدوده 1۲ 
الي 13 هزار تومان و فاصله این نرخ با نرخ سامانه نیما 
مي تواند به عنوان فرصت بازار سرمایه براي رشد آتي 

آن محسوب شود.
این كارش��ناس بازار سرمایه با اش��اره به سایر عوامل 
صعودي بورس تهران نیز تاكید كرد: تعلیق FATF كه 
حدودا تا خرداد ماه یا تیر ماه سال آینده صورت گرفت 
به نوعي سایه اتفاق بد را از روي معاملات حذف كرد. به 
گفته مهدي طحاني، با نگاهي به آمار گمرك مشاهده 
مي ش��ود كه ش��ركت هاي ایراني در موضوع صادرات 
ح��دود 10 ال��ي ۲0 درصد با كاهش همراه ش��دند و 
چنین مهمي نشان مي دهد كه شركت ها خیلي در این 
خصوص ضعیف عمل نكرده ان��د. بنابراین مي توان بر 
این نكته تاكید كرد كه تحریم ها حداقل از لحاظ فروش 

مقداري صادرات موثر نبوده اند.

وي افزود: این دست از ش��ركت ها در خصوص نقل و 
انتقال پول و تخفیف هایي ك��ه به طرف هاي خارجي 
مي دهند بعضا دچار چالش هس��تند. بر این اس��اس، 
مجموع عوامل فوق باعث ش��د كه پول به سمت بازار 
س��رمایه حركت كند. از طرفي، برخي از حقوقي هاي 
بازار همگام با رش��د نخست شاخص   ها طي معاملات 
روز شنبه به نقد كردن سهام پرداختند. در همین حال، 
اگر در وضعیت اقتصادي فعلي كه متاس��فانه فضاي 
سوداگرانه در آن قابل مشاهده است اگر مقداري بیشتر 
بازار سرمایه مورد توجه قرار بگیرد سرمایه گذاران خرد 
به جاي خرید ماشین،  طلا یا دلار به سمت بازار سهام 

حركت خواهند كرد. 

    حركت آهسته شاخص
مدیر سرمایه گذاري ش��ركت مدیریت سرمایه كیان 
در خصوص تداوم افزایش دماس��نج بازار س��هام طي 
روز هاي آتي نیز تصریح كرد: در معاملات روز یك شنبه 
شاهد كاهش شتاب افزایشي شاخص كل نسبت به داد 
و ستد هاي نخستن روز كاري بازار سهام بودیم. بنابراین، 
حركت در مدار فعلي و احتمال منفي شدن بازار طي 
روز هاي آینده دور از ذهن نیست. مهدي طحاني نرخ 
دلار را عاملي مهم در حركت بازار سهام دانست و گفت: 
نرخ دلار و روند ورود پول به بازار س��هام طي روز هاي 
آینده عواملي مهم ارزیابي مي شوند و در همین حال، 
پیش بیني مي شود كه ش��اخص با حركت آهسته تا 
پایان فروردین ماه سال 13۹۸ به سمت رقم 1۷4 هزار 

واحدي حركت كند. 

    از بازار  هاي جهاني تا بازار  هاي داخلي
از س��ویي دیگر، كام��ل ابراهیمیان مدی��ر معاملات 
كارگزاري بانك توسعه صادرات به تحلیل دلایل افزایش 
نماگر هاي بازار سهام پرداخت و در گفت وگو با »تعادل« 
بیان كرد: طي ۲ هفته اخیر موضوعاتي پیرامون بازار 
سهام رخ داد كه رش��د نرخ ارز و استقبال خریداران از 
محصولات ش��ركت  هاي معدني، فلزي و پتروشیمي 

در بورس كالا از مهم ترین آنها محسوب مي شود. این 
كارشناس بازار سرمایه رشد اخیر قیمت   در بازار هاي 
جهاني و توافق امریكا با چین را از دیگر عوامل اثر گذار 
در افزایش شاخص بورس كش��ور دانست. وي افزود: 
طي روز هاي گذشته شاهد رشد نسبي نرخ ارز بودیم 
كه با افزایش این نرخ بطور قطع شركت هاي صادرات 
محور یا شركت هایي كه محصولات آنها با نرخ ارز آزاد 
قیمت گذاري مي شود مورد توجه سرمایه گذاران قرار 

مي گیرد.
كامل ابراهیمیان تاكید ك��رد: زمزمه هایي مبني بر 
احتمال اینكه ارز نیمایي روندي منطقي بگیرد و خود 
را به ارز آزاد نزدیك كند نیز ش��نیده مي شود. این در 
حالي اس��ت كه حداقل فاصله بین دلار نیمایي و ارز 
آزاد مي بایس��ت در ارقامي كمتر از حالت فعلي قرار 
بگیرند چرا كه فاصله كم این پارامتر ها باعث مي شود 
ش��ركت هایي كه صادرات محور هس��تند به نوعي 
ترغیب به عرضه ارز خود در سامانه نیما شوند، در غیر 
این صورت فاصله زیاد بین این نرخ ها به محدود شدن 
طرف عرضه ختم خواهد شد. به گفته مدیر معاملات 
كارگزاري بانك توس��عه ص��ادرات، در بورس كالا نیز 
گزارش هاي بهمن ماه ش��ركت ها كه در حال انتش��ار 
هستند نش��ان از فروش مطلوب و استقبال مناسب از 
طرف خریداران دارد. چرا كه ارزش گذاري محصولات 
با ارز نیمایي در حال اتفاق افتادن است كه ارزش گذاري 
بر مبناي فاصله بین ارز آزاد و نیمایي در چنین شرایطي 

خود را به خوبي نمای��ان مي كند و در نهایت نیز باعث 
استقبال خریداران از بورس كالا مي شود.

این تحلیلگر بازار س��رمایه با اش��اره به شركت هاي 
صادرات محور نی��ز عنوان كرد: با نگاهي به اطلاعات 
گمرك مشاهده مي شود كه روند صادرات بهمن ماه 
نسبت به ماه هاي گذشته روند مطلوب تري را سپري 
كرده اند. وي معتقد است در بازار هاي جهاني قیمت 
نفت،  مشتقات و محصولات پتروشیمي طي یك ماه 
گذش��ته بیش از 15 درصد رشد را نشان مي دهند و 
فلزات اساس��ي نیز افزایش بین 10 الي 15 درصدي 
را به ثبت رس��اندند كه مجموع این عوامل باعث شد 
تا س��رمایه گذاران به صنایعي اقبال نشان دهند كه 
محصولات خود را صادر مي كنند یا با قیمت گذاري 
نیمایي اقدام به عرضه محص��ولات در بورس كالاي 
ایران مي كنند. كامل ابراهیمیان در خصوص وضعیت 
رشد بازار سهام نیز گفت: براي سرمایه گذاري در بازار 
سرمایه در گام نخست مي بایست صبور بود. از طرفي، 
با توجه به پتانس��یل هایي كه شركت هاي بنیادي به 
ویژه گروه معدني فلزي، پتروشیمي، پالایشي دارند 
و در نقطه مقابل با توجه به چشم اندازي كه نسبت به 
بازار ارز و احتمال گشایش در روند صادراتي شركت ها 
وج��ود دارد در كنار فصل مجامع پیش رو و تقس��یم 
سود هایي كه اتفاق خواهد افتاد پیش بیني  مي شود 
كه بازار روند ملایم و مثبتي را براي ۲ الي 3 ماه   آینده 

در پیش بگیرد.

تعدد پیام ها در فضاي مجازي و مطالعه سطحي اخبار بدون 
پیگیري صحیح و بررسي صحت و سقم آنها اغلب سبب 
فراگیري بي دلیل یك شایعه مي شود و تحركات بازارها 

به ویژه بازار سرمایه را در پي دارد.
مصطفي حقیقي مهمان��داري، مدیرعامل كارگزاري 
آبان سیاس��ت هاي بانك مركزي را در ش��رایط فعلي 
در جهت كاهش جذابیت س��رمایه گذاري در بانك ها 
ارزیابي كرد و با اشاره به انتشار برخي شایعات در فضاي 
مجازي مبني بر»افزایش سود سپرده هاي بانكي تا ۲4 
درصد« به سنا، گفت: در حال حاضر سیاست هاي بانك 
مركزي در راستاي بهبود سرمایه گذاري دربازار سرمایه 
است و از این رو پس از حذف س��ود روزشمار اقدام به 
كاهش ۲ درصدي سود س��پرده ها تا 15 درصد كرده 

است تا بتواند به تدریج سبب سوق سرمایه از بانك ها به 
بورس شود. وي دلایل انتشار چنین اخباري را مغرضانه 
دانست و افزود: این نوع شایعه پراكني ها كه 1۸0 درجه 
با سیاست هاي بانك مركزي در تعارض است، با علل 
خاصي صورت مي گیرد و ه��دف آن تاثیر بر بازارها به 

خصوص بازار سرمایه است.
مصطفي حقیقي مهمان��داري در خصوص پذیرش این 
نوع شایعات توسط مخاطبان فضاي مجازي خاطرنشان 
كرد: تعدد پیام ها در این فضا و مطالعه سطحي اخبار بدون 
پیگیري صحیح و بررسي صحت و سقم آنها اغلب سبب 
فراگیري بي دلیل یك شایعه مي شود و تحركات بازارها 

به ویژه بازار سرمایه را در پي دارد.
مدیرعامل كارگزاري آبان بهبود فضاي صنعت در كشور 

را نیازمند تصویب پالرم��و و CFT عنوان كرد و گفت: در 
ش��رایطي كه به دلیل اعمال تحریم ها دسترسي ایران 
به سوییفت و كانال مالي بین المللي مختل شده است، 
عدم تصویب این دو لایحه نیز بهان��ه اي براي اروپایي ها 
و كاهش مراودات تج��اري با حذف نقل و انتقالات مالي 

ایران مي شود.
حقیقي مهمانداري با تاكید بر وجود مشكلات پیش روي 
صنایع در شرایط فعلي اظهار كرد: در حال حاضر با بسیاري 
از كشورها نمي توان نقل و انتقالات مالي داشت و این مساله 
كارخانه داران و تولیدكنندگان را براي تامین مواد اولیه با 
مشكل مواجه ساخته است.هر چند كه فروشندگان براي 
فروش كالاي خود به ایران مشكلي ندارند، اما تجار ایراني 

براي انتقال پول به فروشندگان با مشكل مواجه هستند.

این فعال بازار سرمایه حمایت اروپایي ها را منوط به تصویب 
این لوایح یاد كرد و یادآور شد: در حال حاضر اروپا به دنبال 

شفافیت است.

    وضعيت صنایع در سال ۹۷
حقیقي مهمانداري با اشاره به مشكلات حاكم بر كشور 
در سال ۹۷ و ریسك هاي پیش روي بازار سرمایه گفت: به 
دلیل فشارهاي موجود در صنعت و تولید، صنایع كشور در 

این سال به بسیاري از اهداف خود نرسیده اند.
وي به تلاش هاي دولت براي كاهش مشكلات اقتصادي و 
رفع كمبودها اشاره كرد و گفت: اقتصاد و قوانین حاكم برآن 

نیازمند شناسایي بهتر از سوي مسوولان است.
مدیرعامل كارگزاري آبان با بیان اینكه بررسي بودجه در 

مجلس در حال پیگیري است خاطرنشان كرد: بودجه در 
هر كشوري مي تواند فعالیت هاي موجود در آن كشور را 
تقویت یا تضعیف كند و این مساله باید از سوي مجلس در 
بررسي بودجه ۹۸ در نظر گرفته شود.این در حالي است تا 
زماني كه بودجه تصویب نشود نمي توان درباره آثار اجرایي 
آن حرفي زد، چون باید ببینیم كه سهم هر یك از صنایع و 

نهادها در بودجه به چه میزان است.
حقیقي مهمانداري با تاكید بر ضرورت كاهش سهم بودجه 
برخي موسسات و سازمان هاي فاقد آثار اقتصادي و افزایش 
حمایت از صنایع خاطرنشان كرد: لحاظ این نكته ضروري 
است كه در ش��رایط فعلي براي تقویت صنایع و كاهش 
اثرات تحریم هزینه هاي دولت به كمترین میزان تقلیل 
یابد و سهم عمده بودجه صرف فعالیت هاي تولیدي شود.
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تداوم روند افزایشي
شاخص كل بورس اوراق بهادار تهران در معاملات 
روز گذشته با افزایش 1۷6۲ واحدي همراه شد 
و در نهایت به رقم 166 هزارو 30 واحدي رسید. 
در همین حال، شاخص كل هم  وزن اما با افزایش 
11۸ واحدي ع��دد 30 ه��زار و ۲۷1 واحد را به 
نمایش گذاشت. به گزارش فارس، شاخص سهام 
آزاد ش��ناور نیز با افزایش ۲01۹ واحدي به رقم 
1۸5 هزار و 14۷ واحد دس��ت یافت. همچنین، 
ش��اخص بازار اول اما در حالي با افزایش 1646 
واحدي ب��ه رقم 1۲5 هزار و ۲۷۸ واحد دس��ت 
یافت كه شاخص بازار دوم با افزایش 1۸65 عدد 
316 ه��زار و 65۷ واحد را به نمایش گذاش��ت. 
بر اس��اس این گزارش، دیروز معاملات سهام در 
نماد معاملاتي شركت هاي معدني و صنعتي گل 
گهر با ۲43 واحد و معدني و صنعتي چادر ملو با 
۲0۹ واحد و ملي صنایع مس ایران با 1۷1 واحد 
افزایش بیشترین تأثیر مثبت را بر برآورد شاخص 
كل بورس به ن��ام خود ثبت كردن��د. در مقابل، 
معاملات س��هام در نماد معاملاتي شركت هاي 
گروه مپنا با 46 واحد، پتروشیمي جم با 45 واحد 
و شركت ارتباطات سیار ایران با ۲6 واحد كاهش، 
بیش��ترین تأثیر منفي را در محاسبه این نماگر 
به دوش كش��یدند. در همین ح��ال، ارزش كل 
معاملات بورس تهران در حالي به بیش از 6۹۹ 
میلیارد تومان نمایش داده شد كه ناشي از دست 
به دست شدن دو میلیارد و 6 میلیون سهم و اوراق 
مالي قابل معامله طي ۲43 هزار و ۷۷۷ نوبت داد 
و ستد بود. از سویي دیگر، شاخص كل فرابورس 
ایران روز یك شنبه ضمن افزایش ۲3 واحدي در 
پایان معاملات در ارتفاع ۲05۲ واحدي قرار گرفت 
و ضمن حفظ روند مثبت خود در ماه جاري رشد 
روزانه 1.1۸ درصدي را رقم زد. همچنین، نماد  
»مارون« با اهرم مثبت 1۸ واحدي، بیش از سایر 
نماد ها بر رش��د ۲3 واحدي دیروز آیفكس موثر 
بود و نماد هاي »میدكو«، »ارفع« و »بپاس« در 
مجموع با بیش از 3 واحد تاثیر مثبت در رتبه هاي 
بعدي ایستادند. همچنین، رصد سایر نماد هاي 
فرابورس��ي حكایت از پربیننده بودن نماد هاي 
»ذوب«، »سمگا« و »زاگرس« و ثبت بیشترین 
افزایش قیم��ت روزانه براي نم��اد »خدیزل« و 
بیشترین كاهش قیمت روزانه براي »زگلدشت« 
دارد. همچنین در بازار اول در روزي كه گذشت 
55 میلیون س��هم به ارزش 1۸4 میلیارد ریال 
دست به دست ش��د كه نماد »ذوب« نه تنها در 
میان نماد هاي بازار س��هام بلكه در میان تمامي 
نماد هاي فرابورس��ي بیش��ترین حجم و ارزش 
معاملاتي را به خود اختصاص داد. به علاوه، بازار 
پایه دیروز به استقبال خرید و فروش 3۲۸ میلیون 

سهم به ارزش ۹4۹ میلیارد رفت. 

 بورس انرژي 
قصد افزایش سرمایه ندارد

معاون اجرایي بورس انرژي ایران از سهامداران این 
شركت خواست صرفاً به اطلاعات مندرج در سامانه 
كدال و سایت رسمي شركت مراجعه و اتكا كرده و به 
تحلیل هاي غیررسمي و گمراه كننده منتشر شده در 
فضاي مجازي توجه نكنند. به گزارش بورس انرژي 
ایران، علي نقوي با اش��اره به فعالیت تعدادي كانال، 
گروه و س��ایت در فضاي مجازي و ارایه تحلیل هاي 
گمراه كننده و درج مباحث نادرس��ت درباره سهام 
بورس انرژي ایران در خصوص این مباحث توضیحاتي 
ارایه كرد. وي با اش��اره به وجود محدودیت در سقف 
كارمزدهاي دریافتي بورس ها، منبع قابل اتكا براي 
اط��لاع از درآمدهاي ش��ركت را صورت هاي مالي 
منتشر شده در س��ایت كدال اعلام كرد و افزود: در 
برخي تحلیل هاي منتش��ر ش��ده، پیش بیني هاي 
غیر متعارفي از كارمزدهاي ناشي از انجام معاملات 
فرآورده هاي هیدروكربوري براساس تعداد معاملات 
یا انجام حجم بس��یار بالاي معاملات این فرآورده ها 
ارایه ش��ده كه از اساس اشتباه است و مبنا قرار دادن 
این تحلیل ها موجب گمراهي س��هامداران خواهد 
شد. به گفته نقوي، كارمزد معاملات براساس ارزش 
معاملات در هر معامله انجام گرفته تا سقف معین شده 
توسط هیات مدیره سازمان بورس و اوراق بهادار توسط 
شركت سپرده گذاري مركزي اوراق بهادار و تسویه 
وجوه محاسبه مي شود. معاون اجرایي بورس انرژي 
ایران با اشاره به اینكه افزایش سرمایه، مستلزم ارایه 
برنامه و طي مراحل قانوني آن و اخذ مجوز از نهاد ناظر 
است، گفت: بورس انرژي ایران درحال حاضر برنامه اي 
براي افزایش س��رمایه ندارد. وي در خصوص انتشار 
گواهي صرفه جویي انرژي نیز توضیح داد: انتشار این 
ابزار مالي مستلزم ایجاد زیرساخت هاي فني و حقوقي 
در نهادهاي مختلف كشور است و تا زمان فراهم شدن 
این زیرساخت ها امكان انتش��ار آن وجود نداشته و 
هم اكنون در دستور كار بورس انرژي ایران قرار ندارد. 
علي نقوي با اشاره به اینكه بورس انرژي ایران تلاش 
كرده است با ارایه اطلاعات به موقع و شفاف، امكان 
تصمیم گیري و تحلیل مناسب در خصوص خرید و 
فروش سهام شركت را در اختیار سهامداران قرار دهد 
یادآور شد: انتظار مي رود سهامداران محترم در این 
خصوص توجه كافي را به عمل آورند. وي در پایان از 
سهامداران خواست به مشاوران داراي مجوز از سازمان 
بورس و اوراق بهادار كه لیست آنها در سایت سازمان 
بورس و كدال قابل مشاهده است مراجعه كنند و به 
اطلاعاتي كه در فضاي مجازي پخش مي شود توجه 
نكرده و مراقب باشند كه با اتكا به اطلاعات غلط كه 
بعضا توسط برخي افراد فاقد صلاحیت و مجوز از نهاد 
ناظر و براي فریب سهامداران حقیقي منتشر مي شود 
تصمیم گیري نكرده تا دچار ضرر و زیان ناشي از این 
اطلاعات نشوند و مسوولیت هرگونه ضرر و زیان ناشي 

از اینگونه تصمیمات متوجه خود سهامداران است.



تشكلها6اخبار

گزارش مرکز ملی مطالعات راهبردی کشاورزی و آب اتاق ایران از آمار 10 ماهه

ریيس كميسيون فني ومهندسي اتاق مشترك ایران و عراق مطرح كرد 

درسي وسومين نشست كميسيون تسهيل كسب و كار اتاق بازرگاني تهران مطرح شد

تراز تجاری محصولات کشاورزی 10/5 درصد بهبود یافت

تشكيل كنسريوم براي ورود به بازسازي عراق 

ضرورت اصلاح پارامترهاي بازنشستگي در ایران

مرکز ملی مطالع��ات راهبردی کش��اورزی و آب اتاق 
ایران، »چکیده آمار تجارت خارجی بخش کشاورزی 
و صنایع غذایی در سال 1397« را با پردازش و تحلیل 
اطلاعات بخش کش��اورزی و صنایع غذایی داده های 
آمار گمرک ایران تهیه و برای اطلاع رس��انی به فعالان 
اقتصادی و پژوهش��گران ارائه کرد. گزارش با مقایسه 
اطلاعات س��ال جاری با داده های مدت مشابه 6 سال 
گذش��ته )س��ال های 90 الی 96( تهیه ش��ده و در آن 
واردات محصولات اساسی کشاورزی و صنایع غذایی، 
صادرات محصولات عمده کشاورزی و صنایع غذایی و 
تراز تجاری 1397 و مدت مشابه سال های قبل نیز در 

آن مدنظر قرار گرفته است.

  صادرات:
در 10 ماهه س��ال 1397، مقدار صادرات محصولات 
کشاورزی و صنایع غذایی 5 میلیون و 704 هزار تن، به 
ارزش 5 میلیارد و 465 میلیون دلار بوده که از نظر وزن 
6 درصد و از نظر ارزش 15 درصد کل صادرات کالاهای 
غیرنفتی کش��ور را به خود اختصاص داده است. ارزش 
صادرات این دوره 10 ماهه نسبت به مدت مشابه سال 
قبل 1.1 درصد کاهش داشته و در مقایسه با متوسط 

سال های برنامه پنجم 12.4 درصد افزایش دارد.
اقلام عمده صادرات محصولات کش��اورزی و صنایع 
غذایی ش��امل انواع میوه های درختی ب��ه ارزش یک 
میلیارد و 206 میلیون دلار با س��هم 22 درصد، انواع 
سبزیجات و محصولات جالیزی به ارزش یک میلیارد و 
27 میلیون دلار با سهم 19 درصد، شیر و فرآورده های 
آن ب��ه ارزش 511 میلیون دلار با س��هم 9.4 درصد، 
زعفران 294 میلیون دلار با سهم 5.4 درصد و ماهی و 
میگو به ارزش 277 میلیون دلار با سهم 5.1 درصد از 
کل ارزش صادرات محصولات کشاورزی و صنایع غذایی 
بوده اس��ت. عمده ترین مقاصد ص��ادرات محصولات 
کشاورزی و صنایع غذایی )از نظر ارزش( به کشورهای 
عراق، افغانس��تان، امارات متحده عربی، پاکس��تان، 
فدراسیون روسیه، ترکیه، ویتنام، ترکمنستان و آلمان 
صورت گرفته   است که درمجموع حدود 77 درصد کل 
ارزش صادرات بخش کش��اورزی کشورمان را به خود 

اختصاص داده اند.
بر اس��اس آمارها، متوس��ط قیمت هر ت��ن کالاهای 
صادراتی بخش کشاورزی 932 دلار بوده که در مقایسه 
با متوس��ط قیمت هر تن کالاهای صادراتی غیرنفتی 
کش��ور )383 دلار( 143 درصد بیشتر است. متوسط 

ارزش گمرکی هر دلار محصولات کشاورزی و صنایع 
غذایی صادراتی در 10 ماهه امسال 54 هزار و 89 ریال 
و متوسط کل ارزش گمرکی هر دلار صادرات غیرنفتی 

کشور 51 هزار و 977 ریال بوده است.

  واردات:
 مقدار واردات محصولات کش��اورزی و صنایع غذایی 
در 10 ماهه امسال 15 میلیون و 915 هزار تن با ارزش 
8 میلیارد و 351 میلیون دلار بوده که به ترتیب از نظر 
وزن 61.2 درصد و از نظر ارزش 23.4 درصد کل واردات 
کشور را شامل می شود. ارزش واردات در این مدت 4.6 
درصد کمتر از مدت مش��ابه سال قبل و درمجموع نیز 
12.6 درصد کمتر از میانگین س��ال های برنامه پنجم 
توس��عه بوده اس��ت. اقلام عم��ده وارداتی محصولات 
کشاورزی و صنایع غذایی در 10 ماهه سال 97، شامل 
ذرت به ارزش یک میلیارد و 639 میلیون دلار با س��هم 
19.6 درصد، برنج به ارزش یک میلیارد و 108 میلیون 
دلار با سهم 13.3 درصد، دانه سویا به ارزش 975 میلیون 
دلار با س��هم 11.7 درصد، روغن نباتی به ارزش 786 
میلیون دلار با سهم 9.4 درصد، گوشت قرمز به ارزش 
625 میلیون دلار با سهم 7.5 درصد، کنجاله دانه های 
روغنی به ارزش 506 میلیون دلار با س��هم 6.1 درصد، 
جو به ارزش 479 میلیون دلار با سهم 5.7 درصد و انواع 
میوه به ارزش 334 میلیون دلار با سهم 4 درصد از کل 
ارزش واردات محصولات کشاورزی و صنایع غذایی بوده 
که درمجموع حدود 77.3 درصد ارزش واردات بخش 

کشاورزی را شامل می شوند.
متوسط قیمت هر تن کالاهای وارداتی بخش کشاورزی 
در 10 ماهه سال جاری، 525 دلار بوده که در مقایسه 
با متوس��ط قیمت هر تن کالاهای وارداتی کل کش��ور 
)1372 دلار( حدود 62 درصد کمتر اس��ت. متوس��ط 
ارزش گمرکی هر دلار محصولات کشاورزی و صنایع 
غذایی وارداتی 41 هزار و 825 ریال و متوس��ط ارزش 
گمرکی هر دلار برای کل واردات کشور 41 هزار و 587 
ریال بوده است. کش��ورهای عمده طرف معامله از نظر 
ارزش واردات محصولات کشاورزی و صنایع غذایی از 
آنها به ترتیب شامل امارات متحده عربی 827، هند 797، 
سوئیس 677، س��نگاپور 627، هلند 581، فدراسیون 
روسیه 437، ترکیه 427، انگلستان 350، برزیل 323، 
پاکستان 219 و آلمان 208 میلیون دلار بوده که سهم 
هر یک از کشورهای فوق از کل ارزش واردات محصولات 
کشاورزی و صنایع غذایی  بوده و درمجموع 65.5 درصد 

کل ارزش واردات کشورمان را به خود اختصاص داده اند.

  تراز تجاری:
 تراز تجاری محصولات کشاورزی و صنایع غذایی 

در 10 ماهه امسال، منفی 2 میلیارد و 886 میلیون 
دلار بوده که نسبت به مدت مشابه سال قبل 10.5 
درصد بهبود یافته اس��ت. در این دوره زمانی ارزش 
ص��ادرات 1.1 درص��د و ارزش واردات 4.6 درصد 

کاهش داش��ته که در نتیجه آن کسری تراز تجاری 
10 ماهه سال 97 نسبت به میانگین سال های برنامه 
پنجم )منفی 4 میلیارد و 690 میلیون دلار(، 38.5 

درصد بهبود داشته است.

رضا مونسان در خصوص ظرفیت ها و فرصت هاي حضور 
در بازار عراق گفت: صندوق بازس��ازي مناطق آس��یب 
دیده از تروریس��م عراق، آس��یبي كه جنگ با داعش به 
این كشور وارد آورده را رقمي نزدیك به 45 میلیارد دلار 
برآورد كرده است و پیش بیني ها نشان مي دهد این كشور 
براي بازسازي به حدود 88 میلیارد دلار نیاز دارد. رییس 
كمیسیون فني مهندسي اتاق مش��ترك ایران و عراق 
افزود: در كنار خرابي هاي حاصل از جنگ، هزینه عقب 
افتادگي هاي سه دهه اخیر نیز بین 150 تا 200 میلیارد 
دلار برآورد شده كه 20 درصد از این هزینه ها مربوط به 
حوزه مسكن است؛ ضمن اینكه در سایر حوزه ها نیز مانند 
گردشگري، صنعت، ورزش و جوانان و زیرساخت، جنس 
پروژه ها عمراني است. مونسان در گفت وگو با اگزیم نیوز 
خاطرنشان كرد: طبق آخرین اطلاعات عراق مشخصا 
در بخش مس��كن به 2 میلیون واحد مسكوني نیاز دارد 
كه با توجه به اینكه 83 درصد جمعیت عراق زیر چهل 
سال هس��تند، این نیاز دور از ذهن نیست علاوه بر این 

تخریب هاي جنگ و فرسودگي هاي مسكن و تغییرات 
فرهنگي را باید به دلایل فوق اضافه كرد. وي با اعلام اینكه 
در توانایي و ظرفیت ایران در بازسازي عراق تردیدي وجود 
ندارد، گفت: یك��ي از ایرادات مهمي كه بر مجموعه ها و 
شركت هاي ایراني در بازار عراق وارد است، حضور بدون 
شناخت و آگاهي كافي از شرایط اجتماعي، اقتصادي و 
سیاسي در این كش��ور است؛ بخش مهمي از مشكلات 
پیمانكاران و فعالان اقتصادي ما در عراق به همین عدم 

شناخت اما از فضاي این كشور بر مي گردد.
رضا مونس��ان افزایش نرخ دلار طي یكس��ال گذشته را 
وسوسه بزرگي براي ورود به عرصه صادرات عنوان كرد و 
گفت: شركت هاي صادراتي با این نگاه كه در این فرصت 
به دست آمده مي توانند سهم خود را به راحتي از بازار عراق 
بردارند، وارد این عرصه شدند، اما واقعیت این است كه به 
همان اندازه كه بازار عراق، یك بازار ارزشمند و بزرگ است 

به همان اندازه نیز بازاري سخت و چالش برانگیز است.
رییس كمیسیون فني و مهندسي اتاق بازرگاني مشترك 

ایران و عراق، بازار عراق را زمیني باتلاقي توصیف كرد كه 
فرصت هاي بي ش��ماري در آن وجود دارد اما دویدن در 
آن كند است. وي در ادامه چشم انداز كوتاهي از وضعیت 
اقتصادي عراق ارایه كرد و گفت: چندین سال است كه 
تورم در عراق بین1 تا 2درصد بوده و از رش��د اقتصادي 
مثبت و نرخ بهره بانكي بین 4 تا 6 درصد برخوردار است؛ 
دینار عراق، ارزي داراي ارزش است كه با دلار فیكس شده 
و به همین دلیل بانك مركزي پذیرفت تا در مبادلات با 
این كشور از دینار عراق استفاده كند؛ از طرفي با وجود 
فروش 4.5 میلیون بشكه نفت در روز و كسب درآمد ارزي 
سالانه بالغ بر 120 میلیارد، این كشور با كسري بودجه 
دست به گریبان است. مونسان گفت: عمده سرفصل هاي 
بودجه در عراق در مباحث امنیتي تعریف مي شود و به 
دلیل عدم فعالیت بخش خصوصي در این كشور، اكثر 
جمعیت این كشور از دولت حقوق دریافت مي كنند لذا با 
وجود پول فراوان در بین مردم، دولت عراق كسري بودجه 
دارد كه این موضوع باعث شده كه عراق در حوزه بازسازي 

به سمت و س��وي جذب سرمایه گذاري خارجي تمایل 
پیدا كند. وي گفت: اتاق بازرگاني مشترك ایران و عراق 
مشخصا در حوزه خدمات فني و مهندسي سرفصل هایي 
را از جمل��ه تهیه پرت��ال جامع صنعت س��اختمان به 
زبان هاي عربي و كردي در قالب وب سایت و اپلیكیشن 
تعریف كرده است كه هدف از آن ارتباط مستقیم بخش 
خصوصي ایران و عراق است؛ ایده دیگري كه از چند ماه 
پیش دنبال مي كنیم، موضوع تش��كیل كنسرسیوم از 
شركت هاي س��اختماني براي ورود به حوزه بازسازي و 
انبوه سازي درعراق است. مونسان یادآور شد: لازم به ذكر 
است كه با وجود ظرفیت هایي كه در بخش انبوه سازي 
در عراق وجود دارد، این پروژه ها چندان از جنس مناقصه 
و بودجه نیستند، بلكه بیشتر رنگ و بوي سرمایه گذاري 
دارند؛ در تمام سرفصل هاي موجود در عرصه بازسازي، 
بطور خاص انبوه سازي، بانك هاي عراقي مكلف شده اند 
بین 70 تا 80 درصد هزینه مسكن را به افراد در قالب وام 
اعطا كنند و این تصمیم به تنهایي یك فرصت بي نظیر 

در حوزه انبوه س��ازي ایجاد كرده است؛ حال آنكه سایر 
پروژه ها از چنین امكاني برخوردار نیستند.  وي گفت: 
ایده ما این اس��ت كه با شناس��ایي پروژه هاي مختلف، 
امكان س��نجي، اطلاعات لازم را جمع آوري كرده و در 
ادامه فرایند حضور شركت هاي ایراني را در این پروژه ها 
تسهیل كنیم؛ نكته مهم در این میان این است كه براي 
ش��روع پروژه 10 تا 20 درصد نیاز به تامین مالي داریم 
كه براي آن راهكارهاي مختلف از جمله منابع صندوق 
توسعه ملي، روش هاي تهاتري و ظرفیت صندوق هاي 
س��رمایه گذاري در نظر گرفته ایم.  رضا مونسان یادآور 
ش��د: در كنار این تصمیمات، در نظر داریم یك شركت 
مدیریت صادراتي، شعبه هاي فروش مصالح ساختماني 
در عراق، برنامه آموزش خدمات فن و مهندسي در این 
كشور راه اندازي كنیم. رییس كمیسیون فني ومهندسي  
اتاق مش��ترك ایران و عراق اظهار امی��دواري كرد با 
حمایت هاي دولت و نیز مشاركت بخش خصوصي بتوانیم 
سهم شایسته اي از بازار بازسازي عراق را از آن خود كنیم.

در س��ي و سومین نشست كمیس��یون تسهیل كسب 
وكار اتاق تهران تبصره یك ماده 186 قانون مالیات هاي 
مستقیم كه به نحوه اعطاي تسهیلات بانكي به اشخاص 
حقوقي و همچنین صاحبان مشاغل از طرف بانك ها و 
سایر موسسات اعتباري اش��اره دارد، به بحث و بررسي 
گذاشته شد. این تبصره از قانون مالیات هاي مستقیم، 
اعطاي تسهیلات بانكي به اشخاص حقوقي و همچنین 
صاحبان مش��اغل را به اخذ گواه��ي پرداخت یا ترتیب 
پرداخت بدهي مالیاتي قطعي ش��ده و نیز گواهي اداره 
ام��ور مالیاتي مبني بر وصول نس��خه اي از صورت هاي 
مالي ارایه ش��ده به بانك ها و س��ایر موسسات اعتباري 
منوط كرده است. در این نشست همچنین از طرح یك 
فوریتي نمایندگان مجلس شوراي اسلامي در خصوص 
اصلاحات پارامتریك قانون تأمین اجتماعي در خصوص 
بازنشستگي س��خن به میان آمد و اعضاي كمیسیون 
نسبت به ضرورت تغییر شرایط بازنشستگي نظیر سن و 
سابقه افراد تاكید كردند  در ابتداي نشست سي و سوم 
این كمیس��یون و پیش از آغاز بحث ه��ا در مورد قانون 
مالیات هاي مستقیم، ش��اهرخ ظهیري، مشاور رییس 
اتاق تهران در حوزه كشاورزي و صنایع غذایي، با اشاره به 
آسیب هاي نحوه اجراي قانون مالیات بر ارزش افزوده بر 
صنایع غذایي از معطل ماندن اصلاحیه قانون مالیات بر 
ارزش افزوده در مجلس سخن گفت و خواستار پیگیري 
كمیس��یون براي تعیین تكلیف این اصلاحیه شد. او بر 
این عقیده بود كه دریافت مالیات بر ارزش افزوده باید به 
انتهاي زنجیره تولید منتقل شده و در مرحله مصرف اخذ 
شود. همچنین محمدرضا نجفي منش، رییس كمیسیون 
تسهیل كسب و كار اتاق تهران از طرح قریب الوقوع این 

اصلاحیه در صحن مجلس خبر داد و گفت: بررس��ي ها 
نشان  مي دهد كه در سایر كشور ها نیز عمدتاً به دو روش 
آبش��اري و در حلقه آخر، مالیات ب��ر ارزش افزوده اخذ 
 مي شود. جالب اینكه در 166 كشور روش آبشاري مانند 
آنچه در ایران اجرا  مي شود، رایج است. مساله مالیات بر 
ارزش افزوده در ایران آن است كه بخش بزرگي از اصناف 

زیر بار پرداخت آن نمي روند.
 نجفي منش در ادامه به دس��تور اصلي این نشس��ت، 
تبص��ره یك ماده 186 قانون مالیات هاي مس��تقیم در 
خصوص نحوه اعطاي تس��هیلات بانكي به اش��خاص 
حقوقي و همچنین صاحبان مش��اغل از طرف بانك ها 
و سایر موسس��ات اعتباري پرداخت و گفت: بانك ها در 
زمان اعطاي تسهیلات به فعالان اقتصادي از سازمان امور 
مالیاتي در مورد بدهي هاي مالیاتي متقاضیان استعلام 
 مي كنند و پاسخ این استعلام بدون تعیین زمان اعتبار 
ارایه  مي ش��ود و اگر فعالان اقتصادي نسبت به دریافت 
مجدد تس��هیلات در همان س��ال اقدام كنند، مراحل 

استعلام باید دوباره طي شود.
او سپس با اشاره به شرایط فعلي فضاي كسب و كار و در 
راستاي تسهیل آن پیشنهاد كرد كه اعتبار یكساله براي 

استعلام هاي بدهي مالیاتي درنظر گرفته شود.
 

  ت�اش مي كنيم مدت پاس�خگويي كوتاه تر 
شود

در ادامه مسعود مصلحي، نماینده سازمان امور مالیاتي 
در این خصوص به تش��ریح ضابطه اجرایي تبصره یك 
ماده 186 قانون مالیات هاي مستقیم پرداخت و گفت: 
براساس ماده 5 این ضابطه، اعتبار یكساله براي گواهي 

عدم بدهي، صرفاً براي همان تس��هیلات در نظر گرفته 
شده است. با توجه به متفاوت بودن سال مالي شركت ها 
و بر اساس منطق قانونگذار و آیین نامه اجرایي این قانون، 
استعلام بدهي مالیاتي براي هر تسهیلات متفاوت است. 
همچنین به منظور تس��ریع در روند اجرا، استعلامات 
به صورت آنلاین و با حداكثر میانگین پاس��خگویي 3 تا 
7روز، صادر  مي شود. اما  مي توانیم تلاش كنیم كه پاسخ 

استعلام ها در زماني كوتاه تر ارایه شود.
پس از مباحثه اعضاي كمیس��یون تسهیل كسب و كار 
و نماینده س��ازمان امور مالیاتي مقرر شد كه با توجه به 
شرایط فعلي فضاي كسب و كار، موضوع تعیین اعتبار 
یك س��اله براي اس��تعلام هاي بدهي مالیاتي در زمان 
دریافت تس��هیلات و اس��تفاده از آن براي تس��هیلات 
دریافتي در آن سال، از مراجع ذي ربط از جمله وزارت امور 
اقتصادي و دارایي، بانك مركزي، هیات مقررات زدایي، 
كمیسیون اقتصادي و كمیسیون حمایت از تولید مجلس 

شوراي اسلامي مورد پیگیري قرار گیرد.
همچنین این پیشنهاد مطرح ش��د كه بانك مركزي از 
طریق یك سامانه میان كلیه بانك ها ارتباط برقرار كرده 
و در صورتي كه شركتي توسط بانكي تایید شد، با ثبت 
در این سامانه، دیگر بانك ها نیز قادر به مشاهده وضعیت 
بدهي این شركت در سامانه شوند و از استعلام ثبت شده 
در این سامانه استفاده كند. بر این اساس مقرر شد نامه اي 

خطاب به بانك مركزي تهیه شود.
در ادامه علي فیروزي رییس دفتر مقررات زدایي وزارت 
اقتصاد و دارایي این پیش��نهاد را مطرح كرد كه با ایجاد 
و تقویت موسسات اعتبارس��نجي، همانند بسیاري از 
كشورهاي دنیا، موضوع احراز هویت بنگاه ها توسط بخش 

خصوصي و از طریق این موسسه ها صورت پذیرد و مورد 
پذیرش سازمان هاي دولتي از جمله سازمان امور مالیاتي 
قرار گیرد كه این پیشنهاد مورد اقبال فعالان عضو این 
كمیسیون قرار گرفت. در ادامه، اعضاي این كمیسیون 
به مشكلات ناش��ي از اجراي تبصره 3 ماده 186 قانون 
مالیات هاي مستقیم براي تشكل ها ایجاد شده نیز اشاره 
كردند. به موجب این تبصره، سازمان امور مالیاتي كشور 
مكلف است اسامي مدیران موسسات و شركت هایي كه 
بدهي مالیاتي اعم از مالیات مستقیم و مالیات بر ارزش 
افزوده دارند و همچنین اسامي هر یك از مدیران عامل و 
اعضاي هیات مدیره موسسات و شركت ها را كه به علت 
صدور اسناد )صورتحس��اب( مبتني بر انجام معاملات 
غیرواقعي در نظام اقتصادي از جمله امور مالي و مالیاتي 
كشور محكومیت قطعي یافته اند، به همراه مشخصات 

آنان به اداره ثبت شركت ها اعلام كند.
علي تكلي، عضو س��ندیكاي شركت هاي ساختماني با 
اشاره به موضوع عدم ثبت صورتجلسه تشكل هایي كه 
یكي از مدی��ران آنها داراي بدهي مالیاتي هس��تند، بر 
ضرورت رفع این محدودیت براي تش��كل ها كه عمدتا 
غیرانتفاعي هستند تأكید كرد. سایر حاضران كمیسیون 
نیز دیدگاه هاي خود را در مورد این تبصره اعلام كردند و 
مقرر شد، نامه اي خطاب به سازمان امور مالیاتي تنظیم 
شده و رفع این محدودیت براي تشكل ها درخواست شود.

البته مصلحي توضیح داد كه سازمان امور مالیاتي تلاش 
كرده است، محدودیت هاي خود را به زمان مدیریت فرد 
در همان سال بدهي اعمال كند كه البته در صورتي كه 
بدهي كاملًا قطعي نش��ده باشد هیچ گونه محدودیتي 

وجود نخواهد داشت.

   ضرورت تغيير شرايط بازنشستگي
در ادامه این جلسه، حسن عابدي جعفري، نایب رییس 
این كمیس��یون به ارایه گ��زارش كارگروه تخصصي 
بررس��ي وضعیت فعلي صندوق هاي بازنشس��تگي 
پرداخت��ه و گفت: جلس��اتي ب��راي نظام مند كردن 
موضوعات در سه بخش تبیین مساله، شناسایي دلایل 
بروز مس��ائل و مش��كلات در تأمین اجتماعي و ارایه 
راهكارهایي جهت خروج از چالش هاي كنوني صندوق 
تامین اجتماعي برگزار شده كه گزارش این بررسي ها 

پس از نهایي شدن به كمیسیون ارایه خواهد شد.
در ادامه به طرح یك فوریتي نمایندگان مجلس شوراي 
اس��لامي در خصوص اصلاح��ات پارامتریك قانون 
تأمین اجتماعي از قبیل افزایش س��ن بازنشستگي و 
س��ابقه، افزایش حق بیمه و.... در راستاي رفع مسائل 
این سازمان اشاره شد و صغري علي آبادي، مدیر امور 
بیمه و تامین اجتماعي اتاق تهران با اشاره به ضرورت 
تغییر كلیه پارامترهاي مربوط به شرایط بازنشستگي 
از قبیل حداقل سابقه و س��ن، خواستار حضور فعال 
ات��اق بازرگاني و ارایه اظهارنظرهاي كارشناس��ي در 

این حوزه شد.
در پایان مقرر ش��د ط��رح یك فوریت��ي نمایندگان 
مجلس ش��وراي اس��لامي در خص��وص اصلاحات 
پراسنج )پارامتریك( قانون تأمین اجتماعي و لایحه 
مالیات بر ارزش افزوده براي بررس��ي هاي بیشتر در 
اختیار كمیسیون تسهیل كسب و كار قرار گیرد تا در 
نشس��ت هاي آتي و در كارگروه هاي كمیسیون مورد 
بحث و بررسي قرار گیرد تا پیشنهادهاي كارشناسي 

از سوي بخش خصوصي ارایه و مطرح شود.
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كميته هاي مشترك چارچوب 
روابط اقتصادي را تعيين كنند

معاون امور بین الملل اتاق ایران در نشستي با روساي 
12  كمیته مش��تركي كه در س��ال 97 و بر اساس 
دستورالعمل جدید، ایجاد شده اند، گفت: كمیته هاي 
مشترك پیوند عمیق تري نسبت به اتاق هاي مشترك 
با اتاق ایران دارند. از سوي دیگر نماینده دو وزارتخانه 
صنعت، معدن و تجارت و امور خارجه در كمیته ها 
ب��ه عضویت درآم��ده و بدین ترتی��ب مي توانند در 
ش��رایط بهتري از امكانات سازمان توسعه تجارت و 
سفارتخانه هاي ایران در خارج از كشور، استفاده كنند.

محمدرضا كرباس��ي، معاون بین الملل اتاق ایران با 
توج��ه به اینكه ایران از طریق مس��یرهاي زمیني و 
ریلي مي تواند با كش��ورهاي اروپاي شرقي ارتباط 
داش��ته باش��د، تأكید كرد: در این یك سال، عمده 
تمركز خود را روي كشورهاي این منطقه گذاشتیم 
و بیشتر كمیته هایي كه ایجاد شدند مربوط به همین 
منطقه بوده اس��ت. وي در بخش دیگري از سخنان 
خود هدف اصلي ات��اق ایران را در م��ورد ایجاد این 
كمیته ها، شناسایي ظرفیت كشورهاي هدف و تهیه 
چارچوب��ي براي ایجاد و توس��عه روابط اقتصادي با 
این كشورها دانست و تصریح كرد: آخرین وضعیت 
عملكرد كمیته هاي مش��ترك، شهریور 98 توسط 
هیات رییسه اتاق ایران بررسي مي شود. بر اساس این 
گزارش در مورد ادامه، توقف یا تبدیل این كمیته ها به 
اتاق هاي مشترك، تصمیم گیري خواهد شد. در ادامه 
روس��اي هر كدام از كمیته هاي مشترك به تشریح 
عملكرد و فعالیت هاي خود پرداختند. برنامه ریزي 
براي اعزام و پذیرش هیات هاي تجاري، ایجاد سایت ها 
اطلاع رساني، تشكیل كارگروه هاي تخصصي، حضور 
فعال در نمایشگاه كشورهاي هدف و برقراري روابط 
علمي از طریق ایجاد ارتباط بین دانشگاه هاي ایران و 
دانشگاه هاي كشور هدف از جمله اقداماتي است كه 

توسط این كمیته ها دنبال شده است.

ادغام وزارتخانه ها هم كمكي 
به كوچك شدن دولت نكرد 

عضو اتاق بازرگاني تهران معتقد است: آنچه در رابطه 
با لزوم ادغام یا تفكی��ك وزارتخانه هاي اقتصادي 
مطرح مي ش��ود، تا زماني كه مطالعات��ي دقیق و 
همه جانب��ه درباره چرای��ي و چگونگي كار صورت 
نگیرد، نفعي براي اقتصاد ایران نخواهد داشت.  فریال 
مستوفي در گفت وگو با ایسنا، اظهار كرد: بحث ادغام 
یا تفكیك وزارتخانه ها در ایران بحث تازه اي نیست 
و ما از س��ال ها قبل با این موضوع آشنا شده ایم. در 
دوره هاي مختلف نظراتي متفاوت مطرح مي شود 
كه گاهي به سمت ادغام یك وزارت مي رود و گاهي 
مي خواهد آن مجموعه را تفكیك كند. آنچه در این 
بین بیش��ترین اهمیت را دارد دستیابي به اهداف 
مدنظر در این طرح هاس��ت كه متأسفانه تاكنون 
نتیجه مشخصي به همراه نداشته است. وي با بیان 
اینكه استفاده از تجارب كشورهایي كه در این حوزه 
تصمیم گی��ري كرده اند براي اقتص��اد ایران مفید 
خواهد بود، گفت: یكي از اصلي ترین اهدافي كه در 
زمان ادغام وزارت هاي اقتصادي و رسیدن به گزینه 
صنعت، معدن و تجارت دنبال مي شد، كوچك شدن 
دولت بود. كشوري مانند ژاپن این هدف را دنبال كرد 
و توانست دولت خود را كوچك كند، اما در ایران ما 

چنین چیزي را نمي بینیم.
این فعال بخش خصوصي ادامه داد: در ایران نه تنها 
طرح هایي كه درباره س��اختار وزارتخانه ها مطرح 
شده به كوچك شدن دولت منجر نشده اند كه حتي 
مي بینیم هنوز دس��تگاه عریض و طویل دولت در 
بخش هاي مختلف اقتصاد ایران بسیار پررنگ است.

مس��توفي با بیان اینكه یك بار براي همیش��ه باید 
تصمیمي قطعي درباره ساختار وزارتخانه ها اتخاذ 
شود، تاكید كرد: من نه موافق و نه مخالف طرح هاي 
تفكیك و ادغام هس��تم، زیرا بسیاري از آنها با یك 
مطالعه دقیق و همه جانبه پشتیباني نمي شوند. اگر 
ما مطالعه دقیق داشته باشیم و هدف هاي خود را به 
شكلي دقیق مشخص كنیم، مي توان در نهایت به 

تصمیمي رسید و نتیجه آن را دنبال كرد. 

بازار قطعات تقلبي رونق 
گرفته است

رییس اتحادیه مكانیست هاي تهران گفت: با توجه 
به افزایش تقاضا در بازار لوازم یدكي با كمبود قطعه 
مواجه هس��تیم كه این موضوع عاملي شده تا بازار 
قطعات تقلبي رونق بگیرد. علي نیك آیین در گفت وگو 
با ایسنا، در رابطه با وضعیت تعمیر و قطعات یدكي 
خودرو اظهار كرد: از ماه هاي گذشته با توجه به شرایط 
حاكم بر بازار قطعه و لوازم یدكي بارها اعلام شد كه 
در ماه هاي پایاني س��ال بازار با كمبود قطعه مواجه 
خواهد ش��د، اما تا این لحظه پاسخ مناسبي از سوي 
دستگاه ها به اتحادیه داده نشده است. رییس اتحادیه 
مكانیست هاي تهران خاطرنش��ان كرد: در ماه هاي 
پایاني سال نیاز به قطعات جانبي به واسطه به روزرساني 
خودرو و آمادگي براي س��فرهاي نوروزي، افزایش 
مي یابد كه متأسفانه در رابطه با نیاز بازار تمهیدات 
مناسبي اندیشیده نشده است و این در حالي است 
كه قطعات و لوازم یدكي از س��وي واردكنندگان به 
گمركات رسیده و واردكنندگان مدعي آن هستند 
كه قطعات و كالاهاي مورد نیاز در گمركات دپو شده 
است. وي تاكید كرد: بررسي این شرایط نشان از آن 
دارد كه بازار قطعات تقلبي به خصوص در لنت ترمز 
بیش از گذش��ته رونق یافته است. نیك آیین یادآور 
شد: براي ایام تعطیلات، كش��یك هاي نوروزي در 
نظر گرفته شده كه در اسرع وقت لیست واحدهاي 
كشیك نوروزي در سایت اتحادیه اعلام خواهد شد. 
وي در پاسخ به سوالي مبني بر اینكه براي ارتقا دانش 
فني اعضاي اتحادیه چه تمهیداتي اندیشیده شده 
است، اظهار كرد: در اتحادیه كمیسیون عالي آموزش 
با مشاركت متخصصان و خودروسازان، دانشگاه ها و 
فعالان صنفي بازار در راستاي ارتقا دانش فني اعضا 

تشكیل شده است.
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تك خبر

7 انرژي

»تعادل«بهمناسبتروزمهندسبررسيميكند

آينده مهندسان نفت ايران چه خواهد بود؟
گروه انرژي| نادي صبوري| 

 نزديك به 8 دهه اس�ت كه در ايران »مهندس 
نفت« آموزش داده و تربيت مي شود. اين فرآيند 
هر چند از ابتداي تاسيس دانشگاه صنعت نفت 
تا امروز كه گروه مهندسي نفت در 17 دانشگاه 
سراسري ايران وجود دارد تغييرات زيادي كرده 
است اما همواره بخش قابل توجهي از متقاضيان 
رشته هاي مهندسي را به خود جلب كرده است. 
مهندس�ي نفت در واقع كارب�رد علوم مختلف 
در فرآيند اكتشاف و استخراج و مخازن است، 
اما بي ثباتي در وضعي�ت پروژه هاي نفتي ايران 
و مسير نامش�خص آينده آنها باعث شده است 
افق دقيقي از بازار كار احتمالي كه براي افرادي 
كه وارد اين رشته مي شوند وجود دارد، به چشم 
نخورد. اتفاق هايي كه طي 3 سال گذشته براي 
فارغ التحصيلان دانش�گاه صنعت نفت رخ داد 
به خوبي نش�ان مي داد كه ب�ا توجه به وضعيت 
پروژه هاي نفتي ديگر مانند س�ابق، اين ش�غل 
نمي توان�د ب�راي فارغ التحصيلانش تضميني 
محسوب شود. به اين مساله بايد چشم انداز در 
حال تغيير سهم س�وخت هاي فسيلي از سبد 

انرژي در جهان را نيز اضافه كرد. 

گزارش چشم انداز جهاني نفت خام bp 2019 را شايد 
بتوان در يك س��وال خلاصه كرد: »آيا مهندسي نفت 
همچنان انتخاب خوبي براي كساني كه مي خواهند 

وارد دانشگاه شوند محسوب مي شود؟«
اگر دنبال يك پاسخ كوتاه باشيم، باب دادلي مديرعامل 
اين شركت بريتانيايي مي گويد كه بله، من همچنان 
نگراني اي در مورد جواناني كه وارد اين صنعت مي شوند 

ندارم. 
ش��واهدي از همين اظهارنظ��ر در تازه ترين گزارش 
چش��م انداز انرژي ش��ركت bp ديده مي شود. در اين 
گزارش سناريوهاي مختلفي براي آينده انرژي جهان 
پيش بيني شده است كه فصل مشترك تمام آنها يك 

چيز است: »لزوم برداشت و توليد بيشتر نفت خام«
اين سناريوها برآورد مي كنند كه جهان در سال 2040 
به توليد نفت خام��ي بين 80 ميليون تا 130 ميليون 
بش��كه در روز احتياج دارد. اسپنسر ديل مدير بخش 
اقتصاد بي پي مي گويد كه نمي تواند با قطعيت بگويد 
كدام سناريو احتمال بيش��ري دارد اما هر كدام از آنها 
براي تحقق نيازمند تريليون ها دلار سرمايه گذاري روي 

شركت هاي اكتشاف و توليد نفت خام هستند. 

مهندسان نفت خام براي پاسخ دادن به تقاضاي رو به 
رشد براي نفت به ويژه در آسيا كه بالا رفتن سطح زندگي 
تقاضاي بيش��تري را به همراه دارد، بس��يار پرمشغله 

خواهند بود. 
اقتصاددان بي پي مي گويد كه در كشورهايي با تقاضاي 
فزاينده براي انرژي، ش��غل مهندسي نفت همچنان 

جذابيت خواهد داشت. 
باب دادلي مديرعامل اين ش��ركت نيز مي گويد: »در 
بسياري از كش��ورهاي دنيا كار كردن در شركت هاي 
اكتش��اف و توليد يكي از محبوب ترين گزينه ها براي 
داشتن شغل اس��ت. البته اين در مورد كشور ما صدق 

نمي كند«
بر اساس گزارش چشم انداز انرژي bp تقاضا براي نفت 
خام در سال هاي پيش رو همچنان بالا مي ماند و يك 
احتمال براي اينكه در سال 2030 به پيك برسد وجود 
دارد، تقاضا براي گاز اما در تمام سناريوها تقاضا براي گاز 
تا 20 سال آينده افزايش خواهد يافت و پيكي براي آن 
ديده نمي شود. هر چند انرژي هاي تجديدپذير نيز رشد 
مي كنند اما اين منابع نيستند كه تقاضاي ميليون ها نفر 
از جمعيت كشورهايي مانند هند و چين را كه با رسيدن 
به سطح طبقه متوس��ط، به سمت اتوموبيل و چنين 

وسايل مي برد پاسخ دهند.
 اسپنسر ديل مدير بخش اقتصاد bp مي گويد كه رشد 
طبقه متوسط در كشورهاي در حال توسعه مهم ترين 
عامل رشد اقتصادي براي 2 دهه آينده است. در نتيجه 
اين رش��د عامل اصلي تقاضا براي انرژي نيز محسوب 

مي شود.
هر چند در اروپا و امريكا و در راس��تاي كاهش انتشار 
كربن، روند مصرف سوخت هاي فسيلي كنترل مي شود 
اما موضوع در كشورهاي رو به رش��د در آسيا و افريقا 
متفاوت است. رشد تقاضا براي انرژي در اين كشورها 
به قدري زياد است كه تمام منابع انرژي اعم از فسيلي 
و غير فسيلي براي جواب دادن به آن بايد به كار گرفته 
شود. اين خبري خوب براي مهندسان نفتي محسوب 
مي شود كه در فرآيندهاي مختلف اكتشاف و استخراج 

و توليد و صادرات نفت خام مشغول به كار هستند.
مديرعامل بي پي مي گويد كه از تصميم سال گذشته 
بان��ك جهاني براي توقف فاينان��س نيروگاه هايي كه 
خوراك آنها سوخت فسيلي اس��ت نااميد شده است 
چرا كه اين تصميم بسياري از كشورها را به استفاده از 
زغال سنگ سوق مي دهد كه ارزان تر از گاز محسوب 
مي شود. در تمام سناريوهاي بي پي براي مهندسان نفت 
فرصت هاي شغلي وجود خواهد داشت، هر چند شايد 

سمت و سوي آن بيشتر به يافتن روش هاي كم هزينه تر 
و با اثر كمتر بر محيط زيست متمركز باشد. 

   اكتشاف و توليدها 
در مورد متوسط جهاني، دپارتمان كار ايالات متحده 
برآورد مي كند كه ش��غل مهندس��ي نفت در فاصله 
سال هاي 2016 تا 2026 با 15 درصد رشد روبرو باشد 
كه بالاتر از متوسط ديگر مشاغل است. در مورد ايران، 
پر واضح اس��ت كه در س��ال هاي پيش رو، الگويي كه 
مهندسان نفت در گذشته آن را دنبال مي كردند تغيير 
خواهد كرد، فارغ از اينكه اجراي بس��ياري از پروژه ها 
منوط به برداشته شدن تحريم و وارد شدن تكنولوژي  
و سرمايه مربوطه به ايران است، شركت هايي با عنوان 
»اكتشاف و توليد« با ابتكار بيژن زنگنه وزير نفت پا به 
سپهر اين صنعت گذاشته اند. اين شركت ها كه تاكنون 
11 مورد از آنها از سوي معاونت مهندسي وزارت نفت 
براي فعاليت در اين حوزه صاحب صلاحيت تشخيص 
داده شده اند، احتمالا مهم ترين فضاهايي خواهند بود 

كه مهندسان نفت ايراني مي توانند براي آينده روي آنها 
حساب كنند. 

در واقع با توجه به اينكه شركت ملي نفت ايران اخيرا 
فرآيند واگ��ذاري بهره برداري از ميادين نفتي را نيز به 
بخش خصوصي آغاز كرده است، در سال هاي پيش رو 
نقش اين شركت در كارهاي عملياتي كمتر شده و در 
نتيجه احتمالا مهندسان نفت كمتري بايد اميد به اين 
داشته باشند كه در قالب پيشكسوتان خود مشغول به 
كار شوند.  در اين ميان، شكل تقاضاي انرژي در ايران و 
جهتي كه خواهد گرفت نيز بر مسيري كه اين دسته از 
مهندسان خواهند پيمود، موثر خواهد بود.  براي مثال 
اكنون بنزين رش��دي بسيار س��ريع در تقاضا را از سر 
مي گذراند كه نشان دهنده نياز براي مهندسان بيشتر 

براي فعاليت در پالايشگاه است.
گاز نيز با توجه به اينكه نس��بت به نفت خام سوختي 
پاك ت��ر محس��وب ش��ده و جايگاه��ي قطعي تر در 
چش��م اندازهاي انرژي جهان��ي دارد، احتمالا يكي از 
مهم ترين فضاهايي خواهد بود ك��ه در آينده خواهد 

توانست مهندس��ان ايراني را در حوزه هاي مرتبط به 
خود جذب كند.  اگر سناريوهاي نسبتا بدبينانه براي 
نفت خام را در نظر بگيريم كه س��ال 2030 يا 2040 
را با پيك تقاضا ب��راي نفت خام همراه مي دانند، ايران 
نيز مانند ديگر كش��ورهاي توليدكننده نفت خام در 
دهه هاي پيش رو بايد به سمت توليد ارزان تر نفت خام 
براي رقابت با تجديدپذيرها رو بياورد. در اين ش��رايط 
گرايش هايي از رشته هاي مهندسي مربوط به نفت مانند 
»مهندس بهره برداري« كه تعيين مي كنند چه روشي 
در بهره برداري از مخزن نفتي مقرون به صرفه تر است 

جذابيت بيشتري خواهند داشت.
ب��ه اين وضعيت بايد اين ش��رايط را نيز اضافه كرد كه 
هم مخازن نفتي و هم مخازن گازي ايران در آس��تانه 
افت فشار قرار داشته و فاز بعدي پروژه هاي توسعه اي 
صنعت نفت و گاز ايران، مانند قرارداد معروف توسعه 
فاز 11 با كنسرسيوم به رهبري توتال، به سمت »ازدياد 
برداشت« و »افزايش ضريب بازيافت« و »تقويت فشار« 

متمركز خواهد بود. 

افزايشتوليدشيلامريكاوكاهشتوليداوپكابرنفتكشهارارهسپارامريكاكردهاست
هجومابرنفتكشهايخاليبهخليجمكزيكامريكا

ايسنا| 12 ابرنفتكش خالي كه به آرامي پهنه اقيانوس را 
درنورديده و به سوي آب هاي خليج مكزيكوي امريكا پيش 
مي روند، حقيقت امروز بازار نفت را برملا مي كنند. در شرايط 
معمولي اين كشتي ها حامل نفت سنگين و داراي سولفور 
بالاي خاورميانه براي تحويل به پالايشگاه ها در شهرهايي 
مانند هيوستون و نيواورلئان هستند. اما اكنون با بار كمتري 
در حركت هس��تند كه برخلاف رويه كشتي داران است 
زيرا كش��تي ها به اين ترتيب درآمد كمتري از راه تحويل 
محموله ها كس��ب مي كنند. اين 12 كشتي حداكثر 21 
هزار مايل مس��تقيما از آسيا پيموده اند و تقريبا چيزي به 
جز آب شيرين براي حفظ ثبات ندارند زيرا توليدكنندگان 
خاورميانه عرضه خود را محدود كرده اند. با اين حال نفت 
سبك امريكا صادر مي شود و ابرنفتكش كافي در اقيانوس 
آتلانتيك براي اين كار وجود ن��دارد به همين دليل اين 
كشتي ها خالي برمي گردند. وارن پاترسون، مدير استراتژي 
كالا در بانك ING در آمستردام مي گويد آنچه سبب اين 

اتفاق شده، بازار نفت امريكا است كه توليد داخلي آن مدام 
بالاتر رفته و باعث افزايش سطح ذخاير مي شود كه در چند 
هفته گذشته مشاهده كرده ايم. همزمان كاهش توليد اوپك 
از گريدهاي بين المللي مانند نفت برنت پشتيباني كرده و 
انگيزه اي براي صادرات ايجاد كرده است. امريكا به دليل انواع 
مختلف نفتي كه استخراج مي كند ميزان زيادي نفت وارد و 
صادر مي كند به خصوص عرضه جديد نفت سبك شيل كه 
از نفت توليد خاورميانه بسيار متفاوت است. اعضاي اوپك 
احتمالا گريدهاي سنگين تر را كاهش مي دهند در حالي 
كه صادرات نفت امريكا، عموما نفت س��بك است. از نظر 
استانداردهاي صنعتي، نفت امريكا سبك بوده و سولفور 
كمي دارد كه آن را براي توليد بنزين مناس��ب مي سازد. 
در نتيجه اين سوخت دچار اش��باع عرضه شده است. در 
مقابل نفت خاورميانه به فرآوري بيش��تري نياز دارد كه 
براي پالايشگاه منطقه خليج مكزيكو مشكل نيست، زيرا 
براي پالايش اين نوع نفت تجهيز شده اند اما توليد بنزين 

كمتري خواهد شد. به گفته جيمز ديويس، مدير خدمات 
نفتي جهاني در شركت »فكت گلوبال انرژي«، نفت سبك 
امريكا امسال رشد زيادي خواهد داشت و اين امر صادرات 
امريكا را بالاتر خواهد برد. كشتي داران روي صادرات امريكا 
براي كمك به بازار نفتكش ها در برابر شرايط محدوديت 
عرضه اوپك و متحدانش حس��اب مي كنند. تحليلگران 
صنعتي كه برآورد خود از درآمد كشتي ها در سال ميلادي 
جاري را پس از اع��لام توافق اوپك پلاس ب��الا بردند، به 
افزايش حمل محموله هاي امريكايي به عنوان يك عامل 
تأثيرگذار اشاره كردند. به گفته كارگزاران كشتي، معمولا 
سه تا چهار ابرنفتكش خالي در هر زماني به سوي امريكا در 
حركت هستند. بر اساس گزارش بلومبرگ، اين تغيير روي 
بازار كشتيراني تأثير قابل توجهي گذاشته و درآمد روزانه 
نفتكش هاي VLCC كه قادر به حمل دو ميليون بشكه 
نفت هستند، از هفته گذشته دو برابر شده و به 29 هزار و 

494 دلار رسيده است.

آغازبهكارهركشتيشناورتوليدنفتبرزيل350هزاربشكهتوليدراافزايشميدهد
برزيل،چالشجديداوپكبرايمقابلهبامازادعرضهنفت

ايسنا| زماني كه كش��تي توليد نفت شناور پي - 6۷ 
اوايل ماه جاري برج شعله خود را برافروخت، آغاز دوران 
رونق عرضه برزيل را نويد داد كه تلاش هاي اوپك براي 
متعادل كردن بازار جهاني را به چالش خواهد كشيد. 
اين تأسيسات عظيم كه مي تواند در يك زمين فوتبال 
امريكايي جا مي گيرد، نخستين مورد از چهار كشتي 
مشابهي است كه امسال فعاليت شان را آغاز مي كنند 
و تولي��د برزيل را 350 هزار بش��كه در روز بالا مي برند 
كه طبق گزارش آژانس بين المللي انرژي، بزرگ ترين 
افزايش توليد سالانه اين كش��ور در 20 سال گذشته 
خواهد بود. طبق اس��ناد رگولاتوري برزيل، كش��تي 
دوم به نام پي -۷6 نيز قرار اس��ت توليدش را آغاز كند. 

فرانسيسكو بلانش، مدير تحقيقات كالا در بانك امريكا 
در نيويورك در اين باره گفت: برزيل در آستانه يك رشد 
عرضه چشمگير است و شيل امريكا تنها عامل افزايش 
حجم توليد نفت نخواهد بود. برزيل در گذشته مأيوس 
شده و رشد توليد نفت اين كش��ور به دليل مشكلات 
تعمير و نگهداري، افت توليد ميادين قديمي و تأخير 
در ساخت تأسيسات جديد براي توليد و نگهداري نفت، 
پايين تر از انتظارات بوده است. ميدان تارتاروگا ورده كه 
قرار بود در اواخر سال 201۷ راه اندازي شود تا ژوئن سال 
2018 آغاز به كار نكرد و آغاز فعاليت پي -6۷ نيز ماه هاي 
متمادي به تأخير افتاد. با اين حال معامله گران و مديران 
نفت بر اين باورند كه برزيل به وعده خود عمل كرده و 

تأسيسات پي -6۷ در چند ماه آينده زماني كه به مكان 
مقرر رسيد، 150 هزار بشكه در روز نفت توليد خواهد 
كرد. سكوي پي -۷6 كه قرار است امسال فعاليتش را 
آغاز كند نيز مي تواند 150 هزار بشكه در روز نفت توليد 
كند. پس از آن تأسيس��ات پي -68 و پي -۷۷ در سال 
2019 راه اندازي خواهند شد و پتروبراس قصد دارد 10 
كش��تي بزرگ ديگر را در فاصله سال 2020 تا 2023 
اضافه كند. اين مساله از ديد اوپك پنهان نمانده و اين 
گروه انتظار دارد برزيل پ��س از امريكا دومين افزايش 
بزرگ سالانه توليد نفت را در ميان كشورهاي غير اوپك 
داشته باشد. برزيل در دسامبر 2.۷ ميليون بشكه در روز 

نفت توليد كرد.
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سال 98، سال شكوفايي 
تجديدپذيرها

ايس�نا| وزير ني��رو ديروز در حاش��يه يازدهمين 
نمايشگاه بين المللي انرژي هاي تجديدپذير، بهره وري 
و صرفه جويي انرژي درباره برنامه هاي صورت گرفته 
براي تفكيك س��رمايه انرژي ه��اي تجديدپذير و 
برق رس��اني روس��تايي از محل عوارض برق، اظهار 
كرد: تاكنون اين مساله مهم و ضروري صورت نگرفته 
و منتظ��ر ابلاغ قانوني بودجه هس��تيم و اكنون نيز 
مذاكرات خود با سازمان برنامه و بودجه ادامه مي دهيم 
تا تكليف تفكيك سرمايه مشخص شود و آن زمان 
مي توان گفت كه آيا اين تفكيك سرمايه به صورت 
50 درصدي خواهد بود يا خير. رضا اردكانيان درباره 
وضعيت انرژي هاي تجديدپذير در ايران، اظهار كرد: 
با توجه به حمايتي كه در مجلس ش��وراي اسلامي 
صورت گرفته به نظر مي رس��د كه سال 1398 سال 
شكوفايي انرژي تجديدپذير باشد. علاوه بر اين، با توجه 
به ظرفيت هايي كه داريم، امكاني را براي صادرات اين 
انرژي فراهم كرده ايم. وي درباره منابع مالي نيز گفت: 
در حال حاضر ش��رايط بهتري را تجربه مي كنيم و 
اميدواريم كه شركت هاي سرمايه گذار با اطمينان 
خاطر بيش��تري بتوانند به فعاليت هاي خود ادامه 
دهند. اردكانيان درباره ابلاغيه گام دوم كه از س��وي 
مقام معظم رهبري مطرح ش��ده است، اظهار كرد: 
يكي از اصلي ترين فرازهاي اين بيانيه كه ما در وزارت 
نيرو خودمان را مخاطب قرار مي دهيم، علاوه بر بحث 
ظرفيت سازي براي به كارگيري نيروهاي شايسته، 
موضوع توجه به فرهنگ مصرف و اصلاح مصرف است.

 تكميل زنجيره پالايشگاهي
فاز 13 پارس جنوبي

ش�انا| مجري طرح توسعه فاز 13 پارس جنوبي از 
توليد پايدار گاز مايع در پالايشگاه اين طرح خبر داد 
و گفت: با بهره ب��رداري از واحدهاي توليد گاز مايع، 
زنجيره محصولات پالايشگاه فاز 13 پارس جنوبي 
تكميل شد. پيام معتمد  اعلام كرد: توليد محصولات 
با ارزش پروپان و بوتان )LPG( به طور مس��تمر در 
پالايشگاه طرح توس��عه فاز 13 پارس جنوبي آغاز 
شد. وي با بيان اينكه هم اكنون همزمان چهار رديف 
شيرين سازي گاز، واحدهاي توليد اتان، ميعانات گازي 
و گوگرد دانه بندي شده در مدار توليد قرار دارند، اظهار 
كرد: با بهره برداري از واحدهاي يادشده و همچنين 
توليد گاز مايع، زنجيره محصولات پالايشگاه فاز 13 
پارس جنوبي تكميل شد. به گفته معتمد، هم اكنون 
توليد فرآورده هاي گازي اين طرح از مرحله نخست 

)فاز13A( به طور كامل محقق شده است.

آگهي مناقصه عمومي
شركت آب و فاضلاب 

استان آذربايجان  شرقي

شركتآبوفاضلاباستانآذربايجانشرقي

شركت آب و فاضلاب استان آذربايجان شرقي در نظر دارد عمليات مربوط به اصلاح و توسعه شبكه آب شهرهاي جلفا و هاديشهر را از محل اعتبارات عمراني و از 
طريق مناقصه )عمومي( از طريق سامانه تداركات الكترونيكي دولت به پيمانكار واجد شرايط و داراي رتبه آب واگذار نمايد. كليه مراحل مناقصه از طريق سامانه 

تداركات الكترونيكي دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد. بديهي است هزينه آگهي از برنده مناقصه اخذ خواهد شد.
الف( به پيشنهادهاي فاقد امضاء، مشروط، مخدوش مطلقا ترتيب اثر داده نخواهد شد.

ب( مبلغ برآورد اوليه معادل 2508225902 ريال
ج( مبلغ سپرده تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار معادل 125411295 ريال مي باشد.

د( ساير اطلاعات و جزئيات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج است.
ه�( پيشنهاد دهنده مكلف است معادل مبلغ سپرده، تضمين هاي معتبر تسليم يا مبلغ مذكور را به حساب بانكي شركت واريز و حسب مفاد اسناد مناقصه ضمانت نامه 
يا رسيد واريز وجه را به صورت اصل در وقت مقرر در اسناد به كارفرما تسليم نمايد. به پيشنهادهاي فاقد سپرده، سپرده هاي مخدوش، سپرده هاي كمتر از ميزان 

مقرر، چك و نظاير آن ترتيب اثر داده نخواهد شد.
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ايران8نگاه

محمد جواد ظريف: 

لازمه استقلال ايران اين نبود كه با كسي درگير شويم
محمد جواد ظريف از اس��تقلال ايران در 40 سال پس 
از پيروزي انقلاب اس��لامي س��خن گفت و افزود: لازمه 
استقلال ما اين نبود كه به شوراي امنيت برويم و با كسي 
درگيري پيدا كنيم بلكه اين بود كه مي توانيم ادعا كنيم 

حتي با فشار امريكا و غرب روي پاي خود بايستيم.
وزير امور خارجه در سخناني درهمايش چند جانبه گرايي 
در سياست خارجي ايران؛ ظرفيت ها و راهبردها گفت: 
استقلال به اين معناست كه ما براي ادامه حيات و اينكه 
بتوانيم حيات داشته باشيم، متكي به ديگران نباشيم. 
داشتن استقلال در عرصه سياست خارجي به اين معنا 

نيست كه از دنيا منفك باشيم .
او با اش��اره به چهلمين س��الگرد پيروزي انقلاب گفت: 
انقلاب اسلامي رابطه بسيار تنگاتنگي با سياست خارجي 
داشت، در بسياري از حوزه ها، تأثير انقلاب اسلامي مانند 
حوزه سياست خارجي نمي توانست باشد، چون آنچه كه 
انقلاب در آن تأثير بنيادي داشت يكي از حوزه هاي مهم 
آن اصل حكومتداري و زمامداري بود، يكي از حوزه هاي 

مهم آن بحث سياست خارجي بود.
وي افزود: علت آن هم اين ب��ود كه نگراني عمده مردم 
ما از قب��ل از انقلاب يك نگراني تاريخي ب��ود، در مورد 
مداخله هاي خارجي در داخل كشورما، از دوره قاجار تا 
پيش ازانقلاب در سياست ها و تصميم گيري هاي كشور 
ما در سفارتخانه هاي ساير كشورها اين دخالت ها انجام 
مي شد، در واقع صحنه سياسي كشور آوردگاه و نبرد اين 

سفارتخانه هاي خارجي بود.
او با بيان اينكه در دوران حكومت قبلي ايران در قالب يك 
نظام دو قطبي تفكيك مي شد اظهار داشت: هميشه بايد 
از شعارزدگي پرهيز كنيم، حتما نظام گذشته در ايران 
در حوزه هايي تلاش مي كرد كه اس��تقلال عمل داشته 
باشد، در حوزه هايي هم حتي تلاش مي كرد توازن برقرار 
كند، نوع رابطه اي كه رژيم پهلوي با چين و شوروي سابق 

داشت، بالاخره تلاش هايي در جهت ايجاد توازن بود.
وي افزود: اما در جاهايي كه مه��م بود در آنجايي كه به 
حس��اب مي آمد و براي دنيا مهم بود، آنجايي كه تغيير 
تكليف دنيا قرار بود انجام شود، آنجا معلوم بود و امريكا و 
غرب اطمينان داشتند كه ايران در كجا قرار مي گيرد و 

جايگاه ايران در نظام بين المللي مشخص بود. 
وي ادامه داد: البته يك حدي كنش��گري مستقل را هم 
رژيم گذشته داشته، نمي توان گفت رژيم گذشته هيچ 
حدي از كنشگري مستقل را نداشته است، ممكن است 
در روزنامه ها بش��ود اين حرف ها را زد؛ اما نبايد در يك 

محيط علمي و دانشگاهي از اينگونه بيان كرد.
ظريف گفت: آن اتفاقي كه افتاد و شعار اول انقلاب بود، 
اس��تقلال در كنار آزادي و جمهوري اس��لامي در واقع 
اس��تقلال البته بعد داخل هم دارد، اما بعد خارجي آن 

بسيار پررنگ است.
وي گفت: من استقلال را برون به درون زا، تفسير مي كنم؛ 
نه اينكه ما از دنيا منفك ش��ويم، اين به معني استقلال 
نيست، استقلال به اين معنا نيست كه ما خود را از امكانات 
جهان محروم كنيم، بلكه استقلال به اين معنا است كه 
براي ادامه حيات، زندگي و براي آنكه بتوانيم امن باشيم 
و براي اينكه بتوانيم حيات داشته باشيم، متكي به داخل 

باشيم، اين مفهوم استقلال مي شود.
او افزود: اين تفس��ير از اس��تقلال در صنعت و در روابط 
بين المللي معني مي دهد، در وابستگي به نفت ممكن 
اس��ت معني مي دهد، دوباره آقاي » ليندسي گراهام « 
س��ناتور امريكايي - ما فكر مي كرديم يك بار ايشان از 
دهانش در رفت و اين سخن را گفت - دوباره ديروز گفته 
»اگر ما يك هفته از عربس��تان سعودي حمايت نكنيم 

فارسي صحبت مي كنند«.
وزير امور خارجه بيان كرد: بعضي از دوستان مي گويند 
ترامپ و دار و دس��ته وي جزو صادق تري��ن افراد امريكا 
هس��تند، )با خنده( آن چه كه در دل همه مس��وولان 
امريكايي دهه ه��ا بوده، اين ها به زب��ان مي آورند، همه 
مسوولان امريكايي اين اعتقاد را كم و بيش داشتند كه 
دولت عربستان بدون امريكا نمي تواند حيات داشته باشد، 

ايشان مي گويد.
وي با بيان اينكه استقلال يعني اينكه هيچ كس چنين 
حرف هايي كه امريكايي هاي درباره عربستان مي گويند 
را نمي تواند در مورد ايران بزن��د، گفت: ما نه تنها بدون 
حمايت امريكا چهل سال زندگي كرديم، بلكه با وجود 
فشار امريكا چهل سال زندگي كرديم، اين به نظر من به 
معني درگيري با كسي نيست، به معني دعوا داشتن با 
دنيا نيست، به معني جداشدن از دنيا هم نيست، به معناي 
اين است كه ما قبول كرديم و خواستيم، اينكه خودمان 
انتخاب كرديم و من يك بار گفتم، بعضي دوستان خيلي 
به من انتقاد كردند، معناي آن اين است كه ما خواستيم 
كه براي ادامه حيات خود وابسته به ساير كشورها نباشيم.

  اس�تقلال يعني مي توانيم با فشار امريكا روي 
پاي خود بايستيم

ظريف با بيان اينكه مهم ترين مشخصه تهديد امنيتي 
براي دنيا قرار گرفتن ذيل قطعنامه فصل هفتم شوراي 
امنيت س��ازمان ملل و تحريم فصل هفتمي شوراي 
امنيتي است، افزود: اين به اين معنا نيست كه مضيقه 
اقتصادي همراه آن نيست، البته همراه آن هست ولي 
اينكه خود يك كشور موضوع فصل هفتمي شوراي 
امنيت سازمان ملل مي شود، يعني آن كسي كه اين 
كار را كرده توانس��ته است ما را به يك تهديد امنيتي 

تبديل كند.
او خاطرنش��ان كرد: اينكه )پرونده هسته اي( ايران 
به ش��وراي امنيت برود و با كسي درگيري پيدا كنيم 
لازمه استقلال ما نبوده است، اما لازمه استقلال ما اين 
بوده كه بتواني��م امروز ادعا كنيم كه مي توانيم بدون 
امريكا، بدون غرب، حتي با فش��ار امريكا و غرب سر 

پاي خود بايستيم.
او تاكيد كرد: در اين مس��ير سختي و دشواري حتما 
وجود دارد، اما اينكه امريكا نتواند راجع به جمهوري 

اسلامي اين حرف را بزند كه »اگر ما يك هفته از ايران 
دفاع نكنيم و پشتيبان ايران نباشيم، حالا يك هفته 
نه، اگر چهل سال پشت ايران نباشيم، ايران- با احترام 
به همه دوستان روسي ما- روسي صحبت مي كند.«

وي با اشاره به سفر هفته گذشته خود به چين گفت: 
من تازه از چين برگشتم، به روابط راهبردي با چين و 
روسيه هم صد درصد اعتقاد دارم، اما كسي نمي تواند 
بگويد با فشار غرب ما چيني - كه البته زبان سختي 

هم هست- صحبت كنيم.

  درون�ي زايي ب�ه معني جدا ش�دن و دعوا با 
دنيا نيست

ظريف افزود: ما در حال تجربه كردن درونزايي هستيم، در 
كنار درون زايي در اقتصاد مقاومتي برونگرايي هم هست، 
يعني اينكه درون زايي به معني جدا شدن و دعواي با دنيا 
نيست، اما معناي استقلال-  استقلالي كه ما در شعارهاي 

انقلاب داشتيم- همين است.
وي يادآورش��د: تغيير ماهوي سياست خارجي زاييده 
انقلاب اس��ت، م��ا نمي توانيم از انقلابي ك��ه مبتني بر 
اس��تقلال خواهي است، توقع داش��ته باشيم سياست 
خارجي آن دنباله سياست خارجي دوره قبل باشد و اين 

غيرممكن است.

وزير امور خارج��ه در بخش ديگر از س��خنانش گفت: 
تصوري در قرون گذشته وجود داشته كه همه اتفاقات 
عالم ابتدا در غرب رخ مي داد، يعني اتفاقاتي كه براي دنيا 
اهميتي داشته در غرب رخ مي داده و بعد هم هر اتفاقي 
در هر جاي دنيا مي افتاده غرب تصميم گير اصلي بوده 
اس��ت.اينها ذهنيتي را براي همه ما درست كرده است 
كه جهان در يك حوزه منحصر ش��ده است اما آن دنيا 
امروز ديگر وجود ندارد و ما امروز در دنياي پس��ا غربي 

زندگي مي كنيم.
ظريف با بيان اينك اجلاس مونيخ در سال ۲0۱۷ عنوانش 
را مديريت جهان پس��ا غربي گذاشته بود، اظهارداشت: 
حرف ما يك حرف ش��عاري جهان سومي نيست بلكه 
يك واقعيت جهاني است كه ديگر امروز غرب نه انحصار 
تحولات و نه انحصار تصميم گيري ب��ر تحولات را دارد 
ل��ذا در چنين جهان نگرش به ش��رق يا نگرش به غرب 

معنا ندارد.
رييس دستگاه ديپلماسي با تاكيد بر لزوم همه جانبه 
نگري خاطرنشان كرد: امروز يكي از سوالات عمده كه 
براي اروپا مطرح است اين است كه اگر فردا آقاي ترامپ 
از تجربه تاثيرگذاري بر شركت هاي اروپايي و تحريم 
ايران خوشحال ش��د و به آنها گفت از اين به بعد حق 
نداريد با چين هم رابطه داشته باشيد، اروپا در قبال اين 

واقعيت چه خواهد كرد.
وزي��ر امور خارجه با بيان اينك��ه مراكز قدرت متحول و 
متكثر شده است، گفت: مراكز قدرت متحول و متصل 
شده منابع قدرت هم متحول و متكثر شده است يعني 
ش��ما ديگر نمي توانيد بگوييد كه دنيا دنياي قايق هاي 
توپدار است و يا تعداد تانك و توپ و هر چيز ديگر مي تواند 
آينده را تعيين كند اگر قرار بود اينگونه باشد تحولات طور 

ديگري بود و پايان جهان دوقطبي شكل نمي گرفت.
وي يادآورشد: در واقع ديگر نمي توانيم ادعا كنيم كه اين 
امكانات تنها امكانات هس��تند؛ اين دوباره اشتباه تلقي 
نشود كه مي گويند امكانات نظامي مهم نيست، امكانات 

نظامي و قدرت نظامي بسيار مهم است.
ظري��ف اضافه ك��رد: ما زماني توانس��ته ايم در س��طح 

بين المللي موفق باش��يم ك��ه قدرت ميدان��ي در كنار 
ديپلماس��ي با همديگر هم افزايي داش��ته اند؛ هرگاه ما 
قدرت ميداني نداشته ايم و تلاش ديپلماتيك داشتيم 
شكست خورديم و هرگاه قدرت ميداني داشتيم و تلاش 
ديپلماتيك نداشتيم باز هم موفقيت كامل به به دست 
نياورده ايم. او ادامه داد: بنابراين قدرت ميداني و قدرت 
نظامي بس��يار مهم و حياتي است اما تنها عامل تعيين 
كننده نيس��ت چون منابع قدرت متكثر است بنابراين 
در جهان پساغربي منابع و حوزه هاي قدرت متكثر شده 
و ش��ما نياز داريد در روابط بين الملل از نظر جغرافيايي 
و سياسي همه جانبه نگر باش��يد. وي در بخش ديگر از 
سخنان خود با بيان اينكه حاكميت ها انحصار روابط بين 
المللي را از دس��ت داده اند، گفت: از دست دادن انحصار 
استفاده از زور سخت ترين موضوع براي حاكميت ها بوده 
است اما امروز القاعده و داعش در جنبه منفي و حزب الله 
در جنبه مثبت در حوزه اس��تفاده سازمان يافته از زور و 
نيروي نظامي همان اندازه تاثيرگذار هستند كه ممكن 
است يك دولت مهم تاثيرگذار باشند و حتي در منطقه ما 

از خيلي از دولت هاي منطقه بيشتر تأثيرگذارند.
رييس دستگاه ديپلماسي افزود: استفاده از زور به صورت 
سازمان يافته كه همان جنگ است چه به صورت سلبي و 
چه به صورت ايجابي از انحصار دولت ها خارج شده است 
و سازمان ها و نهادهاي حاكميت هم به عناصر امنيت ساز 

وهم عناصر امنيت سوز تبديل شده اند.
وزير امور خارجه خاطرنشان كرد: شما اگر مي خواهيد 
موفق باشيد بايد هم در حوزه جغرافيا هم در حوزه ابزارها 
همه جانبه نگر باش��يد. در ده��ه ۶0 و ۷0 ميلادي ابزار 
مدارس يكي از ابزارهاي مهم پيشبرد سياست هاي امريكا 
در شوروي س��ابق بود. يعني ابزار آموزش به عنوان يك 
ابزار مهم عمل مي كرد. ظريف در بخش ديگر از سخنان 
خود گفت: ما در كش��ور در اين حد اجماع داريم كه نياز 
به ابزارهاي همه جانبه نگر داريم، ولي هنوز به اين نقطه 
نرس��يده ايم كه اگر بين اين ابزارها تزاحمي ايجاد شد، 
كدام شان را در اولويت قرار  دهيم. وي با بيان اينكه ما به 
اولويت بندي در سياست خارجي كه بر استقلال ما مبتني 
است نياز داريم، اظهارداشت: ممكن است هر كدام از ما در 
ذهن خود اولويت هايي داشته باشيم.ما كمتر درباره اصل 
اولويت ها صحبت مي كنيم و درباره مجموعه اولويت ها 
هيچ اختلافي نداريم. اما ما ننشستيم طبقه بندي كرده و 
ببينيم كدام يك از عوامل قدرت اگر با عامل ديگر تزاحم 

ايجاد كرد آن را كنار بگذاريم.

 نه سلطه مي پذيريم و نه به دنبال سلطه هستيم
ظريف يادآورش��د: بعيد مي دانم كسي بگويد تماميت 
ارضي، و يا اس��تقلال خواهي، و يا مبارزه با س��لطه مهم 
نيست كه عين استقلال خواهي است ما نه دنبال سلطه 

هستيم و نه سلطه مي پذيريم.
او تصريح كرد: انقلاب اس��لامي از اولين ترين جاهايي 
بود كه اين واقعيت را فهميد كه سلطه طلبي در جهان 
كنوني ناممكن اس��ت و نه نامطلوب.وقتي آقاي ترامپ 
مي گويد من ۷ تريلي��ون دلار هزينه كردم و هيچ امري 
را پيش نبردم يعني س��لطه طلبي ناممكن اس��ت و ما 
زودت��ر از همه اينها را فهميديم. وي خاطرنش��ان كرد: 
وقتي امام )ره( براي گورباچف پيام مي فرستد اين فهم 
پايان جهان دو قطبي است قبل از اينكه جهان دوقطبي 
پايان يابد اينكه مي گوييم نه سلطه مي پذيريم و نه سلطه 
مي طلبيم مبناي قرآني دارد. او در بخش ديگر از سخنان 
خود اظهارداشت: يكي از تحولاتي كه رخ داده اين است 
كه ديگر هيچ كدام چالش هاي دنيا را نه يكجانبه و نه حتي 
دوجانبه مي شود حل كرد.چالش هاي كنوني بين المللي 

راهكاري جز پاسخ هاي بين المللي ندارند.
او گفت: چالش ها جهاني شده بنابراين پاسخ ها هم بايد 
جهاني شود.زماني وزيران امور خارجه روسيه و امريكا 
)آقاي لاوروف  و آقاي كري( نشستند و باهم توافق كردند 
در سوريه آتش بس شود.خيلي ها گفتند مشكلات سوريه 
تمام شد.اما نش��د.حتي چالش ها به شكلي است كه دو 
ابرقدرت هم باهم توافق كنند نمي توانند آن را حل كنند 
اما روسيه با تركيه و ايران توانست يك حدي از آرامش در 

سوريه براي دو سال ايجاد كند.
وي افزود: هيچ پروس��ه اي در س��وريه به اندازه پروسه 
آستانه نتوانس��ت دوام بياورد الان بيش از دو سال است 
اين پروس��ه دوام آورده است. اين به اين دليل است دنيا 
پس��اغربي شده و ش��ما به اهرم هاي مختلف نياز داريد 

و مش��كلات دنيا يك جانبه و حتي دوجانبه قابل فصل 
نيس��ت. ظريف گفت: اگر يك جايي شما برويد بگوييد 
محيط زيست كشور خودم را حفظ كنم در عين اينكه دنيا 
به سمت گرمايش مي رود يا تنوع زيستي به هم مي خورد 
به شما مي خندند.به همين ميزان اينكه يك نفر بگويد 
من بخواهم امنيت خود را به خاطر ناامني ديگران حفظ 
كن��م اين هم معني نمي دهد. وزير ام��ور خارجه اضافه 
كرد: امنيت امروز يك كالاي عمومي و جهاني است يك 
كالاي ملي نيست.ما بحمدالله كشور امني هستيم اما در 
پاكستان ناامني وجود دارد گروه هاي تروريستي از آنجا 
سوءاس��تفاده مي كنند و مي آيند كشور امن ما را به هم 
مي زنند بنابراين ناامني مرز نمي شناس��د. او با اشاره به 
هزينه نظامي كشورها اظهارداشت: امريكا سالانه۷00 
ميليارد دلار هزينه نظامي مي كند، چين ۲۲0 ميليارد، 
عربستان ۶۷ ميليارد، روس��يه زير ۶0 ميليارد، امارات 
متحده عربي ۲۲ ميليارد هزين��ه مي كنند و ما هم ۱۶ 
ميليارد هزينه نظامي داريم. ظريف تصريح كرد: ما خيلي 
حرف براي زدن داريم اروپايي ها حرفي براي گفتن ندارند 
در اين حوزه منطقه ما را انبار باروت كرده اند سال گذشته 
۱00 ميليارد دلار به شوراي همكاري خليج فارس سلاح 
فروختند ما خيلي حرف داريم اما آيا اين سلاح ها توانسته 

براي كسي امنيت بياورد.

وي ادامه داد: بودجه تس��ليحاتي امري��كا برابر با هزينه 
تس��ليحاتي ۱0 كشور بعد از خود اس��ت اما اين كشور 
نمي تواند براي ش��هروند خود در واشنگتن و نيويورك 
امنيت درس��ت كند لذا مشكلات جهاني است بنابراين 

راهكارها هم بايد جهاني باشد و اين يك واقعيت است
ظريف گفت: راهكار هاي يكجانبه ممكن اس��ت منافع 
كوتاه مدت داش��ته باش��د ام��ا در دراز م��دت همين 
سياس��ت هايي كه آقاي ترامپ در حوزه اقتصاد دنبال 
مي كند بعد از س��ال ۲0۲0 همه متفق هس��تند كه بر 
اقتصاد امريكا تاثير مي گذارد و اين مهم است كه قبل از 

انتخابات يا بعد از انتخابات رخ دهد.
وزي��ر امور خارجه اف��زود: خيلي ها معتقدن��د تا زمان 
انتخابات هنوز اين ش��رايط خوب اقتصادي كه معلوم 
نيست تا چه ميزان دستاورد سياست هاي ترامپ باشد 
ادامه خواهد داشت اما از آن وقت نتايج سياست هاي يك 
جانبه گرايي را مي بينيد يعني دنيا ديگر دنيايي نيست كه 
بتوان با اقدامات يكجانبه منافع درازمدت را تامين كرد.

ظريف در بخش ديگري از سخنان خود گفت: هميشه 
يكجانبه گرايي يكي از انتخابات هاي امريكا بوده ولي در 
چند دولت اين كشور يكجانبه گرايي را به عنوان سياست 
اصلي دنبال كرده كه در دولت بوش پسر و دولت ترامپ 
اينگونه  بوده است. وي يادآور شد: حركت مذبوحانه اي 
كه در ورشو انجام دادند به خاطر اين است كه مي فهمند 
يكجانبه گرايي مش��روعيت ندارد. چرا ورشو را برگزار 
مي كنند. چرا به قول خودش��ان اتح��اد اراده ها را براي 
حمله به عراق ايجاد كردند. آيا امريكا به قدرت نظامي 

متحدانش براي حمله به عراق نياز داشت. 
او افزود: زماني كه امريكا در دور دوم به عراق حمله كرد 
نيروي نظامي بعضي از كشورها نه تنها كمكي به امنيت 
آن نمي كردن��د، بلكه امريكا مجبور ب��ود نيرويي براي 
حفاظت از آنها اختصاص ده��د و ارتش امريكا يا بلك 
واتر را مس��وول كرده بود از اين كشورها حمايت كنند. 
وي خاطرنش��ان كرد: امريكا چهار بار در سال گذشته 
تلاش كرد همان اجماع امنيتي كه عليه ايران داش��ت 
و با برجام به قول آقايان نافرجام شكس��ت خورده بود را 

احيا كند.يك بار خانم نيكي هيلي تلاش كرد به اس��م 
تظاهرات دي ماه ما را در شوراي امنيت ببرد اما جلسه به 
جلسه ضد امريكايي تبديل شد و هر كس صحبت كرد 

از برجام گفت.
او افزود: يك بار ديگر درباره يمن خواس��تند از شوراي 
امنيت عليه ايران قطعنامه بگيرند باز هم در آنجا دوستان 
ما در روسيه براي اولين بار بعد از پيروزي انقلاب اقدام 
كردند.  وي اضافه كرد: روس��يه در مس��اله هس��ته اي 
وتو نكرد دوس��تان فرام��وش نكنند و دس��تاوردهاي 
سياست خارجي يادشان نرود .ولي در يمن روس ها وتو 
كردند و مانع از آن ش��دند كه اجماع امنيتي عليه ايران 

شكل بگيرد.
ظريف گفت: بار س��وم خود ترامپ در ش��وراي امنيت 
حضور يافت.همه اينها براي ايجاد مجدد اجماعي است 
كه با از بين رفتن ش��ش قطعنامه از دس��ت دادند و باز 
هم موفق نش��دند.ديديم كه ترامپ در نشست شوراي 
امنيت نشست و بازهم هر كسي كه صحبت كرد درباره 
اهميت برجام گفت. وزير ام��ور خارجه اضافه كرد: بار 
ديگر آقاي پمپئو در جلس��ه عادي شوراي امنيت براي 
بررس��ي ضميمه ب قطعنامه ۲۲۳۱ رفت . تا آن زمان 
در حد كارشناس هم در آن شركت نمي كردند و تا آخر 
جلسه درنشست جلسه نشست و زماني كه همه سفرا 
بيرون رفت��ه بودند باز هم در آنجا ماند. وي گفت: اينكه 
مي بينيم در لهستان جلسه تشكيل مي دهند اول اسمش 
را ايران مي گذارند وقتي با مخالفت جهاني روبرو مي شوند 
اسمش را عوض مي كنند براي چيست. اگر نامه اول آقاي 
پمپئو و وزير خارجه لهستان را ببينيد تنها موضوع ايران 
است و اساساً حرفي از خاورميانه نيست اما بعد اسمش را 
عوض كردند در واقع وقتي ديدند نمي توانند يك بيانيه 
مش��ترك دربياورند گفتند در آخر جلسه جمع بندي 
خود را مي دهيم و در آنجا هم گرفتار شدند. او با اشاره به 
فشارهاي تحريمي امريكا عليه ايران، يادآورشد: اينكه 
مي گوي��م ما به مقاومت مردم افتخ��ار مي كنيم به اين 
معني نيست كه ما بگوييم مردم وظيفه شان است اين 
كار را بكنند. وظيفه ما است كه هم اين مقاومت را پاس 

بداريم و هم فشار بر مردم را كم مي كنيم.
وي گفت: نه اينكه مردم هميشه مقاومت كردند، 40 سال 
است مقاومت مي كنند، باز هم مقاومت خواهند كرد پس 
شما چه كاره ايد و چرا مردم ما را انتخاب كرده اند. اگر قرار 
بود مردم مقاومت كنند و همه مشكلات با مقاومت مردم 

حل شود وظيفه ما چيست.
او تصريح كرد: همان گونه كه نمي توانيم پش��ت پرده 
توطئه هاي امپرياليسم و نظام س��لطه پنهان شويم و 
ناكارآمدي خود را گردن آنه��ا بياندازيم همانطور هم 
نمي توانيم پشت مقاومت مردم پنهان شويم. ما به عنوان 
كارگزاران مردم وظيفه داريم فشار را بر روي مردم كم 
كنيم و اين كاري است كه داريم تلاش مان را مي كنيم.

وي اضافه كرد: اينكه چقدر موفق باشيم اول مردم بايد 
قضاوت كنند و مهم تر از مردم هم خدا بايد قضاوت كند اما 
واقعيت اين است كه امريكا آنچه را كه در برجام از دست 
داد كه يك شكست راهبردي براي اين كشور بود و شش 
قطعنامه را از دست داد. او گفت: براي همين هست كه 
نتانياهو از روز اول مخالف برجام بود چرا كه اگر نگراني اش 
هسته اي بود برجام اين نگراني را رفع كرد. نگراني نتانياهو 
و تندروه��اي امريكايي اين بود ك��ه اين فضاي اجماع 

جهاني نابود شده بود.
ظريف خاطرنش��ان كرد چهار بار در يك سال گذشته 
در شوراي امنيت تلاش كردند اين را بازسازي كنند اما 
شكست خوردند در لهستان هم تلاش كردند و آنجا هم 
به لطف خدا و تلاش همكاران من شكست خوردند و باز 
هم تلاش مي كنند. وي با اش��اره به اهميت چندجانبه 
گرايي يادآور شد: ما به افراط و تفريط عادت كرديم، چند 
جانبه گرايي قدرت را جايگزين نمي كند بلكه قدرت را 
تعديل مي كند. اينكه امريكا ناچار اس��ت در كنفرانس 
لهس��تان برود و عنوان آن را عوض كند به خاطر اينكه 
مي خواهد به جاي اينكه بگويند امريكا به تنهايي ضد 

ايران است، بگويند ۳0 كشور ضد ايران هستند.
او خاطرنشان كرد: در واقع اهميتي كه چند جانبه گرايي 
دارد اين است كه معادله اي است بين قدرت و مشروعيت 

نه اينكه جايگزيني باشد براي قدرت.
ظريف در بخش ديگر از س��خنانش اظهارداشت: ما در 
حوزه سياست خارجي انقلاب اسلامي به اصل استقلال 
و درون زايي به عنوان لازمه استقلال نگاه مي كنيم و نه به 

عنوان يك مشكلي كه براي ما ايجاد شده است.
وي با اشاره به گفت وگو يي كه در نشستي با كيسينجر 
نظريه پرداز و وزير خارجه اس��بق امريكا داشته است، 
گفت: كيسينجر در اين نشست مي گفت ايران بايد بين 
آرمان و دولت يكي را انتخاب كند. من به آقاي كيسينجر 
كه مدير جلسه بود و من هم سخنران بودم گفتم هر زمان 
امريكا تصميم گرفت انتخاب كند كه بخواهد آرمان باشد 

و يا كشور آن وقت ايران هم تصميم مي گيرد.
او افزود: يعني ش��ما )امريكا( درس��ت اس��ت كه عمل 
نمي كني��د اما ادعا مي كنيد كه آرمان خواه هس��تيد و 

آرمانخواهي مبناي قدرت شماست.
وي با اش��اره به جايگاه هاليوود در آرمانخواهي امريكا 
اظهار داشت: هاليوود يك مبناي قدرت امريكاست من 
گفتم شما مي خواهي مباني قدرت خود را حفظ كنيد 

و از ما مي خواهيد مباني قدرت خود را از دست بدهيم.
ظريف تاكيد ك��رد: آرمان خواهي و كش��ور گرايي را و 
گرايش به منافع مل��ي را در تضاد با هم نبينيد بلكه در 
ادامه يكديگر ببينيد و آن وقت اس��ت كه مي توانيد در 
اين منظومه اولويت ها را تعيين كنيد. رييس دستگاه 
ديپلماسي گفت: اين اولويت ها به اين معني نيست كه 
آرمان را بايد فداي واقعيت بكنيم يا واقعيت را فداي آرمان 
بكنيم بلكه بايد طبقه بندي كني��م و در اين مجموعه 
چارچوب مشخصي داشته باشيم و همه جانبه نگر باشيم 
و در آن صورت مي توانيم در اين دنياي پر آشوب سياست 

خارجي موفق داشته باشيم.

  اينكه )پرونده هس�ته اي( ايران به شوراي 
امنيت برود و با كسي درگيري پيدا كنيم لازمه 
استقلال ما نبوده است، اما لازمه استقلال ما اين 
بوده كه بتوانيم ام�روز ادعا كنيم كه مي توانيم 
بدون امريكا، بدون غرب، حتي با فشار امريكا و 

غرب سر پاي خود بايستيم.
  در اين مسير سختي و دشواري حتما وجود 
دارد، اما اينكه امريكا نتواند راجع به جمهوري 
اس�لامي اين حرف را بزند كه »اگر ما يك هفته 
از ايران دفاع نكنيم و پشتيبان ايران نباشيم، 
حالا يك هفته نه، اگر چهل س�ال پشت ايران 
نباشيم، ايران- با احترام به همه دوستان روسي 

ما- روسي صحبت مي كند.

برش
  راهكار ه�اي يكجانب�ه ممكن اس�ت منافع 
كوتاه مدت داش�ته باشد اما در دراز مدت همين 
سياست هايي كه آقاي ترامپ در حوزه اقتصاد 
دنبال مي كند بعد از سال ۲۰۲۰ همه متفق هستند 
كه بر اقتصاد امريكا تاثير مي گذارد و اين مهم است 

كه قبل از انتخابات يا بعد از انتخابات رخ دهد.
  خيلي ها معتقدند تا زمان انتخابات هنوز اين 
شرايط خوب اقتصادي كه معلوم نيست تا چه 
ميزان دستاورد سياست هاي ترامپ باشد ادامه 
خواهد داشت اما از آن وقت نتايج سياست هاي 
يك جانبه گراي�ي را مي بينيد يعني دنيا ديگر 
دنيايي نيست كه بتوان با اقدامات يكجانبه منافع 

درازمدت را تامين كرد

برش
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دستاوردهاي سفر روحاني به 
بغداد چه مي تواند باشد؟

كورش چهاردوري|  دو ماه پس از سفر محمدجواد 
ظريف، وزير امور خارجه، اين بار نوبت حسن روحاني، 
رييس دولت دوازدهم است تا در پاسخ به دعوت همتاي 
خود، به عراق سفر كند. س��فر دو ماه پيش ظريف، در 
حالي انجام ش��د كه ماموريت او، خنثي س��ازي اثرات 
تحريم هاي يك جانبه ايالات متحده امريكا، عليه ايران 
بود. در همين راس��تا، او در ابتدا به هند و پس از آن به 
عراق سفر كرد؛ اما در اسفندماه و پس از سفري كه برهم 
صالح، رييس جمهور عراق در آبان ماه به تهران داشت، 
روحاني به بغداد سفر مي كند. بديهي است كه در هر سفر 
ديپلماتيك، طرفين اهداف و دستاوردهاي مشخصي را 
پيگيري مي كنند؛ اما سفر روحاني به عراق، پس از سفر 
دو وزير امور خارجه و نفت و ايضاً، سفر رييس كل بانك 
مركزي به عراقي ظرف چند هفته گذشته، اين سوال 
را به ذهن متبادر مي كند كه دستاوردهاي سفر پيش 
روي ريي��س دولت دوازدهم چه خواه��د بود؟ آن هم 
در شرايطي كه عراق، در مقام كشور همسايه ايران، از 
سوي ايالات متحده امريكا تحت فشار است تا اقتصاد 
خود را از وابستگي به ايران برهاند و به جرگه كشورهايي 
بپيوندد كه اقتصاد ايران را تحريم كرده اند.  بنا بر ادعاي 
سيدحميد حسيني، دبيركل اتاق مشترك بازرگاني 
ايران و عراق، تهران در سال 9۶، روزانه حدود 45 ميليون 
دلار و در مواقعي تا ۷0 ميليون دلار كالا به عراق صادر 
كرده است. در اين ميان، برق و گاز، مهم ترين صادرات 
ايران به عراق هستند كه به عنوان واردات استراتژيك 
بغداد قابل ارزيابي اس��ت. با اين حال، مساله پرداخت 
بدهي هاي عراق به ايران، موضوعي اس��ت كه با وجود 
وضع تحريم هاي يك جانبه واشنگتن عليه تهران، محور 
گفت وگوهاي تهران-بغداد خواهد بود. گرچه مقامات 
عراقي مدعي هس��تند كه »عراق دوست امريكا است 
اما بغداد بخشي از تحريم هاي امريكا عليه ايران نخواهد 
بود«، وزير نفت ايران نظر ديگري دارد. بيژن نامدار زنگنه، 
در نيمه بهمن ماه سال جاري اعلام كرد كه عراق براي 
واردات برق و گاز، دو ميليارد دلار بدهي به ايران دارد اما 
طرف عراقي مدعي است به دليل تحريم ها، نمي تواند 
پولي به اي��ران پرداخت كند. وزي��ر نفت در خصوص 
همكاري هاي ايران و عراق در توسعه ميادين مشترك 
نفتي نيز گفت كه »عراقي ها حتي پيشنهاد همكاري 
در دو ميدان كوچك خرمشهر و نفت شهر را رد كردند، 
چه رسد به ميادين مشترك بزرگ!« اين تنها دلخوري 
تهران از بغداد نيست. زنگنه همچنين اعلام كرد كه ۱۱ 
هزار بشكه سوآپ نفت ميان دو كشور وجود داشت كه 
عراق بعد از وضع تحريم ها، آن را هم متوقف كرد. زنگنه 
در بخش ديگري از سخنان خود، انذار داد كه »هيچ كس 
حاضر نيس��ت خود را فداي ايران كند!« باوجودي كه 
اردن، جايگزين ايران در س��وآپ نفت با عراق ش��ده و 
مطالبات ايران از عراق، روز به روز فراتر مي رود، رييس كل 
بانك مركزي ايران، يك روز پس از اظهارات وزير نفت، در 
سفر به بغداد و در پايان مذاكراتي با همتاي عراق خود، 
مدعي شد كه راه حلي براي پرداخت بدهي هاي بغداد به 
تهران پيدا شده است. راه حلي كه دو طرف، جزيياتي از 
آن منتشر نكرده اند. عراق در حالي از پرداخت بدهي هاي 
خود به بهانه تحريم هاي امريكا سر باز مي زند كه اين 
كشور، تا بهار ۲0۱9 از تحريم هاي واشنگتن عليه تهران 
معاف شده است. گرچه دولتمردان عراقي مي كوشند 
نقش مستقلي از سياست هاي امريكا در قبال ايران ايفا 
كنند، برايان هوك، رييس گروه ايران در وزارت خارجه 
ايالات متحده امريكا، با مشتريان نفت ايران اتمام حجت 
كرده است. هوك اعلام كرد معافيت كشورهايي كه تا ماه 
مي ۲0۱9 از تحريم هاي نفتي عليه ايران مستثني شده 

بودند، تمديد نخواهد شد.
در عين حال، عبدالكريم هاش��م مصطفي، مش��اور 
نخست وزير عراق از طرحي سخن گفت كه بر اساس 
آن بغداد اجازه خواهد يافت تا با وجود تحريم هاي امريكا 
عليه تهران، به واردات انرژي از ايران ادامه دهد. او درباره 
جزييات اين قرارداد توضيحي نداده اما استفاده از يورو، 
دينار و حتي نفت را به عنوان جايگزين دلار در مبادلات 

تجاري ايران و عراق مطرح كرده است.
پرواضح است كه عراق بنا به دلايل امنيتي، به واردات 
گاز و برق از ايران محتاج است و حتي باوجود فشارهاي 
امريكا، نمي تواند جايگزيني براي تهران پيدا كند. چندي 
پيش، حيان عبدالغني، رييس شركت دولتي گاز جنوب 
عراق به اين مساله اذعان كرد و گفت توليد فعلي عراق 
براي تأمين گاز مورد نياز نيروگاه هاي اين كشور كافي 
نيست و بنابراين بغداد همچنان به گاز تهران نياز دارد. 
عبدالغني تصريح كرد كه كشورش دست كم ۲4 ماه 
ديگر، تا زمان بهره ب��رداري از پروژه هاي جديد گازي 
و ش��روع به توليد، به گاز ايران محتاج است. در چنين 
ش��رايطي، ري��اض در مقام رقيب منطق��ه اي تهران، 
مي كوشد تا يكي پس از ديگري، مشتريان نفتي ايران را 
به سوي خود جلب كند. عراق، چين و هند، سه مشتري 
بزرگ نفتي ايران هستند كه سعودي ها مي كوشند با 
طنازي هاي كه رنگ و بوي دلار دارد، مش��تريان نفت 
ايران را از تهران بي نياز كند. در همين حال، عربستان با 
سرمايه گذاري هاي كلان در عراق، در تلاش است تا نفوذ 
سياسي و اقتصادي ايران را كم رنگ سازد. افتتاح گذرگاه 
»عر عر« به عنوان بزرگ ترين گذرگاه مرزي ميان عراق 
و عربستان نمايانگر بخشي از تلاش هاي به ثمر نشسته 
رياض است. موضوع ديگري كه در هر سفر طرف ايراني 
يا عراقي، محور گفت وگوها اس��ت، مبحث لغو رواديد 
است. دولت پيشين عراق تا جايي كه مي شد در برابر اين 
موضوع مقاومت كرد. آن هم درحالي كه ايرانيان، به ويژه 
در ماه هاي محرم و صفر، بيشترين مسافران خارجي 
عتبات را شامل مي شوند. ويزاي عراق كه امروز به بهاي 
50 دلار )آن هم با در نظر گرفتن قيم��ت دلار در بازار 
ايران( به شهروندان ايراني عرضه مي شود، محل درآمد 
سرشاري اس��ت كه دولت عراق نمي تواند به سادگي 
از آن چشم بپوشد. گرچه احزاب عراقي، از لغو رواديد 
ميان بغداد و تهران، به عنوان راهي براي افزايش سطح 
همكاري هاي دو كشور در زمينه هاي گوناگون حمايت 
كرده اند، اما دولت عراق همچنان بر موضع خود پافشاري 
مي كند. بديهي است كه اگر روحاني بتواند همتاي عراقي 
خود را براي لغو رواديد قانع ك��رده و به راهكاري براي 
پرداخت بدهي هاي ع��راق و همچنين ادامه صادرات 
ايران به عراق، با وجود تحريم هاي امريكا دس��ت يابد، 
دستاوردهاي مهمي از سفر خود به عراق خواهد داشت.
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مركز آمار و اطلاعات راهبردي وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي بررسي كرد

بخش غيررسمي به اشتغال، توليد و كاهش فقر كمك مي كند

معضل بي خبري از اقتصاد زيرزميني

حراج اموال دولتي براي بودجه

گروه اقتصاد كلان|
مركز آمار و اطلاعات راهبردي وزارت تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي در گزارشي در خصوص »اشتغال غيررسمي 
و ضرورت اندازه گيري آن در كشور« با اشاره به كمك 
بخش غير رسمي اقتصاد در ايجاد اشتغال، توليد، درآمد 
و كاهش فقر در كش��ور و همچنين خلأ آمارهاي قابل 
استناد براي اين بخش، نوشته است: اين در حالي است 
كه سهم اشتغال غير رسمي در كشورهاي در حال توسعه 
بيشتر از اشتغال رسمي اس��ت. بر اساس اين گزارش 
برآوردها حاكي از آن است كه در كشورهاي دنيا سهم 
بنگاه هاي غير رس��مي در توليد ناخالص داخلي بدون 
در نظر گرفتن بخش كش��اورزي بين 14 تا ۵۰ درصد 
است. اين گزارش به استناد به منابع معتبر بين المللي 
چارچوبي براي اندازه گيري بخش غير رسمي و اشتغال 

غيررسمي ارايه مي كند.
به گزارش »تعادل« منشأ اش��تغال غير رسمي وجود 
اقتصاد غير رس��مي اس��ت. كش��ورها از نظ��ر انجام 
فعاليت هاي اقتصادي به صورت كلي به دو بخش اقتصاد 
رس��مي و غير رسمي تقسيم مي ش��وند. البته اقتصاد 
غير رسمي با عناوين ديگري از جمله اقتصاد زير زميني، 
نامشهود، پنهان و... نيز شناخته مي شود. سهم اين دو 
بخش با توجه به درجه توسعه يافتگي كشورها متفاوت 
است. با وجود بار منفي واژه اقتصاد بخش غير رسمي، 
اين بخش نقش مهمي در ايجاد اشتغال، توليد، درآمد و 
كاهش فقر در بسياري از كشورها به ويژه در كشورهاي 
در حال توسعه ايفا مي كند. آنچه كه مشهود است قابل 
توجه بودن اقتصاد غير رس��مي و به تبع آن اش��تغال 
غير رسمي در كشورهاست. شاغلان غير رسمي در هر 

دو بخش رسمي و غير رسمي فعاليت دارند.
   

    بخش غير رسمي منبع اصلي اشتغال زنان
مركز آمار و اطلاعات راهبردي وزارت تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي در گزارش��ي با عنوان » ضرورت شناخت و 
اندازه گيري بخش و اش��تغال غير رسمي در كشور« به 
بررسي وضعيت اندازه گيري اين بخش در اقتصاد كشور 

پرداخته است. 
اين گزارش ابتدا مي گويد بايد توجه ش��ود كه اشتغال 
رسمي و غير رس��مي متفاوت از هم هستند و اهميت 
زيادي از نظر پايش سياس��ت ها با رويكرد جنس��يتي 
دارند. بخش غير رس��مي منبع اصلي اشتغال زنان در 
اغلب كشورها است. براي اندازه گيري بخش غير رسمي 
و اشتغال غير رسمي بايد برنامه جمع آوري داده تدوين 
شود و جزو اولويت هاي سياس��ت ملي آمار هر كشور 
باشد. آمار ش��اغلان غير رسمي، تركيب و ويژگي هاي 
آنها مي تواند ب��راي تنظيم سياس��ت هاي حمايتي و 
استانداردهاي كار كشور ها بسيار مفيد باشد. اين كار از 
طريق آمارگيري هاي خانواري، كارگاهي يا تركيبي از 

اين دو قابل انجام است.
بر اس��اس اين گزارش در بسياري از كشورها برآوردها 
حاكي از آن است كه سهم بنگاه هاي غير رسمي در توليد 
ناخالص داخلي بدون در نظر گرفتن بخش كشاورزي 
بين 14 تا ۵۰ درصد اس��ت. همچنين س��هم اشتغال 
غير رسمي در كشورهاي در حال توسعه بيشتر از اشتغال 
رسمي است. بسياري از كشورها قادر به مدرنيزه كردن 
اقتصاد خود در جهت فراهم شدن فرصت هاي شغلي 
كافي و لازم براي پاسخگويي به عرصه نيروي كار خود 

در بخش رسمي نيستند.
 توس��عه آمار در زمينه س��نجش اقتصاد غيررسمي، 
مي توان��د كمك بزرگي براي اندازه گيري اش��تغال در 
بخش غير رسمي و اش��تغال غير رسمي باشد. اين امر 
مي تواند تصميم سازي مبتني بر شواهد را تسهيل كند 

و موجب ارتقاي پژوهش ها و سياست گذاري ها شود.

    اش�تغال در بخ�ش غير رس�مي و اش�تغال 
غير رسمي

اين گزارش در ادامه به تفاوت دو مفهوم »اش��تغال در 
بخش غير رسمي« و »اشتغال غير رسمي« مي پردازد 
و مي گويد اين دو مفهوم متفاوت هستند و نمي توانند 
جايگزين يكديگر ش��وند بلكه مكمل هم بوده و براي 
اهداف تحليلي مفيد بوده و نيازمند تعريف و اندازه گيري 
هستند. كاربران آمار اغلب اين دو مفهوم را با هم اشتباه 

مي گيرند چونكه از تفاوت واحدهاي مشاهده مرتبط 
يعني بنگاه ها براي اشتغال بخش غير رسمي از يك سو 
و شغل ها براي اشتغال غير رسمي از سوي ديگر آگاهي 
لازم را ندارند. در همين راستا بود كه در نودمين نشست 
كنفرانس بين المللي كار )ILC( از سازمان بين المللي 
كار )ILO( خواسته شد در جهت تأمين نياز هاي آماري 
درخصوص اقتصاد غير رسمي، براي جمع آوري، تحليل 
و اش��اعه آمارهاي تفكيكي در زمينه مقدار، تركيب و 
توزيع اقتصاد غير رسمي به كشورهاي عضو كمك نمايد.

  تعاري�ف و اس�تانداردهاي بين الملل�ي 
براي اندازه گيري

مطابق اين گزارش اولين گام براي جمع آوري داده هاي 
بخش غير رسمي، تدوين تعاريف از جمله تعريف اقتصاد 
غير رسمي اس��ت. كنفرانس بين المللي كار، اصطلاح 
»اقتصاد غير رسمي، را فعاليت هاي اقتصادي كارگران 
و واحدهاي اقتصادي نام مي برد كه در قانون يا در عمل 
پوشش داده نشده يا به اندازه كافي ترتيبات رسمي شدن 
را ندارند. گزارش س��ازمان بين المللي كار در مورد كار 
شايسته و اقتصاد غير رسمي مبناي تصميم كنفرانس 
بين المللي كار )ICL( در خصوص تعريف اش��تغال در 

بخش غيررسمي بود.
مطابق اين تصميم اش��تغال غيررسمي مشتمل بر دو 
قسمت است. قسمت اول اشتغال در بخش غير رسمي 
و مطاب��ق با تعري��ف مصوب در پانزدهمين نشس��ت 
آمارشناسان كار و قسمت دوم س��اير اشكال اشتغال 
غير رسمي )يعني اشتغال خارج از بخش غيررسمي( 
است. تعاريف استاندارد بين المللي بخش غير رسمي 
در پانزدهمين نشست آمار شناسان كار در سال 1۹۹۳ 
تصويب شد. مفهوم بخش برآمده از نظام حساب هاي 
ملي است و با با فعاليت متفاوت است. يك بخش )بخش 
نه��ادي( به نوعي گروه بندي واحدهاي توليد مش��ابه 
هم اس��ت كه بر حس��ب وظايف اصلي، رفتار و اهداف 
داراي ويژگي مش��ترك هس��تند. قطعنامه مربوط به 
آمار اش��تغال غير رسمي و دس��تورالعمل هاي مربوط 
به بخش غير رسمي به همراه طبقه بندي افراد شاغل 
در بخش غيررس��مي، روش اندازه گيري و اس��تخراج 
آمارهاي ذي ربط نيز در اين نشست تدوين شد. به علاوه 
در هفدهمين كنفرانس آمارشناسان كار )ICLS( در 
س��ال ۲۰۰۳ نيز يك چارچوب مفهومي براي اشتغال 
غير رسمي و دستورالعمل هاي مربوط براي اندازه گيري 

آن تدوين شد.
مطابق تصميم اتخاذ ش��ده در پانزدهمين كنفرانس 
آمارشناسان كار، اش��تغال غير رسمي چنين تعريف 
شد: اشتغال غير رسمي عبارت است از تمام شغل ها در 
بنگاه هاي غير رسمي يا تمام افرادي كه طي يك دوره 
مرجع معين حداقل در يك بنگاه غير رسمي شاغل بوده 
صرف نظر از وضع شغلي يا اينكه شغل مورد نظر او شغل 

اصلي با شغل دوم او بوده است.
بنگاه در اينجا به مفهوم وسيعي به كار رفته و شامل هر 
واحد توليد كالا و خدمت براي فروش يا مبادله اس��ت. 
لذا نه تنها تمام واحدهاي توليد داراي نيروي كار را در 
بر مي گيرد بلكه واحدهاي خود اشتغال و مستقل كه به 
صورت تنها يا با كمك اعضاي خانوار و بدون مزد اداره 
مي ش��وند را نيز شامل مي ش��ود. بنابراين شامل تمام 
دستفروش��ان، رانندگان انواع تاكس��ي، مستخدمين 

خانگي و... مي شود. 
از جمله مصاديق اشتغال غير رسمي عبارتند از: اغلب 
شاغلين خانگي، اش��تغال با هدف توليد براي مصرف 

نهايي خانوار، شاغلان فاميلي بدون مزد.
از جمله ويژگي هاي مزد و حقوق بگيران غير رس��مي 
عبارتند از: نداشتن قرارداد يا حكم كارگزيني، پرداختن 
نشدن بيمه بازنشس��تگي و درمان، استفاده نكردن از 
مرخصي استحقاقي و استعلاجي، عدم امكان استفاده 

از حمايت هاي مربوط به فرزند آوري.
مطاب��ق چارچ��وب مفهومي مص��وب در هفدهمين 
كنفرانس آمارشناسان كار، اشتغال در بخش غير رسمي 
بر مبناي بنگاه با اش��تغال غير رسمي بر مبناي شغل 
ب��ه نحوي به هم مرتبط مي ش��وند. اين ام��ر مي تواند 
مورد قبول كارشناس��ان حس��اب هاي ملي نيز باشد. 
يك فرد همزمان مي تواند دو يا چند ش��غل رس��مي 

يا غير رسمي داشته باش��د و به دليل افراد چند شغله 
اس��ت كه بايد ش��غل به جاي ش��اغل به عنوان واحد 
 مورد مشاهده و س��نجش اشتغال در نظر گرفته شود.

افراد شاغل با توجه به ويژگي هاي متعدد مرتبط با شغل 
خود و ش��غل ها هم بايد با توجه به ويژگي هاي متعدد 
مرتبط با واحد توليد، مي توانند مبنايي براي تشخيص 

رسمي يا غير رسمي بودن شغل و بخش باشند.
محل فعاليت شاغلين به عبارت ديگر واحدهاي توليد در 
۳ گروه طبقه بندي مي شوند: بنگاه هاي بخش رسمي، 

بنگاه هاي بخش غير رسمي و خانوارها.
مطابق پانزدهمين كنفرانس آمارشناسان كار در سال 
 ۲۰۰۳، بنگاه هاي غير رسمي بر اساس معيارهاي زير

تعريف شده اند: 
- بنگاه هاي خصوصي هستند كه در چارچوب مقررات 
تش��كيل نش��ده اند و داراي مالكيت فردي با خانواري 

هستند. 
-به عنوان يك موجوديت مستقل از مالك خود تشكيل 

نشده اند.
- حس��اب هاي مالي بنگاه و مالك از يكديگر تفكيك 

نشده است.
- اندازه بنگاه از نظر تعداد شاغلان كمتر از سطح تعيين 

شده در مقررات كشور است.
 - مطابق مقررات كشور ثبت نشده يا جواز كسب و كار 

دريافت نكرده اند.

    روش هاي اندازه گيري اشتغال غير رسمي 
و اشتغال بخش غير رسمي

بسياري از كش��ورها از طريق اجراي طرح آمارگيري 
نيروي كار )LFS( داراي تجارب بسيار خوبي به عنوان 
يك منبع جمع آوري داده ها براي اشتغال غير رسمي 
هستند. بعلاوه، به نظر مي رسد اين طرح مناسب ترين 
ابزار براي به كارگيري تعاريف اشتغال غير رسمي باشد 
كه در هفدهمين نشست آمارشناسان كار مورد پذيرش 
قرار گرفته اس��ت. پرس��ش هاي مربوط به شناسايي 
اشتغال بخش غير رسمي و اش��تغال غير رسمي براي 
افراد چند شغله بايد هم در مورد شغل اصلي و مهم در 
مورد شغل دوم سوال شود زيرا ممكن است اندازه بخش 
غير رسمي و اشتغال غير رسمي با كم گويي برآورد شود. 
اين آمار اغلب در ارتباط با ي��ك دوره كوتاه مثل دوره 
مرجع كه معمولا يك هفته است اندازه گيري مي شود. 
لذا با اضافه شدن چند پرسش با رعايت تعاريف مربوط 
به اشتغال بخش غير رس��مي با اشتغال غير رسمي به 
پرسش��نامه طرح نيروي كار مي توان با حداقل هزينه 
اشتغال غير رس��مي را اندازه گيري كرد. چند پرسش 
اضافي را مي توان از تمام ش��اغلين در ارتباط با ويژگي 
محل كار و  ويژگي شغل آنان بدون در نظر گرفتن وضع 

شغلي سئوال كرد و اطلاعات جامعي را در اين خصوص 
به دست آورد.

مطابق معمول تمام افراد در سن كار مي توانند به افراد 
ش��اغل، افراد بيكار و جمعيت غيرفعال تقسيم بندي 

شوند.
افراد شاغل مي توانند با توجه به وضع شغلي و ماهيت 
 شغلشان به غير رسمي و رسمي طبقه بندي شوند. مطابق

آخرين طبقه بندي وضع ش��غلي كه توس��ط سازمان 
بين المللي كار انجام شده است وضع شغلي در ۵ گروه 
تفكيك شده است، انواع واحدهاي توليد هم مي توانند 
به بنگاه هاي بخش رسمي و بنگاه هاي بخش غير رسمي 

تقسيم بندي شوند و همينطور ساير موارد.
در م��واردي نيز طراح آمارگيري ني��روي كار مي تواند 
ب��ه عن��وان مرحل��ه اول ي��ك آمارگي��ري تركيبي 
متش��كل از خانواره��ا و بنگاه هاي غير رس��مي براي 
اندازه گي��ري اش��تغال غير رس��مي و اش��تغال 
 بخ��ش غير رس��مي م��ورد اس��تفاده ق��رار گي��رد.

سوالات اضافي مورد نظر براي گنجاندن در پرسشنامه 
طرح نيروي كار بايد با توجه به مقررات كشورها در زمينه 
كار و س��اير قوانين مرتبط طراحي و پرسش شود. اين 

سوالات عبارتند از: 
الف- از تمام پاس��خگويان براي برآورد اشتغال بخش 
غير رس��مي، تعداد افراد ش��اغل در بنگاه، تعداد افراد 
شاغل به تفكيك وضع شغلي و وضعيت دريافت حقوق 

و دستمزد شاغلان پرسش شود.
ب- براي كاركنان مستقل، كارفرماها و كاركنان فاميلي 
بدون م��زد، وضعيت ثبت بنگاه، مجوز كس��ب و كار و 
محل انجام كار از نظر مقررات و نوع نگاه )خانه، خيابان، 

شركت، مزرعه، كارگاه و...( پرسش شود.
ج- از تمام پاس��خگويان براي برآورد اشتغال غيررسمي، 
محل اش��تغال از نظر وضع مالكيت، دايمي يا موقت بودن 
شغل، وجود قرارداد مكتوب يا توافق، چگونگي استفاده از 
مرخصي استحقاقي و استعلاجي و زايمان، استفاده از بيمه 
سلامت، بيمه بازنشستگي و بيمه بيكاري بايد پرسش شود. 
در مجموع از تركيب پاسخ هاي مربوط به اين سوالات 
كه بر ويژگي محل كار و ويژگي شغل افراد شاغل تمركز 
دارند، مي توان به آمار بخشي غيررسمي، آمار اشتغال 
 بخش غيررس��مي و اشتغال غيررس��مي دست يافت

در همين راستا براي سنجش آمار بخش غيراسلامي، 
واحدهاي توليد به عنوان واحد مشاهده براي اندازه گيري 
اين بخش در نظر گرفته مي ش��وند. ح��ال آنكه براي 
اندازه گيري اشتغال غيررسمي، شغل ها را به عنوان واحد 
مشاهده در نظر مي گيرند. در نهايت براي اندازه گيري 
اشتغال بخش غيررسمي و اشتغال غيررسمي مشتمل 

بر انواع شغل هاي زير حاصل مي شود.
الف-كاركنان مس��تقل ش��اغل در بنگاه هاي بخش 

غيررسمي كه خود مالك هستند.
ب- كارفرماهاي شاغل در بنگاه هاي بخش غيررسمي 

كه خود مالك آن هستند.
ج- كاركنان فاميل��ي بدون مزد، صرف نظر از اينكه در 

بنگاه هاي بخش رسمي يا غيررسمي كار مي كنند.
د- اعضاي تعاوني هاي توليدي كه تعاوني آنها رس��ماً 

ثبت نشده باشد.
 ه- مزد و حقوق بگيران شغل هاي غيررسمي بنگاه هاي 
رسمي، بنگاه هاي غيررسمي يا كارگران مزد بگير در 

اختيار خانوار.
 و- كاركنان مستقل درگير در توليد كالا براي مصرف 
نهايي خانوار خود -در صورت ش��اغل قلمداد ش��دن 

مطابق تعريف.
توجه ش��ود تعريف مربوط به كاركن مستقل، كاركن 
فاميلي بدون مزد، كارفرما، مزد و حقوق بگير و اعضاي 
تعاوني توليد در آخرين نس��خه مربوط به طبقه بندي 
اس��تاندارد بين المللي وضع ش��غلي توس��ط سازمان 
بين المللي كار ارايه شده اس��ت. در جاهايي كه مزد و 
حقوق بگيران داراي شغل رسمي در بخش غيررسمي 
فعاليت دارند نبايد به عنوان اشتغال غيررسمي در نظر 

گرفته شوند.
اشتغال غيررسمي خارج از بخش غيررسمي شامل انواع 

شغل هاي زير مي شود: 
الف- مزد و حقوق بگيراني كه ش��غل غيررس��مي در 
بنگاه هاي بخش رسمي دارند يا به عنوان كارگران با مزد 

در اختيار خانوارها هستند.
ب- كاركنان فاميلي بدون مزد كه در بخش بنگاه هاي 

رسمي كار مي كنند.
ج- كاركنان مستقلي كه درگير توليد كالا براي مصرف 
نهايي خانوار خود هس��تند، در صورت شاغل قلمداد 

شدن مطابق تعريف.
اين گ��زارش در پايان مي گويد بايد ضمن پذيرش اين 
نكته كه بخش غير رسمي هميشه مضر نيست و مي تواند 
به برنامه ايجاد اش��تغال، توليد درآمد و كاهش فقر در 
كش��ور كمك كند، بايد اذعان كرد ك��ه حال آمارهاي 
قابل اس��تناد براي بخش غير رس��مي در كشور كاملا 
مشهود و ملموس است. توليد آمار اشتغال غير رسمي و 
آمار اشتغال بخش غير رسمي در كشور مي تواند ضمن 
راهگشا بودن در پايش تحولات اقتصادي كشور، ابزاري 
مهم در سياس��ت گذاري ها و تصميم سازي هاي حوزه 
سياست بازار كار با رويكرد جنسيتي باشد. لذا بايد نظام 
برنامه ريزي كشور به اين مهم توجه نمايد و ابزارهاي الزم 
را در اختيار نظام آماري كشور و به ويژه مركز آمار ايران 
قرار دهد تا اندازه گيري بخش غير رسمي در دستور كار 
نظام آماري كشور قرارگرفته و داده هاي لازم براي پايش 

گذار از اقتصاد غير رسمي به رسمي فراهم شود.

نمايندگان مجلس در جريان تصويب لايحه بودجه 
۹8بندي را به كميسيون تلفيق بودجه ارجاع دادند 
كه بر اساس آن وزارت امور اقتصادي و دارايي مجاز 
مي ش��ود تا س��قف 1۰۰۰ ميليارد تومان از اموال و 
دارايي هاي منقول و غيرمنقول مازاد دولت را بدون 
تش��ريفات بفروش��د كه به اعتقاد يك اقتصاددان، 
چنين طرح هايي براي افزايش درآمدهاي بودجه اي 
دولت در شرايط فعلي درنظر گرفته شده اند اما بايد 
در فرآيند آن نظارت جدي باش��د ت��ا عامل توزيع 

رانت نشود.
مجلس ش��وراي اس��لامي در نخس��تين روز كاري 
هفته جاري بررس��ي جزييات بودجه سال آينده را 
آغاز كرده است و از آنجا كه فشارها و شرايط خاص 
اقتصادي باعث ش��ده فشار بر درآمدهاي بودجه اي 
دولت زياد باش��د، مجلس رويكردي حمايتي را در 

قبال بودجه ۹8 در پيش گرفته است.
بر اين اس��اس نمايندگان، در جريان تصويب لايحه 
بودجه بندي را به كميس��يون تلفيق بودجه ارجاع 
دادند كه بر اساس آن وزارت امور اقتصادي و دارايي 
مجاز مي شود تا سقف 1,۰۰۰ ميليارد تومان از اموال 
و دارايي هاي منقول و غيرمنقول مازاد دولت را بدون 

رعايت تش��ريفات مربوط به تصويب هيات وزيران 
من��درج در ماده )11۵( قانون محاس��بات عمومي 
كشور از طريق مزايده عمومي بفروشد و وجوه حاصل 

را به رديف هاي درآمدي واريز كند.
در همين باره قدرت الله امام وردي- كارشناس مسائل 

اقتصادي- به ايس��نا اظهار كرد: تحريم ها از سويي و 
كاهش قيمت نفت از س��وي ديگر باعث شده دولت 
بيم كسري 4۵ هزار ميلياردي در بودجه سال آينده را 
داشته باشد، به همين دليل چنين طرح هايي توسط 

مجلس شوراي اسلامي مطرح مي شود.

او با اش��اره به راه هاي مختلف تأمين كسري بودجه 
توس��ط دولت گفت: پي��ش از اين دول��ت در زمان 
احتمال كس��ري بودجه اقدام ب��ه افزايش نرخ هاي 
مالياتي، تغيير در سهم درآمدهاي نفتي در بودجه يا 
حتي چاپ پول مي كرد اما در شرايط فعلي اقتصادي 

دولت امكان انجام اين راهكارها وجود ندارد.
اين اقتص��اددان در ادامه به طرح اصلاح نظام بانكي 
هم اشاره كرد و افزود: يكي از راه هايي كه دولت براي 
حل مش��كلات خود در پيش گرفته اس��ت، فروش 
اموال مازاد بانك هاست. اين اقدام با اينكه مي تواند 
نوعي درآم��د ايجاد كند اما باع��ث توزيع رانت هم 
مي شود، چرا كه ارقامي مانند 1,۰۰۰ ميليارد تومان 

بسيار كلان هستند.
اما موردي با بيان اينكه فروش اموال مازاد مي تواند 
به محلي ب��راي افزايش درآمده��اي دولتي تبديل 
ش��ود، اضافه كرد: با اين حال باي��د بر اين فرآيندها 
نظ��ارت جدي صورت بگيرد، چرا ك��ه برخي از اين 
اموال ارزش ريالي بسيار بالايي دارند و بعضاً اموالي 
نيستند كه بتوان بدون انجام تشريفات قانوني آنها 

را به فروش رساند.
گفتني اس��ت؛ درآمدهاي نفت��ي و مالياتي دو وجه 

عمده درآمده��اي دولت براي تأمي��ن هزينه هاي 
جاري و بودجه اي كشور هستند اما تغيير در شرايط 
فروش نفت و كاهش صادرات آن باعث شده ميزان 
درآْمدهاي پيش بيني ش��ده مربوط ب��ه اين حوزه 

احتمالًا با كاهش مواجه شود.
از س��وي ديگر افزايش قيمت ارز و به تبع آن گران 
ش��دن تهيه م��واد اولي��ه وارداتي و قطع��ات مورد 
نياز توليدكنندگان نيز باعث ش��ده اس��ت فشار بر 
توليدكنندگان افزايش يابد و به همين نسبت امكان 
افزايش فشارهاي مالياتي بيشتر بر توليدكنندگان 
فراهم نباشد. مجموع اين شرايط موجب شده برخي 
كارشناس��ان نسبت به كس��ري بودجه سال آينده 

هشدار دهند.
همچنين مجلس شوراي اسلامي با رويكرد حمايتي 
كه در بررسي جزييات بودجه سال 1۳۹8 در پيش 
گرفته است، روز گذشته )چهارم اسفند(  نهادهاي 
»آستان قدس«، »س��تاد اجرايي فرمان امام )ره( « 
و »بنگاه ه��اي اقتصادي نيروهاي مس��لح« را ملزم 
ب��ه پرداخت ماليات كرد تا از اي��ن طريق به تقويت 
درآمده��اي ماليات��ي دولت در س��ال آينده كمك 

كرده باشد.
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در روزهاي آينده بازار ارز 
متعادل تر مي شود 

تسنيم| يك اقتصاددان با بيان اينكه عواملي 
مثل س��فرهاي خارجي آس��تانه نوروز، اجلاس 
اخي��ر FATF و برخي تصميم��ات دولت روي 
قيمت ارز موثر بوده است، گفت: به  نظر مي رسد با 
كاهش تقاضا در روزهاي آتي قيمت ارز تا حدودي 

متعادل تر شود. 
حمي��د ديهيم، با اش��اره به افزاي��ش قيمت ارز 
در روزهاي اخي��ر و اثر تورم��ي آن روي قيمت 
س��اير كالاها گفت: در روزهاي منتهي به اسفند 
ماه هميش��ه به دليل افزايش تقاض��اي ارز براي 
مسافرت هاي خارجي ش��اهد بالا رفتن قيمت 
ارز بوده ايم. اس��فند ماه امس��ال نيز از اين قاعده 
مستثني نبوده اس��ت اما نكته حائز اهميت اين 
اس��ت كه در سال جاري عوامل ديگري نيز روي 

اين افزايش قيمت موثر بوده اند.
وي افزود، به نظر بنده شوك ناشي از اجلاس اخير 
fatf نيز بر افزايش قيمت ارز موثر بوده اس��ت. 
فرصتي كه در نشست اخير كارگروه اقدام مالي 
در نظر گرفته ش��ده زماني را براي تنفس مجدد 
در اختيار بازار ارز قرار داده و به نظر مي رسد رفته 

رفته قيمت ها متعادل شود.
اين صاحب نظر حوزه اقتصاد گفت: بين عرضه و 
تقاضاكنندگان در بازار ارز هنوز تعادل ايجاد نشده 
است اما با كاهش تقاضا به نظر مي رسد در روزهاي 

آتي مي توان شاهد آرامش بيشتر اين بازار بود.
ديهيم با بيان اينكه، تحركات اخير كش��ورهاي 
خارجي مثل عربستان در افزايش قيمت ارز موثر 
بوده است، گفت: برخي كشورها به دنبال آسيب 
زدن به س��اختار ارزي كشور هس��تند و يكي از 
راهبردهاي آنها تحت تأثير قراردادن كشورهاي 
ش��ريك اقتصادي ماس��ت. خبرهاي مربوط به 
سرمايه گذاري هاي اخير آنها بر انتظارات تورمي و 

افزايش قيمت ارز تأثيرگذار است.
اين اقتصاددان با اشاره به اظهارات اخير رييس كل 
بانك مركزي در خصوص دلايل افزايش قيمت 
ارز گفت: هر سياس��تي كه توس��ط دولت اتخاذ 
مي شود روي قيمت ارز تأثير مي گذارد، اين موارد 
انتظارات افراد را تغيير مي دهد، از همين جهت 
سياست گذاري و تصميم گيري هاي اقتصادي بايد 
به نحوي باشد كه در شرايط تلاطم ارزي كمترين 

آسيب به ارزش پول ملي وارد شود.

شناور شدن مزد كارگران به 
شرط اصلاح ساختار اقتصادي

ايس�نا| دبيركل كانون عالي انجمن هاي صنفي 
كارگران پيش��نهاد شناور ش��دن مزد كارگران را 
نيازمند اصلاح ساختار اقتصادي دانست و پلكاني 
كردن حداقل مزد كارگران را ناعادلانه توصيف كرد. 
وي از كساني كه در مورد دستمزد كارگران اظهارنظر 
مي كنند خواست تا يك روز خود را جاي كارگران 
بگذارند و هزينه هاي ج��اري زندگي را واقع بينانه 

محاسبه كنند.
هادي ابوي، اظهار ك��رد: در حال حاضر ۹۰ درصد 
كارگران كش��ور قراردادي و حداقل بگير هستند و 
متأسفانه قراردادهاي موقت رو به افزايش است. از 
اين رو نمي توانيم براي چنين جامعه اي حقوق پلكاني 
تعريف كنيم و حداقل مزد كارگري كه يك ميليون و 
۲۰۰ هزار تومان مي گيرد ۶۰ درصد افزايش بدهيم 
و براي كارگري كه ۲۰ س��ال سابقه دارد 1۰ درصد 

افزايش مزد را لحاظ كنيم.
وي با ناعادلانه خواندن پلكاني كردن حداقل دستمزد 
گفت: شايد اين طرح در مورد كارمندان دولت قابل 
اجرا باشد ولي در خصوص كارگران كه بخش اعظمي 

از آنها حداقل بگيرند، امكان پذير نيست.
دبيركل كان��ون عالي انجمن هاي صنفي كارگران 
با بيان اينكه عقب افتادگي مزدي س��ال هاي قبل 
كارگران بايد جبران شود، گفت: بارها اعلام كرده ايم 
ش��وراي عالي كار در كنار افزايش س��الانه حداقل 
دس��تمزد، عقب افتادگي مزدي كارگران را هم در 
يك برنامه ۵ ساله جبران كند؛ مثلا اگر قرار است ۲۰ 
درصد به حقوق كارگران افزوده شود 1۰ درصد هم 
بابت عقب افتادگي دستمزد كارگران كه از سال هاي 
جنگ طلب دارند اضافه كنند و از اين طريق عقب 

افتادگي مزدي را پوشش دهند.
ابوي درعين حال درباره پيشنهاد فراكسيون كارگري 
مجلس، براي شناور شدن دستمزد كارگران، گفت: 
منظور از مزد شناور يعني اگر قيمت ارز شناور است 
ميزان دس��تمزد كارگران هم به تناسب آن شناور 
باشد. البته اين پيش��نهاد در شرايط فعلي اقتصاد 
قابل اجرا نيس��ت مگر آنكه اصلاحاتي در ساختار 
اقتصاد كشور صورت گيرد يا يك برنامه بلندمدت 
براي اجراي آن پيش بيني شود. به گفته اين مقام 
مس��وول كارگري، در حال حاضر كارگران به ريال 
حقوق مي گيرند اما هزينه هاي زندگي شان به دلار 
است و وقتي هزينه هاي زندگي به ارز وابستگي شديد 
داشته باشد بايد دستمزدها هم متناسب با هزينه ها 
افزايش پيدا كند. وي درباره اظهارات برخي مسوولان 
در خصوص متفاوت بودن تعيين دستمزد سال ۹8 
كارگران، گفت: حقيقت آن است كه برخي مسوولان 
بيرون از جلسات ش��وراي عالي كار صحبت هايي 
مي كنند كه با صحبت هاي داخل جلس��ات شورا 
متفاوت است. انتظار جامعه كارگري اين است كه از 
وعده و وعيد پرهيز كنيم و واقعيات زندگي كارگران 

را در نظر بگيريم.
ابوي تاكيد كرد: كساني كه در مورد دستمزد كارگران 
اظهارنظر مي كنند يك روز خودشان را جاي كارگران 
قرار بدهند و هزينه هاي جاري زندگي را روي كاغذ 
بياورند و محاس��به كنند. اگر كميته دستمزد رقم 
هزينه معيشت كارگران را سه ميليون و ۷۶۰ هزار 
تومان اعلام كرده كه ما معتقديم براي يك خانوار 
4 نفره بيش از اين و حدود ۵ ميليون تومان اس��ت، 
ش��وراي عالي كار بايد در همين ان��دازه هم براي 

دستمزد كارگران تصميم گيري كند.



دانش و فن10اخبار

شگرد جديد هكرها و مجرمان سايبري 

كاربران براي نصب فيلتر شكن رايگان وسوسه نشوند
گروه دانش و فن|  مرجان محمدي|

 فن��اوري روز به روز در حال پيش��رفت اس��ت، اما 
هرچق��در فن��اوري پيش��رفت مي كن��د، هكرها و 
سوءاس��تفاده كنندگان از فن��اوري نيز پيش��رفت 
مي كنن��د بطوري كه هميش��ه هكره��ا و مجرمان 
سايبري يك گام يا چند گام از فناوري جلوتر هستند 
و به راحت��ي مي توانند با سوءاس��تفاده از كاربران و 
نفوذ ب��ه تلفن همراه يا ش��بكه هاي ارتباطي از آنها 

اخاذي كنند . 
چن��دي پيش خب��ري از س��وي س��ازمان فناوري 
اطلاعات مبني بر باج خواه��ي گروهي از مجرمان 
سايبري از كس��ب و كارهاي اينترنتي و رسانه هاي 
آنلاين منتش��ر شد،  اين حمله س��ايبري كه از نوع 
»ديداس« است منش��أ داخلي دارد و آن را »كفتار 
س��ايبري« نامگذاري كردند، اين مجرمان سايبري 
س��رورها را هدف قرار مي دهند و در اين بين ممكن 
اس��ت كاربران نيز مورد حمله قرار بگيرند، حال در 
شرايطي كه س��ازمان فناوري اطلاعات و پليس فتا 
براي يافتن كفتار س��ايبري دس��ت به كار شده اند، 
روز گذش��ته برخي از كارب��ران پيامكي ب��ا عنوان 
نصب تلگرام بدون فيلتر ش��كن در يافت كرده اند و 
از كاربران خواسته ش��ده به منظور دريافت تلگرام 
ب��دون فيلتر لين��ك داخل پيام��ك را نصب كنند، 
لينكي كه ح��اوي بد افزار اس��ت و بلافاصله پس از 
نص��ب اطلاعات كارب��ران را به س��رقت مي برد،  در 
همي��ن خصوص حس��ين عليمرداني كارش��ناس 
امنيت شبكه به خبرنگار »تعادل« گفت: بسياري از 
لينك هايي كه با عنوان فيلتر شكن رايگان يا نصب 
اپليكيشن و شبكه هاي پيام رس��ان خارجي بدون 
فيلتر براي كاربران ارس��ال مي شود حاوي ويروس 

و بدافزار هستند .
وي تصريح ك��رد: برخي كاربران ب��ا اعتماد به اين 
لينك ه��ا آن را فع��ال مي كنن��د و متوجه نيس��تد 
با نص��ب اين لين��ك تمام اطلاعات داخل گوش��ي 

 ي��ا سيس��تم رايان��ه خ��ود را در اختي��ار هكره��ا 
قرار مي دهند .

وي در پاس��خ به اين س��وال كه اطلاع��ات كاربران 
براي مجرمان س��ايبري چه فاي��ده اي دارد ؟ گفت: 
بس��ياري از كاربران رمز كارت ه��اي بانكي خود يا 
اطلاعات شخصي را روي تلفن همراه يا سيستم هاي 
رايانه اي خود آرش��يو و نگهداري مي كنند و هكرها 
و مجرمان س��ايبري با عل��م به اين موض��وع اقدام 
به هك��ر ك��ردن و دريافت اطلاع��ات مي كنند و به 
راحت��ي مي توانند با اطلاعاتي ك��ه در اختيار دارند 
حس��اب بانكي كارب��ران را خالي كنن��د، البته ابن 
 ابتدايي تري��ن كاري اس��ت كه هكره��ا مي توانند

 انجام دهند .
وي با اش��اره به اينكه برخي شبكه هاي ارتباطي در 
كش��ور به راحتي با ويروس هايي كه هكرها آن را در 
لينك هاي ارس��الي قرار مي دهند آلوده مي ش��ود، 
 تصري��ح كرد: ب��ه عنوان مث��ال ويروس��ي كه چند 
سال گذش��ته شبكه هسته اي كش��ور را آلوده كرد 
وتم��ام اطلاعات پالايش��گاهي و نيروگاهي ايران را 
در اختي��ار طراحان اين ويروس قرار داد ابتدا از يك

USB آلوده وارد سيستم هاي رايانه اي شد و زماني 
كه در حال تكثير و خروج اطلاعات بود توس��ط تيم 
تحقيقاتي شناسايي شد و نتوانست ماموريت خود 

را كامل كند .
وي در ادام��ه از كارب��ران خواس��ت ايميل ه��ا ي��ا 
پيامك هاي��ي را كه با عنوان فيلترش��كن رايگان يا 
نصب لينك براي جايزه را تحت هيچ ش��رايطي در 
گوشي يا سيستم هاي خود باز و نصب نكنند و نسبت 
به ايميل هايي كه هيچ آشنايي با طرف ارسال كننده 
ندارند بي تف��اوت باش��ند و حتي المق��دور ايميل 

دريافتي را پاك كنند.
اين كارشناس امنيت شبكه خاطرنشان كرد: هكرها 
و مجرمان سايبري به راحتي مي توانند اقدام به توليد 
ويروس و بدافزار كنند، بدافزارهايي كه ممكن است 

در سيستم كاربران رخنه كند و آنها تا ساليان سال 
متوجه نشوند كه از اطلاعات آنها جاسوسي مي شود .

وي تصريح كرد: در كش��ور ايران ب��ه دليل برخي از 
محدوديت ها از جمله مس��دود ب��ودن برخي پيام 
رسان ها يا سايت ها، اس��تفاده از فيلتر شكن بسيار 
رايج اس��ت و كارب��ران تصور نمي كنن��د كه حتي 
فيلترش��كن ها مي توانن��د عامل وي��روس و بدافزار 
باش��ند به همين خاطر به راحتي به فيلترش��كن ها 

اعتماد مي كنند، حال اينكه در كشور ايران بالاترين 
آمار براي نصب و فعال ش��دن ويروس و باج افزار به 
فيلتر ش��كن ها اختصاص دارد، در نتيجه بهتر است 
كاربران براي نصب فيلتر شكن به افراد يا پيامك هاي 

نا آشنا توجه نكنند.
عليمرداني افزود: حتي برخي ماركت هاي فروش كه 
براي كاربران نا آشنا است به خصوص براي كاربراني 
كه از سيس��تم عام��ل اندرويد اس��تفاده مي كنند، 

 برنامه هايي به صورت رايگان قرارداده ش��ده است 
كه بس��ياري از كارشناس��ان معتقدند اين برنامه ها 
داراي ضعف امنيتي اس��ت و ممكن اس��ت كاربران 
را با مشكلاتي همچون هك ش��دن اطلاعات تلفن 
همراه يا از كار انداختن تلفن همراه يا سيستم هاي 
رايانه اي مواجه كند،  كاربران بايد هوش��يار باشند و 
براي نصب برنامه به ماركت هاي اصلي مراجعه كنند 

تا دچار مشكل نشوند.

آسين ايج| اولين سيم كارت نسل پنجم جهان كه قابل 
استفاده در شبكه هاي مخابراتي است، بطور رسمي توسط 

شركت امنيت ديجيتال گمالتو طراحي و عرضه شد.
 Gemalto  ك��ه از ش��ركت هاي مش��هور ارايه دهنده 
محصولات و خدمات امنيت ديجيتال است، اعلام كرده 
كه اين س��يم كارت آماده اس��تفاده توس��ط اپراتورهاي 
مخابراتي اس��ت و با پروتكل ها و استانداردهاي ارتباطي 
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سازگاري دارد.
شركت سازنده مدعي است با استفاده از سيم كارت هاي 
يادشده نه تنها حريم ش��خصي كاربران حفظ مي شود، 
بلكه داده هاي آنها نيز كاملا محفوظ باقي مي ماند. گمالتو 
مي گويد كيفيت ارايه خدمات رومينگ نيز با استفاده از 
سيم كارت هاي يادشده بهتر مي شود و مي توان از سرقت 
داده هاي كاربران توس��ط هكرها در حي��ن انتقال آنها از 

شبكه هاي مخابراتي جلوگيري كرد.
انتظار مي رود تا س��ال ۲۰۲۴ ميزان پوشش شبكه هاي 
نس��ل پنجم ۴۰ درصد از جمعيت جهان را دربر بگيرد و 
۱.۵ ميليارد نفر در سراسر جهان از خدمات مذكور استفاده 
كنند. اس��تفاده از س��يم كارت هاي جديد يكي از پيش 
شرط هاي دسترس��ي به خدمات پرسرعت شبكه هاي 

مخابراتي نسل پنجم است.
س��يم كارت نس��ل پنجم گمالتو در فرم ه��اي مختلف 
سيم كارت ش��امل SIM، M۲M SIM، eSIM توليد 
ش��ده و اپراتورهاي مخابراتي مي توانن��د به منظور عقد 
قرارداد استفاده از آنها با شركت سازنده وارد مذاكره شوند.

تلگراف| طبق گزارشي جديد در ۲۰ مركز پليس 
انگليس در س��ال گذش��ته بيش از ۲۴۰۰ گزارش 
درب��اره حوادث مربوط به پهپاد ثبت ش��ده اس��ت. 
اين حوادث بيشتر مرتبط با تعقيب و آزار به وسيله 

پهپادها بوده است.
طب��ق گزارش پلي��س انگلي��س از پهپاده��ا براي 
خرابكاري و تحت نظر گرفتن خانه هاي افراد استفاده 
مي ش��ود. اين درحالي اس��ت كه گ��زارش حوادث 
مربوط به گجت ها طي دو سال اخير در انگليس ۴۰ 

درصد رشد كرده است.
سال گذشته در ۲۰ مورد از ۴۵ مركز پليس انگليس، 
بيش از ۲۴۰۰ گ��زارش درباره ح��وادث مرتبط با 
پهپادها ثبت ش��ده است. اين رقم بس��يار بيشتر از 

۱۷۰۰ گزارش ثبت شده در ۲۰۱۶ ميلادي است.
اين رويدادها بيش��تر مرتب��ط با تعقي��ب و آزار به 
وس��يله پهپادها بود. در يك��ي از گزارش ها حوادث 
مرب��وط به جن��وب ش��رقي ول��ز، افراد ش��كايت 
داش��تند پهپاد از آنه��ا فيلمبرداري كرده اس��ت. 
در كمبري��ج ش��اير ني��ز گزارش هاي��ي از پهپادي 
 ثبت ش��ده بود ك��ه پينت ب��ال در باغ ه��اي افراد 

پرتاب مي كرد.
طبق قوانين فعل��ي انگليس، پهپادهاي تحت كنترل 
راهبران نبايد از فاصله ۵۰ متري به فرد، كشتي، وسيله 
نقليه و ساختمان نزديك تر شوند. همچنين با تصويري 
كه با دوربين پهپاد ثبت مي شود نيز تحت قانون حفاظت 

از حريم شخصي برخورد مي شود.

آرس تكنيكا| فيس بوك اس��تخدام نيروهاي جديد 
براي جم��ع آوري اطلاع��ات از كارب��ران و نقض حريم 
شخصي آنها را از طريق يك برنامه وي پي ان موسوم به 

اوناوو كنار گذاشت.
چندي قبل رس��انه ها فاش كردند كه فيس بوك از يك 
اپليكيش��ن تلفن هم��راه ناقض حريم ش��خصي به نام 
Onavo براي جمع آوري مخفيانه اطلاعات از كاربران 

خود استفاده مي كند.
Onavo  كه در گوگل پلي نيز در دسترس بود، حالا از 
اين فروشگاه حذف شده و فيس بوك اعلام كرده كه ديگر 
از آن براي جمع آوري اطلاعات استفاده نخواهد كرد. حتي 
اگر افراد Onavo را از روي گوشي هاي خود حذف نكرده 
باشند. البته وب سايت Onavo هنوز در دسترس است، 
اما لينك به نسخه هاي اندرويدي و اي او اس برنامه »وي 
پي ان« مذكور حذف شده است. فيس بوك در آگوست 
س��ال ۲۰۱۸ اين برنامه را از فروشگاه آنلاين آيفون و اي 

پد بيرون كشيد.
Onavo  براي بررسي كاربري اعضاي فيس بوك و نحوه 
وبگردي هاي آنها به كار مي رفت و فيس بوك به افرادي 
كه اين برنامه را بر روي گوشي هاي خود نصب مي كردند، 
مبالغي را اعطا مي كرد. برنامه مذكور ميزان اس��تفاده از 
شبكه هاي واي-فاي توسط هر كاربر، وب سايت هاي مورد 
بازديد، مليت افراد، نوع شبكه مورد استفاده و غيره را هم 
ثبت مي كرد. اين شركت وعده داده كه از اين پس براي 
فعاليت هاي بازاريابي و جمع آوري اطلاعات از روش هاي 

ديگري استفاده كند .

تك كرانچ | به نظر مي رسد كه كاربران نبايد تا قبل از سال 
۲۰۲۰ ميلادي منتظر گوشي هاي آيفون مجهز به فناوري 

شبكه 5G باشند.
 تازه ترين گزارش هاي منتش��ر ش��ده حاكي از آن اس��ت 
كه شركت تراشه س��از اينتل به عنوان يكي از بزرگ ترين 
و اصلي تري��ن تأمين كنندگان تراش��ه هاي م��ودم براي 
گوشي هاي آيفون و ساير محصولات اپل قصد ندارد تا پايان 
 5 G سال ۲۰۲۰ ميلادي تراشه هاي مودم شبكه اينترنت

را عرضه كرده و به توليد انبوه برساند.
با توجه به افزايش روزافزون محبوبيت فناوري هاي نوين و 
گسترش تلاش و فعاليت شركت هاي مختلف تكنولوژي و 
اپراتورهاي بين المللي براي برقراري و توسعه زيرساخت هاي 
لازم براي فناوري نس��ل پنجم اينترن��ت 5G، مي توان 
گفت كه يك ماراتن و رقابت تنگاتنگ ميان اين غول هاي 
تكنولوژي درگرفته است و هر يك از آنها در تلاشند نخستين 
اپراتور و ش��ركت مخابراتي باش��ند كه امكان دسترسي و 
بهره برداري از جديدترين نسل از اينترنت 5G را در اختيار 

كاربرانشان قرار مي دهند.
گزارش هايي كه پيش تر در فضاي مجازي منتشر شده بود 
حاكي از آن بود كه اپل قصد دارد نخستين گوشي آيفون 
مجهز به ش��بكه5Gخود را تا حداقل دو س��ال ديگر در 

بازارهاي جهاني موبايل عرضه كند.
بر اساس اعلام اپل، اين گوشي آيفون از مودم ۸۱۶۱ با قابليت 
پشتيباني از فناوري شبكه اينترنت5G پرسرعت برخوردار 
اس��ت و قرار است تا س��ال ۲۰۲۰ ميلادي روانه بازارهاي 

جهاني موبايل شود.

زددي نت | س��ازمان آيكان ك��ه وظيفه مديريت 
زيرساخت هاي مهم اينترنت را بر عهده دارد، با صدور 
اطلاعيه اي در م��ورد خطرهايي كه »دي ان اس« را 

تهديد مي كند، هشدار داده است.
بر اس��اس هش��دار آيكان خط��ر مهم��ي در آينده 
امنيت و ثبات دي ان اس را دچار مش��كل مي كنند 
و بخش هاي كليدي آن ممكن اس��ت دچار مشكل 
شود. از همين رو ضروري است سرويس دهندگان و 
مالكان دي ان اس ها از دي ان اس به سيستم ايمن تر 

DNSSEC  منتقل شوند.
DNSSEC  افزون��ه اي براي پروت��كل دي ان اس 
محسوب مي شود كه به مالكان اسامي دامنه در وب 
امكان مي دهد تا س��وابق و ركوردهاي دي ان اس را 

بطور ديجيتال ثبت و امضا كنند.
رمزنگاري دي ان اس بدين شيوه دسترسي اشخاص 
و گروه ه��اي ثالث به دي ان اس و دس��تكاري آن را 
 DNSSEC بدون در اختيار داش��تن كليد امضاي
ناممك��ن مي كن��د و لذا حمل��ه به وب س��ايت ها و 
دستكاري ظاهر آنها با نفوذ به دي ان اس ها غيرممكن 

مي شود.
اس��تفاده از DNSSEC حم��لات هك��ري براي 
سرقت دي ان اس وب س��ايت ها و دستكاري ظاهر 
آنه��ا را در دو ماه اخير ن��اكام گذاش��ته و انتظار 
مي رود بسياري از مالكان وب سايت هاي اينترنتي 
ب��راي مقابله با چنين مش��كلي DNSSEC  را به 

كار بگيرن��د.

عرضه رسمي اولين سيم كارت 
نسل پنجم جهان

تعقيب افراد مجرم با پهپاد
در انگليس 

فيس بوك »وي پي ان«
جاسوس خود را كنار گذاشت

آيفون هاي مجهز به G 5تا سال 
2020 نمي آيند

هشدار آيكان در مورد
حمله به زيرساخت اينترنت

 Mon. Feb 25.  دوشنبه    6  اسفند 1397   19 جمادي الثاني 1440  سال پنجم    شماره   1328  2019 

رويداد

آس�ين ايج| جاس��وس افزار خطرناك اندرويدي 
تري��وت دوب��اره فعال ش��ده و ۵۰ ميلي��ون كاربر با 
بارگذاري آن امنيت و حريم شخصي خود را به خطر 

انداخته اند.
اولين بار در آگوست س��ال ۲۰۱۸ محققان شركت 
امنيتي بيت ديفندر اين جاسوس افزار را شناسايي 
كردند ك��ه Triout ن��ام گرف��ت و از قابليت هاي 
متعددي براي س��رقت اطلاعات كاربران برخوردار 

است.
Triout  خود را در قالب برنامه هاي قانوني و بي خطر 
مخفي ك��رده و از همين رو براي مدتي در فروش��گاه 
گوگل پلي نيز از طريق اپليكيشن هاي ثالث در دسترس 
بود. Triout به راحتي بر روي گوشي و تبلت مخفي 
مي شود، تماس هاي تلفني كاربران را ضبط مي كند، 
تمامي پيام هاي دريافتي را بررس��ي و ذخيره كرده و 
حتي مي تواند با استفاده از دوربين گوشي عكس و فيلم 
تهيه كند. جمع آوري اطلاعات جي پي اس يكي ديگر 

از روش هاي جاسوسي Triout است.

تمامي اطلاعات مس��روقه براي يك سرور كنترل و 
فرمان ارسال مي شوند كه هويت گردانندگان آن هنوز 
مشخص نشده است. شركت بيت ديفندر يك برنامه 
خاص براي شناسايي و پاك كردن اين جاسوس افزار 

طراحي كرده است.
يك��ي از برنامه هايي ك��ه Triout از آن براي مخفي 
كردن خود استفاده مي كند، مي توان به برنامه سايفون 
اشاره كرد كه يكي از فيلترشكن هاي مشهور موجود 
در فروشگاه گوگل پلي است. اين جاسوس افزار در كره 

جنوبي و آلمان قربانيان زيادي گرفته است.

ورج | محققان و پژوهشگران امنيتي به تازگي باگ 
و آس��يب پذيري جديدي را در پيام رسان واتس اپ 
دريافته و كشف كرده اند كه قابليت هاي فيس آي دي 

و تاچ آي دي آن را دور مي زند.
وات��س اپ كه يك��ي از بزرگ تري��ن و معروف ترين 
اپليكيشن هاي پيام رسان در جهان به شمار مي رود، 
چن��دي پي��ش دو قابليت جديد سيس��تم فناوري 
تشخيص چهره هوشمند موس��وم به فيس آي دي 
و حسگر اثر انگشت موس��وم به تاچ آي دي را به اين 
پلتفرم اضافه كرد تا ب��ه كاربران اين امكان را بدهد 
از دسترس��ي اف��راد غريبه و هكره��ا را به اطلاعات 
شخصي و پيام هاي رد و بدل ش��ده آنها جلوگيري 

به عمل بياورند.
حالا ب��ه تازگي محقق��ان و پژوهش��گران فعال در 
ح��وزه امنيت س��ايبري ب��ه تازگي كش��ف و اعلام 
كرده ان��د كه يك ب��اگ و آس��يب پذيري جديد در 
اي��ن دو قابلي��ت وج��ود دارد كه مراح��ل امنيتي 
موجود در فيس آي دي و ت��اچ آي دي را دور مي زند 

و به هكرها و مجرمان س��ايبري اجازه مي دهد تا به 
 اطلاعات موردنظر و حريم خصوصي افراد دسترسي

 و نفوذ يابند.
واتس اپ قبلا اعلام كرده بود كه كاربران سيس��تم 
عامل آي اواس )ios( قادر خواهند بود از اين پس با 
ورود و مراجعه به قسمت تنظيمات حساب كاربري 
)Account Settings(، اطلاع��ات و داده ه��اي 
مربوط به چهره، هويت و اثر انگش��ت خود را وارد و 
ثبت كنند. اين بدان معناست كه واتس اپ مي خواهد 
احراز هويت بيومتريك را به اپليكيش��ن پيام رسان 

وات��س اپ اضافه كند تا به كاربران��ش اين امكان را 
بدهد ك��ه از خدمات جديدتري بهره مند ش��وند و 
ورود و خروج خود به حساب كاربري را با استفاده از 
فناوري نوين تشخيص چهره و احراز هويت هوشمند 

ثبت كنند.
 Encryption End- to اين اپليكيشن از قابليت
End يا رمزنگاري پيش��رفته پش��تيباني مي كند و 
از پروتكل هاي پيش��رفت هاي ب��راي حفظ حريم 
ش��خصي كاربرانش برخوردار است. اين اپليكيشن 
  ios ،كه براي تمامي سيس��تم هاي عام��ل اندرويد
و وين��دوز قابل اس��تفاده اس��ت، در س��ال ۲۰۱۶ 
مي��لادي لق��ب پركاربردترين پيام رس��ان جهان 
را گرف��ت. وات��س اپ از آن جه��ت ضري��ب امنيت 
سايبري بالايي دارد كه مكالمات و اطلاعات مبادله 
ش��ده ميان كارب��ران و مخاطبان ب��ه صورت كامل 
محافظت شده بوده و مكالمات و اطلاعات شخصي 
 و خصوصي آنها از سوي نهادهاي ديگر قابل رصد و

 ردگيري نخواهد بود.

آلوده شدن ۵0 ميليون كاربر با جاسوس افزار اندرويدي  باگ واتس اپ مراحل امنيتي را دورمي زند
دريچه فراسو

در خواست 30 ميليون  مشترك  
براي عدم دريافت پيامك تبليغاتي 
رگولاتوري|براس��اس اع��لام رگولاتوري، 
تاكنون در سامانه ستاره هش��تصد مربع بالغ 
ب��ر ۳۰ ميليون نفر خواس��تار قط��ع دريافت 
پيامك تبليغاتي شده اند و اين تعداد مشترك 
در ليس��ت سياه قرار داده ش��ده اند تا برايشان 
پيامك تبليغاتي ارس��ال نش��ود. ب��ا همه اين 
تمهيدات اگرچه از حجم ارس��ال پيامك هاي 
تبليغاتي كم شده اما بطور كامل حذف نشده 
است. بررسي رگولاتوري حاكي از آن است كه 
از اين س��يم كارت ها تنها براي ارسال پيامك 
انبوه اس��تفاده شده و س��رويس ديگري از آن 
فعال نيس��ت. از اين رو برمبناي حجم زيادي 
از پيامك كه فعال مي ش��ود اي��ن تخلف قابل 
شناس��ايي بوده و اپراتورها اين شماره ها را به 

رگولاتوري گزارش مي كنند.
از آنجايي كه ارسال پيامك تبليغاتي ناخواسته، 
نوعي تخلف محسوب مي ش��ود، رگولاتوري در 
صورت دريافت شكايت و درخواست از مردم نيز 
نسبت به قطع سرويس پيامك هاي تبليغاتي و 

ارزش افزوده اقدام مي كند.
از اي��ن رو مش��تركان موباي��ل مي توانن��د ب��ا 
شماره گيري كددستوري ستاره هشتصد مربع 
)*۸۰۰#( نس��بت به درخواست قطع سرويس 
پيامك هاي انبوه تبليغاتي و ارزش افزوده اقدام 

كنند.
در اين س��امانه علاوه بر امكان درخواست براي 
قطع خدمات و تبليغات، گزينه اي نيز براي تبليغ 
از خط شخصي وجود دارد كه كاربر با واردكردن 
شماره  موبايلي كه از آن پيامك دريافت مي كند 
مي تواند آن را گزارش داده تا رگولاتوري نسبت 

به مسدودكردن آن شماره اقدام كند.

شبكه علمي ايران
نامزد جايزه WSIS شد

روابط عمومي شبكه علمي ايران | براساس 
گزارش ITU طرح ملي شبكه علمي ايران بين۶ 

طرح ملي، نامزد كسب جايزه WSIS شد.
اتحاديه بين المللي مخابرات ITU اعلام كرد 
از ميان ۹۰ پروژه مرتب��ط با فناوري اطلاعات 
و ارتباطات از سراس��ر جهان كه براي دريافت 
اين جايزه در س��ال ۲۰۱۹ رقاب��ت مي كنند، 
ش��بكه علمي ايران تنها ش��ركت ايراني است 
كه موفق به كس��ب نامزدي اين دوره از جايزه 

WSIS شد.
براساس اين گزارش شبكه علمي ايران، به عنوان 
نخس��تين پروژه مش��اركت دولتي- خصوصي 
)PPP( بين دانشگاه ها، مراكز تحقيقاتي، مراكز 
آموزشي و درماني، حوزه هاي علميه و كتابخانه ها، 
يك ش��بكه تحقيقي و آموزش ملي اس��ت كه 
خدم��ات تخصصي ب��راي حماي��ت از نيازهاي 
جوامع تحقيق و آموزش به عنوان زيرساخت سند 
بالاسري نقشه جامع علمي كشور را ايفا مي كند.

س��ادينا آبايي رييس هيات مدي��ره اين اپراتور 
گفت افزود: بي شك امروز افتخار جديدي براي 
كشور پديد آمده است كه اين امر تنها در سايه 
مش��اركت تمامي ذي نفعان پروژه حادث شده 
اس��ت. اقدامي كه حاصل ت��لاش متخصصين 
كش��ور در مجموعه ش��عا ب��وده و نتيجه اي را 
ايجادكرده كه ش��بكه اي كه از سال ۱۳۸۶ آرام 
آرام به پيش مي رفته، با صبر و حوصله و در نقطه 
جهش خود بين سال هاي ۹۵ تا ۹۷، توانسته اين 

آرزو را به واقعيت تبديل كند.
لازم به ذكر است امسال در جايزه WSIS بيش 
از ۱۱۰۰ پروژه در ۱۸ گروه درخواست ارزيابي 
و بيش از ۲ ميليون نفر در راي گيري آن شركت 
كرده ان��د كه در نهايت از بي��ن اين پروژه ها ۹۰ 
پروژه در ۱۸ گروه ب��ه مرحله دوم راه يافتند. از 
ايران نيز ۶ پروژه ملي در اين ارزيابي ش��ركت 
كه در نهايت ش��بكه علمي از مي��ان پروژه ها و 
طرح هاي مرتبط ب��ا ICT با كس��ب بالاترين 
امتياز به هش��تمين دوره مس��ابقات WSIS و 

كانديداتوري نهايي آن راه يافته است.

درآمد ۱۲0 ميليارد دلاري
از توسعه اپليكيشن

فون آرنا | تازه ترين آمارهاي منتشر شده حاكي 
از آن است كه توسعه دهندگان اپليكيشن هاي 
موجود در اپ استور اپل از آغاز فعاليت اين پلتفرم، 
توانسته اند ۱۲۰ ميليارد دلار كسب درآمد كنند.

همانطور كه مي دانيم از آغاز فعاليت فروش��گاه 
آنلاين و اينترنتي اپ استور اپل ۱۱ سال مي گذرد 
و اين پلتفرم همواره نخس��تين مرج��ع دانلود 
اپليكيش��ن هاي موردنظر كاربران گوشي هاي 
آيفون و ساير محصولات اپل مبتني بر سيستم 

عامل اي اواس )ios( بوده است.
درآمد توسعه دهندگان برنامه و اپليكيشن هاي 
مختلف كه در پلتفرم اپ استور اپل اقدام به عرضه 
و اراي��ه برنامه هاي موردنظر كارب��ران كرده اند، 
بالغ بر ۱۲۰ ميلي��ارد دلار بوده اس��ت كه خود 

نشان دهنده اعداد و ارقام قابل توجهي است.
از اي��ن مي��زان، ۲۵ ميلي��ارد دلار آن ني��ز ب��ه 
توس��عه دهندگان اروپايي تعلق يافته است كه 
س��همي معادل ۲۰.۸۳ درصد از ش��ركت هاي 
توسعه دهنده و ارايه دهنده اپليكيشن هاي موجود 
در اپ اس��تور را به خود اختصاص داده اند و البته 
در مقايسه با س��ال گذشته كاهش چشمگيري 

يافته است.
اپ��ل در س��ال ۲۰۱۴ ميلادي درآم��د جهاني 
توس��عه دهندگان خود را ۲۰ ميليارد دلار اعلام 
كرده بود كه ۳۲.۵ درصد از آن به ش��ركت هاي 

اروپايي تعلق داشت.



اخبارشهرستانها 11 بنگاهها

رييس ستاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( :

به دنبال ثروتمند كردن مردم هستيم
گروهبنگاهها|

»به دنبال ثروتمند كردن مردم هستيم نه توليد ثروت 
براي ستاد.« اين عباراتي است كه محمد مخبر رييس 
س��تاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( با استفاده از آنها 
تلاش مي كند تصويري از مهم ترين اولويت هاي ستاد 

اجرايي فرمان امام )ره( و بنياد بركت ارايه كند.
 بر اين اس��اس و با توجه به ضرورت بسترس��ازي براي 
مقاوم س��ازي اقتصاد ايران در براب��ر تكانه هاي داخلي 
و خارج��ي فاز دوم طرح توس��عه گلخانه هيدروپونيك 
شهرستان زرنديه با حضور رييس ستاد اجرايي فرمان 
حضرت امام )ره(، امام جمعه زرنديه، اس��تاندار مركزي 
و ... به بهره برداري رسيد. طرحي كه در شرايط حساس 
فعلي كه كشورمان در تب و تاب تحريم هاي بي رحمانه 
غرب ق��رار دارد، تلاش مي كند از طريق مقاوم س��ازي 
بخش ه��اي اقتصادي و معيش��تي الگوي مناس��بي از 
بهينه س��ازي در حوزه توليد مواد غذاي��ي ارايه كند.  به 
گ��زارش خبرنگار اعزامي تعادل، فاز دوم طرح توس��عه 
گلخانه ۵۰ هكتاري هيدروپونيك شهرستان زرنديه به 
مساحت ۱۰ هكتار، ديروز با حضور محمد مخبر، رييس 
ستاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( و در راستاي انجام 
ماموريت اين ستاد به منظور محروميت زدايي از مناطق 
كم برخوردار و ايجاد اشتغال افتتاح شد. به گزارش تعادل 
فرآيند توليد گلخانه اي اين مجتمع كاملا مكانيزه است 
و تمامي عملكردها در آن طبق فن��اوري روز جهان در 
حوزه كشاورزي و گلخانه اي صورت مي پذيرد و محصول 
اين مجتمع قابليت و كيفيت صادراتي دارد.  همچنين 
بهره برداري از ف��از دوم اين پروژه گلخانه اي بزرگ براي 
۱۶۰ نفر به طور مس��تقيم و غيرمستقيم اشتغال ايجاد 
مي كند و پيش بيني اعتبار لازم براي اين پروژه گلخانه اي 
بيش از ۷۰ميليارد تومان اس��ت. گفتني اس��ت در اين 
گلخانه كه با آخرين فناوري هاي روز به توليد محصول 
مي پردازد، ميزان توليد محصولاتي همچون صيفي جات 
در هر هكتار، ۱۰ برابر سيستم عادي بوده و مصرف آب آن 

نيز بسيار پايين است.

   توليد روزانه 200 شغل توسط ستاد اجرايي 
فرمان امام )ره( 

رييس ستاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( از توليد روزانه 
2۰۰ شغل توسط اين ستاد در كشور خبر داد. 

محمد مخبر در آيين بهره برداري از فاز دوم طرح توسعه 
گلخانه ۵۰ هكت��اري هيدروپونيك زرندي��ه به الزامات 
راهبردهاي توسعه پايدار اشاره كرد و گفت: ضرورتي ترين 
راهبرد توسعه، ساماندهي توليد در كشور است .  او با تاكيد 

بر اينكه توليد محور بودن نياز به اولويت بندي دارد به همين 
دليل در س��تاد اجرايي كمك به توليد در كشور متمركز 
شده است، مهم ترين نتايج اين تلاش ها و تمركز ها را ايجاد 
۴۰۰ هزار فرصت شغلي دانست كه طي هشت ماه اخير 
۴۱ هزار ش��غل در كشور ايجاد شده است .  مخبر  با بيان 
اينكه بزرگ ترين مشكل امروز كشور در حوزه توليد دارو و 
غذاست و دشمن نيز  روي اين دو مقوله نگاه خود را متمركز 
كرده است و از جمله تهديدات كشور قلمداد مي شود، گفت: 
رهبري در مقوله اقتصاد مقاومتي به خوبي به حوزه غذا و 
دارو اشاره كرده است .  وي با بيان اينكه اقتصاد مقاومتي يك 
راهبرد در كشور است كه در بين نخبگان و دست اندركاران 
مورد غفلت واقع شده است، افزود: بالغ بر ۹۵ درصد داروي 
مورد نياز در كشور قابل توليد و تامين است، اما چهار درصد 
داروي وارداتي معادل ۳۵ درصد هزينه داروي كشور را به 
خود اختصاص داده اس��ت .  رييس ستاد اجرايي فرمان 
حضرت امام )ره( با اش��اره به اينكه ايجاد شهرك دارويي 
توسط ستاد در دس��تور كار قرار دارد، گفت: يك داروي 
ضد سرطان توليد شده توسط ستاد در سال گذشته منجر به 

كاهش ۱2۰ ميليارد تومان هزينه از جيب بيماران سرطاني 
شد به صرفه جويي و جلوگيري از خروج ارز از كشور نيز 
انجاميد .  او به تغيير اقليم در دنيا اشاره كرد و افزود: فعاليت 
در حوزه دانش بنيان بايد مورد توجه قرار گيرد و  با توليد 
مبتني بر پيشرفت و تكنولوژي، با كاهش منابع آبي ميزان 
بهره وري را افزايش داد و در بنياد بركت ستاد اجرايي فرمان 

امام راحل اين رويكرد در حال اجراست.

   كاهش قيمت تمام شده 
مخبر با بيان اينكه كاهش قيمت تمام شده از مزيت هاي 
اقدامات دانش بنيان اس��ت و چاره اي جز انجام اقدامات 
دانش بنيان در شرايطي كه شاهد تغيير اقليم در جهان 
وايران هستيم وجود ندارد، بيان كرد: منابع آبي محدود 
و تامين غذا با تهديد مواجه است، بايد با طرح هاي دانش 
بنيان در حوزه كشاورزي و دامي و حتي در تامين علوفه دام 
و ساير نيازها به افزايش بهره وري كمك كرد .  او مهم ترين 
امتياز ايران در تحقق سياس��ت هاي اقتصاد مقاومتي و 
بيانيه گام دوم رهبري را جوانان تحصيلكرده و نخبه كشور 

دانست و تاكيد كرد: بايد بس��تر فعاليت نيروي جوان و 
تحصيلكرده فراهم شود و اين هنر مديريت كشور است كه 

بتواند از اين ظرفيت موجود استفاده كند . 
او گفت: در چش��م انداز فعاليتي س��تاد، توسعه كشت 
گلخانه اي حداقل ۱۰۰ هكتار در نظر گرفته شده است 
و به دنبال ثروتمند كردن مردم و كش��ور در سايه توليد 
است، ستاد اجرايي به دنبال كاراقتصادي صرف نيست 
بلكه در جهت محروميت زدايي منطبق با اقتصاد مقاومتي 
و ايجاد اش��تغال با ثروتمند كردن مردم و كشور است .  
رييس ستاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( افزود: ۳۷۰ 
سهام شركت هاي مختلف كشور از سوي ستاد در چند 
سال اخير به مردم واگذار شد، ستاد خود را مجموعه توليد 
بنگاه و واگذاري آن به مردم مي داند و سياست ما توانمند 
كردن مردم است .  مخبر با بيان اينكه مجتمع گلخانه اي 
زرنديه ماهيت دانش بنيان و صادراتي دارد كه از مولفه هاي 
اقتصاد مقاومتي محسوب مي شود و به دنبال آن است 
كه م��ردم را ثروتمند كند، اظهار ك��رد: ۱۰ هزار و ۵۰۰ 
طرح در سال ۹۷ با اشتغال حدود ۸۰ هزار نفر اشتغال با 

سرمايه گذاري ۵ هزار ميليارد تومان توسط ستاد اجرايي 
هدفگذاري شده است و اين مجموعه روزانه 2۰۰ شغل 

در كشور ايجاد مي كند.

   س�هم كشاورزي اس�تان كمتر از ۱0 درصد 
صادرات غيرنفتي نباشد

ميهمان ديگر مراسم ديروز استاندار استان مركزي بود 
كه با اشاره به اهميت تحقق چنين طرح هايي گفت: سهم 
كشاورزي استان مركزي نبايد كمتر از ۱۰ درصد صادرات 
غير نفتي باشد. سيدعلي آقازاده در آيين بهره برداري از 
فاز دوم طرح توسعه گلخانه ۵۰ هكتاري هيدروپونيك 
زرنديه با بيان اينكه اس��تان مركزي در افكار عمومي به 
عنوان استاني صنعتي نقش بسته است گرچه با دو بال 
صنعت و كشاورزي حركت مي كند، افزود: از مجموع رقم 
صادرات غير نفتي كه سالانه بالغ بر يك ميليارد دلار در 
استان است، سهم بخش كشاورزي از اين ميزان كمتر 
از ۱۰ درصد اس��ت.  او با بيان اينكه امروز ش��اهد تحقق 
بخشي از سياست هاي اقتصاد مقاومتي با اجراي طرح 
گلخانه اي در شهرس��تان زرنديه هستيم، گفت: ستاد 
اجرايي فرمان امام راحل از ارگان ها و نهادهايي است كه 
توانسته سياست هاي اقتصاد مقاومتي را به خوبي اجرا 
كرده و عينيت بخشد. اقتصاد مقاومتي در واقع اقدامي 
بر ضد تحريم هاست و فعاليت اين مجموعه الگويي براي 
فعاليت سرمايه گذاران و فعالان حوزه اقتصادي كشور 
است.  آقازاده تصريح كرد: اين مجموعه علاوه بر فعاليت در 
حوزه كشاورزي و صنعتي در حوزه هاي ديگر اقتصادي نيز 
فعال است كه جاي تقدير دارد و توانسته است در صادرات 

محوربودن كشور نقش بسزايي داشته باشد. 
وي اقدامات منتهي به دور زدن تحريم  را از نتايج تحقق 
سياست هاي اقتصاد مقاومتي دانست و گفت: مديريت 
ستاد اجرايي فرمان حضرت امام مي تواند الگويي براي 
فعالان اقتصادي در تحقق سياست هاي اقتصاد مقاومتي 
باشد.  استاندار مركزي با بيان اينكه با مديريت مصرف آب 
و كاهش سطح زيركشت مي توان بهره برداري را افزايش 
داد و با كش��ت نوين گلخانه اي بهره وري ارتقا مي يابد، 
افزود: اين رويه در ستاد اجرايي فرمان امام عملي شده 
است.  آقازاده تاكيد كرد: سهم كشاورزي استان مركزي 
نبايد كمتر از ۱۰ درصد ميزان صادرات غير نفتي باشد 
بلكه بايد حداقل برابر باشد و اميد است با توسعه كشت 
گلخانه اي و مجموعه هاي اينچنيني به اين ش��اخص 
دس��ت يابيم. اين ظرفيت بزرگ كش��اورزي و توسعه 
كشت گلخانه اي به همت اين ستاد مي تواند بخشي از 

اين خلأ را پر كند.

مديرعامل صندوق ضمانت سرمايه گذاري تعاون كشور:

280  ميليارد تومان ضمانتنامه تعاوني در سال 97 صادر شد
مديرعامل صندوق ضمانت س��رمايه گذاري تعاون 
كش��ور مي گويد ك��ه اين صن��دوق ب��راي فعاليت 
شركت هاي تعاوني در بخش هاي مختلف از ابتداي 
س��ال جاري تاكنون 2۸۰ ميليارد تومان ضمانتنامه 
صادر كرده اس��ت. مهدي حس��ين نژاد دي��روز در 
حاشيه مراس��م افتتاحيه نمايش��گاه صنايع دستي 
در ش��هرري در گفت وگو با ايرنا اظهار داش��ت: اين 
ميزان از ضمانتنامه منجر به اخذ ۶۰۰ ميليارد تومان 
تس��هيلات به كارآفرينان ش��ده اس��ت. وي تصريح 
كرد: ميزان تس��هيلات صندوق با آورده كارآفرينان 

و توليدكنندگان در مجموع منجر به سرمايه گذاري 
يك ه��زار ميلي��ارد تومان در كش��ور ش��ده و پيش 
بيني مي ش��ود اين رقم تا پايان س��ال به يك هزار و 
۵۰۰ميليارد تومان افزايش يابد.  مديرعامل صندوق 
ضمانت س��رمايه گذاري تعاون كشور افزود: صندوق 
ضمانت در بخش اش��تغال روس��تايي و فراگير ورود 
ك��رده و دول��ت تدبي��ر و اميد نيز مج��وز اختصاص 
۳۰درصدي تسهيلات را به اين تعاوني ها صادر كرده 
اس��ت. وي تصريح كرد: پروژه هايي كه وارد صندوق 
ضمانت مي شوند از طريق علمي اعتبار سنجي شده 

و طرح هايي كه احتمال شكس��ت دارد به متقاضي و 
موسسات مالي بر اساس اسناد و مدارك اعلام مي شود. 
حسين نژاد به برنامه هاي سال آينده صندوق ضمانت 
سرمايه گذاري تعاون كشور اشاره كرد و افزود: ۱۵۰ 
شركت در سال آينده شكل خواهد گرفت و تعاوني و 
شركت هايي كه درون زا بوده را مورد حمايت بيشتري 
قرار مي دهيم. وي عنوان كرد: دولت در بودجه سال 
۹۸ براي اين صندوق اعتب��اري را در نظر گرفته كه 
به محض مشخص ش��دن اين رقم، بودجه مورد نياز 

تخصيص خواهد يافت.

احداث بزرگ ترين آمفي تئاتر 
روباز كشور در اصفهان

اصفهان| مدير منطقه ۶ 
شهرداري اصفهان گفت: 
پردي��س هنر اصفه��ان با 
اعتبار ۳۰ ميلي��ارد تومان 
ش��امل بخش هاي متعدد 
مانن��د س��الن آمفي تئاتر 
روباز، دالان بهش��ت، برج 
آب، فرش گل و... به بهره برداري مي رس��د كه به دليل 
ظرفيت ۳۵۰۰ نف��ري، بزرگ ترين آمفي تئاتر روز باز 
كشور محسوب مي ش��ود. به گزارش اداره ارتباطات 
رسانه اي شهرداري اصفهان، محمدرضا بركت با اشاره 
به بهره برداري از پروژه پرديس هنر در روزهاي آينده 
اظهار كرد: اين طرح از اس��فندماه سال ۹۵ آغاز شد و 
بعد از 2۴ ماه تلاش در اختيار ش��هروندان قرار خواهد 
گرفت.  وي با بيان اينكه اين پروژه داراي مساحت ۷۵ 
هزار مترمربعي است، تصريح كرد: ۱۰ هزار مترمربع 
به ساخت پاركينگ تخصيص يافته است كه ظرفيت 
پ��ارك ح��دود ۳۰۰ خ��ودرو را دارد.  مدير منطقه ۶ 
شهرداري اصفهان از كاشت ۶ هزار و ۵۰۰ اصله درخت 
و درختچه در اين پروژه خبر داد و گفت: 2۵ ميليارد و 
۶۰۰ ميليون تومان صرف هزينه عمراني و ايجاد فضاي 
س��بز در اين طرح شده اس��ت. به گفته بركت، چهار 
ميليارد و ۴۰۰ ميليون تومان براي آزادس��ازي طرح 
پرديس هنر هزينه شده و در مجموع اين پروژه با اعتبار 
۳۰ ميليارد تومان به بهره برداري رسيده است.  او با بيان 
اينكه پرديس هن��ر داراي بخش هاي متعدد از جمله 
»دالان بهشت«، »آبش��ار«، »ورودي اصلي«، »فرش 
گل«، »راهرو سنگي«، »برج آب«، »راهرو سنگي« و 
»آبنماي مركزي« و »سالن آمفي تئاتر« است، گفت: در 
نماي ورودي اصلي، سازه  اي با سقف چوبي خودنمايي 
مي كند. همچنين نورپردازي در زير سقف و وجود آبنما 
با رقص نور در محوطه، جلوه زيبايي را به ويژه در شب 

براي اين مجموعه به تصوير مي كشد. 

انجام عمليات به زراعي در 
20درصد از باغ هاي چاي كشور
گيلان| رييس س��ازمان 
چاي كشور گفت: تاكنون 
عملي��ات به زراع��ي در 
2۰درص��د از باغات انجام 
شده است و اميد مي رود، تا 
پايان سال جاري ده درصد 
ديگر باغات چاي كش��ور 
به زارعي مي شوند. حبيب جهانس��از در گفت وگو با 
ايسنا گفت: امسال ۳۰ ميليارد تومان تسهيلات براي 
به زارعي باغ هاي چاي اختص��اص يافت كه تاكنون 
۱۳ميليارد توم��ان آن پرداخت ش��د. وي افزود: اين 
تسهيلات به ۱۰ هزار چايكار گيلان و مازندران پرداخت 
شده است. جهانساز با بيان اينكه انتظار مي رود تا قبل 
از پايان س��ال جاري عمليات به زراعي در ۳۰درصد از 
باغات چاي كشور انجام شود، ادامه  داد: تاكنون عمليات 
به زراعي در 2۰درصد از باغات انجام شده است و اميد 
مي رود تا پايان س��ال ج��اري ده دصد ديگر باغات به 
زارعي شوند. رييس سازمان چاي كشور خاطرنشان  
كرد: افزايش توليد چاي و همچنين افزايش كيفيت 
چاي از دستاوردهاي مهم انجام به زراعي باغات چاي 
كشور است. وي تصريح كرد: امسال 2۵ هزار و ۶۰۰ تن 
چاي خشك در كشور توليد شد و پيش بيني مي شود، 
با انجام عمليات به زراعي كه در باغات چاي كشور انجام 
شده است، سال آينده بالغ بر 2۶هزار تن چاي خشك 

در كشور توليد شود. 
جهانس��از با بيان اينكه پرداخت تسهيلات به زراعي 
باغ هاي چاي به چايكاران شمال تا پايان اسفند ادامه 
دارد از چايكاران خواست براي دريافت اين تسهيلات به 

ادارات چاي محل سكونتشان مراجعه كنند.
وي گفت: براي هر هكت��ار باغ چاي 2 ميليون تومان 
تسهيلات با سود چهار درصد در نظر گرفته شده است 
كه از مطالبات چايكاران بابت فروش برگ سبز چاي 

وصول خواهد شد.

سال آينده 400 دستگاه 
اتوبوس نوسازي مي شود

خراسانرضوي| رييس 
كميس��يون حمل و نقل 
و ترافيك ش��وراي ش��هر 
مشهد گفت: س��ال آينده 
۴۰۰ اتوبوس نوسازي و به 
ناوگان اتوبوس��راني اضافه 
خواهند شد و ۱۰۰ دستگاه 
ميني بوس جديد نيز در خطوط كم مسافرتر به كار گرفته 
خواهند شد. به گزارش ايلنا؛ مجتبي بهاروند ديروز در 
نشست خبري ارايه گزارش عملكرد كميسيون حمل 
و نقل شوراي شهر با بيان اينكه تاكنون ۵۴ جلسه، ۴۴ 
بازديد ميداني از پروژه داشته ايم، افزود: همچنين ۶۸ 
لايحه در كميسون بررسي و ۸ طرح نيز ارايه شده است. 
او اضافه كرد: در كنار اين موارد پذيرا و شنونده مشكلات 
و گلايه هاي تع��داد زيادي از ش��هروندان، رانندگان 
تاكسي و اتوبوس بوده ايم. رييس كميسيون حمل و 
نقل و ترافيك ش��وراي شهر مشهد با اشاره به تقويت 
ناوگان اتوبوسراني و ساماندهي برخي خطوط با توجه 
به كم مس��افر بودن آنها تصريح كرد: سال آينده ۴۰۰ 
اتوبوس نوسازي و به ناوگان اتوبوسراني اضافه خواهند 
شد و ۱۰۰ دستگاه ميني بوس جديد نيز در خطوط كم 
مسافرتر به كار گرفته خواهند شد. بهاروند ادامه داد: در 
راس��تاي كاهش و ساماندهي ترافيك در معابر مهم و 
پرتردد شهر تعداد زيادي طرح اصلاح هندسي از جمله 
اصلاح هندسي سه راه خيام، بولوار آزادي، بولوار جانباز 
و ساير موارد اجرا شده يا در حال اجرا است كه تا پايان 

سال انجام خواهد شد.
رييس كميسيون حمل و نقل و ترافيك شوراي شهر 
مش��هد به انجام طرح هاي مطالعاتي در حوزه حمل و 
نقل و ترافيك اشاره و اظهار كرد: يكي از اين طرح ها كسر 
كرايه براساس مسافت است كه در دست بررسي قرار 
دارد. او عنوان كرد: همچنين اليت را مكلف كرده ايم كه 

به سمت هوشمندسازي حركت كند.

 40 اقامتگاه بومگردي
پذيراي مسافران نوروزي

خراس�انجنوب�ي| 
مديركل ميراث فرهنگي 
خراس��ان جنوبي گفت: 
۴۰ اقامت��گاه بومگ��ردي 
ط��ي ن��وروز ۹۸ پذيراي 
گردشگران و مسافران در 
خراسان جنوبي خواهند 
بود. به گزارش مهر، حس��ن رمضاني ديروز در ستاد 
اجرايي خدمات سفر استان با اشاره به رشد سالانه 2۰ 
درصد مسافران ورودي به خراسان جنوبي اظهار كرد: 
اميدواريم امسال نيز با همكاري اعضاي ستاد اجرايي 
خدمات س��فر استان شاهد افزايش بيشتر مسافران 
نسبت به سال هاي گذشته باشيم. مديركل ميراث 
فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري خراسان جنوبي 
از فعال ش��دن ستاد خدمات س��فر نوروز در تمامي 
شهرستان ها خبر داد و گفت: امسال كميته شهرداران 
نيز در ذيل س��تاد خدمات سفر استان تشكيل شده 
اس��ت. او با بيان اينكه امسال ۴۰ اقامتگاه بوم گردي 
در استان پذيراي مسافران نوروزي خواهد بود، افزود: 
در ۱۵۰ ش��هر و روستاي خراس��ان جنوبي بازارچه 
صنايع دستي را برپا خواهيم كرد. در مجموع در اين 
شهرها و روستاها 2۷۸ غرفه بازارچه صنايع دستي 
در سطح استان به مناس��بت ايام نوروز برپا مي شود 
كه اين تعداد در س��ال گذشته ۱۷۰ غرفه بوده است. 
رمضاني از بهره برداري كاروانسراي چهارگنبد طبس 
براي نوروز س��ال ۹۸ خبر داد و گفت: كاروان سراي 
شهر س��رايان نيز در اختيار سرمايه گذار قرار گرفته 
است. او با اشاره به چاپ كتابچه معرفي ظرفيت ها و 
جاذبه هاي گردشگري استان در قالب كتابچه گفت: 
اپليكيشن سفر نيز راه اندازي و در اختيار گردشگران 
قرار خواهد گرفت. رمضاني  گفت: با راه اندازي اين پايگاه 
گردشگران از هر نقطه جهان مي توانند هتل مورد نظر 

خود را براي سفر به استان رزرو كنند.

 سفته بازان به خريد سكه
روي آورده اند

همدان|رييس اتحاديه 
طلا و جواهر همدان گفت: 
س��فته بازان و اف��رادي كه 
دنبال حفظ ارزش سرمايه 
نقدي خود هستند به خريد 
سكه و طلاي آب شده، رو 

آورده اند.
مهدي غلامي ديروز در گفت وگو با ايرنا اظهار داشت: 
افزايش قيمت طلا با نزديك شدن به پايان سال ناشي از 
افزايش تقاضا نيست بلكه علت آن نوسانات قيمت دلار 
است. او با بيان اينكه تقاضا براي خريد طلاي ساخته 
ش��ده ۶۰ تا ۷۰ درصد كاهش داشته است بيان كرد: 
در صورت ثبات قيمت، تمايل خريد بيشتر مي شود، 
اما نوسان قيمت ها رغبت مردم براي خريد را كاهش 
مي دهد. رييس اتحاديه طلا و جواهر همدان ادامه داد: 
هم اينك بيشتر سفته بازها و سرمايه گذارها به خريد 
طلاي آب شده و س��كه رو آورده اند و تمايلي به خريد 
طلاي ساخته شده نيس��ت. غلامي اظهار داشت: دو 
عامل عمده و موثر در نوسان قيمت طلا، قيمت جهاني 
و نوسانات قيمت ارز است و اين مولفه ها در گام نخست   
روي قيمت طلا تاثير مي گذارد. وي افزود: فروش طلا 
برخلاف ديگر اقلام و كالاها بوده و با بالا رفتن قيمت و 
نوسان شديد آن، ميزان فروش طلاي ساخته شده نيز 
كاهش مي يابد. ريي��س اتحاديه طلا و جواهر همدان 
اضافه كرد: برخي شهروندان كه دنبال حفظ ارزش پول 
و وجه نقدشان هستند نيز به شكلي سمت خريد ارز يا 

طلاي آب شده و سكه روي مي آورند.
غلامي گفت: طلاي آب ش��ده و س��كه شامل درصد 
سود اندكي مي شود بنابراين با كمترين كاهش قيمتي 

مي توان آن را مبادله و خريد و فروش كرد.
او اظهار داشت: ركود شديد بازار طلا در يكسال گذشته 
بطور مستمر جريان داشته و قدرت خريد مردم و ميزان 

فروش طلا روند كاهشي داشته است.
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 خطر سرقت رمز بانكي
در خريدهاي كنار خياباني

تهران| رييس پليس فتاي تهران نسبت به خريد 
شب عيد از دستفروشان كنار خياباني و سرقت رمز 
بانكي هشدار داد. سرهنگ تورج كاظمي با بيان اينكه 
در روزها پاياني سال و فزوني يافتن عرضه و تقاضا براي 
كالا بي دقتي ش��هروندان منجر به افزايش جرايم در 
زمينه كارت هاي بانكي مي شود، افزود: »شهروندان 
بايد در تراكم خريد در روزها پاياني س��ال هوشياري 
خود را حفظ كنند.« سرهنگ كاظمي وجود »پين 
پد« - دس��تگاه ورود رمز توسط مشتري- را در همه 
مغازه ها الزامي دانست و گفت: »شركت هاي سازنده 
هنوز به تعداد تمام كارت خوان ها در كشور اين پين 
پدها را آماده نكرده اند.« ريي��س پليس فتا در ادامه 
مصاحبه با راديو گفت وگو افزود: »رودربايستي مردم 
منجر مي شود ورود رمز توسط مشتري اتفاق نيفتد؛ 
اما اين جرايم خارج از فروشگاه هاي معتبر و رسمي 
صورت مي گيرد.« سرهنگ كاظمي با اشاره به اينكه در 
فروگاه هاي رسمي مسائل خريد و فروش و رمز كارت ها 
رعايت مي شود، اضافه كرد: »اين مشكلات از سوي 
فروشندگان دوره گرد يا دستفروشاني كه اعتبار صنفي 
ندارند، اتفاق مي افتد؛ لذا توصيه مي شود شهروندان در 
ايام پاياني سال حتي المقدور از فروشگاه هايي كه به آن 

اطمينان كامل ندارند، خريد نكنند.«

ضرورت فعال سازي 
واحدهاي تمليكي

سمنان|  استاندار س��منان به بانك ها هشدار داد، 
واحدهاي تملك ش��ده س��منان را به چرخه توليد 
برگردانند. عليرضا آش��ناگر در جم��ع مديران اين 
استان ضمن هشدار به بانك ها خواستار فعال سازي 
واحدهاي تمليكي شد و گفت: حدود ۶2 واحد توليدي 
تملك شده در اختيار بانك هاي استان سمنان است 
كه بايد هرچه سريع تر اين واحدها به فروش برسند تا 
هم بانك ها به طلب خود برسند و هم صاحب ملك به 
باقي مانده دارايي خود برسد. او با بيان اينكه بانك ها بايد 
هرچه زودتر اين واحدهاي توليدي را تعيين تكليف 
كنند تا به چرخه توليد برگردند خاطرنش��ان كرد: 
بانك ها نباي��د بيش از طلب خ��ود از املاكي كه در 
اختيارشان است بردارند. تعيين تكليف هرچه سريع تر 
اين واحدها هم به افزايش منابع و نقدينگي بانك ها 
كمك مي كند و هم به افزايش س��رمايه درگردش و 
حل بخشي از مشكلات توليد كمك مي كند. استاندار 
سمنان با بيان اينكه در سطح كش��ور 2۰22 واحد 
تولي��دي در اختيار بانك ها ق��رار دارد، تصريح كرد: 
در استان س��منان نيز ۶2 واحد توليدي در اختيار 

بانك هاي استان قرار دارد.

انفجار كپسول اكسيژن در 
بيمارستان   جان بيمار را گرفت

سمنان|   رييس علوم پزشكي استان سمنان از انفجار 
يك كپسول اكسيژن در بيمارستان كوثر سمنان خبر 
داد و گفت: متأسفانه اين حادثه منجر به مرگ يكي از 
بيماران اين بيمارستان شد. نويد دانايي آتش سوزي 
در مانومتر را عامل انفجار در كپسول اكسيژن برشمرد 
و اظهار داشت: متأسفانه در حين انتقال بيمار به اي سي 
يو كپسول اكسيژن دچار حادثه شده و مرگ اين بيمار 
را رقم مي زند. وي با بيان اينكه بيمار به دليل نارسايي 
كليوي در بيمارستان بس��تري بوده ادامه داد: بيمار 
براي انجام عمل جراحي به اتاق عمل منتقل مي شود 
اما پزشكان بعد از بيهوشي بيمار، متوجه خونريزي 
ش��ديد و عدم پاسخ بدن بيمار مي شوند كه در ادامه 
با مش��ورت تيم پزش��كي و رضايت خانواده بيمار از 
جراحي صرف نظر و بيمار به سمت اي سي يو راهنمايي 

مي شود كه در حين انتقال دچار حادثه مي شود. 

ويژهچهرههاياستاني

ادعاهای ما در زمينه توليدات 
داخلی خيلی درست نيست

عضو هيات رييسه کميسيون صنايع مجلس با انتقاد از نبود 
نظارت در بازار لوازم خانگی اظهارکرد: نوسان قيمت های 
لوازم خانگی به قيمت دلار بستگی دارد؛ اما افزايش بی رويه 
آن حاصل بی توجهی است که در بازار وجود دارد و با اين 
شرايط و با همين ارز اگر اجازه دهند لوازم خانگی خارجی 
وارد شود به نظر من به صرفه تر است. عبدالله رضيان در 
رابطه با وضعيت بازار لوازم خانگی گفت: يک نوع س��وء 
استفاده از حوزه لوازم خانگی و نوسان قيمت ارز صورت 
گرفته است. از يکطرف واردات لوازم خانگی محدود شده 
است و از سوی ديگر قيمت ارز سه برابر شده است. بر اين 
اساس که توليدکنندگان ادعا می کنند ۴۰ درصد قطعات 
ما وارداتی است پس بايد قيمت لوازم خانگی توليد داخل 
هم دو برابر ش��ود يعنی ۴۰ تا ۵۰ درصد افزايش قيمت 
داشته باشيم نه بيش��تر.او در ادامه با بيان اينکه وزارت 
صمت حوزه لوازم خانگی را رها کرده است، اظهارکرد: من 
احساس می کنم وزارت صمت به اين موضوع بی توجه 
شده است و نظارتی در توليد و قيمت ها ندارد و موجب 
آزار و نگرانی مردم شده است. من نسبت به عملکرد وزارت 
صمت نقد دارم اما متاسفانه کميسيون صنايع هم خيلی 
جدی نس��بت به اين قضيه ورود نکرده است. به عقيده 
من يک سهل انگاری نسبت به نظارت بازار لوازم خانگی 
وجود دارد و از سوی ديگر هم بازار لوازم خانگی مورد سوء 
استفاده قرار گرفته است.رضيان تصريح کرد: وزير صمت 
را دوست دارم چون فردی سالم و دلسوز مردم است ولی 
بحث اين است که بدنه وزارتخانه توانمندی برای کنترل 
وضعيت ب��ازار ندارد و خيلی در زمينه کنترل قيمت ها 
ورود نکرده است. او با بيان اينکه توليدات داخلی ما بيشتر 
مونتاژ بوده است، گفت: ما ادعای توليد خيلی چيزها را 
داشتيم ولی متاسفانه در اين مدت که حضور جدی ای 
در حوزه صنايع داشتم اين احساس را داشتم که ادعاهای 
ما در زمينه توليدات داخلی خيلی درست نيست و بيشتر 
صنعت مونتاژ بوده که در اين شرايط تحريمی خودش را 
نشان داد. به عبارت ديگر ما توليدکننده نبوديم درواقع 

سرهم کننده  هستيم.
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رييس سازمان حفاظت محيط زيست كشور از ادامه صدور مجوز شكار در سال آينده خبر داد

مديرعامل سازمان بيمه سلامت اعلام كرد

حفاظتازمحيطزيستباشكارحياتوحش

عدم تخصيص بودجه بيمه سلامت از آذرماه

چندين ماه از زماني كه سازمان حفاظت محيط زيست 
كش��ور از ص��دور مج��وز ش��كار در ازاي دريافت مبلغ 
مش��خصي خبر داد، مي گذرد. تصميمي كه با توجه به 
وضع آشفته محيط زيست كش��ور از نظر كارشناسان و 
فعالان محيط زيس��ت تير خلاص به حيات وحش بود. 
حيات وحشي كه قرباني خشك ش��دن زيستگاهش و 
به تبع آن كمبود منابع غذايي ش��ده، با تصميم سازمان 
حفاظت محيط زيست كش��ور هدف گلوله شكارچيان 
داخلي و خارجي قرار گرفت آن هم در ازاي دريافت پول. 
ب��ا اين وجود اگرچه هنوز هم كارشناس��ان اين تصميم 
را غيرعلمي مي دانند، رييس س��ازمان حفاظت محيط 
زيست كشور از آن دفاع كرده و معتقد است سال هاي بعد 
هم قطعا اين رويه ادامه خواهد داشت. عيسي كلانتري 
معتقد است تنها قصوري كه اين ميان رخ داد، اطلاع رساني 
نادرست بود كه صدور پروانه شكار را به چوبي بالاي سر اين 
سازمان تبديل كرد. با اين وجود كارشناسان محيط زيست 
معتقدند مجوزهاي صادر شده چيزي جز اخلال در برنامه 

حفاظتي چندساله كارشناسان نيست.

    صدور مجوز شكار در سال هاي آتي ادامه دارد
با گذشت چندماه از شكارهاي قانوني شكارچيان ايراني 
و خارجي، عيس��ي كلانتري، رييس س��ازمان حفاظت 
محيط زيست روز گذشته توضيحاتي درباره اين تصميم 
داد. او درباره اين موضوع گفت: اين اش��كال به مجموعه 
ما باز مي گردد كه به موقع اطلاع رس��اني نمي كنند. در 
خصوص موضوع ش��كار من از قبل گفته بودم، پيش از 
هر اقدامي اطلاع رس��اني كنند و بايد همه موضوعات را 
شفاف سازي مي كردند، اگرچه كه كارشان درست بود، 
اما شفاف سازي نكرده بودند و چون شفاف سازي درستي 
انجام نشده اين موضوع شكار به يك چماق تبديل شد كه 

بر سر خودشان و ما فرود آمد.
وي ادام��ه داد: در حال حاضر در ح��دود ۲۰۰ هزار قوچ 
و مي��ش و ... داري��م؛ از اي��ن ۲۰۰ ه��زار راس تنها براي 
۱۰۴ راس مجوز ش��كار صادر شده بود قاعدتا بايد براي 
بيشتر از اين تعداد مجوز صادر مي شد، چراكه آنطور كه 
گزارش داده اند، تعداد نرهاي گله بطور مثال در پارك ملي 
گلستان بيشتر از ماده ها بود در حالي كه بين هر ۴ الي ۵ 
ماده بايد يك نر وجود داشته باشد و وجود نرهاي زياد به 
خوراك و آب منطقه نيز فشار مي آورد و حتي در نژاد نيز 
مشكلاتي را ايجاد مي كنند، چراكه اجازه جفت گيري به 

جوان ترها را نمي دهند. اين اقدام از هر لحاظ مناسب بود، 
اما اطلاع رساني خوبي در اين زمينه نشده بود.

معاون رييس جمهور تصريح كرد: مجوز شكار براي اين 
۱۰۴ راس حتما بايد از ميان نرهايي صادر مي شد كه بيش 
از ۵ سال سن داشتند و حضورشان در گله مضر بود، از اين 
طرف وقتي يك شكارچي حداقل ۲۰ هزار دلار براي يك 
شكار مي پردازد از نظر قانون بخشي از اين درآمد به منطقه 
شكار باز مي گردد و بخشي به زيستگاه تعلق مي گيرد و 
مابقي به خزانه دولت واريز مي ش��ود. از ۲۰ هزار دلار در 
حدود ۶ ال��ي ۷ هزار دلار به مردم منطق��ه باز مي گردد 
و حدود ۴ تا ۵ هزار دلار به س��رمايه گذاري در زيستگاه 
تعلق مي گيرد و مابقي به حس��اب دولت واريز مي شود. 
روستاييان در مناطق شكار زندگي بسيار ضعيفي دارند. 
همچنين شكارچياني داريم كه ديگر نمي توانند شكار 
كنند و به كار حفاظت كمك مي كنند، اين مبلغ در يك 
روستاي كوچك كمك بزرگي محسوب مي شود، اما اگر 
شكارچي داخلي بخواهد شكار كند يك بيستم اين قيمت 
را مي پردازد. البته ما فقط ۲۰ درصد مجوزهاي شكار را به 

شكارچيان خارجي داديم.
وي ادامه داد: مخالفان شكار مي خواهند در اين زمينه مانند 
موضوع تراريخته جوسازي كنند، اما من كه يك جوان 
نيستم كه بخواهم براي حفظ پستم به اين جوسازي ها 
اهميت بدهم. از من خواسته شده و من هم به عنوان انجام 
وظيفه در اين پست قرار گرفته ام و به هيچ كس و به هيچ 
ارگان سياسي، شبه سياسي يا رسانه اي باج نمي دهم و 
آن چيزي كه كارشناسي شده است را در محيط زيست 

اجرا مي كنم.
معاون رييس جمهور در پاسخ به اين سوال كه آيا در سال 
بعد اين روند صدور مجوز براي شكارچيان خارجي ادامه 
خواهد داشت، تصريح كرد: قطعا اين روند در سال بعد نيز 
ادامه خواهد داشت، چراكه معتقدم آن چيزي كه درست 
اس��ت، بايد ادامه داشته باش��د و آن چيزي كه نادرست 
است، نمي تواند ادامه يابد. البته اگر ثابت شود كه تصميم 
غلط است، حتما اجرا نخواهد ش��د. باز هم مي گويم در 
اين خصوص ضعف از ما بوده كه اطلاع رس��اني درست و 

به موقعي نداشتيم.

    شرايط استاندارد براي صدور مجوز
شكار را نداريم

 اظه��ارات كلانت��ري در حالي اس��ت كه كارشناس��ان 

محيط زيست اين اقدام را زيرسوال بردن تلاش هاي بخش 
خصوصي براي بهبود وضعيت محيط زيست مي دانند. 
محس��ن كريمي، درباره اين موضوع به »تعادل« گفت: 
زيس��تگاه هاي حيات وحش در سال هاي اخير با مسائل 
بسياري از جاده كشي گرفته تا معدن كاوي از يك سو و 
خشكسالي و كمبود منابع تغذيه   اي از سوي ديگر دست 
و پنجه نرم كرده و اين صدور مجوز ش��كار هم يك تنش 
دوباره براي حيات وحش بود و اگر قرار بود اين تصميم در 
سال هاي آينده هم ادامه داشته باشد، بايد گفت هيچ كدام 

از طرح هاي حفاظتي نتيجه نخواهد داد.
او افزود: صدور پروانه ش��كار در سراس��ر جهان مستلزم 
بررسي ظرفيت برد زيستگاه ها و سپس برآورد جمعيت 
وحوش در زيس��تگاه مورد نظر اس��ت. يعني بايد در هر 
زيس��تگاه ارتباط ميان توليد و مصرف را محاسبه كرده 
باش��يم. بايد زيس��تگاه را ارزيابي كني��م. ببينيم توليد 

زيستگاه سالانه چند تن علوفه خشك است. اين توليد 
را ميان مصرف كنندگان يعني علفخواران زيستگاه بسته 
به ميزان مصرف هر گونه تقسيم كنيم. سهم همه گونه 
گياهخوار را در نظر بگيريم و بعد نتيجه بگيريم كه در آن 
زيستگاه بر اساس ميزان علوفه موجود چند گياهخوار و 
از چند گونه هايي مي توانند زيس��ت كنند. اين مي شود 
محاسبه ظرفيت برد زيس��تگاه. بعد از آنكه ظرفيت برد 
هر زيستگاه را محاسبه كرديم بايد بر اساس روش هاي 
رايج، جمعيت حيات وحش را برآورد كنيم. در نهايت با در 
دست داشتن دو شاخص ظرفيت برد زيستگاه و برآورد 
جمعيت زيستگاه، بررسي كنيم و ببينيم كه آيا در زيستگاه 
جمعيتي مازاد بر ظرفيت برد وجود دارد يا خير و در پايان 

براي حذف جمعيت مازاد برنامه ريزي كنيم.
اين كارشناس محيط زيست بيان كرد: علاوه بر ظرفيت 
زيستگاه ها كه تاكنون به دقت برآورد نشده است، بحث 

ديگر جمعيت گونه هايي است كه برايشان مجوز صادر 
مي كنند. در ايران هيچ كدام از روش هاي سرش��ماري 
حيات وحش كه در دنيا رايج اس��ت استفاده نمي شود. 
آنچه در كشور ما براي برآورد جمعيت حيات وحش مورد 
استفاده قرار مي گيرد روش مشاهده مستقيم است. يعني 
يك عده داوطلب يا كارشناس مي روند در زيستگاه ها و از 
صبح تا غروب هر تعداد كه ببينند را اعلام مي كنند. ممكن 
اس��ت در اين روش طي يك روز، يك قوچ بار ها شمرده 
شود. يا تعدادي اصلا شمرده نشوند. اين روش، به فرض 
صداقت مشاهده كنندگان، حتي به تخمين هم شباهت 
ندارد چه برسد كه نام آن را آماربرداري بگذاريم. در نتيجه 
از دو شاخصي كه محاسبه آن مستلزم صدور پروانه شكار 
است، يكي را اصلا نداريم و ديگري را بر اساس مشاهداتي 
غيرقابل استناد داريم. آن وقت مدعي هستيم كه با صدور 
پروانه شكار در حال تعديل جمعيت حيات وحش هستيم. 

س��ازمان بيمه س��لامت همواره يكي از نهادهايي بود 
كه با بدهكاري عظيم خود به مراكز درماني خصوصي 
مشكلات بس��ياري را براي آنها به وجود آورده بود اما 
روز گذش��ته رييس سازمان بيمه س��لامت كشور از 
صفر شدن بدهي هاي سال ۹۶ بيمه سلامت در بخش 
خصوصي خبر داد اما اين در حالي اس��ت كه به گفته 
طاهر موهبتي، س��ازمان بيمه س��لامت از آذر امسال 
هيچ تخصيصي دريافت نكرده  است. او روز گذشته در 
هفدهمين جلسه نشست هم انديشي با اصحاب رسانه 
بيان كرد: با اعتباري كه با موافقت مقام معظم رهبري از 
صندوق توسعه ملي به سازمان بيمه سلامت ارايه شد، 
بدهي هايمان در بخش خصوصي در سال ۹۶ صفر شد 
و در بخش دولتي هم به صفر نزديك شده است. البته 
در بخش دولتي يك اختلاف حس��ابي درباره تنزيل 
اسناد وجود دارد كه اگر رفع شود، بدهي هاي سال ۹۶ 

در بخش دولتي هم صفر خواهد شد.
وي با بيان اينكه با پرداخت هاي جديد پرداخت هايمان 
در بخش خصوصي به مرداد و شهريور ۹۷ رسيده است، 
افزود: در بخش دولتي هم ۷۰ درصد مطالبات را تا آبان 
ماه ۹۷ پرداخت كرده ايم. البته ما از آذر ماه تخصيصي 
دريافت نكرده ايم و امي��دوارم بتوانيم در هفته آينده، 
يك ماه ديگر از پرداخت هاي بخش غيردولتي را انجام 
دهيم و تا پايان سال هم يك ماه پرداخت براي بخش 
دولتي داشته باشيم و به آذر ۹۷ برسيم. بايد توجه كرد 
كه اگر تخصيص هاي ما به موقع انجام شود، مي توانيم 

پرداخت ها را به روز كنيم. خوشبختانه تا امروز وضعيت 
خوب بوده و اميدواريم بقيه تخصيص ها هم انجام شود.

موهبتي در ادامه با اش��اره به موضوع نس��خه نويسي 
الكترونيك، اظهار كرد: نسخه نويسي الكترونيك يكي 
از پروژه ه��اي زيرمجموعه س��ازمان الكترونيك بيمه 
س��لامت بود كه پايلوت آن چهار ماه گذشته در كرمان 
آغاز ش��د و با موفقيت آن را با پوشش ۶۵ درصد حضور 
موثر ارايه كنندگان خدمت ش��امل پزشكان عمومي، 
متخصص، فوق تخصص، دندان پزشك و ۱۰۰ درصد 

داروخانه ها، آزمايشگاه ها و مراكز تصويربرداري انجام 
ش��د. وي افزود: ما قول داده بوديم كه بعد از انجام طرح 
پايلوت وارد استان ها شده و در هر استان يك شهرستان 
را تحت پوشش نسخه نويسي الكترونيك قرار دهيم. بر 
همين اساس ظرف دو هفته آينده در ۳۱ استان كشور، در 
هر استان يك شهرستان را تحت پوشش نسخه نويسي 

الكترونيك قرار مي دهيم.
وي گفت: بايد توجه كرد كه در بحث الكترونيكي كردن 
اسناد، مهم تر از زير ساخت هاي  آي تي، همكاري مردم و 

ارايه كنندگان خدمت است. بايد توجه كرد كه ما در حوزه 
سرپايي ۱۸۵ ميليون بار مراجعه داريم و نسخه نويسي 
الكترونيك هم در بخش سرپايي آغاز شده است كه ۹۵ 
درصد بار مراجعه ما در اين بخش اس��ت. بنابراين حتماً 
مشاركت مردم و ارايه كنندگان خدمت را مي طلبد. البته 
بايد بدانيد كه ترك عادت نيز مقاومت هايي در پي دارد، 

اما ما به كمك مردم نيازمنديم.
وي با بيان اينكه در بخش بستري مقاومت كمتري وجود 
دارد، ادامه داد: زيرا بطور كلي ۶۰۵ بيمارستان دولتي و 
حدود ۳۰۰ بيمارستان خصوصي داريم كه متولي دارد. 
همچنين در بخش دولتي بستري ۴.۵ ميليون بار مراجعه 
داريم. در حالي كه در بخش سرپايي ۴۲ هزار ارايه كننده 
خدمت وجود دارد و ۱۸۵ ميليون ب��ار مراجعه داريم و 
طبيعتاً مقاومت بيشتر خواهد ش��د. در عين حال بايد 
توجه كرد كه نفس  آي تي اين است كه هنگام عملياتي 
ش��دن بلوغ پيدا مي كند. بنابراين رسانه ها بايد كمك 
كنند تا بتوانيم آن را پيش بريم. در عين حال طي ۱۰ روز 
آينده در هر استان يك شهرستان را تحت پوشش پروژه 

نسخه نويسي الكترونيك قرار مي دهيم.
مديرعامل سازمان بيمه سلامت در ادامه صحبت هايش 
با اشاره به ظرفيت آيين نامه ارزيابي خود گفت: چند روز 
قبل آيين نامه ارزيابي وسع توسط سازمان برنامه و بودجه 
تقديم دولت شد و اگر تصويب شود، كليه افرادي كه فاقد 
پوشش بيمه اي هستند تحت پوش��ش اين آيين نامه 
قرار گرفته و ظرف ۶ ماه بايد مراجعه و خودشان را بيمه 

كنند. در آن زمان ارزيابي وس��ع انجام ش��ده و وضعيت 
مالي و درآمدي خانوار استحقاق سنجي مي شود و ميزان 
استحقاق هر فرد براي استفاده از يارانه دولت براي پرداخت 

حق بيمه مشخص خواهد شد.
موهبتي افزود: اين آيين نامه هدفمند است و بر اساس آن 
افراد از يارانه دولتي برخوردار مي شوند. در اين آيين نامه 
اعلام شده كه بايد افراد جديد را ارزيابي وسع كنيم و افراد 
بيمه شده رايگان موجود را هم ظرف شش ماه مورد ارزيابي 
وسع قرار دهيم. در عين حال براي بيمه سلامت شهري 
هر سال در زمان تمديد دفترچه بيمه رايگان بايد ارزيابي 
وسع انجام شود و براي بيمه شدگان رايگان روستايي و 
شهرهاي زير ۲۰ هزار نفر هر دو سال يك بار اين ارزيابي 

وسع انجام مي شود.
وي تصريح كرد: در صورت تصويب و ابلاغ اين آيين نامه، 
وزارت رفاه مكلف اس��ت امكان دسترس��ي بر خط ما را 
به اطلاعات بيمه شدگان فراهم كند و ظرف يك هفته 
درخواس��ت ما را پاس��خ دهد. اين آيين نامه در راستاي 

حمايت از محرومين است.
موهبتي با بيان اينكه امس��ال سال سختي بود اما به هر 
جهت آن را به خوبي پشت سر گذاشتيم، گفت: اگر بحث 
مديريت هزينه را جدي نمي گرفتيم بار مالي زيادي به ما 
تحميل مي شد. البته ما همواره شش هزار ميليارد كسري 
را داريم، اما با مديريت هزينه ها از سرعت رشد بدهي هاي 
هر ساله كاسته شد و بحث حذغ هم پوشاني هم كمك 

زيادي به ما كرد.

 Mon. Feb 25.  دوشنبه    6  اسفند 1397   19 جمادي الثاني 1440  سال پنجم    شماره   1328  2019 

 تدوين اطلس زنان
سرپرست خانوار در سال ۹۸

معاون رفاهي وزير رفاه از تدوين اطلس مسائل زنان 
سرپرست خانوار در سال ۹۸ خبر داد. احمد ميدري 
در نشست با نماينده صندوق س��ازمان ملل درباره 
اهميت ايجاد پنجره واحد خدمات رفاهي گفت: اين 
برنامه در راستاي كاهش هزينه هاي دولت در شرايط 
فعلي اقتصادي جامعه، بهبود دسترسي گروه هاي 
هدف و رفع همپوشاني ها است. وي از ايجاد سامانه 
براي كارگران ساختماني، بيماران خاص، شناسايي 
ك��ودكان بازمانده از تحصيل و س��بد كالا به عنوان 
تجربيات موفق معاونت رفاه ياد كرد.  ميدري گفت: 
حمايت از قشر آسيب پذير در شرايط تحريم انجام 
مي ش��ود و همچنين برنامه ريزي وي��ژه به منظور 
جلوگيري از كاهش طبقه اقتصادي قش��ر متوسط 
و ورود آنان به طبقه ضعيف ش��ده است. همچنين 
ج��ودان، نماينده صندوق جمعيت س��ازمان ملل 
متحد در ايران از استقبال كارگزاري هاي بين المللي 
در همكاري مشترك با ايران و همچنين حمايت از 
انتقال دانش فني و تجربيات بين المللي در خصوص 
سيستم شناسايي و پاسخگويي به موقع نيازهاي اقشار 
آسيب پذير و در معرض آسيب توضيح داد.  همكاري 
مش��ترك و بهره گي��ري از دانش فن��ي بين المللي 
در خصوص ايجاد پنجره واحد خدمات رفاه اجتماعي 
براي زنان سرپرست خانوار )ذيل بند ت ماده ۸۰ برنامه 
ششم توسعه( و همچنين تدوين اطلس مسائل زنان 
سرپرست خانوار براي سال آينده از جمله توافقات اين 

جلسه مشترك بود.

 رشد اعتبارات ساخت
 و نوسازي مدارس

رييس سازمان نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس كشور 
از رشد قابل توجه اعتبارات بخش نوسازي مدارس در 
بودجه سال آتي خبر داد اما اين بودجه را براي ايجاد 
تغييرات تحولي در اين بخش كافي ندانست. مهرالله 
رخشاني مهر به مهر گفت: داشتن مدارس استاندارد و 
بحث هاي نوسازي و ساخت مدارس كلاف پيچيده اي 
است و علاوه بر اعتبارات، ما نيازمند زيرساخت ها و 
پژوهش هاي بنيادين نيز هستيم. بطور مثال ما در 
حال حاضر ۵۴ پروژه مجتمع آموزش��ي را در دست 
اجرا داريم اما چون اعتباراتمان كم است نيمه تمام 
مانده اند. با اين همه هر س��ال ما تعداد قابل توجهي 
مدرسه در سراسر كش��ور افتتاح مي كنيم. در سال 
جاري تخصيص ۱۱۰ درصدي در بودجه داشتيم و 
اعتبار ۵۲۰ ميليارد توماني ما در لايحه سال ۹۷، در 
لايحه سال ۹۸ به رقم ۱۸۵۰ ميليارد تومان رسيده 
است و تبصره اي نيز در مجلس شوراي اسلامي راي 
آورد كه يك هزار ميليارد تومان نيز اوراق مالي اسلامي 
براي نوسازي مدارس تخصيص پيدا كند. اين رشد 
نشان مي دهد كه توجه به اين بخش از جانب دولت و 
مجلس خوب است اما ارقامي كه تحول ايجاد خواهند 
كرد بس��يار بس��يار اعداد بزرگ تر از اين ارقام است. 
براي مثال ما با اين اعداد در بافت فرسوده نمي توانيم 
دگرگوني اساسي ايجاد كنيم. وي در پايان گفت: ما 
بايد به دنبال مدلي باشيم كه بطور مثال رشد جمعيت 
براي ۳۰ سال و ۵۰ آينده در نقاط مختلف جغرافيايي 
در كشور را پيش بيني كند و ما بر اساس آن دورنما به 
سمت ساخت مدارس در نقاط مختلف كشور برويم. 

درآمد ۵۰۰۰ ميلياردي جريمه 
سربازي براي دولت

جانشين فرمانده ناجا با تاكيد بر اينكه طرح جريمه 
ريالي سربازي در س��ال آينده و در سال هاي آينده 
اجرا نخواهد شد اعلام كرد كه ۵۰۰۰ ميليارد تومان 
از درآمدهاي حاصل از اجراي اين طرح از س��ال ۹۴ 
تاكنون به خزانه دولت واريز شده است. سردار ايوب 
سليماني در حاشيه نشست روسا و معاونين سازمان 
وظيفه عمومي ناجا گفت: از سال ۹۴ تصميم بر اين 
گرفته ش��د كه افراد داراي ۸ سال غيبت سربازي و 
بيشتر از آن به دليل آنكه ديگر كارآيي چنداني براي 
نيروهاي مسلح نداشته است با پرداخت جريمه ريالي 
سربازي از انجام دوره خدمت ضرورت معاف شود كه 
همزمان با اجراي اين طرح نيز انتقاداتي به نيروهاي 
مسلح وارد شد كه بعضي از اين انتقادات صحيح نيست. 
از زمان آغاز اجراي اين طرح در سال ۹۴ تاكنون حدود 
۶۰۰ هزار نفر ثبت نام كردند كه از اين تعداد ۳۱۸ هزار 
نفر كارت معافيت خود را دريافت كردند و ۶۵ هزار نفر 
در حال طي مراحل هستند و ما بقي ثبت نام كنندگان 
نيز يا در نيمه راه منصرف شده يا فاقد شرايط بودند. 
وي با اشاره به واجدين شرايط و بهره مندي از جريمه 
ريالي سربازي اظهار كرد: افرادي كه تا پايان امسال ۸ 
سال غيب يا بيشتر از آن داشته باشند فرصت دارند كه 
تا پايان امسال براي بهره مندي از طرح جريمه ريالي 

از سربازي ثبت نام كنند. 

۴۶۴ واحد صنعتي در فهرست 
آلايندگي قرار گرفته اند

مديركل حفاظت محيط زيس��ت استان تهران از 
پايش ۷۸۶۹ مورد صنايع اس��تان تهران در ۹ ماه 
اول سال جاري خبر داد. كيومرث كلانتري با اشاره 
به اينكه پايش زيست محيطي صنايع و واحدهاي 
خدماتي مستقر در استان اولويت اول سازمان محيط 
زيست است، افزود: در ۹ ماهه اول سال جاري ۷۸۶۹ 
مورد پايش زيست محيطي صنايع صورت پذيرفته 
و ۲۹۴۳ واحد صنعتي و كارگاهي دراستان تهران 
اخطاريه زيس��ت محيطي دريافت كرده اند. وي با 
بيان اينكه بر اين اساس ۴۶۴ واحد صنعتي به عنوان 
صنايع آلاينده در فهرست آلايندگي قرار گرفته اند، 
اظهار داش��ت: بيش��تر اين واحدها در شهرستان 
پاكدشت و سپس در شهرستان ري مستقر هستند. 
مديركل حفاظت محيط زيست استان تهران در 
پايان خاطرنشان كرد: پايش واحدهاي صنعتي و 
خدماتي در سطح اس��تان تهران همچنان با قوت 
ادامه داشته و با واحدهاي آلاينده و متخلف برخورد 

قانوني خواهد شد.

واردات كيت آزمايشگاهي از طريق كولبران

انتقال آب درياي خزر توجيه اقتصادي ندارد

گزارش خشونت عليه زنان 20 درصد افزايش يافته است
رييس انجمن دكتراي علوم آزمايشگاهي ايران، با اشاره به 
چالش هاي پيش روي آزمايشگاه هاي تشخيص پزشكي 
كش��ور، به ماجراي واردات كيت آزمايش��گاهي توسط 

كولبران اشاره كرد. 
محمد صاحب الزماني با تاكيد بر اينكه آزمايشگاه هاي 
تشخيص پزشكي كشور در شرايط بدي به سر مي برند 
و وزارت بهداشت هم هيچ كاري نمي كند به مهر گفت: 
وزارت بهداشت در حوزه آزمايشگاه هاي پزشكي، هيچ 
برنامه اي ندارد. اين موضوع را به وزير نيز گفته ام كه يا بايد 
سياست هاي وزارتخانه در اين حوزه تغيير كند يا اينكه 
مسوولان مربوطه تغيير كنند. تيمي بايد بيايد كه بتواند 

سرنوشت آزمايشگاه ها را به درستي رقم بزند.
صاحب الزمان��ي ادام��ه داد: سياس��ت ها در اين حوزه 

به گونه اي است كه مباحثي همچون كيت ها و تجهيزات 
آزمايش��گاهي از طريق اداره تجهيزات پزش��كي دنبال 
مي ش��ود، اعتباربخشي آزمايش��گاه ها در حوزه درمان 
وزارتخانه است و...، كه باعث به هم ريختگي سياست هاي 

آزمايشگاه هاي تشخيص پزشكي شده است.
ريي��س انجمن دكتراي علوم آزمايش��گاهي اي��ران، با 
عنوان اين مطلب كه مش��كلات آزمايش��گاه ها هر روز 
بيشتر مي شود، گفت: از سازمان تامين اجتماعي گلايه 
داريم، چرا كه يك سال اس��ت مطالبات آزمايشگاه ها را 
نداده و همين مساله، باعث تشديد مشكلات نقدينگي 
آزمايشگاه ها شده است. وي ادامه داد: الان شب عيد است 
و آزمايشگاه ها بايد حقوق و عيدي پرسنل را بدهند. اما، 
آزمايشگاهي كه روزانه ۳۰ تا ۴۰ بيمار دارد، چطور مي تواند 

اين هزينه ها را تامين كند. صاحب الزماني به كمبودهاي 
آزمايشگاهي اشاره كرد و گفت: الان شرايط به گونه اي شده 
كه آزمايشگاه ها، پول به كولبران مي دهند تا براي آنها از 

تركيه و عراق، كيت آزمايشگاهي بياورند.
وي با خطاب قرار دادن وزير بهداشت، افزود: از يك طرف 
كيت و تجهيزات آزمايش��گاهي را تامين نمي كنند، از 
سوي ديگر انتظار دارند با اين تعرفه ها كه واقعي نيستند، 

آزمايشگاه ها بتوانند خودشان را اداره كنند.
صاحب الزماني با تاكيد بر اينكه خدمات تشخيص پزشكي 
يك كار تخصصي است، تصريح كرد: اين وضعيت، همه را 

ناراضي كرده است.
رييس انجمن دكتراي علوم آزمايشگاهي ايران، گفت: 

وزارت بهداشت، آزمايشگاه ها را رها كرده است.

زمزمه هاي انتقال آب درياي خزر به بخش هاي مركزي 
ايران حدود ۸ سال است كه مطرح شده و آخرين بار هم 
آذر امسال بود كه بار ديگر در سخنان رييس جمهور به 
آن اشاره شد اما كارشناسان معتقدند اين طرح توجيه 
اقتصادي ندارد. عبدالرضا كرباسي، استاد محيط زيست 
دانشگاه تهران درباره اين موضوع بيان كرد: بايد بپذيريم 
كه ايران داراي شرايط اقليمي خاصي است و شايد در 
آينده اي نزديك در برخي مناطق كشور نياز به نصب و 

راه اندازي واحدهاي نمك زدا- آب شيرين كن- داشته 
باشيم ولي قبل از هر اقدامي، مديريت آب بايد در ايران 

متحول شود.
تا زماني ك��ه ۱۰۰ ميليارد مترمكعب آب طي س��ال 
براي مصارف كش��اورزي، صنعتي و شرب به صورت 
غير بهينه تخصيص داده مي شود نبايد به روش هاي 
گران قيمت تهيه آب ش��يرين روي آورد چرا كه فقط 
در بخش كش��اورزي حداقل ۱۵ ميليارد مترمكعب 

آب طي يك سال قابل صرفه جويي است. كرباسي با 
بيان اينكه درياي خزر يك محيط بسته است و عملا در 
سال هاي اخير به دلايل مختلف بخش بيولوژيك آن تا 
حد زيادي از بين رفته است، اظهار كرد: هر نوع تنش 
زيس��ت محيطي ديگر براي اين دريا مي تواند سبب 
نابودي كامل اين پهنه آبي شود. تخليه تلخ آب ناشي 
از فرآيند نمك زدايي كه حدود ۳ ميليون تن در سال 
است به درياي خزر آسيب مي زند، علاوه بر اين انواع مواد 

شيميايي همراه تلخ آب وارد درياي خزر مي شوند و از 
رشد جلبك در سيستم واحدهاي نمك زدا جلوگيري 
مي كنند، همچنين اين مواد ش��يميايي براي آبزيان 

سمي هستند.
كرباس��ي در ادامه در پاسخ به اين س��وال كه آيا بدون 
موافقت كشورهاي پنچ گانه اطراف درياي خزر مي توان 
از آب درياي خزر بهره برداري كرد، به ايسنا توضيح داد: 
يكي از پروتكل هاي كنوانسيون تهران - كنوانسيون 

حفاظت از محيط زيست درياي خزر- بهره برداري از 
آب شيرين حوضه هاي آبريزي است كه به درياي خزر 
وارد مي شوند. بر اين اساس آب شيرين ورودي به اين 
پهنه آبي بايد تضمين شده باشد و در فرآيند آن اختلالي 
ايجاد نش��ود بنابراين هر يك از كشورهاي پنجگانه 
اطراف درياي خزر موظف هس��تند كه اين موضوع را 
رعايت كنند اما در اين كنوانس��يون به صورت خاص 

به برداشت آب شور از درياي خزر اشاره نشده است.

رييس اورژانس اجتماعي سازمان بهزيستي كشور گفت: 
شناسايي و گزارش موارد معلول آزاري، سالمند آزاري و 
همسرآزاري از جمله خشونت عليه زنان به دليل رشد 
خدمات اورژانس اجتماعي و افزايش آگاهي مردم بطور 

متوسط ۲۰ درصد افزايش يافته است.
رضا جعفري درباره اين موضوع بي��ان كرد: اين آمار به 
آن معنا نيس��ت كه خش��ونت ها و آزارها افزايش يافته 
بلكه اين موارد در جامعه وجود داشته است و به دلايل 
متعدد از جمله افزايش ۷۸ درصدي گس��ترش مراكز 
اورژانس اجتماع��ي و افزايش اين مراكز از ۱۹۶ به ۳۵۱ 
مركز و افزايش حس مسووليت پذيري مردم اكنون اين 
خشونت ها بيشتر شناسايي مي ش��ود. او به ايرنا گفت: 
اورژانس اجتماعي، گلوگاه آسيب هاي اجتماعي است؛ 

براي زنان خش��ونت ديده يا در معرض خشونت نيز ۲۲ 
خانه امن در كشور فعاليت دارد كه ۱۵خانه غيردولتي 
است و با همكاري سمن ها فعاليت دارند و هفت مركز 
نيز به صورت دولتي اداره مي شوند. زنان در اين خانه هاي 
امن مي توانند بطور همزمان با فرزندان خود زندگي كنند 
كه البته براي پسران محدوديت سني تا ۱۲ سالگي وجود 
دارد؛ آنان مي توانند چهارماه و حداكثر هشت ماه در اين 
خانه ها به سر ببرند. رييس اورژانس اجتماعي سازمان 
بهزيستي كشور اظهار داشت: در خانه هاي امن، خدمات 
آموزشي، درماني، حقوقي و مالي به زنان ارايه مي شود. 
هدف اين است كه از استمرار خشونت جلوگيري شود 
چون اگر منابع حمايتي نباشد ممكن است خشونت ها و 

ضرب و شتم ادامه يابد.
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پارلمان شهري پايتخت كليات لايحه جايگزين برج باغ ها را تصويب كرد

فرمول تازه ساخت و ساز در باغ ها
گروه راه و شهرسازي|

 مصوبه برج - باغ ها يكي از مصوبات دوره دوم ش��وراي 
شهر تهران بود كه در س��ال۸3 به تصويب رسيد و در 
شوراي عالي شهرسازي و معماري كشور نيز تاييد شد 
و در مفاد طرح تفصيلي ش��هر تهران قرار گرفت. طبق 
اين مصوبه، متوليان ساخت وس��از مي توانند صرفا در 
3۰ درصد از مساحت باغ، ساخت وساز انجام دهند و ۷۰ 
درصد باقيمان��ده باغ را حفظ كنند، اما در عمل چنين 
نشد چون اولا شهرداران مناطق در شوراهاي معماري 
بعضا تا ۴۰ يا 5۰درصد اجازه سطح اشغال در طبقات 
را دادند و ثانيا به بهانه تامين پاركينگ، در زيرزمين ها 
بر اساس مصوبات كميسيون ماده 5، ۶۰ تا ۷۰درصد 
زيرزمين، تحت ساخت رفت و با ايجاد رمپ ها در فضاي 
باقيمانده كه بخش��ي از فضاي ۷۰ درصد باغ را اشغال 
مي كرد، عملا شاهد از بين رفتن باغ هاي شهر شديم.

شوراي پنجم بلافاصله بعد از روي كار آمدن در دومين 
جلسه رسمي خود مصوبه برج باغ ها را لغو كرد و در پنجاه 
و سومين جلسه شورا طرح لغو مصوبه اصلاحيه و تكميل 
)جايگزين( مصوبه دستورالعمل ضوابط اجرايي مربوط 
به چگونگي اجراي ماده يك قانون حفظ و گس��ترش 
فضاي سبز شهرها تصويب شد. روز گذشته نيز اعضاي 
شوراي ش��هر كليات ماده 1۴ قانون زمين شهري كه 
قانون جايگزين مصوبه برج باغ ها بود را تصويب كردند.

به گزارش تعادل، قبل از تصويب مصوبه برج باغ و قبل 
از طرح جامع س��ال ۸۶ اقدام در اين حوزه بر اس��اس 
دستور العمل ماده 1۴ قانون زمين شهري مصوب سال 
۷۴ بود و براي باغات به هم پيوس��ته و باغات پراكنده 
براس��اس يك مدل تصميم گيري مي ش��د. اما بر اين 
اساس، براي باغات كمتر از 3۰۰۰ متر مربع، 1۰ درصد 
سطح اشغال در دو طبقه و تراكم ۲۰ درصد، باغات بين 
3۰۰۰ تا 5۰۰۰ متر مربع، 15 درصد سطح اشغال و دو 
طبقه كه جمعا مي شود 3۰ درصد تراكم و براي باغات 
بالاي 5۰۰۰ متر مربع، 15درصد سطح اشغال در سه 

طبقه و جمعا ۴5 درصد تراكم در نظر گرفته مي شد.
بعد از تصويب مصوبه شوراي دوم درباره برج باغ ها، در 
سال 13۸3 كه پيوست سوم طرح جامع شد، سال ۸3 
تا سال ۹1 كه طرح تفصيلي ابلاغ شد با توجه به اينكه 
ضوابط ملاك عمل، ۴ طبق��ه ۶۰ درصد براي تمامي 
املاك بوده است، مقرر مي شود ۸ طبقه 3۰ درصد به 
انضمام يك طبقه مازاد پروانه صادر شود و اين همان 
مصوبه ۹ طبقه برج باغ اس��ت. بر مبناي پيوست سوم 
طرح جامع مقرر مي ش��ود، بر اس��اس زير پهنه طرح 
تفصيلي به انضمام يك طبقه مازاد پروانه صادر شود؛ 
مشروط بر اينكه سطح اشغال از ۶۰ درصد به 3۰ درصد 
كاهش يافته اما به طبقات اضافه شود اما از آنجايي كه 
پيوست مطالعاتي وجود نداشت و در شوراهاي معماري 
نيز به طور سليقه اي اجازه تا ۴5 درصد گودبرداري هم 

داده شد كه  نهايتا به از بين رفتن باغات انجاميد.

  بي اثري تراكم فروشي در باغات
محمد سالاري، رييس كميسيون شهرسازي و معماري 
شوراي شهر تهران به تشريح طرح جايگزين مصوبه برج 
باغ ها پرداخت و گفت: شهرداري تهران، مجموعا حدود 
1۲۰۰ ميليارد تومان درآمد از صدور پروانه ساختماني 
در باغات طي 1۰ سال گذشته كسب كرده كه حدود 
ي��ك درصد از مجموع تمام درآمدهاي آن اس��ت و به 

درآمدزايي شهرداري هم كمك نكرد.
وي با اش��اره به گزارش معاونت شهرسازي و معماري 
شوراي شهر تهران در خصوص بررسي و آسيب شناسي 
ساخت و ساز در باغات بر اساس مصوبه برج باغ اظهار 
كرد: از ابتداي س��ال 13۸۷ تا پايان سال ۹۶، مجموعاً 
براي ۴۹3 پلاك باغ با وسعت 1۲۸ هكتار، انواع پروانه 
ساختماني صادر ش��ده است كه بيش��ترين سهم از 
پروانه هاي صادره در منطقه يك و پس از آن در مناطق 
۲1 و ۲۲ و كمترين س��هم در مناطق مركزي اس��ت. 
همچنين متوسط اندازه قطعات در پروانه هاي صادره، 
حدود ۲۶۰۰ مترمربع اس��ت و متوسط سطح اشغال 
باغ��ات در پروانه هاي صادره مع��ادل 35 درصد و اين 
ميزان در گواهي هاي صادره، به بيش از ۴۰ و حتي 5۰ 

درصد افزايش يافته است. رييس كميسيون شهرسازي 
و معماري ش��وراي ش��هر تهران با بيان اينكه شوراي 
پنجم ش��هر تهران در س��ال ۹۶ مصوبه برج باغ را لغو 
كرد و مقرر شد شهرداري تهران لايحه جايگزين را به 
شورا ارايه دهد، گفت: لايحه ارايه شد و پس از جلسات 
كارشناس��ي و بررس��ي هاي متعدد كميسيون هاي 
تخصصي شهرس��ازي و معماري و سلامت و محيط 
زيس��ت با معاونت شهرسازي و معماري در ۸۰ درصد 

موارد مطرح شده به فهم مشترك رسيدند.

    حدنصاب تفكيك باغات؟
وي با اش��اره به جمع بندي لايحه شهرداري تهران در 
خصوص طرح جايگزين )طرح خانه باغ( كميسيون هاي 
تخصصي ش��ورا بيان كرد: در اي��ن لايحه حدنصاب 
تفكيك در باغات بهم پيوسته را 1۰ هزار مترمربع تعيين 
كرديم، در حالي كه در گذش��ته ۲۰۰۰ مترمربع بوده 
است، اساسا دستورالعمل ماده1۴ قانون زمين شهري 
از اختيارات شخص وزير راه و شهرسازي است. از اين 
رو، عملا باي��د وزير در اين خصوص تصميم بگيرد، در 
باغات پراكنده نيز حدنصاب تفكيك 5 هزار متر مربع را 
پيشنهاد داديم كه در گذشته ۲ هزار متر مربع بوده است 
و اين موضوع خود به از بين نرفتن باغات كمك مي كند.

   جزييات تازه ترين مصوبه باغات؟
س��الاري در خصوص نحوه ساخت و ساز در باغات نيز 
توضيح داد: بر اساس اين لايحه ساخت و ساز در باغات 
5۰۰ تا 3۰۰۰ متر، با سطح اشغال 15 درصد در دو طبقه 
و حداكثر تراكم 3۰ درصد، باغات 3 تا5 هزار متر سطح 
اش��غال 15 درصد در سه طبقه و تراكم تا ۴5 درصد و 
براي باغات تا 5 هزار متر مربع سطح اشغال 15 درصد 
و تعداد سه طبقه با تراكم 15 درصد اجازه ساخت داده 
مي ش��ود اما براي مازاد مساحت 5 هزار مترمربع، 1۰ 
درصد سطح اشغال در 3 طبقه و 3۰ درصد تراكم در نظر 
گرفته شده است تا در اين باغات كه ۷5 درصد باغات 
باقي مانده شهر هستند و ارزش اكولوژيكي هم دارند، 
كاهش بارگذاري داشته باشيم نه اينكه هرچه مساحت 
باغ بالاتر مي رود بارگذاري هم افزايش پيدا كند. البته در 
اين مورد كميسيون سلامت و محيط زيست پيشنهاد 
مي كند كه براي باغات 5 هزار متر مربع به بالا كلا ۲5۰ 
متر مربع و در دو طبقه اجازه ساخت داده شود كه اين 
اقدام اين باغات را به سمت تفكيك مي برد و آنها را به 

خطر مي اندازد.
وي با اشاره به قاعده 3۰ به ۷۰ نيز گفت: در صورتي كه 
باغ هاي با مساحت بالاي 3۰۰۰ متر مربع، ۷۰ درصد 
باغ را به نام ش��هرداري س��ند بزنند تا تبديل به پارك 
عمومي شود در 3۰ درصد باقيمانده مي توانند ۶۰ درصد 
بس��ازند كه بر اين اساس در 1۸ درصد كل باغ ساخت 
و ساز مي شود. نحوه ساخت و ساز در اراضي صنعتي و 
كارگاهي )s3( كه باغ يا مزروعي باشند نيز حداكثر ۲ 

طبقه 3۰درصد خواهد بود.
س��الاري اضافه كرد: يكي از نكات برجسته اين لايحه 
اين اس��ت كه يك مس��ير ويژه اي براي صدور پروانه 
براي باغات ايجاد و يك كميته فني باغ تشكيل شود، 
همچنين كليه دستورالعمل هاي طرح تفصيلي مغاير 
با اين مصوبه لغو شود و نهايتا عملكرد هاي پيشنهادي 
مجاز جهت استقرار در به عنوان يك بسته تشويقي به 

صاحبان باغات نيز ارايه شده است.

   473 پرونده جاري
وي به پرونده هاي جاري باغات اشاره كرد و گفت: اكنون 

مردم بلاتكليف هستند، ما وقتي مصوبه برج باغ را لغو 
كرديم تعدادي از صاحبان باغ از قبل تقاضاي تشكيل 
پرونده داده بودند، حتي متاس��فانه بعد از لغو مصوبه 
هم پرونده هايي در اين خصوص تش��كيل شده است 
و اكنون تعداد كل پرونده هاي جاري كه بايد براي آنها 
تصميم گيري شود ۴۷3 پرونده است كه از اين تعداد 
3۸ پرونده درخواس��ت تغيير نقش��ه و تمديد پروانه، 
۴35 پرونده درخواست تخريب و نوسازي داشته اند. 
همچنين ۶۲ پرون��ده كل عوارض را تا ۷ فروردين ۹۷ 
پرداخت كرده اند، كه مبلغ آن 1۷۰ ميليارد تومان است. 
۷۲ پرونده نيز عوارض علي الحساب را تا ۷ فروردين ۹۷ 
پرداخت كرده اند كه اين مبلغ نيز ۴۹۲ ميليارد تومان 
است. پرونده هايي هم كه متاسفانه بعد از مصوبه شورا 
عوارض پرداخت كرده اند، 1۸ پرونده هس��تند كه ۶۷ 

ميليارد تومان پرداختي داشته اند.

   نابودي ۱۲۱ هكتار از باغات تهران 
همچنين در اين جلسه، زهرا صدراعظم نوري، رييس 
كميسيون سلامت شوراي اسلامي شهر تهران با اشاره 
به صدور ۴۸5 پروانه ساخت و ساز در حوزه برج باغ ها 
اعلام كرد: ظرف 1۰ سال گذشته بيش از 1۲1 هكتار 
از باغات نابود ش��ده اس��ت. اين عضو شوراي اسلامي 
شهر تهران با اش��اره به اينكه در سال 13۲5 بر اساس 
عكس هاي هوايي تهران نزديك به 5۰۰۰ هكتار اراضي 
مشجر، داشته است، در اين باره گفت : در مدت ۷۲ سال 
پس از 13۲5 حدود ۲5۰۹ هكتار از اراضي مش��جر و 
باغات در تهران نابود شده است. در شرايطي كه ما اين 
ريه هاي شهر را به آهن و سيمان تبديل مي كنيم، چطور 
مي توانيم انتظار داشته باشيم كه وضعيت آلودگي هوا 

چنين سرنوشتي نداشته باشد.
وي در بخش ديگري از صحبت هاي خود يادآور شد: 
ظرف 1۰ سال با مصوبه برج باغ ها اتفاقاتي رخ داد كه 
امروز بايد مديريت شهري گذشته كه شوراي اسلامي 
شهر تهران و شهرداري دوره پنجم را دروغگو خطاب 
مي كند، پاسخگو باشد. ۲۶1 پروانه در حوزه برج باغ ها 

در منطقه يك معادل 5۶ هكتار، 5۰ پروانه در منطقه 
۲ معادل ۸.5 هكتار، ۴۶ پروانه در منطقه چهار معادل 
۷.۸ هكتار، ۴1 پروانه در منطقه 3 معادل ۶.۶ هكتار، 
۲۹ پروانه در منطقه 5 معادل ۹.۸ هكتار، ۲1 پروانه در 
منطقه 1۰ مع��ادل 15.۴ هكتار، 3۷ پروانه در منطقه 
۲۲ معادل 1۷ هكتار از باغات شهر تهران را نابود كردند.

به گفته نوري، مصوبه برج باغ ها س��طح اش��غال 3۰ 
درصد و حداكثر تا ۹ طبقه بايد تعيين مي شد و طبقات 
زيرزمين نبايد زياده از حد مي شد و حداكثر سه طبقه 
در نظر گرفته مي ش��د، اما متاس��فانه در ۸۴ درصد از 
پروانه هاي صادر شده براي برج باغ ها سطح اشغال از 35 
تا ۸۴ درصد بوده است. تعداد طبقات نيز در ۶3 درصد 
از پروانه ۹ تا 1۲ طبق��ه و در 3۰ درصد از پروانه ها 1۲ 
طبقه به بالا بوده است. وضعيت زير زمين نيز با توجه به 
افزايش عمق گودبرداري ها موجب تخريب باغات شهر 
تهران شده است. در حقيقت در بسياري از پروانه هايي 
كه صادر شده تخلف صورت گرفته و اين ضعف دستگاه 

نظارتي بوده است.
وي در بخش ديگري از صحبت هاي خود تصريح كرد: 
اختلاف نظر ميان دو كميس��يون تنها روي اراضي 5 
هزار متر به بالا و همچنين موضوع سطح اشغال 3۰ به 
۷۰ است. با بررسي مصوباتي كه سطح اشغال 3۰ به ۷۰ 
بوده است نشان دهنده اين است كه ۷۰ درصدي كه به 
شهرداري واگذار شده است هيچ باغي حفظ نشده و با 
انجام توافق روي اين ۷۰ درصد نيز ساخت و ساز صورت 
گرفته اس��ت، از اين رو، نظر ما در كميسيون سلامت 

۲۰ به ۸۰ است.

   اختلاف اندك بر سر برج باغ ها
محسن هاشمي رييس شوراي شهر تهران نيزدرباره 
اختلاف بي��ن كميس��يون معماري وشهرس��ازي با 
كميسيون محيط زيست، سلامت و خدمات شهري 
در خصوص اين لايحه توضيحاتي ارايه كرد و گفت: اين 
لايحه در آذرماه به صورت مشترك به كميسيون هاي 
س��لامت و شهرسازي ش��وراي ش��هر ارجاع شد و در 

نهايت هر كميسيون گزارش خود را براي هيات رييسه 
فرستاد.

 وي ب��ا بيان اينك��ه اختلافي ك��ه در خصوص برج 
باغ ها ميان كميس��يون هاي سلامت و شهرسازي و 
معماري شوراي ش��هر وجود دارد، كم است، اظهار 
داشت: در هيات رييسه سعي كرديم تا گزارش هاي 
دو كميسيون را به هم نزديك كنيم. از نظر من هيچ 
مش��كل ويژه اي در اين مورد وجود ندارد و مي توان 
نظرات كميس��يون ها را به هم نزديك كرد. بنابراين 
موارد مورد اختلاف به راي گذاش��ته ش��د.در ادامه 
كميسيون سلامت، محيط زيست و خدمات شهري 
و كميسيون شهرس��ازي و معماري گزارش خود را 
ارايه دادند و كليات گزارش كميسيون ها با 1۷ موافق 
و يك مخالف به تصويب رسيد. همچنين مقرر شد 
مبنا گزارش كميس��يون شهرسازي و معماري قرار 
گيرد و راي گرفته ش��ود و در موارد مورد اختلاف، 
پيشنهادات كميس��يون س��لامت، محيط زيست 
و خدمات ش��هري مطرح و به راي گذاش��ته شود. 
در ادامه جلس��ه، مواد 1 و ۲ از گزارش كميس��يون 
شهرس��ازي و معم��اري كه كميس��يون س��لامت 

مخالفتي با آن نداشت، به تصويب رسيد.
علي اعطا، سخنگوي كميسيون ش��ورا در اين رابطه 
گفت: هر دو كميس��يون مي گويند در باغ هاي بالاي 
5۰۰۰ مترمربع مساحت سطح اشغال 15 تا ۴5 درصد 
باشد. ما در كميسيون شهرسازي گفته ايم باغ هاي تا 
5 ه��زار متر مربع حداكثر ۴5 درصد تراكم را داش��ته 
باشد و هر ميزان مس��احت مازاد بر 5 هزار متر مربع، 
تا حداكثر 3۰ درصد تراكم اضافه شود، اما كميسيون 
سلامت، محيط زيس��ت و خدمات شهري در رابطه با 
كاربري تفاوت قائل ش��ده است. اين كميسيون گفته 
اگر كاربري مسكوني بود، صرفا يك واحد ۲5۰ متري 
با سطح اشغال حداكثر 15 درصد باشد، اما كميسيون 
شهرسازي و معماري تفكيكي ميان كاربري مسكوني 

و غيرمسكوني قائل نشده است.
در ادام��ه، عبدالرضا گلپايگاني معاون شهرس��ازي و 
معماري شهرداري هم اعلام كرد كه با نظر كميسيون 
شهرسازي و معماري موافق است. محسن هاشمي نيز 
در اي��ن باره گفت: اگر من يك ملك 5 هزار مترمربعي 
داشتم براي ۲5۰ متر مسكوني آن را خراب نمي كردم. 
صبر مي كردم تا اين دوره از ش��وراي شهر و شهرداري 
تمام ش��ود تا بعدا بتوانم مثلا 3 وي��لاي لوكس در آن 
بسازم. درنهايت پيشنهاد كميسيون سلامت شوراي 
شهر تهران با 1۰ موافق و ۷ مخالف به تصويب رسيد و 

ادامه بررسي مصوبه به جلسه بعدي موكول شد.

مخازن زباله از سطح پايتخت جمع  مي شوند

شناسايي پروژه هاي تهران براي صدور شناسنامه فني

معاون برنامه ريزي، توس��عه ش��هري و امور شوراي 
شهردار تهران گفت: مخازن زباله از سطح پايتخت 
جمع آوري خواهد شد، موضوع تفكيك زباله از مبدأ 

يكي از اولويت هاي اصلي در سال آينده است .
ب��ه گ��زارش مه��ر، س��كينه اش��رفي در خصوص 
اولويت ه��اي پايتخت در س��ال آين��ده اظهار كرد: 
برنامه  سوم توسعه كه براي اولين بار براي شهر تهران 
نوشته، مهم ترين دستور كار شهرداري براي پنج سال 
آينده اس��ت كه بر اس��اس اين برنامه، هماهنگي و 
جلب مشاركت دستگاه هاي اجرايي براي همكاري 
با مديريت شهري و توس��عه مشاركت هاي مردمي 
مهم ترين برنامه شهرداري است.يكي از مشكلاتي كه 
در شهرداري تهران در طول سال هاي گذشته وجود 

داشت، اين است كه در هرجا متوليان امر كم كاري 
داشتند، ش��هرداري وارد عمل شده است؛ در حالي 
كه بسياري از اين اقدامات در صلاحيت و اختيارات 

شهرداري نبوده و نيست.
معاون ش��هردار ته��ران، جلب و جذب مش��اركت 
دستگاه هاي اجرايي در خدمات رساني به مردم تهران 
را از اصلي ترين محورهاي برنامه توسعه شهر تهران 
دانس��ت و گفت: اگر يك هماهنگي و هم افزايي بين 
دس��تگاه هاي اجرايي در س��طح تهران ايجاد شود، 
مي تواند خدم��ات كيفي تر و مناس��ب تري به مردم 
اراي��ه كنيم.اش��رفي، در ادامه نقش رس��انه ها براي 
فرهنگ س��ازي در حوزه جلب مش��اركت مردمي و 
مطالبه گري از دس��تگاه هاي اجراي��ي را يك نقش 

ضروري و مهم دانست و اضافه كرد: شهرداري بدون 
همراهي دستگاه هاي اجرايي متولي در تهران و بدون 
همكاري و مشاركت مردم نمي تواند اقدامات خود را 
به سامان برس��د و در همين راستا نيز، تدوين برنامه 
توسعه اي 15۰ محله منتخب در سطح شهر تهران با 

همكاري و مشاركت مردم در حال اجرا شدن است.
وي تصريح كرد: مشاركت مردم در تدوين برنامه ها، 
موجب علقه آنها به اجراي اين برنامه ها نيز مي شود 
و تلاش ما اين اس��ت تا ديوار بي اعتمادي بين مردم 
و ش��هرداري برداشته ش��ود و مش��اركت مردم در 

مديريت شهري، نمود بيشتري پيدا كند.
معاون شهردار تهران در ادامه به بودجه سال آينده 
شهرداري تهران نيز اشاره كرد و گفت: در شرايطي 

كه اوضاع اقتصادي كش��ور با تلاطم روبه رو اس��ت، 
درآمدهاي ش��هرداري هم از اي��ن تلاطم ها به دور 
نيست اما با اين وجود، تمام تلاش مديريت شهري 
اين است كه خدمات  كيفي تري به مردم ارايه كند.

اش��رفي اضافه كرد: بودجه س��ال ۹۸ ش��هرداري 
تهران به صورت انقباضي به ش��وراي شهر پيشنهاد 
شده اس��ت، اما بيش��ترين كاهش براي هزينه هاي 
غيرضروري، مصارف جاري و برخي گشاده دستي ها 
باشد و از س��هم بودجه عمراني و خدمات رساني به 

مردم چيزي كاسته نشده است.
معاون ش��هردار تهران همچني��ن از اجراي جدي 
طرح تفكيك زباله در س��ال آينده خبر داد و گفت: 
ش��هرداري تهران تلاش مي كند تا در س��ال آينده 

مخازن جمع آوري زباله از سطح شهر برداشته شود 
و كار تفكي��ك زباله از مبدأ با همكاري و مش��اركت 
مردم به صورت جدي تري در دستور كار قرار گيرد.

وي همچنين به پيش��نهاد ش��هردار ته��ران براي 
اس��تفاده از رنگ آميزي هاي ش��اد در س��طح شهر 
اشاره كرد و ادامه داد: تهران شهر خاكستري است؛ 
بخشي از آن به دليل آلودگي هوا و بخش ديگري از 
آن به دليل اس��تفاده از رنگ خاكستري در نماها و 
المان هاي شهري است كه در همين راستا، شهردار 
تهران پيشنهاد كرده اس��ت تا با استفاده از ظرفيت 
دانشجويان رشته هنر در دانشگاه هاي سطح تهران، 
اس��تفاده از رنگ هاي ش��اد و جذاب در دستور كار 

شهرداران مناطق قرار گيرد.

رييس سازمان نظام مهندسي استان تهران از آغاز شناسايي 
پروژه هايي كه براي صدور شناس��نامه فني ملكي آن وجه 
پرداخت شده اس��ت، خبر داد و گفت: در حال حاضر ابتدا 
شناسنامه فني ملكي صادر و سپس پايان كار ساختماني 
داده خواهد ش��د. محمد طاهري در گفت وگو با فارس در 
مورد مشكلات صدور شناسنامه فني ملكي گفت: مطمئناً 
صدور شناس��نامه فني ملكي زماني مي تواند رخ دهد كه 
سازمان نظام مهندسي شاهد حضور سازنده ذي صلاح در 
پروژه باشد و سازمان نظام مهندسي براي تمام پروژه هايي كه 

براي شناسنامه فني ملكي وجه دريافت كرده است. او افزود: 
سازمان نظام مهندسي در حال حاضر از تمام پرداختي هايي 
كه مالكان به حساب سازمان نظام مهندسي بابت شناسنامه 
فني ملكي واريز كرده اند، شناسايي كرده است. طاهري در 
پاسخ به اين سوال كه آيا صدور شناسنامه فني ملكي قبل 
از پايان كار موضوع جديدي اس��ت، تاكيد كرد: اين كار در 
ساليان گذشته انجام مي شده است، اما يك خلأيي به وجود 
آمده بود كه اساساً بدون صدور شناسنامه فني ملكي نبايد 
پايان كار ساختماني صادر شود و اين شيوه نامه اجرايي ماده 

33 قانون نظام مهندسي است، بنابراين براي اين موضوع 
هيچ عامل بازدارنده اي وجود نداشت و مرجع صدور پروانه 
بدون اينكه شناسنامه فني ملكي صادر شود، قبل از صدور 
شناسنامه فني ملكي پايان كار صادر مي شد. اين مقام مسوول 
با تاكيد بر اينكه با تعاملاتي كه با شهرداري تهران رخ داده 
است، جلوي اين موضوع گرفته خواهد شد، تصريح كرد: در 
حال حاضر ابتدا شناسنامه فني ملكي صادر و سپس پايان 
كار داده مي شود، بنابراين پروژه هايي كه پول شناسنامه فني 
ملكي را واريز كرده اند، شناسايي كرده ايم، بنابراين پروژه هايي 

كه شروع به احداث شده است، بايد سازنده ذي صلاح داشته 
باش��ند تا ما بتوانيم اين شناس��نامه را صادر كنيم. رييس 
سازمان نظام مهندسي استان تهران در پاسخ به اين سوال 
كه ظاهرا رشد قيمت مسكن موجب ترغيب سازنده ها براي 
ساخت و ساز شده است و اين را آمار ارجاع كار به مهندسان 
در 1۰ ماه نخست امسال است، افزود: افزايش قيمت مسكن 
باعث شد تا سازنده ها به ساخت وساز ترغيب شوند و آمارهاي 
رشد صدور پروانه ساختماني حاكي از همين موضوع است.  
وي با بيان اينكه در حال حاضر سازمان نظام مهندسي استان 

تهران 11۰ هزار عضو به عنوان يكي از بزرگ ترين تشكل هاي 
حرفه اي در حال فعاليت است، اضافه كرد: طي اين سال هاي 
گذشته سازمان نظام مهندسي تهران گام هاي موثري در 
جهت بهبود طراحي و نظارت بر ساختمان ها داشته است. 
او  اظهار داش��ت: در س��ال ۹۶ در بخش ارجاع كار نظارت 
مهندس��ان ناظر حدود ۹۴۰۰ م��ورد در قالب 11 ميليون 
مترمربع ارجاع كار صورت گرفت و اين رقم در سال ۹۷ با يك 
رشد مناسبي مواجه شده و تاكنون ارجاع كار نظارت به 11 
هزار مورد در قالب 13 ميليون مترمربع افزايش يافته است.

 Mon. Feb 25.  دوشنبه    6  اسفند 1397   19 جمادي الثاني 1440  سال پنجم    شماره   1328  2019 

 الحاق 3 فروند ايرباس 3۱9 
به ناوگان هما 

گ�روه راه و شهرس�ازي| روز گذش��ته 3 فروند 
هواپيماي ايرباس 31۹ وارد ناوگان هوايي ايران اير 
شد، اين هواپيماها كه در سال ۲۰۰۲ ساخته شده اند 
از نوع باريك پيكر تك راهرو بوده و هر كدام ظرفيت 

پذيرش حدود 1۴۰ مسافر و كرو پروازي را دارند.
قرار اس��ت كه با ورود اين 3 فروند هواپيما، ايران اير 
 ATR پروازهاي��ي را كه پيش از اين ب��ا فوكر 1۰۰ يا
نمي توانست انجام دهد با اين ايرباس هاي برد متوسط 
انجام دهد. اما اضافه شدن اين هواپيماها به ناوگان 
هما در حالي انجام مي شود كه در نخستين روزهاي 
اسفند سال جاري، رييس سازمان هواپيمايي كشوري 
از صدور مجوز واردات تعدادي هواپيما به كش��ور از 
سوي اين سازمان خبر داده و گفته بود كه كانال مالي 
لازم هم براي خريد اين هواپيماها تعيين شده است.

پيش از آن نيز وزير راه و شهرس��ازي از تلاش براي 
خريد تعدادي هواپيماي جديد و توسعه ناوگان هوايي 
كشور خبر داده بود اگرچه هيچ كدام از اين مسوولان 
جزيياتي درباره چگونگي خريد يا حتي نوع هواپيماها 
منتش��ر نكردند. ناگفته نماند ك��ه چند روز پييش 
هم فرزانه شرفبافي، مديرعامل شركت هواپيمايي 
جمهوري اس��لامي ايران در گفت وگويي اعلام كرد 
كه احتمالا تا پايان امسال 3 فروند هواپيما وارد ناوگان 
هما خواهد شد كه نوع اين هواپيماها سوخو نيست و 
اگرچه مديران اين هواپيماسازي به ايران آمده اند، اما 
هنوز موارد مورد نظر هواپيمايي جمهوري اسلامي 
ايران را تامين نكرده اند. در اين شرايط يعني با وجود 
خروج امريكا از برجام و تحريم دوباره ايران براي خريد 
هواپيما سوال اين است كه اين هواپيماها از كدام كشور 
خريداري شده اند؟ شيوه تأمين منابع مالي خريد آنها 
چگونه بوده اس��ت؟ و ايران اير كه با حجم بزرگي از 
بدهي هاي مالي روبه رو است چگونه توانسته هزينه 

مورد نياز براي خريد اين هواپيماها را تأمين كند.
درباره كشوري كه ايران اين 3 فروند هواپيما را از آن 
خريداري كرده، اطلاعات متناقضي منتش��ر شده 
است، تعدادي از كارشناس��ان اعلام كردند كه اين 
هواپيما متعل��ق به تهران اير )يك��ي از ايرلاين هاي 
درحال تأسيس كش��ور( بوده و به مناسبت پنجاه و 
هفتمين سالگرد تاسيس ايران اير به ناوگان هما اضافه 
شده است، يكي از اعضاي كميسيون عمران مجلس 
چندي پيش از هم��كاري عراق و تركيه براي خريد 
هواپيماهاي نو خبر داده بود، در اين ميان، برخي ديگر 
معتقدند كه اين هواپيما از تاجيكستان و عده اي هم 
از خريد اين 3 فروند از مجارستان سخن مي گويند. در 
اين ميان، گفته مي شود كه قرارداد خريد اين 3 فروند 
هواپيما سال گذشته منعقد شده و از همين رو،  در دوره 
پسابرجام مجوز اوفك براي خريد آنها صادر شده است. 
در عين حال، بنا به گفته برخي از كارشناسان صنعت 
هوايي، خريد هواپيماهاي دست دوم مستلزم داشتن 
مجوز اوفك نيس��ت. درباره اينكه تأمين مالي اين 3 
فروند هواپيما چگونه انجام شده است، هم اظهارات 
متفاوتي از سوي مسوولان حوزه هوايي منتشر شده 
است.  پيش از اين رييس سازمان هواپيمايي كشوري 
در گفت وگويي مطرح كرد كه خود ايرلاين ها كانال 
مالي براي واردات اين هواپيماه��ا را ايجاد كرده اند، 
مديرعامل هم��ا هم در مصاحب��ه اي اعلام كرد كه 
فعاليت هاي قراردادي اين هواپيماها انجام ش��ده و 
تأمين مالي اين هواپيماها از طريق فاينانس كه تجربه 
آن را بيش از اين داشتيم، انجام شده است. اما درباره 
حجم ب��الاي بدهي هاي ايران اير و اضافه ش��دن 3 
فروند هواپيماي جديد به ۲۹ فروند هواپيماي ديگر 
اين ايرلاين، شرفبافي مي گويد: بدهي انباشته هما 
عدد بزرگي است و بازپرداخت اقساط هواپيماهاي 
خريداري شده نزديك است و بايد با افزايش ضريب 
افزايش ناوگان هوايي هما راهكارهايي را پيدا كنيم 
كه بتوانيم همه هزينه هاي مربوط به اين ش��ركت 
هواپيمايي بزرگ را پرداخت نماييم. او اضافه مي كند: 
بايد با كاهش هزينه ها درآمدها را افزايش دهيم و براي 
دستيابي به اين مساله برنامه هايي را تدوين كرده ايم 
كه چه در انتظار صدور مجوز جهت اجراس��ت و اگر 
اين اتفاق رخ ندهد ترازنامه هما به ش��رايط ايده آل 

باز نمي گردد.

  انجام تمامي پروازهاي ايران 
ورود 3 فروند هواپيماي دست دوم به ايران اير بهانه اي 
شد تا مديرعامل شركت هواپيمايي جمهوري اسلامي 
ايران در مراس��م ورود اين هواپيماها درباره شرايط 
كنوني اين ايرلاين بپ��ردازد، او گفت: پس از اعمال 
تحريم ها، هواپيمايي جمهوري اسلامي ايران شرايط 
بسيار سختي را تجربه مي كند و با وجود اينكه خدمات 
لازم براي اوپريت در مقاصد خاصي دريافت نمي كند، 
اما تمامي پروازها در حال انجام است. به گزارش ايسنا، 
فرزانه شرفبافي اظهار كرد: مديريت پروازها در برهه 
زماني كنوني كه با تحريم روبه رو هستيم بسيار سخت 
است.  او با تشريح وضعيت توسعه ناوگان هما پس از 
امضاي برجام اعلام ك��رد: پس از امضاي برجام اداره 
خزانه داري امريكا سه مجوز اوفك را براي سه كارخانه 
سازنده هواپيما صادر كرد و قرار بر اين شد تا ايرباس 
1۰۰ فروند هواپيم��ا، ATR ۴۰ فروند كه ۲۰ فروند 
آن آپشنال بود و بوئينگ هم ۸۰ فروند هواپيما به هما 
تحويل دهد. شرفبافي با اشاره به اينكه قراردادهاي 
ايرباس و بوئينگ 1۰ ساله بود، ادامه داد: قرار بود كه 
در سال ۲۰1۶ و ۲۰1۷ ميلادي سه فروند هواپيماي 
ATR تحويل داده شود و تا پايان سال ۲۰1۷ هم ۸ 
فروند هواپيماي ATR تحويل گرفتيم و قرار بود در 
مورد هواپيماهاي بوئينگ نيز قرار بر اين بود كه در 
سال ۲۰1۹ ساخته و تحويل داده شوند. او با بيان اينكه 
هش��تم مه ۲۰1۸ اتفاقي رخ داد كه منجر به خروج 
يكطرفه امريكايي ها از برجام ش��د، اظهار كرد: اداره 
خزانه داري امريكا به اين سه كارخانه اعلام كرد كه 
مجوزهاي اوفك باطل است و تنها مي توانند در راستاي 
خدمات پس از ف��روش اقدام كنند. مديرعامل هما  
يادآورشد: خوشبختانه هيچ پيش پرداختي در مورد 
هواپيماهاي مربوطه پرداخت نشد و هر پرداختي كه 
در دستور كار قرار گرفت به ازاي آن هواپيما وارد شد.

نحوه ساخت و ساز در باغ هاي تهران بر اساس مصوبه جايگزين برج باغ ها
بيشترين ميزان ارتفاع )سانتي متر(تعداد طبقاتتراكم مجازسطح اشغالمساحت باغ

 2860طبقه30 درصد15درصدزير 3 هزار متر

31180طبقه45 درصد15درصدبين 3 تا 5 هزار متر

41510طبقه60درصد15درصد5 هزار متر به بالا



صنعت،معدن و تجارت14اخبار

براساس اعلام وزارت صنعت، توزيع گوشت با شناسايي جامعه هدف صورت خواهد گرفت

گام جديد براي تنظيم بازار گوشت
تعادل| 

قصه گراني گوش��ت هنوز به پايان خوشي نرسيده است. 
آمارهاي منتشر شده مركز آمار ايران از نرخ تورم در بهمن 
ماه امسال نشان دهنده آن اس��ت كه گروه گوشت )اعم از 
گوشت قرمز، مرغ و ماهي( با 90 درصد تورم نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته، بالاترين تورم را در گروه خوراكي ها به 
خود اختصاص داده اس��ت. اين در حالي است كه از ميان 
اصلي ترين دلايل افزايش قيمت گوشت در ماه هاي اخير، 
مي توان به افزايش ميزان صادرات و قاچاق و البته، كاهش 
قابل توجه ميزان توليد اشاره كرد. بر اين اساس، در حالي 
كه ممنوعيت هاي صادرات��ي و افزايش نظارت ها احتمالا 
موجب افت خروج گوش��ت و نيز دام زنده از كشور خواهد 
ش��د، آمارها از كاهش توليد گوشت قرمز در ماه هاي اخير 
هم حكايت مي كنند. بر اين اساس، وزن گوشت قرمز توليد 
شده در كشتارگاه هاي كشور در فصل پاييز 9۷ جمعاً ۸۴.۲ 
هزار تن گزارش شده كه نسبت به فصل مشابه سال گذشته 
۲0 درصد كاهش را شاهد بوده است. از ديگر سو اما با وجود 
اعلام واردات دام زنده با ارز ۴۲00 توماني براي تنظيم بازار 
شب عيد، صف خريد گوشت هاي تنظيم بازاري همچنان 
به بلندي صف خريد گوش��ت با نرخ آزاد است. از طرفي با 
تقسيم تولي گري تنظيم بازار گوشت ميان دو وزارتخانه 
جهاد كشاورزي و صنعت، معدن و تجارت، عده اي معتقدند 
سامان بخشي به بازار گوشت حتي دشوارتر از گذشته خواهد 
شد. اين در حالي است كه به گفته مديركل امور خدمات 
بازرگاني وزارت صنعت، معدن و تجارت، قرار است شيوه 
توزيع گوش��ت هاي قرمز تنظيم بازاري دستخوش تغيير 
شود. بر اين اساس، توزيع اين گوشت ها با شناسايي جامعه 
هدف )اعم از اعضاي اتحاديه ه��اي كارگري و كارمندي، 
كميته امداد، بهزيستي و يارانه بگيرها( صورت خواهد گرفت. 
علاوه بر اين، ممكن اس��ت بخشي از شبكه توزيع گوشت 
از فروش��گاه هاي زنجيره اي، به شبكه هاي توزيع صنفي، 
همچون تعاوني فرهنگيان سپرده شود تا تنظيم بازار از حالت 

مركز حور خارج شود.

   گوشت با طعم تورم 90 درصدي
افزايش كم سابقه قيمت گوش��ت در ماه هاي اخير هنوز 
رفع و رجوع نش��ده و با وجود اتخاذ راه حل هايي همچون 
ممنوعيت ص��ادرات، افزايش رصد مرزهاي كش��ور براي 
جلوگيري از خروج دام زنده و حتي واردات گوشت قرمز و 
نيز دام زنده از كشورهاي ديگر، اين بازار هنوز تعادل از دست 
رفته را بازنيافته است. اين در حالي است كه بر اساس آمار 
اعلامي نرخ تورم در بهمن ماه س��ال جاري، تورم در گروه 
گوشت )اعم از گوشت قرمز، مرغ و ماهي(، نسبت به بهمن 
ماه سال گذشته حدود 90 درصد بوده و به اين ترتيب، گروه 
گوشت بالاترين نرخ تورم را در ميان گروه خوراكي ها به خود 

اختصاص داده است.
در اين ميان، نخستين و مهم ترين اقدام براي تنظيم بازار، 
واردات گوشت يخ زده از كشورهاي ديگر بود اما براي خريد 
همين گوش��ت هاي يخ زده هم ح��الا صف هاي طولاني 
تشكيل مي ش��ود. اين اما در حالي است كه طبق ابلاغيه 
جديد هيات وزيران، گمرك موظف شده با هماهنگي وزارت 
جهاد كشاورزي، نسبت به تسريع در ترخيص گوشت هاي 
وارداتي اقدام كند. بر اس��اس ابلاغيه هيات وزيران، وزارت 

صنعت، معدن و تجارت بايد به گونه اي تمهيد و برنامه ريزي 
كند كه گوش��ت هاي وارداتي با ارز رسمي ۴۲00 توماني 
به شكل مناس��ب تري بين مصرف كنندگان توزيع شود. 
همچنين گمرك موظف شده با هماهنگي با وزارت جهاد 
كشاورزي نسبت به تسريع ترخيص گوشت هاي وارداتي 
از مبادي ورودي كش��ور اقدام كند. علاوه براين، بر اساس 
تصميم هيات وزيران، وزارت كشور بايد خروج غيرقانوني 
دام از كشور را با جديت مراقبت و كنترل كند. مهدي مير 
اشرفي، رييس كل گمرك كشور روز جمعه اعلام كرده بود 
كه ۷00 كانتينر گوشت در گمرك مانده كه ۳00 كانتينر آن 
به پشتيباني امور دام اختصاص دارد كه پس از اخذ مجوزها، 
ترخيص خواهد شد. به گفته مير اشرفي، در ۱۱ ماه ابتدايي 
امسال ۱۳۷ هزار تن گوشت گرم و منجمد وارد شده كه اين 
آمار غير از واردات دام زنده و مواد پروتئيني و مرغ اس��ت و 
ميانگين ماهانه واردات ۱۲ هزار و ۵00 تن گوشت بوده است. 
ميراش��رفي اما اين را هم اضافه كرده كه قبل از تحريم ها، 
ميانگين مدت زماني كه كالا از كش��تي پياده و در گمرك 
اظهار مي شد ۲0 روز بود اما هم اكنون اين مدت به ۴0 روز 

افزايش پيدا كرده است.

   از كاهش توليد تا افزايش قاچاق
پيش از اين اما برخي فعالان اقتص��ادي، صادرات و حتي 
قاچاق گوش��ت قرمز و نيز دام زنده به برخي كش��ورهاي 
همس��ايه را عامل اصلي افزايش قيمت گوشت در كشور 
اعلام كرده بودند. بر اين اساس، به دليل كاهش كم سابقه 
نرخ برابري ميان واحد پول ملي ايران و واحد پول كشورهاي 
منطقه، هزينه خريد گوشت و ساير اقلام توليدي در ايران 
براي مصرف كنندگان خارجي به ش��دت پايي��ن آمده و 
به همين دليل، خروج گوش��ت و دام زنده از كشور تا حد 
زيادي توجيه پذير شده است. اين اما در حالي است كه در 
كنار افزايش ميزان قاچاق دام به خارج از كش��ور، آمارها از 
كاهش ميزان توليد گوشت در كشور هم حكايت مي كنند. 
به عبارت س��اده تر، اكنون روشن است كه افزايش قيمت 
گوشت در ماه هاي اخير، دست كم دو عامل اصلي داشته 
است: كاهش توليد و افزايش قاچاق. بر اساس آمارهاي اعلام 
شده توسط مركز آمار ايران، وزن گوشت قرمز توليد شده 
در كشتارگاه هاي كشور در فصل پاييز 9۷ جمعاً ۸۴.۲ هزار 
تن گزارش شده كه نسبت به فصل مشابه سال گذشته ۲0 
درصد كاهش را شاهد بوده است. در اين فصل مقدار توليد 
گوشت گاو و گوساله ۴۶.۶ هزار تن، گوسفند و بز ۲۸.۲ هزار 
تن، بز و بزغاله ۷.۶ هزار تن و گاوميش و شتر ۲ هزار تن بوده 
است كه نسبت به مدت مشابه سال قبل به ترتيب ۱۸درصد، 
۲۲ درصد، ۱۴ درصد و ۳۵ درصد كاهش داشته است. علاوه 
بر اين، در حالي كه تعداد دام سبك )گوسفند و بز( كشور 
در مهرماه سال جاري نسبت به زمان مشابه در سال ۱۳9۳ 
)تعداد دام سبك در سرشماري عمومي كشاورزي ۱۳9۳( 
۱9 درصد افزايش يافته اما تعداد دام سبك كشتار شده در 
كشتارگاه هاي رسمي كشور در مهرماه سال جاري نسبت به 

مهرماه سال ۱۳9۳، ۳۱ درصد كاهش داشته است.

   گوشت، كالايي با دو متولي
اين در حالي است كه تنظيم بازار گوشت در كشور شاهد 
تغيير ديگري هم بوده است. بر اساس قانون انتزاع، از سال 

۱۳9۲ تاكنون تامين و توزيع محصولات كشاورزي بر عهده 
وزارت جهاد كشاورزي بوده و بر اساس اين قانون، تامين و 
توزيع گوشت قرمز هم تا چند روز پيش بر عهده اين وزارتخانه 
بوده است، اما به دنبال نابساماني هاي اخير در تنظيم بازار اين 
محصول و ايجاد صف هاي طولاني در مراكز توزيع گوشت 
قرمز تنظيم بازاري، مسوولان مربوطه تصميم گرفته اند تا 
با تقسيم تامين و تنظيم گوشت قرمز بين دو وزارت خانه 
جهاد كشاورزي و وزارت صنعت، معدن و تجارت به امر توزيع 
گوشت قرمز كه اين روزها به يك كالاي گران بها تبديل شده 
سر و سامان بدهند. براين اساس از اين پس تامين گوشت 
قرمز بر عهده وزارت جهاد كش��اورزي خواهد بود و توزيع 
و نظارت گوش��ت قرمز هم بر عهده وزارت صنعت است. با 
اين همه، عده اي معتقدند تقسيم تولي گري بازار گوشت 
قرمز ميان دو وزارتخانه جهاد كشاورزي و صنعت، معدن 
و تجارت، نه فقط مشكل افزايش بي سابقه قيمت گوشت 
را حل نخواهد كرد، كه بار مشكلات پيشين را سنگين تر از 

گذشته خواهد كرد.
در همين راستا اما مديركل امور خدمات بازرگاني وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، رساندن گوشت به دست جامعه 
هدف را مهم ترين برنامه اين وزارتخانه در مورد تنظيم بازار 
گوشت عنوان كرد و گفت: در صورت تامين گوشت قرمز 
توس��ط وزارت جهاد كشاورزي، برنامه ما رساندن گوشت 
قرمز به جامعه هدف اس��ت. محمد قبله ادامه داد: برآورد 
وزارت جهاد از توليد گوشت قرمز توليد سالانه حدود ۸00 تا 
900 هزار تن است در حالي كه در توليد اين محصول در سال 
جاري نسبت به سال گذشته ۳0 درصد كمبود داشته ايم. 
اين در حالي است كه در مورد تامين گوشت قرمز و سفيد 
وزارت صنعت استعلام  لازم را انجام داده است، بطوري كه 

بر اساس اين اس��تعلام مشخص شده كه در مورد گوشت 
مرغ و تخم مرغ وزارت جهاد كشاورزي تامين را انجام داده، 
اما در رابطه با گوشت قرمز با كسري تامين مواجه هستيم. 
قبله اما در مورد تشكيل صف هاي طولاني حتي در جلوي 
مراكز توزيع گوشت هاي وارداتي هم گفت: بررسي ها نشان 
داده كه نظارت كافي بر بحث توزيع گوش��ت قرمز وجود 
نداشته و ايجاد صف هاي طولاني در مراكز توزيع حاكي از 
آن بود كه برخي از اين صف ها ناشي از حضور دلالان در كنار 

مصرف كنندگان واقعي بوده است. 

   توزيع گوشت از طريق نهادهاي صنفي
اما آيا وزارت صنعت براي برون رفت از اين وضعيت راه حلي 
هم دارد؟ مدي��ركل امور خدمات بازرگاني وزارت صنعت، 
معدن و تجارت گفت: وزارت صنعت قرار است در گام اول، 
ضمن طراحي شيوه هاي نوين توزيع براي رسيدن محصول 
به دست مصرف كننده نهايي نظارت بر شبكه هاي توزيع را 
هم بر عهده داشته باشد. او ادامه داد: توزيع دو مولفه دارد، 
براي توزيع يك كالا در درجه اول بايد كالا موجود باشد تا 
در درجه دوم نظارت بر توزيع صورت بگيرد. وزارت صنعت 
از وزارت جهاد كش��اورزي خواسته است تا گوشت قرمز را 
تامين كند و آن گاه وزارت صنعت با توجه به اينكه ارتباطات 
مستقيم با تعاوني ها، اتحاديه ها، مراكز اصناف، سامانه هاي 
جامع تجارت دارد گوش��ت را با نظ��ارت به جامعه هدف 
مي رساند، تا توزيع گوش��ت قرمز به منبع درآمدي براي 

دلالان و واسطه گران تبديل نشود. 
قبله گفت: برنامه وزارت صنعت اين است كه گوشت قرمز 
با روش هاي گوناگون و بدون ايجاد تنشي خاص در جامعه 
هدف به بهترين نحو توزيع شود. جامعه هدف براي توزيع 

گوشت هم شناسايي شده و البته اينگونه نيست كه قشر 
خاصي مدنظر ما باشد بلكه بهتر است كه بگويم جامعه هدف 
به گروه هاي مختلف از جمله عضو اتحاديه هاي كارگري و 
كارمندي، كميته امداد، بهزيستي، يارانه بگيرها دسته بندي 
شده است. براي كاهش صف هاي طولاني هم ممكن است به 
عنوان مثال، تشخيص داده شود تا بخشي از بار فروشگاه هاي 
زنجيره اي را كاهش دهيم و با كاهش سقف فروشگاه هاي 
زنجيره اي اين سقف توزيع را به تعاوني فرهنگيان و ... واگذار 
كنيم و به اين ترتيب توزيع گوشت را از حالت مركز محور 
متفرق كنيم تا توزيع روان تري انجام شود.  اين در حالي است 
كه روز گذشته، مديركل دفتر برنامه ريزي تامين، توزيع، 
تنظيم بازار و ذخاير راهبردي وزارت جهاد كشاوري از واردات 
دام سنگين براي تنظيم بازار عيد خبر داد. مسعود بصيري در 
اين مورد گفت: دام سنگين قرار است با ارز ۴۲00 توماني وارد 
كشور شود و ما مجوزهاي آن را به بخش خصوصي داده ايم. 
بصيري ادامه داد: ما براي توزيع گوشت قرمز بازار شب عيد 
تدابيري اندشيده ايم و منتظريم دولت جامعه هدف را براي 
دريافت گوشت قرمز با قيمت تنظيم بازار براي ما از طريق 
وزارت رفاه يا دهك هاي مورد نظر مشخص كند. او ادامه داد: 
در اين راستا در وزارت جهاد كشاورزي سامانه اي براي توزيع 
گوشت قرمز طراحي شده و جامعه هدف در آن سامانه تعريف 
مي شود. وي افزود: در مناطقي كه فروشگاه هاي زنجيره اي 
وجود ندارد، توزيع گوشت هاي تنظيم بازار از طريق اصناف 
انجام مي گيرد. مديركل دفتر برنامه ريزي تامين، توزيع، 
تنظيم بازار و ذخاير راهبردي وزارت جهاد كشاوري با اشاره به 
اينكه بر اساس بخشنامه دولت قرار است گوشت با ارز نيمايي 
و سود بازرگاني صفر نيز وارد شود، اظهار داشت: ما منتظريم 

سازوكارها براي اين واردات مشخص شود. 

معاون وزير صنعت تشريح كرد 

جزييات جديد فروش فوري خودرو 
معاون وزير صنعت از الزام خودروس��ازان به اختصاص ۲0 
درصد ظرفيت توليد روزان��ه به فروش هاي فوري و نقدي 
خبر داد و گفت: خريداران با هر كدملي و كدپس��تي، تنها 
يك خودرو مي توانند خريداري كنند. فرش��اد مقيمي در 
گفت وگو با خبرگزاري مهر با اشاره به وضعيت بازار خودرو 
و برخي آش��فتگي هايي كه در اين بازار وجود دارد، گفت: 
بازار خودرو هر س��ال با نزديك شدن به ايام سال نو، بطور 
طبيعي دچار افزايش قيمت مي شود كه اين مساله با توجه 
به كاهش توليد در ماه هاي گذشته كه ناشي از تحريم هاي 
غرب و تعهدات معوقه خودروس��ازان به خريداران است، 
منجر به عدم عرضه خودرو به صورت فروش فوري، توسط 

خودروسازان شده است.
 معاون وزير صنعت، معدن و تجارت افزود: بر اين اس��اس 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، تصميم به فروش بخشي از 
توليد خودروسازان معادل ۲0 درصد ظرفيت توليد، به عنوان 
فروش فوري و اختص��اص ۸0 درصد آن به ايفاي تعهدات 
معوقه گذشته، گرفته كه به نظر مي رسد با عرضه مستمر 
خودرو با اين روش، التهاب بازار با افت چش��مگيري روبرو 
خواهد شد. او تصريح كرد: همچنين اعمال محدوديت هايي 
روي ثبت نام از طريق اينترنت مانند اختصاص يك كد ملي 
يا كد پستي فقط براي يك بار جهت ثبت نام خريد خودرو، 

باعث مي ش��ود تا خودروهاي توليدي، به جاي بازار دلالي 
به مشتري نهايي تحويل داده شود. به گفته مقيمي، روند 
كاهش ۵ درصدي قيمت خودرو به تدريج، شيب مناسب 
كاهش قيمت ها را در پي خواهد داشت كه سازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان با رصد روزانه اجراي اين 

امر و همچنين نتايج آن بر بازار، نظارت هاي مربوطه را صورت 
خواهد داد. معاون وزير صنعت، معدن و تجارت بيان كرد: 
براي تنظيم بازار خودرو در مرحله اول، افزايش تيراژ توليد 
صورت خواهد گرفت و در مرحله بعد، با توجه به اينكه ۸0 
درصد توليد به ايفاي تعهدات گذشته خودروساز اختصاص 

يافته، لذا شوك رواني در خصوص عدم ايفاي تعهدات توسط 
شركت هاي سازنده، در ذهن بازار متصور نمي گردد. در عين 
حال، اختصاص ۲0 درصد توليد از طريق فروش فوري و بطور 
مستمر، باعث خواهد شد تا با تزريق يك باره خودروهايي كه تا 
پايان سال تحويل مشتريان مي شوند، عطش تقاضاي واقعي 
جهت استفاده در ايام سال نو فروكش كرده و نياز غير واقعي 
در سرمايه گذاري نيز، كنترل شود. او اظهار كرد: استمرار اين 
اقدام، باعث مي گردد تا بازار به اين نتيجه برسد كه اين موضوع 
به صورت مقطعي نبوده و با وجود هجوم يك باره در روزهاي 
ابتدايي ثبت نام، اين روند طي چند روز متعادل خواهد شد.

   تزريق مالي براي حل مشكل قطعه سازان 
همچنين به گزارش شاتا، معاون امور صنايع وزارت صنعت، 
معدن وتجارت با تشريح وضعيت صنعت قطعه سازي كشور 
از اتخاذ تدابيري براي رفع مشكل نقدينگي توليد كنندگان 
اين صنعت خبرداد. فرش��اد مقيمي در نشس��ت بررسي 
وضعيت صنعت قطعه سازي كشور كه با حضور نمايندگاني 
از انجمن هاي تخصصي اين صنعت برگزار شد، خاطرنشان 
كرد: صيان��ت از اين صنعت كه نق��ش مهمي در صنعت 
خودرو سازي و توسعه صنعتي كشور دارد بر كسي پوشيده 
نيست و ما به عنوان دولت تمام تلاش خود را براي حمايت از 

اين صنعت به كار خواهيم گرفت. معاون وزير صنعت، معدن 
وتجارت رفع مش��كلات پيش روي صنعت قطعه سازي 
را باتوجه به تحريم هاي ايجاد ش��ده مس��تلزم همراهي 
تشكل هاي تخصصي و همچنين توسعه ساخت داخلي 
قطعات عنوان كرد و گفت: طي توافق با بانك مركزي مقررشد 
به هريك از خودروساز هاي بزرگ كش��ور )ايران خودرو و 
سايپا( ۲ هزار ميليارد تومان اختصاص يابد تا از اين محل 

بدهي خود را با قطعه ساز ها تسويه كنند.
مقيمي افزود: اين اعتبار تا پايان امسال در نظر گرفته شده 
اس��ت و ما تمام تلاش خود را براي تزريق نقدينگي به اين 
صنعت جهت حفظ توليد و اشتغال موجود به كار خواهيم 
گرفت. او همراهي بانك ها را در رفع چالش هاي اين بخش 
بسيار حياتي توصيف كرد و افزود: سيستم بانكي با اعطااي 
اين تسهيلات در فرصت زماني باقي مانده مي تواند بخش 
عمده اي از مشكلات اين صنعت را مرتفع كند. نمايندگان 
انجمن هاي تخصصي صنعت قطعه سازي نيز در اين نشست 
به موضوعاتي نظير كمبود سرمايه در گردش، تخصيص ارز 
مورد نياز براي واردات مواد اوليه توليد قطعات خودرو، رفع 
مشكلات گشايش السي، واردات مواد اوليه با مكانيزم انتقال 
بدون ارز و... پرداختند و تصمياتي نيز در راستاي برون رفت 

از شرايط موجود اتخاذ شد.

معاون طرح و برنامه وزارت، معدن و تجارت عنوان كردوزير صنعت از متوليان بانك مركزي و مديران عامل بانك ها خواستار شد

لزوم تغيير نگرش در مديريت واحدهاي صنعتيبانك ها به كمك توليد بيايند
وزير صنعت، مع��دن و تجارت گف��ت: بخش صنع��ت و معدن با 
پرداخت ۶۲ درصد از ماليات و بخش زيادي از بيمه كارگري بايد 
بط��ور ويژه مورد توجه ق��رار گيرد و امروز زمان ي��اري بانك ها به 

بخش توليد است.
 رضا رحماني، در نشست با قائم مقام بانك مركزي و مديران عامل 
بانك ها در محل وزارتخانه افزود: صادرات، موتور پيشران اقتصاد 
كشور در سال آينده است. به گفته او، اولويت دولت براي پرداخت 
تس��هيلات، واحدهايي اس��ت كه در زنجيره توليد محصولي قرار 
دارند، مواد اوليه محصولات اساسي و پرمصرف را توليد مي كنند، 
محصولاتشان صادراتي است يا اشتغال بالايي دارند. به اعتقاد وزير 
صنعت، بايد چندماه آينده را مديريت كرد، زيرا بطور قطع دشمن 

با شكست روبرو مي شود.

رحماني، حل برخي از مشكلات حوزه صنعت در ماه هاي گذشته 
را يادآور شد وگفت: بس��ياري از واحدهاي توليدي امكان توليد و 
فروش در داخل و خارج كشور را دارند، اما به دليل نبود نقدينگي و 
سرمايه در گردش لازم، مشكل دارند. او تاكيد كرد: برخي از صنايع 
به دليل فرسودگي، انرژي بر محسوب مي شوند و به محيط زيست 

آسيب مي زنند و نياز به نوسازي دارند.
 اين مقام مسوول گفت: چنانچه در شرايط تحريم نبوديم، تخصيص 
منابع از صندوق توس��عه ملي براي نوسازي صنايع به عنوان يكي 
از درخواست هاي اصلي از دولت مطرح بود. حمايت از خودكفايي 
و توانمندس��ازي همه بخش ه��اي راهب��ردي، از بندهاي اقتصاد 
مقاومتي اس��ت و مفاد سياس��ت هاي اقتصاد مقاومتي در س��ال 

۱۳9۲ ابلاغ شد. 

معاون طرح و برنام��ه وزارت، معدن و تجارت گف��ت: مديريت و راهبري 
ش��ركت هاي توليدي و تجاري در ايام تحريم و بحران هاي اقتصادي بايد 
متفاوت از گذشته باشد. به گزارش شاتا، سعيد زرندي افزود: نمي توان با نگاه 
گذشته، يك واحد صنعتي، معدني و تجاري را موفق اداره كرد، لذا ضروري 
است استفاده از ظرفيت هاي نوآوري براي عبور از اين شرايط را در دستور كار 
قرار داد. او گفت: تغيير نگرش مديران و ارتقا ظرفيت هاي خلاقانه و نوآوري 
در دوران تحريم براي واحدهاي توليدي ضروري است. معاون طرح و برنامه 
وزارت، معدن و تجارت تصريح ك��رد: در تلاطم هاي اقتصادي، برنامه ها و 
فرآيندهاي پيش��گيري و مديريت بحران، ارتقا ظرفيت ها و فرصت هاي 
صادراتي، توسعه بازار، كاهش هزينه هاي توليد، بهره مندي از فناوري هاي 
روز و... بايد مد نظر فعلان صنعتي و تجار قرار گيرد. زرندي همچنين تاكيد 
كرد: در دنيا، شركت هاي بزرگ، رويكرد نوآوري باز را دنبال مي كنند كه در 

ايران نيز بايد به اين سمت حركت كنيم. او افزود: در حال حاضر، شركت هاي 
سرمايه گذار خطر پذير شركتي شكل گرفته اند كه به عنوان محرك بر روي 
نوآوري ها سرمايه گذاري مي كنند. معاون طرح و برنامه گفت: بايد فضاي 
نوآوري، كشور را فرابگيرد و همه مسوولان خود را موظف بدانند با بهره گيري 
از امكانات مادي و معنوي، كارهاي نو و ابتكاري و راه هاي ميانبر را در سايه 
مديريت صحيح در فعاليت كشور وارد كنند. زرندي گفت: ما نمي توانيم آرام 
و معمولي حركت كنيم، بلكه بايد با تلاشي مضاعف، جدي تر و با نهايت شتاب 
اما حساب شده، منظم و منضبط به جلو برويم. معاون طرح و برنامه گفت: اين 
موضوعات بايد وارد ادبيات صنعتي ايران شود و صنعتگران با اين مسيرها 
آشنا شوند زرندي يادآور شد: برگزاري نشست راهكارهاي ارتقاء توان مديريت 
و راهبري ش��ركت هاي صنعتي، معدني و تجاريدر تلاطم ها و بحران هاي 

اقتصادي، مي تواند به تدوين مدلي براي اين شرايط شود. 
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عراق جايگزين چين
در تجارت خارجي

ايلنا|دبيركل اتاق بازرگاني ايران و عراق گفت: 
با توجه به قيمت ارز و نياز اين كشور به كالاهاي 
ايراني اين امر دور از انتظار نيست ضمن آنكه در 
سفر اخير وزير برق عراق تفاهم نامه هاي خوبي 
براي صادرات خدمات فني و مهندسي نيز منعقد 
ش��د و در اين حوزه هم مي توانيم براي كشور ارز 
آوري خوبي داشته باشيم. سيدحميد حسيني 
گفت: آمار ۱0 ماهه تجارت ايران و عراق به شش 
ميليارد دلار رسيده است و اميدواريم تا پايان ماه 
اين روند بيشتر ش��ود و جاي چين را در تجارت 
كشور بگيريد. او ادامه داد: تاكنون چندين هيات 
به عراق فرستاديم و همچنين ميزبان هيات هاي 

مختلف عراقي بوديم. 

تنها راه مقابله با قاچاق 
كالاهاي اساسي

ايس�نا|رييس ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز  
گفت: تنها راه برون رفت از بخش زيادي از قاچاق 
كالاهاي اساس��ي و وارداتي مستلزم راه اندازي 
سامانه ها است. علي مويدي اظهار كرد: ده ها و 
صدها سامانه فعال داريم و تكاليفي كه به عهده 
دستگاه ها در بحث سامانه گذاشته شده بود، ۷۵ 
بند بود كه حدود ۶0 بند آن عملياتي نش��د. او 
ادامه داد: ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز در سال 
جاري اولويت كاري خود را به عنوان كار ويژه در 
راستاي دستور رييس جمهور، تمركز بر بحث 
سامانه ها گذاشته است كه البته پيشرفت هاي 
قابل توجهي هم داشته ايم. اما به لحاظ شرايط 
اقتصادي كش��ور ضرورت دارد در تكميل اين 
سامانه ها دستگاه ها تا پايان سال اقدام كنند. او با 
تاكيد بر اينكه صدها سامانه در حال حاضر فعال 
هستند اما تعدادي نيز مستلزم زمان بيشتري 
هستند، گفت: اميدواريم با تلاشي كه مي شود 
دستگاه ها حساسيت و اهميت آن را درك كنند 
و بتوانيم تا پايان سال و اوايل سال آينده اقدامات 

عملياتي نشده را عملياتي كنيم.
رييس ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز در پاسخ به 
اينكه آيا مشكلي در اتصال سامانه ها وجود دارد 
يا خير، گفت: سامانه يك فرايند فني، تخصصي، 
پيچيده و زمان بر است و بسياري از اين سامانه ها 
در ط��ول يكي دو س��ال عملياتي نمي ش��ود و 
بايستي بسترهاي لازم توسط وزارت ارتباطات 
فراهم شود كه البته بخشي از آن فراهم شده اما 
نيازمند توسعه بيشتر است. او ادامه داد: ما براي 
چرخه تجارت بايد شفاف سازي داشته باشيم. 
اگر سامانه ها عملياتي نش��وند شفاف سازي به 

دست نمي آيد. 
بنابراي��ن تنها راه برون رف��ت از بخش اعظمي 
از قاچاق كالاهاي اساس��ي و وارداتي مستلزم 
راه اندازي س��امانه ها است. اين سامانه ها رانت، 
دستكاري، افراد فرصت طلب را افشا مي كنند و 
با اين سامانه ها مي توانيم به يك تجارت شفاف و 
سالم و درخور نظام و جامعه برسيم. او همچنين 
در خصوص سامانه هاي گمركي نيز گفت: امروز 
نمايندگان گمرك هم متعهد شدند كه پنجره 
واحد گمركي را كه بخش هايي از آن باقي مانده 
است، عملياتي كنند. مويدي در رابطه با قاچاق 
پوش��اك نيز گفت: يك��ي از اقدامات خوبي كه 
در س��ال جاري اتفاق افتاد، برخورد با برندهاي 
قاچاق بود كه اين موضوع در تهران انجام شده 
اس��ت و در اس��تان هاي ديگر هم ش��روع شده 
اس��ت و تلاش مي كنيم در مدت زمان كوتاهي 
در استان هايي كه برند قاچاق وجود دارد، تابلو 
جمع آوري شود كه بخشي از اين اقدام نيز انجام 

شده است.

30 هزار خودرو به مشتريان 
تحويل شد

ايكوپرس| گروه صنعتي ايران خودرو با هدف 
تعدي��ل قيمت خودرو در بازار آزاد و رس��يدن به 
حداقل قيمت بازار آزاد خودرو در بازه هفته نخست 
بهمن ماه، برنامه فروش ۲0 درصدي توليد روزانه را 
در دستور كار قرار داده است. از زمان ابلاغ مصوبه 
فروش ۲0 درصدي توليد روزانه خودروسازان از 
س��وي وزارت صنعت در هفته پاياني بهمن ماه، 
تعداد ۱۲00 دس��تگاه به ص��ورت فوري تا پايان 
اين ماه به فروش رسيده است. در بهمن ماه سال 
جاري درمجموع سند نزديك به ۳0 هزار دستگاه 
خودرو صادر و خودروها تحويل مش��تريان شده 
اس��ت. برمبناي اين گزارش، با توجه به افزايش 
حباب گونه قيمت خودرو در بازار طي هفته هاي 
اخير توسط دلالان و سودجويان، گروه صنعتي 
ايران خودرو براي مقابله با اين ش��رايط و تامين 
نياز مشتريان واقعي محصولات و مطابق با مصوبه 
وزارت صنعت، ۲0 درصد از توليد روزانه خود را به 
فروش فوري با مبناي قيمتي هفته اول بهمن ماه 

در بازار آزاد اختصاص داده است.
علاوه بر اين، نقدينگي حاص��ل از فروش فوري 
محصولات، سبب بهينه سازي تخصيص منابع و 
پرداخت به قطعه سازان براي رونق توليد در خطوط 
توليد در زنجيره تامين ايران خودرو افزايش تيراژ 
روزانه توليد در خطوط اين خودروس��از خواهد 
ش��د. در برنامه روزانه ف��روش فوري محصولات 
ايران خودرو، محدوديت هاي��ي از جمله هر كد 
ملي يك دس��تگاه خودرو، حداقل سن ۱۸ سال 
و ممنوعي��ت ثبت نام براي اف��رادي كه در ۶ ماه 
گذشته در طرح هاي فروش ايران خودرو شركت 
كرده اند درنظر گرفته شده است. همچنين افراد 
حقوقي در طرح فروش فوري ايران خودرو امكان 
ثبت نام نخواهند داشت.انتظار مي رود با اقدامات 
و برنامه ريزي هاي پيش بيني شده و تداوم فروش 
فوري، قيمت بازار در روزهاي آينده كاهش قابل 
توجهي يافته و دست دلالان از اين بازار كوتاه شود.
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راي به برگزيت، ديدار ترامپ و كيم، شهادت كوهن و پاول در كنگره

تشديد تنش ها در مرزهاي ونزوئلا با برزيل و كلمبيا

بازارهاي جهاني در انتظار هفته اي پرماجرا

گوايدو به دنبال  گزينه نظامي است؟

گروه جهان|
 براي يك هفته پرماجرا آماده باشيد. مذاكرات تجاري ايالات 
متحده و چين كه قرار بود پنجشنبه و جمعه برگزار شود به 
وقت اضافه كشيده و همچنان ادامه دارد. ترزا مي نخست وزير 
بريتانيا، تلاش دارد تا توافق برگزيت را به سرانجام برساند. 
دونالد ترامپ و كيم جونگ اون رهبر كره شمالي قرار است 
كه در ويتنام براي دومين بار با يكديگر ديدار كنند. جرومي 
پاول رييس بانك مركزي امريكا، و مايكل كوهن وكيل سابق 
ترامپ، قرار است كه به پرسش هاي نمايندگان كنگره امريكا 
پاسخ دهند. با توجه به اخبار مهمي كه در پيش است، در 
روزهاي آينده احتمال زيادي وجود دارد كه بازارها به شدت 

دستخوش ناآرامي شوند. 
بلومبرگ نوشته، به ويژه چهارشنبه به اندازه اي اخبار مهم 
و پرحاشيه دارد كه مديران شبكه هاي خبري براي تعيين 
اهميت آنها دچار مشكل خواهند شد. در اين روز قرار است 
كه ترامپ با كيم رهبر كره شمالي، ديدار كند. همچنين 
مايكل كوهن وكيل سابق ترامپ در جلسه عمومي كنگره 
به پرسش هاي نمايندگان درباره كارزار انتخاباتي ترامپ 
توضيح خواهد داد. راب��رت لايتزر نماينده تجاري امريكا 
دباره روند مذاكرات تجاري با چين به نمايندگان امريكايي 
گزارش خواهد داد. جرومي پاول رييس فدرال رزرو ايالات 
متحده )براي دومين روز( در كميته خدمات مالي مجلس 
نمايندگان حاضر خواهد شد و درباره سياست هاي پولي 
توضيح خواه��د داد. از طرف ديگر، ترزا مي نخس��ت وزير 
بريتانيا در هفته پيش رو با راي پارلمان درباره برگزيت روبرو 
خواهد شد. در اينجا نگاهي دقيق تري خواهيم داشت به 
وقايع چند روز آتي كه مي تواند بازارها را دستخوش تغيير 

و تحول كند: 

 توافق تجاري؟
مذاكرات تجاري چين و امريكا كه قرار بود دو روزه باش��د 
به طور غيرمنتظره اي طولاني ش��د و وارد چهارمين روز 
خود شده است. اين مذاكرات در شرايطي ادامه يافته كه 
دولت امريكا تهديد كرده بود در صورت به نتيجه نرسيدن 
گفت وگوها، تعرفه 10درصدي 200 ميليارد دلار كالاي 
چيني به 25درصد افزاي��ش خواهد يافت. اما حالا گويي 

كه ترامپ نس��بت به نتيجه مذاكرات خوش��بين است؛ 
چرا كه روز جمعه اعلام كرد مايل اس��ت ضرب الاجل اول 
مارس خود را براي به نتيجه رسيدن مذاكرات تمديد كند؛ 
رييس جمهوري امريكا همچنين گفت كه اميدوار است دو 
كشور بتوانند به توافقي معني دار و بلندمدت دست يابند. با 
وجود خوشبيني ترامپ اما نماينده تجاري امريكا )لايتزر( 

از وجود موانع عمده سخن گفته است. 

 ترامپ و كيم 
در روزهاي آينده، همه به دنبال پاسخ اين پرسش هستند 
“آيا ترامپ كه مش��تاق يك دس��تاورد بزرگ در سياست 

خارجي است، پيش��نهادات جذابي براي كيم جونگ اون 
خواهد داشت تا بتواند او را به دست برداشتن از زرادخانه هاي 
هسته اي ترغيب كند. پيامدهاي اين اتفاق براي متحدان 
 منطق��ه اي اي��الات متح��ده از جمل��ه كره جنوب��ي كه 
30 هزار نيروي امريكايي در آنجا مس��تقر هستند و ژاپن 

بسيار گسترده خواهد بود. 
يك مقام امريكايي گفته، اين نگراني وجود دارد كه ترامپ در 
برابر هرگونه پيشنهاد جذاب از سوي كيم  جونگ اون، بيش 
از اندازه عقب نشيني كند. انتظار مي رود كه بيست وهفتم و 
بيست وهشتم فوريه در ويتنام رهبران امريكا و كره شمالي 

ديداري تك به تك داشته باشند. 

  تقابل در بريتانيا
بلومبرگ نوشته، رهبران اتحاديه اروپا يكشنبه در شرم الشيخ 
گردهم آمده اند ت��ا درباره برخي مس��ائل از جمله روابط 
كشورهاي عربي و بروكسل گفت وگو كنند اما از آنان انتظار 
نداشته باشيد كه بر سر شرايط جدايي بريتانيا از اتحاديه 
اروپا هم به نتيجه اي برسند. اين وظيفه ترزا مي است كه روز 
چهارشنبه براي اجرايي شدن طرحش در پارلمان بريتانيا 
بجنگند، جايي كه نمايندگان تهديد كرده اند كنترل روند 
برگزيت را به دست گرفته و نخست وزير را مجبور خواهند 
كرد كه ضرب الاجل خروج )29مارس( را به تعويق بيندازد. 
گفته شده، مقام هاي اتحاديه اروپا در مواجه با سياست هاي 

شكننده بريتانيايي در حال بررسي احتمال تعويق سه ماهه 
برگزيت هستند. آنها همچنين گوشه چشمي به اظهارات 
امانوئل ماكرون رييس جمهوري فرانس��ه، و آنگلا مركل 
صدراعظم آلمان، دارند كه قرار است در پاريس ايراد شود. 

 اقتصاد امريكا 
مس��اله مهم ديگر به گام هاي بعدي ف��درال رزرو مربوط 
مي شود، سياست هايي كه قرار است جرومي پاول رييس 
بانك مركزي امريكا در روزهاي سه شنبه و چهارشنبه در 
برابر نمايندگان امريكا درباره آنها توضيح دهد. بانك مركزي 
امريكا در گزارش اخير خود اعلام كرده افزايش بي ثباتي ها 
در سطح سياسي، نوس��انات بازارهاي مالي، كاهش رشد 
اقتصادي چين و كاهش ريس��ك پذيري سرمايه گذاران، 
باعث شده رش��د اقتصادي امريكا با وجود عملكرد خوب 
نيمه دوم 201۸ به زير 3 درصد برسد. لايتزر هم چهارشنبه 
احتمالا به نمايندگان امريكا درباره اينكه دولت چطور قرار 
است بر واردات خودرو تعرفه وضع كند، توضيحاتي خواهد 
داد. اتحادي��ه اروپا تهديد كرده كه چنين اقدامي را تلافي 

خواهد كرد. 

   شهادت وكيل سابق 
رابرت مولر بازرس ويژه تحقي��ق درباره دخالت احتمالي 
روس��يه در انتخابات رياس��ت جمهوري 2016، به زودي 
تحقيقات خود را به پايان خواهد رساند. همين مساله توجه ها 
را به مايكل كوهن وكيل سابق ترامپف جلب كرده است، 
كس��ي كه در دسامبر به 3 سال زندان محكوم شد. كوهن 
قرار است در دو روز پياپي )سه شنبه و چهارشنبه( در برابر 
نمايندگان كنگره شهادت دهد؛ شهادت روز چهارشنبه او 

علني برگزار خواهد شد. 
به اعتقاد ناظران، اين شانس براي دموكرات ها وجود دارد كه 
بتوانند از موضوعاتي چون پرداخت حق السكوت در جريان 
كارزارهاي انتخاباتي به زناني كه ادعا مي كنند با دونالد ترامپ 
ارتباط غيراخلاقي داشته اند )حق السكوتي كه توسط كوهن 
و به گفته او به دس��تور ترامپ پرداخت شده( و همچنين 
ارتباط احتمالي تيم ترامپ با روسيه براي تشديد فشارها به 

كاخ سفيد استفاده كنند. 

گروه جهان|
پس از وقوع درگيري هاي خونين در مرز كلمبيا با ونزوئلا، 
ايوان دوكه رييس جمهوري كلمبيا در سفر به شهر مرزي 
كوكوتا از ارتش ونزوئلا خواست اجازه عبور اقلام ضروري 
را بدهد و گفت ممانعت از اين كار از نظر او، »جنايت عليه 
بشريت« است. تنش ها بين دو طرف بر سر ورود كمك هاي 
بشردوس��تانه بالا گرفته و نيكلاس مادورو رييس جمهور 
ونزوئلا با بيان اينكه »كاس��ه صبرش لبريز شده«، روابط 
ديپلماتيك با كلمبيا را قطع و كاركنان سفارت اين كشور را 
از كاراكاس اخراج كرده است. در جريان درگيري هاي روز 
شنبه دست كم 2نفر كشته و بيش از 300 نفر مجروح شدند. 
خوان گوآيدو رهبر مخالفان و رييس جمهوري خودخوانده 
ونزوئلا در واكنش به اين خشونت ها از جامعه جهاني خواسته 
تا در تلاش ها براي بركنار كردن نيكلاس مادورو از قدرت، 
همه گزينه ها را در نظر بگيرند كه ظاهرا درخواستي براي 
اجراي گزينه نظامي است. او قرار است امروز دوشنبه با مايك 

پنس معاون رييس جمهوري امريكا ديدار كند.

  تنش هاي مرزي
و قطع روابط كاراكاس و بوگوتا

به گفته مقامات كلمبيا، شماري از سربازان گارد ملي ونزوئلا 
با ترك پست هايشان با عبور از مرز به اين كشور گريختند. 
گوايدو كه با وجود دس��تور ممنوع الخروجي جمعه به آن 

سوي مرز كلمبيا رفت و از سوي ايوان دوكه رييس جمهوري 
اين كشور مورد اس��تقبال قرار گرفت، به سربازان فراري 
كشورش گفت: »به طرف سمت درست تاريخ خوش آمديد. 
مطمئن باشيد كه مورد عفو قرار خواهيد گرفت.« در همين 
حال، ديگر نيروهاي ونزوئلايي با شليك گاز اشك آور درصدد 
آن برآمدند تا مانع از عبور افرادي شوند كه قصد گذر از مرز 
را داشتند. به گزارش بي بي سي، مردم ونزوئلا ملتمسانه از 
سربازان مي خواهند كه به آنها اجازه عبور از مرز داده شود. 

نيكلاس مادورو رييس جمهوري ونزوئلا بخش��ي از مرز 
مش��ترك اين كش��ور با كلمبيا را براي جلوگيري از ورود 
محموله هاي كمك هاي بشردوستانه بسته است. اما خوان 
گوايدو رهبر مخالفان و رييس جمهوري خودخوانده، وعده 
داده كه صدها هزار داوطلب براي ورود اين كمك ها به كشور 
كمك خواهند كرد. مادورو اين كمك  ها را كه شامل دارو و 
مواد غذايي است، تلاش هاي مخفيانه امريكا براي حمله به 

ونزوئلا خوانده است.

   همه گزينه هاي روي ميز
نيروهاي امنيتي ونزوئلا روز ش��نبه ه��واداران گوايدو را 
كه در تلاش بودند كمك هاي بشردوس��تانه را وارد اين 
كش��ور كنند، متوقف كردند. تنش ها زماني بالا گرفت 
كه 4كاميون حامل كمك هاي انساني روي پل ارتباطي 
س��انتاندر ميان كلمبيا و ونزوئلا در م��رز اورنا به حركت 

درآمدند. نيروهاي نظام��ي ونزوئلا دو كاميون را به آتش 
كش��يدند. براس��اس گزارش دولت كلمبيا، 255 نفر از 
ونزوئلايي ها و 30 كلمبيايي در جريان درگيري ها زخمي 
ش��دند. »س��ازمان ايالات امريكايي« نيز از 2۸5 زخمي 
 در م��رز كلمبيا و ونزوئلا خبر داد و اعلام كرد دس��ت كم

14 نفر در درگيري هاي روز شنبه كشته شدند. بخشي از 
كاروان كمك هاي بشردوستانه نيز در مرز برزيل متوقف 
شده اند. در آنجا هم خبرها حاكي از شليك گاز اشك آور 
و حمل��ه به مردمي اس��ت كه قصد باز ك��ردن مرز براي 
ورود كاميون ها را داش��تند. در جريان درگيري ها در مرز 
ونزوئلا و برزيل هم دس��ت كم 2نفر كشته شدند. برزيل 
و كلمبيا از جمله كش��ورهايي هستند كه خوان گوايدو 
 را به عنوان رييس جمهوري قانوني ونزوئلا به رس��ميت 

شناخته اند. 
گوايدو در توئيتر خود از جامعه بين المللي خواست »همه 
گزينه ها« را براي نجات ونزوئلا روي ميز بگذارند. به اين 
ترتيب، گوايدو عملا به راه حل نظامي براي »حل بحران« 
روي آورده است. همزمان مايك پمپئو وزير خارجه امريكا 
هم در توئيتي نوشت: »زمان آن رسيده كه براي كمك به 

مردم جان به لب رسيده ونزوئلا، اقدام شود.«
كمك هاي بشردوستانه توس��ط امريكا و به درخواست 
گوايدو به پشت مرزهاي ونزوئلا در كلمبيا و برزيل ارسال 
شده است، اما مادورو مي گويد اين يك »نمايش مضحك« 

از سوي امريكا براي براندازي دولت و مقدمه چيني براي 
»اشغال« اين كشور است. نزاع بر سر ورود يا ممانعت از ورود 
اقلام بشردوستانه به دوئلي شخصي بين مادورو و گوايدو 
تبديل شده است. رهبر اپوزيسيون ونزوئلا ديروز يكشنبه 
در توئيتي ادعا كرد كه اولين محموله از مرز برزيل و دومين 
محموله از مرز كلمبيا به اراضي ونزوئلا انتقال داده شده 

است، اما جزيياتي در اين باره منتشر نكرد. 
ارتش و نهادهاي دولتي همچنان از مادورو پش��تيباني 
مي كنند و او رسما قدرت را در دس��ت دارد، اما با بحران 
جدي مشروعيت روبه رو اس��ت. در طرف ديگر، گوايدو 
كه ريي��س مجلس ملي ونزوئلاس��ت، از س��وي بخش 
بسيار بزرگي از مردم به عنوان رهبر كشور پذيرفته شده 
و شماري از كش��ورهاي امريكاي لاتين به علاوه ايالات 

متحده، كانادا و اتحاديه اروپا او را به عنوان رييس جمهوري 
موقت پذيرفته اند. در همين حال يورو نيوز به نقل از يكي از 
دستياران معاون رييس جمهوري ايالات متحده اعلام كرد 
كه مايك پنس و گوايدو دوشنبه در بوگوتا با يكديگر ديدار 
خواهند كرد. نمايندگان كشورهاي »گروه ليما« نيز در اين 
ديدار حضور خواهند داشت. گروه ليما از 13 كشور امريكاي 
جنوبي و كانادا تش��كيل شده و از همان ابتدا، پشتيباني 
خود را از رهبر اپوزيسيون ونزوئلا اعلام كرده است. برخي 
گزارش ها حاكي از آن است كه واشنگتن همزمان با ديدار 
پنس و گوايدو تحريم هاي جديدي را عليه دولت مادورو به 
اجرا مي گذارد. جان بولتون مشاور امنيت ملي دولت دونالد 
ترامپ هم سفر خود را به كره جنوبي لغو كرده تا به گفته 

خودش، بر اوضاع ونزوئلا نظارت داشته باشد.

دريچه
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 جنگ تجاري تهديدي 
عليه فرصت هاي شغلي در امريكا 

گروه جهان| جديدترين تحقيقات موسسه تجارت 
جهاني نشان مي دهد كه جنگ تجاري چين و ايالات 
متحده يك ميليون فرصت شغلي را در امريكا به خطر 
انداخته است. در همين حال، فرماندار ايالت داكوتاي 
جنوبي گفته كه جنگ هاي تج��اري دونالد ترامپ 
رييس جمهور امريكا ايالت او را نابود كرده است. او از 
ترامپ خواست كه هرچه سريع تر در مذاكرات تجاري 
با چين به نتيجه برسد.به  گزارش گلوبال، تحقيقات 
اين مركز جهاني نش��ان مي دهد از زماني كه دونالد 
ترامپ رييس جمهوري امريكا جن��گ تجاري را با 
چين آغاز كرده و با برخي از كشورهاي ديگر نيز دچار 
مناقشات تجاري شده، يك ميليون شغل در اين كشور 
به مخاطره افتاده اس��ت و اگر ترامپ تصميم بگيرد 
200 ميليارد دلار از كالاهاي ديگر وارداتي از چين را 
مشمول تعرفه 25 درصدي كند، اين رقم به 2 ميليون 
فرصت شغلي افزايش خواهد يافت. اين در شرايطي 
اس��ت كه ترامپ مي گويد چين سارق فرصت هاي 
شغلي امريكايي هاست و در نظر دارد در صورتي كه 
توافق واقعي ميان دو كشور به دست نيايد، روز 2مارس 
تعرفه هاي جديد را عليه اين كشور اعمال كند. در حال 
حاضر بازار شغلي امريكا مطلوب و با ثبات توصيف شده 
و اين موسس��ه برآورد كرده كه در ماه ژانويه امسال 
300 هزار فرصت شغلي در امريكا ايجاد شده كه 2برابر 
پيش بيني ها بوده است؛ اما جنگ تجاري مي تواند 
آينده ديگري را براي شاغلان اين كشور رقم بزند كه 
خوشايند آنها نخواهد بود.در همين حال پايگاه هيل 
گزارش داد كه كريستي نوئم كه ايالت تحت فرمانداري 
او تا حد زيادي وابسته به كشاورزي است، به تازگي در 
يك كنفرانس گفته داكوتاي جنوبي بر اثر جنگ هاي 
تجاري كنوني ويران شده است. او افزوده: »مناقشات 
تجاري بر كش��اورزان تاثير مي گذارد، اما همچنين 
مي تواند بر همه كسب و كارهاي وابسته به كشاورزي 
هم اثر بگذارد.« اين فرماندار جمهوري خواه گفت قبول 
دارد كه كشورهايي مانند چين برخي اوقات رويكرد 
تجاري ناعادلانه دارند، اما نبرد تجاري بين واشنگتن 
و پكن حلال اين مشكل نيست: »من همواره طرفدار 
پايان مباحثات تجاري و تضمين دسترسي به بازارهاي 
بهتر بوده ام؛ فكر مي كنم دولت خواستار انجام اين كار 
است؛ در گذشته برخورد ناعادلانه اي با ما شده و آنها 
اين مس��اله را مي دانند و مي خواهند كه توافق هاي 

تجاري بهتري داشته باشيم.«

كوتاه از منطقه

 اردوغان: شمال سوريه 
بايد در كنترل تركيه باشد

رييس جمهوري تركيه گفته هرگونه منطقه امن در 
مناطق مرزي شمال سوريه بايد تحت كنترل تركيه 
باش��د. به گزارش بي بي سي، اين سخن رجب طيب 
اردوغ��ان در واكنش به اظهارات يك مقام امريكايي 
است كه گفته دست كم 200 س��رباز امريكايي در 
سوريه باقي مي مانند. ترامپ دسامبرگفته بود دو هزار 
نيروي نظامي امريكا از سوريه خارج مي شوند. اما به  نظر 
مي رسد او در تصميم خود بازنگري كرده و قرار شده 

دست كم 200 سرباز امريكايي را در سوريه نگه دارد.

 نخستين سفير زن عربستان
به امريكا مي رود 

ريما بنت بندر از اعضاي خاندان آل سعود به عنوان 
نخستين سفير زن عربستان جانشين خالد بن سلمان 
در واشنگتن مي شود. به گزارش خبرگزاري فرانسه، 
سفير پيشين رياض در امريكا برادر كوچك تر وليعهد 
عربستان است و قرار اس��ت معاون وزير دفاع شود. 
روابط امريكا و عربستان پس از قتل جمال خاشقجي 
روزنامه نگار منتقد سعودي با چالش روبرو شده است. 

2018 پرتلفات ترين سال 
غيرنظاميان در افغانستان

سازمان ملل متحد در گزارش تازه اي سال گذشته را 
پرتلفات ترين سال براي غيرنظاميان در 9سال اخير 
در افغانستان اعلام كرده است. اين سازمان اعلام كرده 
در 201۸ ميلادي 3۸04 نفر در افغانس��تان كشته 
شدند كه 11 درصد بيشتر از سال قبل است. تعداد 
زخمي هاي س��ال 201۸ هم ۷1۸9 نفر اعلام شده 
اس��ت. افزايش تلفات در افغانستان با قدرت گرفتن 

داعش  مرتبط دانسته شده است. 

لغو سفر وزير خارجه پاكستان 
به ژاپن

روزنامه نيش��ن پاكستان يكش��نبه از لغو سفر شاه 
محمود قريشي وزير خارجه اين كشور، به ژاپن خبر 
داده اس��ت. به نوش��ته اين روزنامه، قريشي قرار بود 
س��فر چهار روزه اش به ژاپن را به منظور گفت وگو با 
وزير خارجه اين كشور شروع كند. به گفته مقام هاي 
پاكستان، تصميم لغو اين سفر با رايزني مقامات ژاپني 
گرفته شده و تاريخ جديد اين سفر پس از مشورت هاي 

دوجانبه اعلام مي شود.

كابل بار ديگر از اسلام آباد 
شكايت كرد

دولت افغانستان به دليل آنچه نقض حاكميت اين 
كشور از سوي پاكستان خوانده از اسلام آباد به شوراي 
امنيت سازمان ملل متحد براي بار دوم شكايت كرده 
است. به گزارش طلوع نيوز، افغانستان هفته گذشته نيز 
در رابطه با سفر هيات طالبان به اسلام آباد براي مذاكره 
با نخست وزير پاكستان به اين دليل كه به اعضاي تحت 
تحريم طالبان نبايد اجازه داده ش��ود به خارج سفر 

كنند، به سازمان ملل شكايت كرده بود.

گروه جهان|نشس��ت كش��ورهاي عربي- اروپايي 
از يكش��نبه و به مدت دو روز در ش��هر شرم الشيخ و به 
ميزباني مصر آغاز ب��ه كار كرد. به گ��زارش يورونيوز، 
اين نشست با شعار »سرمايه گذاري با ثبات« اهدافي 
همچون تحقق امنيت و ثبات در منطقه، كاهش خطرات 
تروريس��م، بهبود روند صلح در يمن، ليبي و س��وريه، 
مقابله با مهاجرت غيرقانوني به اروپا و كاهش س��طح 
تغييرات آب وهوايي را دنب��ال خواهد كرد. همچنين 
كش��ورهاي عضو اتحاديه عرب و اتحاديه اروپا در اين 
نشست زمينه هاي توسعه همكاري هاي نظامي، روابط 
اقتصادي و سرمايه گذاري مشترك كشورهاي عضو را 
بررسي مي كنند. سران و نمايندگان 24كشور اروپايي 
و 16كشور عربي از جمله آنگلا مركل، صدراعظم آلمان، 
تِرزا مِي، نخس��ت وزير بريتانيا و ملك سلمان، پادشاه 
عربستان، در اين نشست شركت مي كنند. در عين حال، 
فعالان مدني مصر نيز با نگارش نامه اي خطاب به رهبران 
اروپايي از آنها خواسته اند كه در اعتراض به اعدام اخير 
فعالان سياسي اين كشور و به منظور كاهش مشروعيت 
عبدالفتاح السيس��ي رييس جمهوري مصر، نشست 
شرم الش��يخ را تحريم كنند. قطر از جمله كشورهايي 
است كه اين نشست را تحريم كرده است. وزارت خارجه 
قطر اعلام كرده از آنجايي ك��ه در دعوت نامه پروتكل 
بين المللي را رعايت نكرده، دوحه در اين نشست حاضر 
نخواهد شد. گفته شده، خلاف دعوت نامه هاي ارسالي 
براي سران كشورهاي عربي ديگر، دعوت نامه قطر براي 
امير اين كشور ارسال نش��ده بلكه به سفارت يونان در 
دوحه به جاي دفتر نمايندگي دايمي قطر در اتحاديه 

عرب تحويل شده است.

گروه جهان| نتايج نظرسنجي جديدي نشان مي دهد 
3حزب جناح راستي اس��پانيا مي توانند در انتخابات 
پارلماني زودهنگام 2۸ آوريل )هش��تم ارديبهشت( 
به اكثريت پارلماني دس��ت يابند. به گزارش رويترز، از 
زمان روي كار آمدن دولت پدرو س��انچز نخست وزير 
سوسياليست كنوني اسپانيا كه در روزهاي گذشته از 
برنامه خود براي برگزاري انتخابات زودهنگام پارلماني 
خبر داده، اين اولين مرتبه است كه نظرسنجي ها چنين 
نتايجي را نشان مي دهند. فراخوان برگزاري انتخابات 
پس از آن مطرح ش��د كه احزاب مس��تقل كاتالونيا به 
احزاب اپوزيسيون پيوس��تند تا لايحه بودجه 2019 

سانچز را به شكست بكشانند.
نظرس��نجي موسس��ه زيگم��ا داس ب��راي روزنامه 
»ال موندو« نشان مي دهد سه حزب راست گرا موسوم به 
سيودادانوس، حزب مردم )پي پي( و ووكس در انتخابات 
آتي مي توانند 169 تا 1۷9 كرسي را در پارلمان 350 
عضوي اسپانيا به دست آورند. يافته هاي اين نظرسنجي 
نشان مي دهد كه حزب سوسياليست سانچز 110 تا 
114 كرسي را به دست مي آورد كه بيشترين سهم از 
كرسي هاست؛ اما باز هم از كسب اكثريت باز مي ماند و 
قادر به تشكيل دولت مستقل نخواهد بود. براساس اين 
نظرس��نجي، حزب محافظه كار مردم اسپانيا به ۷1 تا 
۷5 كرسي مي رسد و حزب راست ميانه سيودادانوس 
به 54 تا 5۸ كرسي دست مي يابد. حزب راست افراطي 
ووكس هم 44 تا 46 كرسي به دست مي آورد. حزب ضد 
مهاجرتي ووكس در عرصه سياسي اسپانيا تازه وارد است 
و پايگاه هاي نظرسنجي آن را در انتخابات منطقه اي ماه 

دسامبر در اندلس دست كم گرفته بودند.

گ�روه جهان|دفتر راب��رت مولر ب��ازرس پرونده 
دخالت روس��يه در انتخابات امريكا، به دادگاه گفته 
پل منافورت، رييس پيش��ين ستاد انتخاباتي دونالد 
ترامپ، بارها و بي پروا قانون ش��كني كرده و مستحق 
تخفيف در مجازات نيست. به گزارش آسوشيتدپرس، 
نامه دفتر بازرس مولر به قاضي دادگاه 22 فوريه و در 
حاشيه پرونده دادستاني براي محكوميت منافورت 
به دادگاه ارسال شده و اكنون جزييات آن در اختيار 
همگان قرار گرفته است. در نامه ارسالي از سوي مولر 
به دادگاه گفته شده، »براي بيش از يك دهه، منافورت 
مكررا و بي پروا قانون را زير پا گذاشته است.« در اين 
نامه آمده: »اقدامات مجرمانه او كاملا مشخص بودند 
و برخي از آنها در زماني كه مديريت كارزار انتخاباتي را 
برعهده داشته و نيز پس از آنكه به قيد وثيقه آزاد شده، 

صورت گرفته اند.«
اعضاي هيات منصفه يك دادگاه در ويرجينياي امريكا 
منافورت، را در هشت اتهام از 1۸ مورد اتهام مطرح شده 
عليه او، از جمله اتهام مرب��وط به فرار مالياتي، اعلام 
نكردن حس��اب هاي بانكي خارج از كش��ور و ديگر 
تخلفات بانكي، مجرم شناختند. او در ماه سپتامبر در 
دادگاهي ديگر در واشنگتن، اتهام توطئه عليه ايالات 
متحده را پذيرفت. هر حكمي كه از سوي دادگاه فعلي 
در واشنگتن اعلام شود، ممكن است به صورت پيوسته 
يا هماهنگ با حكم دادگاه ويرجينيا اجرايي شود. حكم 
پل منافورت، رييس پيشين ستاد انتخاباتي ترامپ، 
قرار است 13 مارس اعلام شود. بازرس ويژه خواستار 
235 تا 293 ماه سلب آزادي، بر پايه محكوميت ها، 

و اتهام هايي كه خود منافورت پذيرفته، شده است.

گ�روه جهان| اندونزي از ديد پاي��گاه خبري كوارتز، 
پايدارترين اقتصاد جهان در سال هاي اخير شناخته شده 
است. به گزارش ايسنا، با استفاده از داده هاي بانك جهاني، 
بي ثباتي رشد اقتصادي كش��ورها از 2001 تا 201۷ با 
محاسبه ميزان انحراف معيار در رشد اقتصادي آنها بر 
حسب افزايش توليد ناخالص داخلي در سال اندازه گيري 
شده اس��ت. هر چه انحراف معيار از يك بيشتر باشد به 
معني بي ثباتي بيشتر در رشد اقتصادي است. بدين معنا 
كه اختلاف بين رشد اقتصادي آن كشور در سال هاي 
مختلف اختلاف زيادي با يكديگر داش��ته است. براي 
مثال كشوري كه يك سال رشد اقتصادي10درصدي 
و در سال بعد رش��د اقتصادي منفي 5درصدي داشته 
است، اقتصاد ناپايدارتري نسبت به كشوري كه سالانه 
دو درصد رش��د اقتصادي دارد را خواهد داشت. بر اين 
اساس، اندونزي با انحراف معيار 0.۷درصدي پايدارترين 
اقتصاد جهان در بازه زماني 2001 تا 201۷ بوده است 
و پس از اين كشور، ويتنام، استراليا، تانزانيا و لائوس در 
رده هاي بعدي قرار گرفته اند.در بين كشورهاي اروپايي، 
فرانسه با انحراف معيار 1.3بهترين وضعيت را دارد و پس 
از اين كشور نام نروژ و بلژيك ديده مي شود. اقتصاد امريكا 
داراي انحراف معيار 1.5و انگليس 1.۸است. بي ثبات ترين 
اقتصاد جهان در اين گزارش، ليبي با انحراف معيار 33.۸ 
معرفي شده اس��ت و پس از آن، گينه استوايي، عراق، 
ماكائو، آذربايج��ان و زيمباوه قرار دارن��د. ايران در اين 
رده بندي با انحراف معيار4.4 بالاتر از كشورهايي چون 
روسيه، امارات و آرژانتين و پايين تر از كشورهايي چون 
سنگاپور، يونان و تركيه است و جزو كشورهاي با ناپايداري 

اقتصادي نسبتاً بالا قرار گرفته است.

گروه جهان| رييس جمهوري روس��يه اعلام كرده 
ذخاير ارزي اين كش��ور با افزاي��ش ۸.3 درصدي كه 
داشته، براي اولين بار در تاريخ مي تواند همه بدهي هاي 
خارجي و داخلي اين كشور را پوشش دهد. به گزارش 
راشاتودي، ولاديمير پوتين رييس جمهور روسيه، در 
مجلس فدرال مسكو اعلام كرده است كه ذخاير ارزي 
كشور براي پرداخت كامل بدهي هاي خارجي از جمله 
بدهي هاي دولت و بدهي هاي بخش بازرگاني كافي 
است. طبق اينفوگرافيكي كه پوتين به قانون گذاران 
مجلس فدرال نش��ان داده اس��ت، حجم بدهي هاي 
خارجي اين كشور 453.۷ ميليارد دلار است. اين در 
 حالي است كه س��رمايه  ذخاير بين المللي روسيه در
 ۸ فوريه 2019 به رقم 4۷5 ميليارد دلار رسيده است. 
ولاديمير پوتين با اشاره به اينكه تمايل دارد اقتصاد ملي 
روسيه تا سال 2021 ميلادي به 3 درصد افزايش يابد، 
گفته با كمك گرفتن از سرمايه گذاري هاي خارجي در 
اين كشور مي توان رشد اقتصاد ملي را به 6 تا ۷ درصد 
افزايش داد. او نكاتي را براي افزايش سرمايه گذاري هاي 
خارجي اعلام كرده و گفته اس��ت: »ما بايد عملكرد 
توليد را افزايش دهيم تا س��رمايه گذاري در روس��يه 
براي شركت هاي خارجي جذاب تر باشد و همچنين 
زيرساخت هاي خود را در داخل كشور بهبود بخشيم.« 
بر اساس اين گزارش، ذخاير مبادلات خارجي روسيه 
در 3سال گذش��ته به صورت متوالي افزايش داشته و 
طي اين مدت ۸.3 درصد رشد كرده است. اين در حالي 
است كه روسيه به دليل روابط متشنج با غرب از جمله 
بر سر بحران اوكراين درگير تحريم هاي ايالات متحده 

و اتحاديه اروپا است.
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عكسروز

چهرهروز

محمد معتمدي هم خواننده »هفت شهر عشق« شد
محمد معتمدي، خواننده، در آخرين روزهاي تمرين كنسرت- نمايش »هفت شهر عشق« به جمع خوانندگان اين برنامه پيوست.

محمد معتمدي )خواننده( به جمع خوانندگان كنسرت نمايش پرخبر اين روزها پيوست و نمايش هفت شهر عشق از 8 اسفند در سالن 
اسپيناس پالاس نخستين اجراي عمومي خود را روي صحنه خواهد برد و 7 اسفند نيز مراسم خصوصي جشن آغاز اين نمايش در همين 
سالن با حضور همه بازيگران و عوامل برگزار خواهد شد. محمد معتمدي و روزبه نعمت اللهي خوانندگان اين كنسرت- نمايش هستند 
و محمدرضا عقيلي سرپرستي اركستر بزرگ اين اجرا را برعهده خواهد داشت. ژاله صامتي، سيما تيرانداز، نسيم ادبي، شقايق فراهاني، 
ريحانه پارسا و روزبه بماني بازيگران »هفت شهر عشق« عشق هستند كه »محمد حاتمي« نيز كارگرداني آن را برعهده خواهد داشت.

بازارهنر

»هنوز پاييز است« كيهان كلهر منتشر شد 

»سايه فيل« به جشنواره ريگارد راه يافت

پيام داور ايراني به جشنواره امريكايي به دليل غيبتش

تازه ترين آلبوم كيهان كلهر و گروه »رامبرانت تريو« 
نوازنده جهاني موسيقي كشورمان از ديرروز يكشنبه 
پنجم اس��فند ماه با عنوان »هنوز پاييز اس��ت« در 

دسترس مخاطبان قرار گرفت.
»رامبرانت تريو« گروه س��ه نفره هلندي اس��ت كه 
پيانو، درامز و كنترباس سازهاي اصلي آن را تشكيل 
مي دهند و از مهم ترين و موفقترين آنس��امبل هاي 
جز هلند به ش��مار مي روند. آلبوم هنوز پاييز اس��ت 
حاصل همكاري و خلق موسيقايي اين تريو با كيهان 
كلهر اس��ت. آلبوم از دو قسمت اصلي تشكيل شده 
كه بخش اول كمانچه و در بخش دوم كلهر از س��از 
ابداعي ش��اه كمان اس��تفاده مي كند. اين در حالي 
اس��ت كه فضاي ملودي ها بيشتر در مايه شوشتري 
و اصفهان گ��ردش دارد. »مقدمه- بداهه گروهي«، 
»دانه پاي ش��بنم« اثر توني اورواتر، »هفت پاره« اثر 
كيهان كلهر، »هنوز« بر اساس بداهه گروهي، »نياز 
»اثر آرا دينكجيان آثاري هستند كه در قسمت آلبوم 
با عنوان كلي »پگاه« منتشر شده است. در بخش دوم 
نيز قطعات »مقدمه« بر اساس بداهه گروهي، »پاييز« 
اثري بر پايه موسيقي فولكلور ارمني، »باد پاييز« اثر 
توني اورواتر و »كوتاه ترين داستان بلند« اثر رامبرانت 

فرايش با عنوان كلي »شامگاه« منتشر شده است.

كيهان كلهر نوازنده كمانچه، رامبرانت فرايس نوازنده 
فورته پيانو و پارمانيوم، توني اورواتر نوانزده ويولونه و 
كنترباس، وينسنت پلانيه نوازنده سازهاي كوبه اي 
گروه نوازندگان آلبوم »هنوز پاييز است« را تشكيل 
مي دهند. ضبط آلبوم نيز استوديو فاتوريا موزيكا كشور 
آلمان با صداب��رداري تيمن زينكان صورت گرفته و 
كيهان كلهر و توني اوروات��ر كار ميكس، اميد نيك 
بين مسترينگ، مهدي جوادي نسب طراح گرافيك، 
محمد مرادي عكس جلد و پويار اسديان كار چاپ و 

توليد آلبوم را انجام داده اند.
اين اثر متعلق به موسسه فرهنگي هنري »نغمه سا 
آواز« با مجوز وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي از روز 
يكشنبه ۵ اسفند ماه در دس��ترس مخاطبان قرار 

گرفته است.

»س��ايه فيل« به كارگرداني آرمان خوانساريان در 
بيس��ت و سومين جش��نواره جهاني ريگارد كانادا 
حضور دارد. بيس��ت و سومين جش��نواره جهاني 
ريگارد كانادا، از معتبرترين جش��نواره هاي فيلم 
كوتاه در امريكاي ش��مالي امسال در حالي برگزار 
خواهد شد كه در بخش مسابقه اصلي ميزبان فيلم 
كوتاه »سايه فيل« به نويسندگي و كارگرداني آرمان 

خوانساريان است.
برنده جايزه اصلي اين جش��نواره به آكادمي آوارد 
)اسكار( معرفي مي شود و »سايه فيل« واجد شرايط 
دريافت ۴ جايزه اين جشنواره است. اولين حضور 
بين المللي »سايه فيل« كه پخش بين المللي آن را 
ميرانا پيكچر )امير تقديري و مانا نجاران( به عهده 
دارد، در حالي رق��م مي خورد كه اين فيلم پيش از 
اين موفق به دريافت جوايز مهمي از جمله تنديس 
كارگرداني از جشنواره فيلم كوتاه تهران، تنديس 
بهترين فيلم جش��ن تصوير س��ال، ديپلم افتخار 
بهترين كارگرداني و فيلمنامه از جش��نواره سايه، 
ديپلم افتخ��ار بهترين بازيگر زن جش��نواره فيلم 
كوتاه تهران براي س��ونيا س��نجري، ديپلم افتخار 
فيلمنامه از جشنواره نهال شده است. خوانساريان 
فارغ التحصيل رشته تئاتر از دانشكده هنر و معماري 

و كارگاه فيلمسازي عباس كيارستمي است و پيش 
از اين با فيلم »س��بز كله غازي« موفق به دريافت 
تنديس خانه سينما شده بود. اين فيلم ۲۲ دقيقه اي 
كه محصول انجمن س��ينماي جوانان ايران است، 
پنجمين فيلم كوتاه خوانساريان است كه در تابستان 
گذشته در گروه سينمايي »هنر و تجربه« به همراه 

چند فيلم كوتاه ديگر به اكران عموم در آمد.
بيست و سومين دوره جشنواره ريگارد كانادا ۱۳ تا 
۱7 مارچ در شهر ساگنه در ايالت كبك كانادا برگزار 
خواهد شد. س��اير عوامل فيلم مدير فيلمبرداري: 
محمد حدادي، تدوين: پويان شعله ور، صدابردار: 
س��امان ش��هامت، طراح صحنه و لباس: افس��انه 
صرفه جو، آهنگساز: سهند نيك نژاد، بازيگران: سونيا 

سنجري، حسام محمودي و سياوش چراغي پور.

بهمن نورايي كه به عنوان يكي از داوران جش��نواره 
مستند »بيگ اس��كاي« امريكا نتوانست به دليل 
قوانين مهاجرتي ترامپ به اين كشور سفر كند، پيامي 

را به جشنواره و مردم امريكا ارسال كرد.
شانزدهمين دوره جشنواره بين المللي فيلم مستند 
»بيگ اسكاي« امريكا بامداد؛ ۴ اسفند ماه با برگزاري 
مراسم اختتاميه به پايان رسيد. اين رويداد سينماي 
مستند جهان كه آثار منتخب آن بطور خودكار براي 
جايزه اس��كار بهترين فيلم مس��تند در نظر گرفته 
مي شوند، گفته مي شود براي نخستين بار با حضور 
داوري ايراني همراه شده بود. بهمن نورايي، مترجم، 
با وجود چند تجربه پيشين داوري در جشنواره هاي 
مختلف امريكا و سخنراني در كنفرانس بين المللي 
دس��تاوردهاي سينما در دانش��گاه اورگون در سال 
۲۰۱۵ ميلادي، به دليل قانون تبعيض آميز ممنوعيت 
سفر اتباع چند كشور جهان به امريكا از حضور در اين 
جشنواره باز ماند و داوري خود را از راه دور انجام داد.

نوراي��ي به هم��راه »توني ب��ل«، مدي��ر خدمات 
فيلمس��ازان انجمن بين المللي مستند )IDA( و 
»رابرت چنگ« از تهيه كننده امريكايي، داور بخش 

مس��تند بلند جش��نواره بود. در مراسم اختتاميه 
جشنواره علاوه بر بيانيه هيات داوران، پيام ويدئويي 
بهمن نورايي نيز پخش شد كه در متن آن آمده است: 
»سلام گرم من به همه علاقه مندان سينما در امريكا 
و به ويژه جشنواره باشكوه بيگ اسكاي. از همكاران 
خودم در هيات محترم داوري و مدير برنامه ريزي 
جشنواره به خاطر اين فرصت تشكر مي كنم. با وجود 
آنكه سينما هنر، هر چه نزديكتر كردن انسان ها و 
برخوردار از زباني فرامرزي است، به دليل يك قانون 
سياسي از حضور در جمع ش��ما بازماندم. اما هنر 
محدود شدني نيست و من در سفرهاي پيشين جز 

محبت و دوستي از مردم امريكا نديده ام«.

تاريخنگاري

حمله به اقبال در دانشگاه تهران
فروردين ۱۳۳۶ كه علاء از نخس��ت وزيري بركنار و 
حكم نخس��ت وزيري منوچهر اقبال صادر شد، بايد 
روزهاي سخت پيش رو را پيش بيني مي كرد. پزشك 
سياستمداري كه به واسطه درمان رضاخان به دربار 
او نزديك شده بود، حالا ديگر نفر دوم كشوري شده 
بود كه استبداد دست از دامانش برنمي داشت. كابينه 
اقبال طولاني ترين دولت بعد از شهريور ۱۳۲۰ بود و 
سه سال و نيم به طول انجاميد. او حكومت نظامي را 
لغو كرد و به جاي آن »سازمان اطلاعات و امنيت كشور 
)ساواك( « را تشكيل داد. او تشكيل اين سازمان را از 
افتخارات خود مي دانست و در مورد آن گفت: امنيت 
چنان برقرار است كه نيازي به حكومت نظامي نيست. 
اقدام ديگر او انعقاد قراردادي با شركت نفت ايتاليايي 
به نس��بت ۲۵ به 7۵ به س��ود ايران بود كه تبليغات 
زي��ادي را براي رژي��م فراه��م آورد. از ديگر اقدامات 
اقبال در اين دوره مي توان به ايجاد سازمان بازرسي 
شاهنشاهي، اخذ چندين وام از دولت امريكا، انتقال 

اختيارات س��ازمان برنامه و بودجه به رييس دولت و 
تصويب قانون رس��يدگي به اموال كارمندان دولت 
اشاره كرد. انتخابات دوره بيستم مجلس شوراي ملي 
مقدمات سقوط دولت اقبال را فراهم كرد. تقلب آشكار 
در انتخابات فضاي كشور را متشنج كرد و در نهايت 
شاه مجبور به بركناري اقبال شد. او پس از آن رياست 
دانش��گاه تهران را به عهده گرفت. اما فضاي دانشگاه 
براي پذيرش او در دانشگاه نيز مهيا نبود. ششم اسفند 
۱۳۳9، به دنبال حمله گروهي از دانشجويان دانشگاه 
تهران به اتومبيل منوچهر اقبال رييس دانشگاه، اين 
دانشگاه تعطيل شد. در تظاهرات آن روز، خودرو اقبال 
به آتش كشيده شد. پس از اين، اقبال عازم لندن شد 
و سپس در سال ۱۳۴۲ در بازگشت به ايران در سمت 
مديرعامل ش��ركت ملي نفت ايران منصوب شد و تا 
پايان حياتش در اين س��مت باقي ماند. او چهارم آذر 
۱۳۵۶ قبل از زبانه كش��يدن شعله هاي انقلاب بر اثر 

سكته قلبي در ۶8سالگي جان سپرد.

میراثنامه

بُزها به »تپه باستاني ميل« پناهنده شدند
چند بُز از دام هاي عشاير كوچرو كه در محوطه اطراف تپه ميل شهر ري مستقر 
هستند، به دليل نبود حصار مناسب در حريم اين تپه دوره ساساني، به اين محوطه 

تاريخي وارد شدند و... 
همه چيز از توفان تير سال 9۴ شروع شد، وقتي توجه هاي بيشتري به سمت تپه ميل 
شهرري رفت، بعد از توفاني كه حفاظ هاي »تپه ميل« شهرري را تخريب كرد، اعلام شد 
»تا زماني كه نصب سازه دايم و مقاوم روي محوطه تاريخي »تپه ميل« انجام نشود، ورود 
گردشگران به اين محوطه تاريخي ممنوع است.« اما تقريباً يك سال بعد، در خرداد ۱۳9۵ 
با وزش باد شديدتري پوشش داربستي »آتشكده ري« )تپه ميل( را از جا كند و اين بار به 
بخش هايي از اين محوطه تاريخي هم آسيب رساند. دي ماه كه خبر رسيد بالاخره امكان 
برطرف كردن آسيب هاي وارد شده به اين محوطه تاريخي فراهم شد و با تأمين بودجه 
اضطراري، سازه اي موقت براي اين بناي تاريخي نصب شد. اما يك ماه بعد، دادستاني 
شهرري به عنوان مدعي العموم از ميراث فرهنگي استان تهران نسبت به بي توجهي به 
اين محوطه تاريخي شكايت كرد. بي توجهي كه مي توان يكي از علل آن را اختصاص كم 

اعتباري براي اين محوطه تاريخي دانست. 
در طول يكي دو سال قبل اما خبرهاي كمتري از تپه ميل منتشر شدند هر چند به 
دليل سرقت چند اثر از سايت موزه محوطه كه سال 88 در يكي از اتاق هاي محل 

سايت افتتاح شده بود، آن سايت را هم جمع كردند.
بيش از ماه قبل البته خبرهاي بهتري از تپه ميل منتشر شدند، »با امضاي تفاهم نامه 
اداره كل ميراث فرهنگي استان تهران و دانشگاه شهيد بهشتي، تپه ميل، پايگاه مطالعات 
باستان شناسي حوزه ري باستان براي اين گروه باستان شناسي دانشگاه شهيد بهشتي 
انتخاب شد.« اما در طول سال هاي گذشته به نظر مي رسد، اعتباري كه بايد را براي اين 
محوطه تاريخي اختصاص نداده بودند و كارهايي كه براي حفاظت اين محوطه موظف به 
انجامش بودند را در دستور كارخود قرار نداده بودند كه به راحتي گوسفندان مي توانند از 

روي تپه خود را بالا بكشند و وارد سايت موزه تپه ميل شوند.
در فيلم چند ثانيه اي كه در اختيار ايسنا قرار گرفته، چند بز در حال پريدن روي محوطه 
تپه ميل هستند. حتي يكي از آنها به زور خود را بالا مي كشد و با پا خاك را كنار مي زند. 
اميرمسيب رحيم زاده، مدير اداره ميراث فرهنگي و گردشگري شهرري، بعد از بررسي 
موقعيت منطقه به ايسنا مي گويد: عشايري كه براي نوروز قشلاق مي كنند، در حدود 
7۰۰ متري محوطه تپه ميل چادر زده اند و متأسفانه دچند رأس گوسفند از دام آنها خود 
را به تپه رسانده اند. او در پاسخ به اين پرسش كه آيا در حريم محوطه تپه ميل فنس كشي 
انجام نشده تا مكان ورود فقط از ورودي محوطه كه تحت كنترل است، باشد؟ بيان مي كند: 
نمي دانم بزها چطور از تپه بالا مي روند، آنها از سينه كش تپه بالا رفته اند، تپه حريم دارد و 
فنس كشي نيز شده است، اما در برخي نقاط فنس ها پاره و باز شده اند. حتماً از آن مسير 

وارد شده اند. او همچنين درباره زمان استقرار تيم دانشگاه شهيد بهشتي درا ين محوطه 
باستاني مي گويد: هفته گذشته بازديدهاي مسوولان دانشگاه از اين محوطه انجام شده اند، 
نقشه ها گرفته شده اند و براساس تفاهم نامه احتمالاً تا يك ماه آينده آنها در محوطه مستقر 
مي شوند. تپه ميل كه از آن آتشكده بهرام و آتشكده ري نيز نام برده مي شود از آثار دوره 
ساسانيان در شهر ري است. گفته مي شود اين بنا آتشگاه بهرام گور بوده است. حدود ۱۲ 
كيلومتري جنوب شرقي شهر ري به سوي ورامين بر بلنداي تپه اي در روستاي قلعه نو 
بقاياي كاخ يا آتشكده اي واقع است كه به تپه ميل مشهور است و به سبب دو پايه بزرگي كه 
بنا شده است از دور شبيه به ميل است. بخشي از بناي آتشكده ري در زمان حمله اسكندر 
به ايران خراب شد و تنها قسمتي از بناي چهارطاقي و زيباي اين آتشكده به صورت دو ميل 
باقي ماند. بيشتر قسمت هاي غربي بنا از ميان رفته، در بخش زيرين مجموعه يك راهروي 
كم پهنا وجود دارد كه سراسر طول بنا را طي مي كند. بقاياي معماري تپه معماري ميل 
داراي ساختاري، تشكل از گل، خشت، لاشه سنگ، گچ و از نظر ديرينگي متعلق به دوره 
ساسانيان )حدود ۱8۰۰ سال پيش( است و به آتشكده بهرام گور نيز معروف است. آنچه 
از پوشش بنا در زمان حاضر بر جاست، يك جفت قوس هلالي با نقطه بيضي است، در 
راستاي محور اصلي تالار، راهروي كم عرض تونل مانندي سراسر طول تالار را از زير طي 
مي كند كه از منتهي اليه غربي، راهروي هم عرض ديگري بر آن عمود مي شود و ورودي 

اصلي راهروي زيرين در جبهه شرقي، زير ايوان اصلي است.
نخستين بار در سال ۱9۱۳ ميلادي »ژاك دومورگان« فرانسوي اين آتشكده و سازه هاي 
پيرامون آن را مرمت كرد. اين بنا در سال ۱9۳۳ توسط باستان شناس امريكايي به نام 

»اريك اشميت« مورد كاوش و حفاري قرار گرفت.

ايستگاه

  حراج  »فرصت ملاقات با 
آل پاچينو«

»رُما« بهترين
 فيلم »اسپريت« شد

بيست و شش��م فوريه تا 
۱۴ مارس زماني اس��ت 
كه يك س��ايت حراجي 
تعيين كرده تا با ثبت نام 
علاقه مندان امكان ملاقات 
با آل پاچينو و چهره هاي 
ش��اخص صنعت سينما 
را فراهم  كن��د. به گزارش 

هاليوود ريپورتر، چق��در حاضريد براي ديدار با يك 
تهيه كننده برنده امي يا ريي��س بخش درام اچ بي او 
پرداخت كنيد؟ اگر قرار باش��د در كنار يك كارگزار 
استعداديابي بنشينيد و با او درباره كارهايتان صحبت 
كنيد چقدر مي دهيد؟ اين ها فقط تعدادي پيشنهاد 
است كه يك س��ايت حراجي با عنوان »چريتي باز« 
ارايه كرده تا به نفع خيريه پول جمع كند. اين سايت 
از ۲۶ فوريه تا ۱۴ م��ارس آمادگي ارايه اين امكان را 
دارد. ديدار با اوليور استون يا حضور در پشت صحنه 
فيلم »شكار« آل پاچينو و ديدار با اين بازيگر محبوب 
از جمله امكاناتي اس��ت كه اين س��ايت ارايه كرده 
است. »شكار« اولين سريال بلند آل پاچينو در طول 
بيش از نيم قرن فعاليت هنري وي است. اين سايت 
اعلام كرده مي خواهد از اين طريق پول براي خيريه 
جمع آوري كند و هاليوودي ها با اعلام برنامه هايشان 
به اين امر كمك كرده ان��د.  آل پاچينو براي بازي در 
پدرخوانده براي اولين بار نامزد دريافت جايزه اسكار 
بهترين بازيگر نقش مكمل مرد ش��د. او همچنين 
به خاطر بازي در فيلم هاي سرپيكو، بعدازظهر سگي، 
پدرخوانده: قسمت دوم و و عدالت براي همه... نامزد 
دريافت جايزه اسكار بهترين بازيگر نقش اول مرد شد 
و همچنين براي بازي در گلن گري گلن راس و ديك 
تريس��ي، نامزد دريافت جايزه اسكار بهترين بازيگر 
نقش مكمل مرد ش��د. در ضمن پاچينو دو بار برنده 
جايزه امي براي سريال هاي تو جك را نمي شناسي 
و فرش��تگان در امريكا شده است. جايزه امي، جايزه 

اسكار تلويزيوني است.

بي��ل  اگ��ر »خياب��ان 
مي توانس��ت حرف بزند« 
در س��ي و چهارمين دوره 
اهداي جوايز فيلم مستقل 
اس��پريت كه شنبه بعداز 
ظهر در سانتا مونيكا برگزار 
ش��د، عنوان فيلم برنده را 
از آن خود كرد. به گزارش 

هاليوود ريپورتر، فيلم »اگر خيابان بيل مي توانست 
حرف بزند« ساخته بري جنكينز موفق شد تا ۳ جايزه از 
جوايز اسپريت را از آن خود كند كه شامل بهترين فيلم 
بلند، بهترين كارگرداني براي جنكينز و بهترين بازيگر 
نقش مكمل زن براي رجينا كينگ بود.  »هيچ وقت 
مي تواني مرا ببخش��ي؟« در اين مراس��م دو جايزه 
اسپريت برد كه شامل بهترين بازيگر نقش مكمل مرد 
براي ريچارد اي.گرانت و بهترين فيلمنامه براي نيكول 
هولوفسنر و جفري ويتي بود. ديگر برندگان اين مراسم 
در بخش بازيگري، ش��امل جايزه بهترين بازيگر زن 
نقش اصلي براي گلن كلوز در فيلم »همسر« و جايزه 
بهترين بازيگر نقش اصلي مرد براي ايتن هاوك در فيلم 
»اولين اصلاح شده« بودند. بو برنهام جايزه اسپريت را 
در بخش بهترين فيلمنامه اول براي »كلاس هشتم« 
برد و بوتس رايلي براي فيلم اول »ببخشيد كه مزاحمت 
شدم« اين جايزه را دريافت كرد. »رُما« بهترين فيلم 
بين المللي شد و »همس��ايه من نمي شي؟« جايزه 
بهترين مستند را دريافت كرد. براي نخستين بار اوبري 
پلازا مجري اين مراسم بود. جوايز مستقل اسپريت 
)Independent Spirit Award( در س��ال 
۱98۴ با هدف جايزه دادن به »فيلم سازان مستقل« 

پايه گذاري شد. 

پيشنهاد  سرمربيگري تيم ملي فوتبال ايران به مونتلا 

آزادكاران تيم ملي سه اردوي ديگر تا اعزام پيش رو دارند

رس��انه هاي ايتاليايي از پيش��نهاد تيم  
 مل��ي فوتبال ايران ب��ه وينچنزو مونتلا 
خبر دادند. به گزارش ايس��نا و به نقل از 
توتو اسپورت، وينچنزو مونتلا، سرمربي ايتاليايي در 
تابستان س��ال ۲۰۱۶ از تيم سامپدوريا جدا شد و در 
ادامه حضور در تيم هاي ميلان و سويا را نيز تجربه كرده 
است. به نوشته اين سايت خبري ايتاليايي، اين سرمربي 
ايتاليايي پيشنهادي از فدراسيون فوتبال دريافت كرده 
و در حال بررس��ي آن است. به نظر مي رسد پيشنهاد 
تيم ملي فوتبال ايران به مونتلا قراردادي س��ه ساله 
تا جام جهاني ۲۰۲۲ قطر است كه يك و نيم ميليون 
يورو به علاوه پاداش، ارزش آن است. اين خبر در اكثر 
رسانه هاي ايتاليايي منتشر شده است و به نظر مي رسد 
كه اين پيشنهاد از سوي ايران رسما به اين مربي ارايه 
شده است.  تيم ملي فوتبال ايران پس از پايان قرارداد 
همكاري با كارلوس كي روش، هم اكنون بدون سرمربي 

است و فدراسيون فوتبال بايد تا چند ماه آينده نسبت 
ب��ه انتخاب س��رمربي جديد اقدام كن��د. جذب يك 

سرمربي خارجي نامدار موضوعي اس��ت كه بارها از 
سوي مسوولان فدراسيون فوتبال مطرح شده است. 

روزهاي پاياني مرحله پنجم از اردوي تيم ملي كش��تي 
آزاد براي حضور در رقابت هاي قهرماني آس��يا در خانه 
كشتي تهران در حال برگزاري است. آزادكاران تيم ملي 
كه پنجمين مرحله اردوي آماده سازي خود را از روز ۲۳ 
بهمن ماه در خانه كشتي مجموعه ورزشي آزادي آغاز 
كرده اند، روزهاي پاياني تمرينات خود را زيرنظر غلامرضا 
محمدي سرمربي و كادر فني تيم ملي كشتي آزاد برگزار 
مي كنند. اين مرحله از اردو با حضور كشتي گيران منتخب 
كادر فني و نفرات برتر رقابت هاي بين المللي كشتي جام 
جهان پهلوان تختي با انجام تمرينات متنوعي از جمله 
استقامتي، هوازي و بي هوازي، وزنه و بدنسازي و مرور فن 
و تمرين كشتي پيگيري شد و ملي پوشان تمرينات خود 
را روز 7 اسفندماه به پايان مي رسانند. اعضاي تيم منتخب 
كشتي آزاد نيز روز چهارش��نبه هفته جاري با تركيب 
مصطفي حسين خاني، حسن يزداني، رضا يزداني و پرويز 
هادي در اوزان 7۴، 8۶، 97 و ۱۲۵ كيلوگرم راهي شهر 
روسه محل برگزاري رقابت هاي بين المللي جام دانكلوف 
بلغارستان مي ش��وند كه اين مسابقات روزهاي 9 تا ۱۲ 
اسفندماه برگزار خواهد شد. مرحله ششم اردوي تيم ملي 
كشتي آزاد روزهاي ۱۲ تا ۲7 اسفندماه برگزار مي شود كه 

آزادكاران تا زمان حضور در رقابت هاي قهرماني آسيا در 
چين )۳ تا 8 ارديبهشت ماه سال 98( ۲ مرحله اردو ديگر 
را در برنامه دارند. اردوي تيم ملي در زمان تعطيلات نوروز 
قرار است روزهاي ۵ تا ۱۵ فروردين ماه در خرم آباد برگزار 
شود. رقابت هاي كشتي المپيك ۲۰۲۰ توكيو روزهاي ۱۲ 
تا ۱8 مردادماه سال 99 برگزار خواهد شد و آزادكاران تا 
زمان حضور در اين رويداد مهم حدود ۱7 ماه زمان دارند.

خبر ديگر از دنياي كشتي اينكه مرحله سوم اردوي تيم 
ملي كشتي فرنگي بزرگسالان براي حضور در بازي هاي 
قهرماني آسيا در چين كه از روز ۲۵ بهمن ماه در محل 
خانه كش��تي مجموعه ورزش��ي آزادي آغاز شده بود، 

ديروز با برگزاري تمرينات بدنسازي پايان يافت.  طبق 
اعلام محمد بنا سرمربي تيم ملي كشتي فرنگي، اردوي 
چهارم تيم ملي از روز ۱۳ اسفند ماه آغاز مي شود كه تا 
روز ۲۶ اسفند ماه ادامه خواهد داشت و ملي پوشان پس 
از استراحت چند روزه، از ۶ فروردين ماه سال 98، مرحله 
پنجم اردوي خ��ود را برگزار مي كنند. اعضاي تيم ملي 
كشتي فرنگي براي حضور در رقابت هاي قهرماني آسيا 
كه روزهاي ۳ تا 8 ارديبهشت ماه سال 98 در شهر شيان 
چين برگزار مي ش��ود يك اردوي ديگر را پس از مرحله 

پنجم برگزار خواهند كرد.
فرنگ��ي كاران تاكنون در س��ه تورنمنت بين المللي 
جام تختي، جام وهبي امره تركيه و جام جايزه بزرگ 
مجارستان شركت كرده اند. تيم ملي كشتي فرنگي كه 
خود را براي حضور در بازي هاي المپيك ۲۰۲۰ توكيو 
)مردادماه 99( آماده مي كند، پس از رقابت هاي كشتي 
قهرماني آسيا در چين، برگزاري چندين مرحله اردو، 
حضور در چند تورنمنت هاي بين المللي و رقابت هاي 
كشتي قهرماني جهان در قزاقستان )شهريورماه سال 
98( به عنوان مهم ترين مسابقه گزينشي المپيك توكيو 

را پيش رو دارند.

ورزشي
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